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SÉANCE PLÉNIÈRE 

JEUDI 15 OCTOBRE 1998 

APRÈS-MIDI 

PRÉSIDENCE de 

M. Henry 

La séance est ouverte à 14.16 heures. 

PLENAIRE VERGADERING 

DONDERDAG 15 OKTOBER 1998 

NAMIDDAG 

VOORZITTER : 

De heer Henry 

De vergadering wordt geopend om 14.16 uur. 

Tegenwoordig bij de opening van de 
vergadering is de minister van de 
federale regering : 
Ministre du gouvernement fédéral 
présent lors de r ou vertu re de la séance : 

Di Rupo. 

De voorzitter : De vergadering is 
geopend. 

La séance est ouverte. 

Er zijn berichten van verhindering 
ingekomen van de leden : 

Les membres suivants sont excusés : 

Eernan, wegens ambtsplicht / pour 
obligations de mandat; 

Cortois (tijdens de stemmingen/pendant 
les votes). Van Dienderen, wegens 
ziekte / pour raison de santé. 

Mededelingen 

Communications 

De voorzitter : Een reeks mededelin 
gen en besluiten moeten ter kennis 
gebracht worden van de Kamer. Zij 
zullen in bijlage bij de handelingen van 
deze vergadering opgenomen worden. 

Une série de communications et de 
décisions doivent être portées à la 
connaissance de la Chambre. Elles 
seront reprises en annexe des annales de 
cette séance. 

Discussion 
de la déclaration gouvernementale 
(continuation) 

Bespreking 
van de regeringsverklaring 
(voortzetting) 

Le président : Nous reprenons la 
discussion de la déclaration du 
gouvernement sur sa politique générale. 

Wij hervatten de bespreking van de 
verklaring van de regering over haar 
algemeen beleid. 

De heer Joos Wauters heeft het woord. 

De heer Joos Wauters (ECOLO 
AGALEV): Mijnheer de voorzitter, 
mijnheer de vice-eerste minister, 
collega's. het begrotingswerk lijkt 
eerder op een werk van barmhartigheid. 
Heb meelij met de armen, heer 
vice-eerste minister, ontferm u over 
hen. Dit is de teneur van deze begroting. 

U beseft zelf wel dat de voorbije jaren 
bijna uitsluitend de werkende bevolking 
en de uitkeringsgerechtigden de inspan 
ningen hebben gedragen. De cijfers 
over inkomens- en vermogensspreiding 
ten nadele van inkomens uit werk en 
vervangingsinkomens spreken boekde 
len. 

De gezondheidsindex, de loonstop, de 
loonnorm die wij de voorbije jaren 
hebben gekend, hebben zwaar op het 
inkomen van arbeiders en bedienden 
gewogen. In ruil voor deze inspannin 
gen hebben zij nauwelijks bijkomende 
tewerkstelling gezien, maar wel veel 
support aan het bedrijfsleven - maribel, 
lage lonen - zonder engagement in ruil. 

Mijnheer de vice-eerste rrumster, de 
beloofde halvering van de werkloosheid 
uit 1995 is nog een verre droom. 
niettegenstaande de grote inspanningen 
van de werkende bevolking. De 
tewerkstellingsmaatregelen scoren wei 
nig effect. De maribel en de 
lagelonenmaatregel zijn zeer duur in 
verhouding tot de tewerkstelling. De 
maribeloperatie is een dure tewerkstel 
lingsmaatregel; zij kost 1,6 miljoen 
frank. 

De regering had gehoopt op een 
groeiende economie met daaraan 
verbonden een verhoging van de 
tewerkstelling. Dit blijkt nu tegen te 
vallen. Misschien hoopt u dat het tij 
binnen een half jaar zal keren en dat met 
het oog op de verkiezingen alsnog 
hoopgevende cijfers kunnen worden 
voorspeld. De gesel van de werkloos 
heid blijft ons achtervolgen. Structureel 
speelt deze regering hierop niet in. Er 
wordt niet ingezet op arbeidsherverde 
lende maatregelen, individuele en 
collectieve arbeidsduurvermindering, 
drastische arbeidskostenverlaging ten 
voordele van tewerkstelling. Men blijft 
maatregelen nemen rond PWA's maar 
zij gaan niet in de richting van een 
volwaardig contract en een volv. aardige 
tewerkstelling in buurtdiensten. 

Mijnheer de vice-eerste minister, u hebt 
de volmachten niet aangewend om een 
betere, een meer solidaire en een 
fundamentele hervorming van de 
sociale zekerheid te realiseren maar wel 
om selectieve harde structurele maatre 
gelen te nemen ten aanzien van de 
bevolking. lk zal blijven herhalen dat 
patiënten voor hun gezondheidszorg in 
1997 - dezelfde tendens zet zich voort 
in 1998 - 5 miljard frank hebben moeten 
betalen met eigen middelen. 
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Joos Wauters 

Ik kan er niet aan voorbij gaan dat de 
werknemer die ziek wordt het eerste 
jaar gemiddeld 38 000 frank minder zal 
ontvangen. 

Ik kan niet voorbijgaan aan de onnodige 
besparingen in de kinderbijslagen. De 
christen-democraten moesten van de 
socialisten wat toegeven. Een gezin met 
drie kinderen kan tot 153 000 frank 
verliezen. 

Mijnheer de vice-eerste minister, ik kan 
niet anders dan de halfslachtige houding 
inzake het pensioendossier aanklagen. 
De heer Lenssens heeft tot driemaal toe 
een pleidooi gehouden om de 
hervorming van de pensioenen in de 
particuliere sector te verbinden aan die 
van de openbare diensten. Men heeft 
hem moeten tegenhouden anders had hij 
terzake een amendement ingediend. 
minister Colla wou niet verder gaan dan 
de eerder genomen beslissing van de 
regering. 

Collega's, versta me niet verkeerd. Ik 
ben geen voorstander van een verlaging 
van de pensioenen van de openbare 
sector. Ik vraag alleen een gelijke 
behandeling tussen de ambtenaren en de 
werknemers. De werknemers van de 
particuliere sector hoesten nu reeds een 
factuur van 8 miljard frank op. In de 
regeringsverklaring van vorig jaar was 
er nog sprake van een rechtvaardige 
herverdeling en een hervorming van de 
pensioenen van de ambtenaren. Dit 
geloofspunt - zoals zovele andere - 
werd niet langer in aanmerking 
genomen. 

Mijnheer de vice-eerste minister, ik 
wens u te herinneren aan de schorsing 
van de werklozen door artikel 80. In 
1997 werden 18 000 werklozen 
geschorst, in 1996 waren het er 32 000. 
Daarenboven mag men de 30 000 
tijdelijke schorsingen omwille van 
administratieve aangiften, zwartwerk en 
omstandigheden afhankelijk van de wil 
van de werkloze niet over het hoofd 
zien. Er zijn 23 000 definitief 
geschorsten. 

Laat de controles maar welig tieren ! 
De té lage uitkeringen voor werklozen 
doet hun naar het PWA snakken. 
Bovendien worden ze met schuldgevoe 
lens overladen en wordt er van hen 
verwacht dat ze bij noodweer in de bres 
springen. Zo niet dreigen ze zelf in de 
draaikolk van strafmaatregelen en 
armoede terecht te komen ! Dat is de 
morele druk die men op de werklozen 
legt zonder hen maar enige vorm van 
volwaardige tewerkstelling te waarbor 
gen. 

Mijnheer de voorzitter, collega's, de 
door de regering gevolgde strategie is 
hard. De maatregelen "plakken" en 

hebben een structureel inleveringsef 
fect. De regering heeft geen berouw en 
doet alleen aan werken van barmhartig 
heid. 

Met een houding die sterk aan 
paternalisme doet denken. worden de al 
te zware inleveringen een beetje 
gecompenseerd. Zoals het in de goede 
oude klassieke "ontferm u over 
hen"-traditie past. geeft de regering aan 
iedereen wat wils op voorwaarde dat 
men braaf blijft. 

Een beetje kindergeld meer. heer 
minister, ontferm u over hen: een beetje 
werkloosheidsuitkering meer. heer 
minister. ontferm u over hen; een beetje 
pensioen meer, heer minister, ontferm u 
over hen; een beetje bejaardenhulp 
meer, heer minister. on•f:. •• n u over hen. 

Werken van barmhartigheid verI-ergen 
de werkelijke kern van de zaak : willen 
toedekken wat misgelopen is. willen 
verhelen en verhullen. bedekken dat het 
gevoerde beleid fout zat en zit. 

De regering wil de bevolking zoetjes 
sussen. Of de maatregelen nu vóór of na 
de verkiezingen worden doorgevoerd, is 
van secundair belang. De regerings 
boodschap is de volgende : "Wij zijn 
ervan overtuigd. beste burger. dat alles 
wat u hebt ingeleverd, u misschien 
vergeten bent en misschien zult u het 
ons nog vergeven ook." Het is duidelijk 
dat de maatregelen niet voor heel de 
bevolking van toepassing zijn. Ze 
worden toegepast op een aantal 
geselecteerden. Dit wakkert het indivi 
dueel gevoel aan - en hierin schuilt 
precies het gevaar - en versterkt het 
"eigenbelang eerst". Het voedt de idee 
"ik ben niet gepakt of ik red er mij wel 
uit". Het is een gevaarlijke strategie. 

De boodschap van de regering klinkt : 
"Treur niet, beste burger. Wij hebben 
het beste met u voor. Wij zorgen voor 
u." 
De groenen zijn voor onafhankelijke 
mondige burgers die op hun rechten 
staan en die vanuit die rechten kunnen 
handelen. Wij hebben ons verzet tegen 
de afbouw van de rechten die de laatste 
jaren werden ingebouwd. De offers die 
de regering vraagt van de burgers in het 
algemeen en van de kwetsbare burgers 
in het bijzonder, maakt hen afhankelijk. 
De regering heeft afhankelijkheid 
ingebouwd in de sociale-zeker 
heidsrechten. Zolang het roer niet wordt 
omgegooid, helpen maatregelen van 
barmhartigheid niet, want het maakt 
mensen niet vrij. 

De duizenden betogers op 11 september 
hadden op zijn minst de hoop dat zij als 
volwaardige burgers in hun eer en 
onafhankelijkheid zouden worden her 
steld. 

Een van de cruciale punten van de 
betoging van 11 september was de 
toegankelijkheid van de gezondheids 
zorg voor iedereen. Het is dan ook 
verwonderlijk dat alleen de regerings 
vertegenwoordigers het begrotingsvoor 
stel van de ziekteverzekering in de 
Algemene Raad van de Ziekteverzeke 
ring goedkeuren. Niet de werkgevers. 
niet de vakbonden, niet de ziekenfond 
sen stemmen vóór, enkel de regerings 
vertegenwoordigers stemmen voor hun 
eigen project. De anderen zijn geen 
medestanders. De regering benadrukt 
evenwel dat dil beleid samen met de 
sociale partners moet worden gevoerd 
omdat het voor haar richtinggevend is. 
Als men er nu nog niet in slaagt over dit 
thema een consensus te vinden. wat zal 
dan de verdere beleidsvoering zijn '1 
Wie zal dan de toegankelijkheid van de 
gezondheidszorg garanderen ·1 

Le président : La parole est au 
ministre. 

M. Di Rupo, vice-premier ministre et 
ministre de l'Economie et des 
Télécommunications, chargé du Com 
merce extérieur : Monsieur le président, 
je retrouve dans les propos de 
M. Wauters des paroles prononcées hier 
par le PRL. Vous formulez deux 
critiques totalement injustes. C'est ainsi 
que vous parlez de misère que l'on tente 
de résorber par de "petites touches". Il 
s'agit en fait de 0,4% du budget. Si vous 
examiniez l'ensemble du budget, vous 
vous apercevriez qu'on a ajouté plus de 
4 milliards pour la justice et que nous 
avons prévu un total de trois milliards 
pour les inondations. Nous nous 
devions, bien entendu. de répondre à 
une population éprouvée. 

Savez-vous également qu'en matière de 
soins de santé, on a accordé 20 milliards 
supplémentaires à la norme légale ·> 
Vous qui étiez présent lors de la 
manifestation du 11 septembre, vous 
devez savoir que les patrons et les 
syndicats s'étaient mis d'accord sur un 
montant de 472 milliards et que le 
gouvernement a accordé 478 milliards. 
soit 6 milliards additionnels. 

De heer Joos Wauters (ECOLO 
AGALEV) : Mijnheer de vice-eerste 
minister. het vertonen van een sociaal 
voorkomen door de PRL wordt louter 
ingegeven door electorale bespiegelin 
gen. De ware aard van de PRL-reacties 
zal nog worden verduidelijkt door de 
heer Detienne. Immers, in het begin van 
deze legislatuur nog wilde de PRL reeds 
een beperkte duurtijd voor de 
werkloosheidsuitkering. Er kan dan ook 
geen sprake van zijn ons te vergelijken 
met de PRL. Op sociaal vlak zijn dit 
wolven in een schapenvacht. Mij gaat 
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Joos Wauters 

het vooral om de structurele maatrege 
len die u hebt genomen en die inderdaad 
de werknemers en de sociaal 
gerechtigden treffen. Deze maatregelen 
wegen zwaar en nu doet u enkele 
kleine. zachte herstelpogingen : dil zijn 
geen structurele hervormingen ,111 sich, 
maar aalmoezen die worden uitgedeeld 
door iemand die barmhartigheid 
voorwendt. Met barmhartigheid zijn wij 
niet gediend: wij willen volwaardige 
burgers. die op hun rechten kunnen 
staan en die zelfs kunnen uitbreiden. 

Wat uw laatste punt betreft, is het 
inderdaad zo dat wij inzake het budget 
voor de ziekteverzekering nu al jaren 
vaststellen dat de groeinorm van 1,5% 
buiten de index niet wordt gehand 
haafd : jaar na jaar wordt die norm 
overschreden. Jammer genoeg constate 
ren wij dat de patiënten inderdaad de 
factuur betalen. maar dat anderen vrijuit 
gaan. Ik verwijs naar de opnieuw 
aangekondigde besparing van 6 miljard 
frank in de geneesmiddelenindustrie. 
Nogmaals zal men Farmanet laten 
functioneren, hoewel het nog altijd niet 
operatief is. en nogmaals hoopt men 
daar op winst. Nogmaals zal men 
onderzoeken hoe geneesmiddelen die 
reeds meer dan 15 jaar bestaan 
eventueel iets kunnen opleveren. 
Nogmaals zal men nazien op welke 
manier men iets kan doen met generieke 
ceneesmiddelen. Ik wacht hier echter 
~og altijd op doortastende maatregelen. 
op uitvoeringsmaatregelen die nu eens 
niet alleen voor rekening van de patiënt 
komen, maar ook voor rekening van de 
andere betrokkenen. 

Zoals u zelf hebt aangegeven, betekent 
dit dat de norm van 1.5% wordt 
doorbroken. U moet mij maar eens 
uitleggen op welke manier de regering 
hier welk beleid wil voeren. Vroeger 
reeds hebben wij gezegd dat de norm 
van 1.5% volgens ons kan en moet 
worden doorbroken. omdat een aantal 
elementen uit de gezondheidszorg niet 
houdbaar zijn. Ik denk daarbij aan heel 
de structurering van de thuisgezond 
heidszorg : op welke manier wil u dat 
ondersteunen en vorm geven ? Ik denk 
dan ook aan de verdere ontwikkeling 
van RVT-ROB. of nog aan de 
echelonnering. U geeft inderdaad meer 
dan de norm. maar u hebt geen beleid 
daarvoor. U zegt geenszins in welke 
richting u het beleid wil sturen. Ik weet 
dat u in een marge voorziet van 1,5 
miljard frank, maar dat wordt concreet 
niei ingevuld. De ziekteverzekering 
bevat een surplus van 1,5 miljard frank. 
ln vergelijking met uw 1,7 miljard frank 
voor de barmhartigheids- of weldadig 
heidsmaatregeltjes, voorziet u nu in 1,5 
miljard frank voor de ziekteverzeke 
ring. Op 'elke manier dit geld moet 

worden gebruikt, zegt u echter niet. U 
geeft geen mogelijke richtingen aan. 
Zal dit dienen voor ondersteuning van 
de diensten voor thuisgezondheids 
zorg ? Zult u dat hiervoor aanwenden ,, 

Zijn er extra middelen voor de 
chronisch zieken ·> Komt er een extra 
terugbetaling van geneesmiddelen ? 
Wordt er gewerkt aan een 
afhankelijkheids- of zorgverzekering '' 
Of mag daarover niet worden gesproken 
omdat u geen compromis kunt 
bereiken ? Om die reden mag 
Vlaanderen wel een zorgverzekering 
uitwerken. Waarom voert deze regering 
geen beleid op het vlak van de 
gezondheidszorg '? Op al deze vragen 
komt er geen antwoord van , 'e rp;;~.-;ng, 
Deze ZIV-begroting is .oigens mij 
zowat een vrijbrief om het budget 
opnieuw te laten ontsporen. 

Wij groenen hebben altijd gepleit voor 
een sociaal-zekerheidssysteem waarin 
de rechten worden gevrijwaard zodat de 
mensen geloven in het systeem en het 
door de bevolking wordt ondersteund. 
De begrotingsdoelstelling is duidelijk, 
maar op het vlak van de ziekteverzeke 
ring heeft deze regering geen beleids 
doelstellingen. 
Zo is het momenteel ook volkomen 
onduidelijk wanneer de loonlastenverla 
ging zal worden doorgevoerd. Als de 
economie begin volgend jaar herneemt, 
kunnen de scenario's nog worden 
aangepast. Het is wel duidelijk dat het 
sociale overleg hierdoor nu wel grondig 
wordt verstoord. Men heeft de 
werkgevers laten geloven dat de 
miljarden binnen waren zonder dat 
daarvoor enige vorm van compensatie 
werd gevraagd. Men deed hen geloven 
dat er geen koppeling zou komen aan 
tewerkstelling, alternatieve financie 
ring. energie- of grondstofkosten. 

Heren ministers, hoe zit het met de 12 
miljard frank aan Maribelsteun die moet 
worden teruggevorderd ? Misschien 
moet die 12 miljard frank na de 
verkiezingen wel op een of andere 
manier worden gerecupereerd ? ln een 
regering met de socialisten zult u dat 
bedrag misschien wel kunnen losweken 
van de bedrijven. alhoewel ik moet 
vaststellen dat de socialisten vaak hun 
staart intrekken op het moment dat het 
er echt op aankomt. Wat zal de regering 
doen in dit dossier gelet op het feit dat 
er nog een uitstaande factuur is van 
12 miljard frank ? 
Ik heb ook nog een heel concrete vraag 
over de alternatieve financiering. Op dit 
vlak stel ik vast dat in vier miljard frank 
extra wordt voorzien. 
Dat is niet het geval voor de alternatieve 
financiering die van 120 miljard frank 
naar 125 miljard frank gaat. Graag 

vernam ik wie die extra kredieten zal 
ophoesten. want ik krijg daarover geen 
verduidelijking in de teksten. 

Eerste minister Dehaene : Mijnheer 
Wauters, de klassieke wijze waarop wij 
de alternatieve financiering aanpassen, 
bestaat uit de verhoging van het 
percentage van de BTW die aan de 
Sociale Zekerheid wordt toegewezen. 

De heer Joos Wauters (ECOLO 
AGALEV): Eigenlijk zijn er dus geen 
meerinkomsten, tenzij dankzij de 
verhoging van het BTW-percentage. 
Maar dat is toch maar een mechanisme 
waarmee men extra alternatieve midde 
len aan de Sociale Zekerheid toewijst ? 
Daarvoor zijn toch ook meer financiën 
tout court nodig ? 
Ik rond mijn betoog af. De hele 
begroting is gestoeld op het geloof dat 
de economie straks zal aanzwengelen. 
Deze begroting is, net zoals de collega's 
Tavernier en Deleuze Le hebben 
bestempeld. een begroting in adem 
nood. een "ten einde raad-begroting" 
zonder perspectieven, maar met het 
sombere vooruitzicht voor de werken 
den, de zieken. de werklozen, de 
gepensioneerden, de gezinnen dat zij 
aalmoezen en kruimels krijgen en de 
kosten van alle saneringen zullen 
moeten blijven betalen. Wij menen dat 
die burgers niet moeten opdraaien voor 
de kosten en dat men op een andere 
manier tot een rechtvaardiger herverde 
ling kan komen, wat met deze begroting 
niet het geval is. 

De voorzitter : De heer Francis Van 
den Eynde heeft het woord. 

De heer Francis Van den Eynde 
(VL.BLOK) : Mijnheer de voorzitter, 
mijnheer de eerste minister. mijnheer de 
vice-eerste minister, collega's, ik moet 
bekennen dat ik na de vergadering van 
gisterenmiddag en na het aanhoren van 
de arrogante wijze waarop de CVP- en 
SP-fracties het Eurostemrecht hebben 
verdedigd en de nog arrogantere wijze 
waarop zij elk gesprek hieromtrent met 
collega Laeremans weigerden, het 
onderwerp van mijn betoog van 
vanmiddag heb veranderd. 
Men kan natuurlijk deze regeringsver 
klaring aanpakken door te spreken over 
wat erin staat en de beloftes die worden 
gedaan over wat wij over zes maanden 
zullen krijgen. Sinterklaas zou dus 
volgend jaar in juni komen. Wij konden 
het ook hebben over wat werd beloofd 
en maar voor de helft zal worden 
nagekomen. 
Ik meen echter dat het op dit ogenblik 
aangewezen is te spreken over wat niet 
in deze regeringsverklaring staat, over 
die zaken die in de regeringsverklaring 
bewust worden doodgezwegen. 
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Francis Van den Eynde 

Mijnheer de eerste minister. het moet 
mij van het hart dat in dat verband een 
cartoon, die gisteren in Knack 
verscheen. boekdelen spreekt. 

Volgens deze cartoon zijn er in België 
twee soorten problemen. met name de 
communautaire problemen en deze die 
nou communautair moeten worden. Wie 
dit' jaar de werkzaamheden in deze 
Kamer heeft gevolgd en met een klein 
beetje aandacht de politiek in dit land in 
het oog houdt. kan niet anders dan tot 
deze conclusie komen. 

Ik geef u twee voorbeelden. Drie weken 
nadat ze werd goedgekeurd, werd de 
wet op de tabaksreclame een heet 
communautair hangijzer. De tragische 
dood van een Nigeriaanse dame in 
Zaventem werd vier dagen later ook een 
communautaire zaak vermits de Walen. 
en in het bijzonder de Waalse 
socialisten. de indruk wilden wekken 
dat het alweer eens de schuld van de 
Vlamingen was. 

Nochtans hadden noch de wet op de 
tabaksreclame noch de tragische dood 
van deze dame uit West-Afrika iets wat 
voorspelbaar communautair kon wor 
den geïnterpreteerd. 

Terwijl die communautaire aspecten. 
weze het dan een beetje gecamoufleerd 
maar steeds latent en duidelijk 
aanwezig zijn in de politiek van dit land 
en als het ware de hoofdspanning 
vormen waarrond de politiek van deze 
Staat wordt gebouwd, komen zij in uw 
regeringsverklaring, mijnheer de eerste 
minister, amper ter sprake tenzij om 
triomfalistisch te doen over het 
binnenhalen van het Eurostemrecht. 

Ik herinner u eraan dat u dit 
Eurostemrecht hebt binnengehaald, niet 
alleen met de steun maar op basis van 
het oorspronkelijk initiatief van het 
FDF-PRL. Het is in die volgorde dat die 
benaming moet worden uitgesproken en 
ik spreek dus bewust niet over de 
PRL-FDF. Het FDF wordt door de grote 
meerderheid van de Vlamingen als 
racistisch ervaren. 

Merkwaardig genoeg hebben uw 
regering noch de Vlaamse partijen die 
uw regering steunen enig complex om 
met deze anti-Vlaamse racisten een 
akkoord te sluiten dat uiteindelijk 
noodlottig zal zijn voor de Vlaamse 
aanwezigheid in Brussel en voor 
Vlaams-Brabant. 

Het is dan ook normaal, mijnheer de 
eerste rmruster, dat wanneer een 
volksvertegenwoordiger van het 
Vlaams Blok tijdens de uiteenzettingen 
van de fractieleiders van de CVP en de 
SP hieromtrent uitleg vraagt, hooghartig 
en met een smoes, die zelfs amper een 
smoes i~ lke dialoog wordt geweigerd. 

De heer Tant zei hier gisteren dat hij 
geen antwoord wenste te geven op de 
uiteenzetting van de heer Laeremans, 
met hem niets wenste te maken te 
hebben en zeker met hem niet wou 
praten over het Europese stemrecht en 
dit omdat zijn partij, het Vlaams Blok, 
een pamfletje had uitgegeven waarop 
een foto stond van ex-commissaris 
Demol. Begrijpe wie kan ! 
Zoals maar al te vaak heeft de SP 
precies dezelfde houding aangenomen. 
Dat is eerlijk gezegd meer dan 
begrijpelijk, wanneer men zo zwaar in 
de fout gaat door de meest elementaire 
belangen van het eigen volk te verkopen 
voor het bord linzensoep van de 
Belgische regering. Dan lui<•~:-: men 
niet graag naar zijn _,_weten. Men 
wordt niet graag geconfronteerd met 
iets dat niets anders dan als verraad kan 
worden bestempeld. Het is niet omwille 
van het pamflet van het Vlaams Blok 
dat de CVP en de SP de discussie niet 
wilden aangaan. Collega's, hel was uit 
eerlijke schaamte en als ik zeg "eerlijke 
schaamte" dan is dat nog een 
eufemisme. 

Hoe dan ook, er zijn zich spanningen 
aan het ophopen. zeker in Vlaanderen. 
Mijnheer de eerste minister, in dit 
verband wil ik u herinneren aan de 
jongste opiniepeilingen terzake waaruit 
blijkt dat Vlaanderen zeker geen 
vertrouwen heeft in uw regering. Van 
dat alles kwam niets naar voren in uw 
regeringsverklaring, tenzij het reeds 
aangehaalde triomfalisme over het 
Eurostemrecht, het obligate nummertje 
triomfalisme. Wat zou men ook anders 
kunnen verwachten ? Mocht u het 
hebben gehad over de spanningen die 
op dit ogenblik de hele politiek in dit 
land beheersen, zou duidelijk aan het 
licht zijn gekomen dat u systematisch in 
tegenstelling handelt met wat uw partij 
en uw kiezers wensen en denken. Op 
dat vlak volstaat het te herinneren aan 
de bepalingen inzake het Eurosternrecht 
die in het Vlaams Parlement met een 
grote meerderheid werden goedgekeurd 
en hier door evenveel CVP-ers werden 
verkocht aan het Belgische en het 
Waalse belang. ln deze context. waarbij 
de traditionele beleidspartijen - de CVP 
en de SP - willen doen alsof er geen 
Vlaamse reflex meer bestaat in dit land, 
is het niet abnormaal dat de hulp wordt 
ingeroepen van de Parti Socialiste om te 
trachten de enige partij die het aandurft 
in dit dossier de vinger op de wonde te 
leggen, monddood te maken en zelfs 
echt le doden. Ik zal daar evenwel later 
op terugkomen. 

De heer Eerdekens was hier net 
aanwezig maar is inmiddels opnieuw 
verdwenen, naar aloude Waalse tradi 
ties. Dit parlement weerspiegelt op dit 

ogenblik overigens precies de verhou 
dingen in dit land. Vele Vlamingen 
nemen hier het woord, maar Wallonië 
trekt zich daar niets van aan want het 
blijft toch de leiding hebben. Mijnheer 
Dufour, u bent de Waal van dienst,/e 
Wallon de service. 

M. François Dufour (PS): Je ne suis 
pas le "nationaliste" de service, mais 
! "'internationaliste" de service. Je ne 
suis pas en premier lieu wallon ou 
belge. Je passe outre les frontières ! 

De heer Francis Van den Eynde 
(VL.BLOK) : Mijnheer Dufour, ik wil u 
eraan herinneren dat de Internationale 
werd gecomponeerd door een Genten 
aar, een Vlaming. Het is dus misschien 
wel een gevaarlijk lied ! 
(Onderbreking door de heer François 
Dufour) 

M. François Dufour (PS): Oui, à cette 
époque, il y avait encore beaucoup de 
Flamands bien plus intelligents que 
vous. 

De heer Francis Van den Eynde 
(VL.BLOK) : De heer Dufour zegt dat 
de Vlamingen van toen intelligent 
waren en nu dom zijn geworden. Ik 
vertaal alleen maar en ik laat dan ook 
graag akte nemen van deze woorden. 
Iedereen zal er zijn conclusies uit 
trekken. 

Collega's, het is in geen enkel opzicht 
verbazend dat de Vlaamse beleidspar 
tijen zeer graag zien dat de Parti 
socialiste keer na keer een operatie op 
het getouw zet om de enige Vlaamse 
oppositiepartij die omtrent het com 
munautaire aspect geregeld de vinger 
op de wonde durft te leggen. te 
proberen monddood te maken en. 
indien we de laatste artikelen hierom 
trent van de heer Eerdekens mogen 
geloven, volledig dood te maken. Het is 
dan ook des te merkwaardiger dat het 
precies die partijen zijn, die vanaf hun 
ontbijt tot hun slapengaan en waar 
schijnlijk nog af toe in hun dromen het 
steeds hebben over de rechten van de 
mens en de democratie. die zonder 
verpinken en zonder geplaagd te zijn 
door enige gewetensvraag met een 
dergelijk wetsvoorstel voor de pinnen 
komen. Ik herinner u eraan dat het een 
heel manoeuvre heeft gekost om het 
voorstel naar de Raad van State te 
sturen, maar dat het door de Raad van 
State zorgvuldig en op de meest 
efficiënte wijze getorpedeerd wordt. De 
hoofdtorpedo die door de Raad van 
State wordt gebruikt, heren van de Parti 
socialiste, is de volgende. Wat u hier wil 
doen goedkeuren is niet alleen niet in 
overeenstemming met de Grondwet, 
maar is fundamenteel in tegenstelling 
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Francis Van den Eynde 

met het Europees Verdrag over de 
Rechten van de Mens. Men kan 
moeilijk op een meer efficiënte wijze 
worden terechtgewezen. 

Hoc reageert de Parti socialiste ? Wordt 
I.L' plots beschaamd ? Druipt ze af'! 
Wordt ze door de andere democratische 
partijen • want zo noemen ze zich toch 
-met de vinger gewezen ? Nee ! De 
Parti socialiste zegt : "Het is niet erg, 
we gaan herbeginnen, we vinden er wel 
iets 'óp en de andere traditionele partijen 
zullen wel volgen". Zo kon men het 
meemaken dat deze zomer de heer 
Eerdekens het zelfs nodig vond al aan te 
kondigen dat na de wet waarmee hij het 
geld van het Vlaams Blok wou 
;fnemen. hij ook nog een wet in het 
leven wou roepen waarmee hij aan het 
Vlaams Blok zou verbieden aan 
verkiezingen deel te nemen. Dit 
allemaal in naam van de democratie ! 
Dit allemaal met de steun van de 
beleidspartijen. met de steun van die 
partijen die voor zichzelf het monopolie 
op de democratie en nog meer het 
monopolie op de rechten van de mensen 
opeisen. Wat veel erger is misschien. is 
dat dit allemaal gebeurt zonder enige 
glimlach. bloedernstig en met slechts 
één argument. dat op een hysterische 
wijze steeds maar wordt herhaald. 
zonder enige bewijsvoering. zonder 
zelfs een poging tot bewijsvoering, een 
argument dat men dag in dag uit in de 
Franstalige media kan naar voren 
brengen : fascisme en racisme. 

Wanneer men die woorden voldoende 
heeft herhaald. denkt men dat de zaak 
afgehandeld is en dat men mag 
toeslaan. De PS is wel de laatste partij 
in dit land die een ander met de vinger 
zou moeten wijzen. Zij is immers 
gecompromitteerd in alle mogelijke 
schandalen. Als de PSC en het FDF de 
PS hierin steunen, heeft dat niets te 
maken met strijd tegen het racisme 
maar wel met strijd tegen Vlaanderen 
en de Vlaamsgezinden. Als de CVP en 
de SP met dit noodlottig spelletje verder 
willen gaan. zullen zij in Vlaanderen 
nooit meer ernstig worden genomen als 
zij het hebben over de democratie die 
zij zogezegd koesteren. Het resultaat 
van heel dit manoeuvre zal zijn dat de 
partij die de Parti Socialiste finaal wi 1 
ausradieren bij de volgende verkiezin 
gen nog meer stemmen zal halen dan nu 
al wordt voorspeld. 

Mijnheer de eerste minister, uiteraard 
spreekt uw regeringsverklaring er niet 
over, maar de belangrijkste regerings 
partij, de PS. heeft hier gisteren bij 
monde van haar fractievoorzitter 
opnieuw duidelijk gemaakt dat zij deze 
plannen wil doorzetten. Deze methode 
is volslagen totalitair en heeft tot doel 
elk politiek di=ident denken conform 

de tradities van de marxistische 
Sovjet-Unie onmogelijk te maken. Ik 
kan u nu reeds meedelen dat wij zullen 
zorgen voor een ernstig en goed 
doordacht Vlaams verzet tegen dit 
ondemocratisch manoeuvre van de 
Franstaligen om de Vlaamse oppositie 
monddood te maken. Voor de 
Franstaligen zal ik het woord verzet 
vertalen zodat er geen begripsverwar 
ring kan ontstaan. Ik heb het wel 
degelijk cvetrësistance. 
Mijnheer de eerste minister. wanneer u 
in ·het jaar voor de verkiezingen niet 
alleen het Europees stemrecht doorvoert 
maar tevens de enige oppositie 
hiertegen uitschakelt. dan kunt u 
tevreden naar uw opdrachtgevers in 
Wallonië glimlachen. Het vo!' van 
Vlaanderen zal u hij de verkiezingen 
echter uitspuwen. 

De voorzitter : De heer Alfons 
Borginon heeft het woord. 

De heer Alfons Borginon (YUl: 
Mijnheer de voorzitter. mijnheer de 
eerste minister. collega ·s. gezien de 
verschillende onderwerpen die vandaag 
al aan bod kwamen, zal mijn betoog 
misschien een beetje uit de toon vallen. 
Voor de Vl.l-fractie is het echter van 
essentieel belang ook een woord te 
zeggen over het onderdeel "buitenlands 
beleid" van de regeringsmededeling. 

Ik zou het kunnen hebben over de 
verhoging van het budget van 
Landsverdediging. dat in schril contrast 
staat met wat door de SP dienaangaande 
in allerlei commissievergaderingen 
werd verdedigd. Ik zou het ook kunnen 
hebben over de kunstmatige verhoging 
van het budget voor Ontwikkelingssa 
menwerking, waarbij men uiteraard niet 
zegt dat men er niet in slaagt al het geld 
te spenderen. 

Toch zal ik het hierover niet hebben, 
maar wel over de terloopse mededeling 
in de regeringsverklaring dat de 
regering heeft beslist in NAVO-verband 
te participeren in een eventuele actie in 
ex-Joegoslavië • een eufemisme om te 
zeggen dat de regering besliste om deel 
te nemen aan de oorlog tegen Servië. 

Het is tekenend voor de wijze waarop 
deze regering haar taak ziet. In een 
algemene verklaring, de State of the 
Union, wordt een opsomming gegeven 
van een aantal boekhoudkundige 
gegevens, terwijl belangrijke zaken, 
zoals het deelnemen aan een militair 
conflict, slechts terloops aan bod komt. 

Alhoewel de situatie in Kosovo de 
voorbije dagen opnieuw hoopgevend is, 
blijft het een feit dat voor de eerste keer 
sedert zeer lang - volgens mij zelfs 
sedert de Tweede Wereldoorlog - België 

in een regelrechte oorlogssituatie dreigt 
te worden verwikkeld. Inderdaad, wij 
zijn niet zonder meer de uitvoerders van 
een VN-mandaat waarbij onze soldaten 
onder rechtstreeks commando van 
VN-hoofdkwartieren zijn geplaatst; wij 
zijn ook niet bezig met de voorberei 
ding van een beperkte actie om onze 
ingezetenen uit een of ander (lees : 
Afrikaans) land ter wereld te redden en 
evenmin interveniëren wij in eigen land 
op vraag van een bepaalde regering. 
Neen, het opzet van de NAVO-operatie 
is niets minder dan. op basis van een 
slechte politiek van een soevereine 
staat, een oorlog te verklaren aan die 
soevereine staat. Het feit dat de NAVO 
daarvoor als paraplu dient verandert 
niets aan de volkenrechtelijke essentie. 
met name dat wij ons thans in een 
pre-oorlogsfase bevinden tussen klein 
Joegoslavië enerzijds en een aantal 
verbonden staten. waaronder België. 
anderzijds. 

Het zou de regering sieren. mocht zij de 
bevolking daaromtrent geen blaasjes 
wijsmaken en duidelijk zeggen wat er 
eigenlijk gebeurt . wij participeren in de 
voorbereiding van een oorlog. Het 
verbaast ons dan ook dat zulks in de 
regeringsverklaring slechts goed is voor 
een kort addendum, helemaal op het 
einde. Bij het nalezen van de tekst van 
de regeringsverklaring is het net alsof 
de minister van Buitenlandse Zaken aan 
de eerste minister zei : "Tiens. 
Jean-Luc, zou je ook niet even 
verwijzen naar Kosovo; stel dat daar 
een dode valt. dan moeten wij voor ons 
initiatief toch kunnen verwijzen naar 
parlementaire steun". 

Maar begrijp mij niet verkeerd. De VU 
behoort tot een van de eerste die wees 
op de onhoudbare situatie in Kosovo en 
die duidelijk stelde dat de Westerse 
landen niet konden blijven toekijken 
hoe duizenden mensen uit hun huizen 
werden verdreven of zelfs werden 
gedood en hoe, hoe langer hoe meer. 
een politiek van etnische zuivering 
werd gevoerd. 

Voor ons rechtvaardigden deze zeer 
ernstige inbreuken op de mensenrechten 
alsmede de blijvende negatie door de 
Servische regering van het recht tot 
zelfbeschikking van de Kosovaren, in 
dit geval het gebruik van wapens als een 
verlengstuk van diplomatie. En dat is 
het ook : het is een klassieke 
"Clausewitziaanse" toepassing van de 
militaire actie die erin bestaat met de 
wapens te bewijzen dat het de 
diplomaten ernst is. 

De voorbije dagen hoorde men 
hoopvolle signalen als zou Milosevic 
bereid zijn te voldoen aan de 
inhoudelijke vragen van de Westerse 
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diplomatie. Laten wij echter afwach 
ten : in het verleden reeds bewees de 
Servische dictator dat hij enkel bereid is 
toegevingen te doen op die momenten 
waarop de Westerse bereidheid om 
effectief op te treden aanwezig is. 
Maar net zoals in het verleden zal hij 
proberen de gedane toegevingen nadien 
ongedaan te maken zodra de Westerse 
druk is weggevallen. Denken wij maar 
aan het onderwijsakkoord met de 
Kosovaren dat hij ook nooit heeft 
uitgevoerd. Dan vraag ik mij af of de 
Belgische regering die nu blijkbaar 
krachtdadig bereid is militair te 
interveniëren. een even krachtdadige 
stelling zal verdedigen. Ik heb redenen 
om daaraan te twijfelen. Ik heb in het 
verleden reeds talloze vragen gesteld 
over het probleem-Kosovo. met name 
op het ogenblik dat men de 
betrekkingen met Klein-Joegoslavië 
geleidelijk aan normaliseerde zonder 
dat er een oplossing voor dit probleem 
was. Telkens weer kreeg ik een 
uitgebreid diplomatiek antwoord, maar 
werd ik eigenlijk met een kluitje in het 
riet gestuurd. 
Ik vrees dat wanneer de huidige 
actiebereidheid zal verdwijnen en zou 
blijken dat Milosevic het akkoord niet 
uitvoert, men mij ook volgend jaar met 
mijn vragen zal afschepen. 
Toch wil ik van de gelegenheid gebruik 
maken om op een belangrijk gegeven te 
wijzen. Wat er de komende dagen ook 
volgt - een militaire of een diplomatieke 
oplossing van het conflict - wij moeten 
steeds blijven duidelijk maken dat dit 
een conflict is tussen ons, enerzijds, en 
de dictatuur van Milosevic, anderzijds, 
die steeds weer het gebrek aan degelijk 
beleid op het binnenlandse vlak 
afwentelt door het bespelen van de 
nationale gevoelens van de Serven ten 
koste van eerst de Bosniërs en de 
Kroaten en nu nog duidelijker dan 
voorheen de Kosovaren. 
Onze regering moet alles in het werk 
stellen om ten aanzien van in de eerste 
plaats de Serviërs die hier wonen en ook 
nadien ten aanzien van de Servische 
bevolking in Servië zelf, een klimaat 
van vertrouwen te scheppen. Als het 
probleem-Kosovo is opgelost, verdie 
nen de Serven nadien een voorkeursbe 
handeling inzake economische en 
humanitaire hulp. Alles moet dan in het 
werk worden gesteld om hen definitief 
het oorlogszuchtige verleden te doen 
afzweren en hen te laten aansluiten bij 
de Westerse wereld. Dit laatste is 
waarschijnlijk even belangrijk als de 
militaire actie zelf. 
Ik wil graag van deze gelegenheid 
gebruik maken om toch nog eens het 
verschil duidelijk te maken tussen de 

vorm van staatsimperialisme die 
iemand zoals Milosevic kenmerkt en 
het volksnationalisme dat mijn partij, de 
Volksunie, voorstaat. Hoewel beide 
natuurlijk de eigenheid van een volk 
beklemtonen, ligt het verschil in het al 
dan niet absoluteren van die eigenheid. 
Voor kerels als Milosevic moet de Staat 
zich niets aantrekken van de rest van de 
wereld. Voor ons daarentegen heeft 
iedere eigenheid van een volk pas haar 
volle betekenis in de goede verstand 
houding met andere volkeren in de 
wereld. Wij aanvaarden dat er zoiets als 
een Europa bestaat. Dit betekent 
evenwel niet dat Europa eender wat 
mag doen of dat de internationale 
Europese instellingen eender wat 
mogen doen en dat wij onr övcdschiks 
moeten neerleggen 1- 'J datgene wat op 
Europees niveau wordt gedecreteerd 
omtrent zaken zoals het Eurostemrecht 
of zoals de passage in het rapport 
Columberg, die de inmenging bewijzen 
van een aantal internationale organisa 
ties in onze eigen binnenlandse 
aangelegenheden. 

Vervolgens wil ik u de vraag 
voorleggen wie eigenlijk het meeste 
bijdraagt tot anti-internationale gevoe 
lens, zij die wijzen op het belang van 
het behoud van de verscheidenheid in 
Europa of zij die alle nationalisme 
vervangen door één Europees nationa 
lisme dat geen rekening meer moet 
houden met de regionale gevoelighe 
den? 

Wie heeft de houding die het dichtst bij 
deze van Milosevic ligt ? Is het niet de 
essentie van het beleid van degenen die 
men nu vanuit het Westen wenst aan te 
vallen, van het beleid van Milosevic ten 
aanzien van de Kosovaren, dat hij geen 
rekening wenst te houden met de 
verscheidenheid die zijn Staat ken 
merkt ? Is het dan niet dezelfde 
beleidslijn die een aantal Euro 
enthousiastelingen wensen te versprei 
den omtrent Europa ? Dan hopen wij 
maar dat de Vlamingen in Europa nooit 
het lot van de Kosovaren in 
Klein-Joegoslavië moeten ondergaan. 

Mijnheer de eerste minister, tijdens een 
begrotingsdebat komen allerlei onder 
werpen aan de orde. Voor de Volksunie 
mocht het aspect "oorlog en vrede" dat 
voor onze partij een erg belangrijk 
onderdeel van ons bestaan is, niet in dit 
debat ontbreken. 

De voorzitter : De heer Pieter De Crem 
heeft het woord. 

De heer Pieter De Crem (CVP) : 
Mijnheer de voorzitter, mijnheer de 
eerste minister, collega's, mijn betoog 

zal dieper ingaan op een belangrijk 
element van de regeringsverklaring, het 
door ons land gevoerde asielbeleid en 
de recente evaluatie en bijsturing ervan. 
De huidige asielwet heeft tot doel een 
doorgedreven en toetsbaar asielbeleid te 
kunnen voeren. Als rapporteur tijdens 
de besprekingen heb ik kunnen 
vaststellen dat het opstellen van 
duidelijke en concreet toepasbare regels 
de enige en échte bekommernis van het 
regeringsontwerp was. ln het ontwerp 
werd een deugdzame en eerbare modus 
vivendi gevonden tussen het politiek 
asielrecht zoals bepaald in de Conventie 
van Genève van 1951 en de 
verbintenissen die ons land heeft 
aangegaan met de ondertekening van 
het Schengen-akkoord. 
Twee jaar geleden schuwden sommigen 
de vergiftiging van de debatten niet 
door de immigratie en de illegale 
immigratie en mensenhandel opzettelijk 
door elkaar te halen. Zij hadden 
daarvoor elk hun eigen redenen en 
bedoelingen die steeds zeer ver 
verwijderd waren van een consistente 
handelwijze en slechts borstklopperij 
ten opzichte van de eigen achterban 
moesten laten horen. 
De CVP blijft opteren voor een 
geïntegreerd tweesporenbeleid. Ener 
zijds moet de toegelate immigratie zoals 
het vrij verkeer van EU-onderdanen, de 
immigratie in het kader van de 
gezinshereniging, de toelating van 
buitenlandse studenten voor de duur 
van hun studies en het verlenen van 
bescherming aan degenen die gevaar 
zouden lopen of bescherming nodig 
hebben optimaal georganiseerd worden. 
Anderzijds moet de illegale immigratie 
voorkomen en bestreden worden. Dit 
laatste is van toepassing op individuele 
gevallen. op organisatoren van mensen 
handel en mensensmokkel en op 
diegenen die van de illegale immigratie 
gebruik maken zoals werkgevers die 
illegalen tewerkstellen. 
Het verwijderingsbeleid met een 
duidelijk gedefinieerd onderscheid tus 
sen een vrijwillige terugkeer en een 
gedwongen vertrek dat slechts onder 
strikt gereglementeerde voorwaarden 
kan plaatsvinden, blijft het sluitstuk van 
een toepasbaar en gedragen asielbeleid. 
Naar aanleiding van het dramatisch 
overlijden van Semira Adamu hebben 
sommmigen niet nagelaten zich toe te 
spitsen op het uitvoeringsaspect van de 
verwijdering zonder even veel aandacht 
te besteden aan de verschillende 
onderdelen van de asielwet. 
Mijnheer de voorzitter, collega's, het is 
wellicht nuttig eventjes in de tijd terug 
te keren en de initiatieven op te frissen 
die aan de asielwet voorafgingen. 
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De in 1974 afgekondigde migratiestop 
was een eerste wettelijk initiatief 
waarvan de uitvoering enerzijds bij 
gebrek aan politieke interesse en. 
anderzijds. door de lakse houding van 
de bevoegde overheden geen enkel 
effect sorteerde. 
Het was wachten tot de tweede helft van 
de jaren tachtig vooraleer onder druk 
van een substantiële en exponentiële 
groei van het aantal asielaanvragen de 
problematiek aandacht kreeg. De toen 
bevoegde minister, mevrouw Smet, 
nam binnen haar beperkt budget én met 
een grote gedrevenheid een aantal 
maatregelen. Omwille van een chro 
nisch en drastisch gebrek aan middelen 
was het echter niet veel meer dan 
dweilen met de kraan open zoals de 
commissaris-generaal het plastisch 
heeft uitgedrukt. Als we hem nu mogen 
geloven, is de kraan een beek geworden 
en zijn al de dweilen opgebruikt. 
Onze internationale verplichtingen met 
betrekking tot het Schengen-akkoord 
hebben ons in 1996 verplicht een nieuw 
wettelijk initiatief uit te werken. Nog 
vóór de bespreking ervan kon beginnen, 
was de toon gezet. 
Zij die op basis van cijfers en feiten 
aandrongen op een duidelijk geïnte 
greerd en maatschappelijk gedragen 
beleid. en bijgevolg het regeringsont 
werp steunden. werden alras als 
onverdraagzarnen en groepsegoïsten 
gebrandmerkt. Alle anderen beschouw 
den zichzelf als genereuze idealisten en 
politiek correcten. Het is ook in 
dezelfde sfeerschepping dat de bespre 
king van de evaluatienota van de 
regering verliep. 

Het is duidelijk dat omtrent de 
asielpolitiek in ons land sommigen. in 
het bijzonder de Franstalige meerder 
heidspartijen. op bepaalde ogenblikken 
nood hebben gehad aan een begrenzer 
van de snelheid waarmee ze van opinie 
veranderden. Dit geldt niet alleen voor 
de vertegenwoordigers in deze Kamer. 
maar ook voor deze in de Senaat. 
Reeds op het moment van de 
behandeling werd namens onze fractie - 
men leze daartoe het verslag - 
bijzondere en gemeende aandacht 
gevraagd voor de menselijkheid bij de 
afwikkeling van ieder stadium van de 
asielprocedure. De bespreking van de 
vóór het reces geformuleerde aanbeve- 
1 i ngen van de Senaatscommissie voor 
de Binnenlandse Zaken, werd echter 
door de gekende omstandigheden 
ingehaald. 

Om dergelijke afwikkelingen te voorko 
men hebben wij de reeds genomen 
regeringsmaatregelen gesteund. Wij 
stellen alles ;., het werk opdat aan de in 

het vooruitzicht gestelde beleidsopties 
zo vlug mogelijk kan worden voldaan. 
Wij vragen dan ook dat de regering de 
realisatie ervan met de grootste urgentie 
zou doorvoeren. 
ln het zog van de gebeurtenissen blijven 
wij echter de beslissing betreuren 
waardoor een aantal uitgeprocedeerden 
het opvangcentrum 127 bis hebben 
kunnen verlaten. Hierbij gaat onze 
bekommernis in de eerste plaats uit naar 
zij die in de illegaliteit zijn 
terechtgekomen, als naar het beeld dat 
hierdoor bij de bevolking is ontstaan : 
een Staat en zijn instellingen die 
ophouden te functioneren. Zonder 
hierbij te willen blijven stilstaan. 
kunnen wij echter niet anders dan 
vaststellen dat deze gebeurte.-iv ..ven 
eens en voor altijd in ht., collectief 
geheugen van de bevolking is gegrift. 
Mijnheer de voorzitter, mijnheer de 
eerste minister, collega's. zoals gezegd 
steunen wij de regering in haar 
evaluatie van het asielbeleid. Ze stelt 
echter heel duidelijk voorop dat een 
humanere aanpak de met fysieke kracht 
gepaard gaande uitwijzing nooit kan en 
zal uitsluiten. Het verwijderingsbeleid 
is. of men het nu onmenselijk vindt of 
niet. de toetssteen van een geïntegreerd 
asielbeleid, waarin de ontrading. of men 
deze nu schandalig vindt of niet, het 
enige effectieve niet-fysieke werkmid 
del is. Het mooie en edele ideaal van de 
open grenzen is jammer genoeg 
lichtjaren verwijderd van onze maat 
schappelijke realiteit, tenzij wij bewust 
willen evolueren naar een onverdraag 
zame maatschappij en er zorg voor 
willen dragen dat politieke partijen met 
verfoeilijke Ordnung muss sein 
principes hun hatelijke boodschap met 
resultaat kunnen ventileren. Wij vragen 
bij iedereen toch een minimum aan 
werkelijkheidszin. 
- voorzitter : de heer Langendries 
Laten wij ons geen illusies maken. De 
druk van buitenaf, ruim gesteld de 
internationale context, zal minstens 
even groot blijven en wellicht nog 
toenemen. Dit alles belet niet dat wij 
geen genereus en verantwoordelijk 
asielbeleid zouden kunnen voeren. 
Genereus wil zeggen "een faire kans 
bieden" en verantwoordelijkheid bete 
kent allesbehalve het moeten onder 
brengen van mensen in tenten en 
barakkenkampen zoals dit in Nederland 
het geval is. Op dat vlak is paars 
duidelijk kaas met gaten. 
Asielzoekers moeten bij ons op een 
logische, doorzichtig opgebouwde en 
absoluut in de tijd beperkte wijze hun 
aanvraag beantwoord zien. Wellicht is 
de versterking van het personeel op alle 
betrokken diensten hiertoe een eerste 

aanzet. Deze inspanning zal echter 
nodeloos blijken indien het ondoorzich 
tig kluwen van de procedures niet hij 
voorrang wordt ontward. De bijzondere 
commissaris zou hierin één van zijn 
belangrijkste opdrachten terugvinden 
- naar ik en wij allen veronderstellen - 
want vandaag is helemaal niet duidelijk 
wat de inhoud van deze functie precies 
is. Is het de bedoeling, mijnheer de 
eerste minister, om naast de minister 
van Binnenlandse Zaken, de dienst 
Vreemdelingenzaken. de commissaris 
generaal voor de Vluchtelingen en de 
Staatslozen. de Vaste Beroepscommis 
sie voor de Vluchtelingen en de Raad 
van State een nieuwe instantie in het 
leven te roepen waarbij opnieuw 
aanvragen worden ingediend, beroepen 
worden ingesteld en termijnen moeten 
worden gerespecteerd ? 

Eerste minister Dehaene : U stelt 
voorop dat het een nieuwe instantie is. 
maar in de commissie voor de 
Binnenlandse Zaken heb ik reeds 
duidelijk gemaakt dat deze commissaris 
op geen enkele manier een nieuwe 
instantie in de procedure kan worden. Ik 
heb hem eerder een manager genoemd. 
omdat het zijn taak zou zijn de 
bestaande instanties en structuren beter 
en efficiënter te laten functioneren. 
Vermits ik de laatste dagen mijn oren 
ook open heb gehouden, wens ik hem 
niet te laten fungeren naast of als een 
tweede commissaris voor de vluchtelin 
gen. De autonomie van de commissaris 
generaal zoals gedefinieerd in de wet en 
de koninklijke besluiten. blijft integraal 
bewaard. 

De heer Pieter De Crem (CVP): Ik 
meen dat zich toch een gesprek 
opdringt met de commissaris-generaal. 
naar hetgeen wij hebben vernomen. 
Laten wij vandaag. 15 oktober 1998. 
even stilstaan bij de kern van de 
asielprocedure zoals die zich op 15 
oktober 1998 aandient. 
Een vreemdeling komt binnen in ons 
land en verklaart zich vluchteling. De 
vluchtelingenverklaring wordt onder 
zocht door de dienst Vreemdelingenza 
ken. De aanvraag wordt on•vankelijk 
bevonden. De commissaris-generaal 
voor de vluchtelingen en de staatlozen 
neemt een beslissing ten gronde. Als 
deze beslissing negatief is, wordt er 
beroep aangetekend bij de vaste 
beroepscommissie voor de vluchtelin 
gen. Ondertussen wordt hem een bevel 
afgegeven door de minister van 
Binnenlandse Zaken om het grondge 
bied te verlaten. Indien de erkenning 
alsnog niet verkregen is, kan de 
aanvrager een verzoek tot schorsing 
inleiden bij de Raad van State en/of een 
beroep tot nietigverklaring indienen. 
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In de veronderstelling dat de aanvraag 
tot erkenning van de hoedanigheid van 
vluchteling niet ontvankelijk werd 
bevonden, zal de gemachtigde minister 
of de gemachtigde van de minister van 
Binnenlandse Zaken een beslissing 
nemen van weigering van verblijf en het 
hevel uitvaardigen om het grondgebied 
te verlaten. De verzoeker kan nu 
opnieuw een dringend beroep aanteke 
nen hij de commissaris-generaal voor 
de vluchtelingen en de staatlozen. Bij 
een ongunstige beslissing kan een 
beroep tot nietigverklaring en/of een 
verzoek tot schorsing bij de Raad van 
State worden ingediend en niets 
weerhoudt de asielzoeker er ondertus 
sen van om tijdens deze procedure een 
machtiging tot vestiging aan te vragen 
of een procedure tot regularisatie op te 
starten, of zich opnieuw vluchteling te 
verklaren. 

Een bijzonder doorzichtige procedure, 
met uitzicht op een zeer spoedige en 
definitieve beslissing, daar staan wij 
voor op 15 oktober 1998. 

Collega's. bewijzen wij een dienst aan 
de kandidaat-vluchteling. de man of 
vrouw die zijn of haar land is ontvlucht 
omdat hij of zij vervolging riskeert in de 
zin van de Conventie van Genève. of 
zijn wij medeplichtig en creëren wij de 
gedroomde omstandigheden voor net 
werken van mensenhandel en men 
sensmokkel '? Als wij de alarmerende 
berichten mogen geloven van de laatste 
uren en dagen, denk ik dat ons beleid 
aanzet tot de tweede optie. Veel meer 
dan de problematiek van de gedwongen 
terugkeer. hebben wij bij hoogdringend 
heid nood aan het herijken van de 
procedures en de termijnen. 

Het voorstel om asielzoekers verschil 
lende statuten toe te kennen. afhankelijk 
van de politieke situatie in hun land, 
lijkt mij eerder een beleid dat enkel de 
gevolgen van een misgroeide situatie 
aanpakt dan wel een moedig beleid dat 
zich richt op de oorzaken. 

De eerste minister heeft onze aandacht 
gevestigd op de problematiek van 
Kosovo en ook collega Borginon heeft 
het daarover gehad. Het is ontstellend te 
moeten vaststellen dat de Europese 
Unie blijft falen terwijl het hier toch 
gaat om een oorlog die zich reeds jaren 
geleden aankondigde. Wil men voor de 
Kosovaarse Albanezen een apart 
asielstatuut ontwikkelen dan erkent men 
tegelijkertijd de onmacht van het 
Europese gemeenschappelijk buiten 
landse beleid. 

Mijnheer de eerste minister, u en uw 
regering genieten ons vertrouwen. Wij 
willen ons samen inspannen om het 
vertrouwen in onze instellingen en de 
werking ervan te vrijwaren. Wij zijn 

ervan overtuigd dat we samen daarin 
kunnen slagen hoewel dit ons veel 
moed en doorzettingsvermogen zal 
kosten. 

Le président : La parole est à 
M. François Dufour. 

M. François Dufour (PS): Monsieur le 
président. monsieur le premier ministre, 
madame la ministre, chers collègues, 
rassurez-vous : je ne ferai pas de 
polémique et je ne parlerai pas, comme 
bon nombre de mes collègues 
néerlandophones I' ont fait hier et 
aujourd'hui. du gouvernement et du 
Parlement flamand. 

Je l'ai déjà dit tout à l'heure : je ne suis 
ni wallon, ni belge, ni européer- le suis 
un être humain: '' ~ppartiens à 
l'humanité tout entière et tous les 
problèmes de l'humanité me touchent. 
Je ne connais pas de frontières. Et en 
tout cas. ce ne sera pas moi qui, demain, 
vais provoquer des guerres tribales 
comme on en voit maintenant près de 
chez nous et que certains Flamands 
aimeraient déclencher dans notre pays. 

Mon cher premier rrnmstre. mon 
intervention portera sur le passage de la 
déclaration gouvernementale qui 
concerne l'Europe. 

Comme vous le savez, je suis déjà 
intervenu à de nombreuses reprises au 
sujet de l'Europe. Je considère que 
l'essentiel du combat politique que nous 
avons à mener doit se faire à ce niveau, 
où l'on peut mieux lutter contre les 
causes de la crise qui nous tenaille 
depuis plus de vingt ans et qui fait si 
mal aux populations de condition 
moyenne et modeste. Car il est vrai que 
la crise ne touche pas tous les secteurs : 
les banques. par exemple. n'en souffrent 
pas trop 1 

Cela dit. pour les personnes de 
condition moyenne et modeste. la crise 
fait mal. Le CVP est au gouvernement 
depuis quarante ans, le PSC aussi et 
I' on ne voit pas encore le bout du 
tunnel. Lorsque le PRL a été au pouvoir, 
il n'a pas su régler les problèmes. 

Monsieur Reynders. vous devez tout de 
même reconnaître que la Belgique n'est 
plus maîtresse de son avenir. Elle n'a 
plus les moyens de l'être. C'est au 
niveau européen que l'on devra trouver 
une solution à la crise. C'est pour cela 
que je me permets d'interpeller le 
premier ministre. 

Monsieur le premier ministre. j'ai relu 
attentivement votre déclaration gouver 
nementale de 1997. Je lis celle que vous 
avez faite avant-hier et ... 

Le président : La parole est à M. Didier 
Reynders. 

M. Didier Reynders, président du 
groupe PRL-FDF: Monsieur le prési 
dent, monsieur Dufour, vous faites 
allusion au nombre d'années de 
présence des différents partis au 
pouvoir. Ce que je puis vous dire, c'est 
qu'il y a un certain nombre d'années, 
alors que les libéraux étaient encore au 
gouvernement, le précédent premier 
ministre, M. Martens, estimait que les 
trois quarts du chemin avaient été faits. 
Je ne sais pas où on est en maintenant. 

M. François Dufour (PS): Il disait 
qu'on était au bout du tunnel ! 

M. Didier Reynders (PRL-FDF) : 
Justement. 

M. François Dufour (PS): Il s'était 
trompé! 

M. Didier Reynders (PRL-FDF): Non, 
je crois simplement. monsieur Dufour. 
que depuis, on voit toujours le bout du 
tunnel, mais qu'il est de plus en plus 
loin car on va à reculons 1 

M. François Dufour (PS): Peut-être 
êtes-vous devenu myope! (Rires) 

Le président : La parole est au premier 
ministre. 

M. Dehaene, premier ministre : Mais, 
depuis que le PRL est dans l'opposition, 
ses membres regardent dans l'autre 
sens ! (Rires) 

M. François Dufour (PS): Permettez 
moi de continuer, bien que je vous 
autorise à m'interrompre quand vous le 
voudrez, comme le veut l'exercice 
démocratique. 

Je voudrais me pencher sur deux 
déclarations d'intentions que le gouver 
nement a fait figurer dans sa 
déclaration. La première est : "réaliser 
l'ouverture du marché d'utilité publi 
que" et la deuxième : "les négociations 
sur le financement de l'Union 
européenne au cours des années 2000 à 
2005, négociations également placées 
sous le signe de I' élargissement de 
l'union économique." 

Monsieur le premier ministre, j'aborde 
rai d'abord les marchés d'utilité 
publique et la libéralisation du secteur 
de l'électricité. qui se fera cahin-caha 
au rythme des autres pays. Il y aura 
donc, à ce sujet, une certaine 
concertation et une harmonisation. 

C'est d'ailleurs la première fois que 
j'entends parler d'harmonisation. 

Vous dites qu'un statut spécial a été 
réservé à La Poste. Tant mieux. Mais je 
voudrais, en tant que socialiste, et je 
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François Dufour 

crois pouvoir le faire au nom du groupe 
socialiste - si ce n'est pas encore inscrit 
aujourd'hui dans la bible du Pa11i 
socialiste, ce le sera demain puisque je 
l'aurai dit aujourd'hui -. faire quelques 
remarques sur la libéralisation des 
marchés d'utilité publique. 

Je suppose que votre expérience de 
parlementaire. de ministre et de premier 
ministre vous permet d'apprécier à leur 
juste valeur les mérites des libéralisa 
tions en tous genres qui sont 
intervenues. qui sont pratique courante 
en Europe et que certains qualifient de 
débridées. Même les plus grands 
économistes. les plus sérieux, les plus 
proches du monde de la finance, 
reconnaissent que certaines choses ne 
vont pas en Europe. Vous-même avez 
reconnu que gérer l'Europe ainsi qu'on 
ra fait lors de la désignation du 
président de la Banque centrale 
européenne n'était pas très raisonnable. 

Avant d'aller plus loin dans le 
programme de libéralisation des 
marchés d'utilité publique, il faudrait 
faire une évaluation de ce qui a déjà été 
fait. par exemple dans le domaine des 
télécommunications. Je souhaiterais 
que l'on fasse un bilan au niveau des 
tarifs. Ceux-ci peuvent être momenta 
nément réduits. mais quand le secteur 
privé se sera concerté afin de se mettre 
en situation de monopole, ils pourraient 
subir des hausses. 

Mais je voudrais vous demander ce 
qu'il en est de l'emploi dans le secteur. 

M. Dehaene, premier ministre : Je 
voudrais souligner que le vice-premier 
ministre Di Rupo a réalisé un travail 
; :marquable dans la libéralisation des 
télécommunications. 

M. François Dufour (PS): Je ne 
conteste pas ce que M. Di Rupo a fait 
lors de la "consolidation stratégique". Je 
l'ai approuvé, mais du bout des lèvres. 
Je n'y étais pas favorable, mais il est de 
ces évolutions qu'il faut suivre par 
solidarité. 

M. Dehaene. premier ministre : La 
bible socialiste aidant, vous avez 
approuvé 1 

M. François Dufour (PS): .le suis un 
homme raisonnable, je ne prétends pas 
avoir toujours raison. Pour vivre en 
société. il faut savoir comprendre les 
autres et faire un pas vers eux. 

li est donc indiqué de procéder à une 
évaluation globale de ce qui a été fait. 
notamment au niveau de l'emploi dans 
le secteur des télécommunications. 

Pour les socialistes, avant de libéraliser, 
i I faut rer r rcer les services publics. 

On pourrait tout libéraliser, l'Etat 
fédéral. les régions, les communes, les 
provinces et même le premier ministre. 
On pourrait par exemple confier ce 
poste au PDG de la Kredietbank. On 
peut tout faire. 

L'Europe, c'est bien, mais de bons 
services publics, au service de la 
population en Europe, cela ne serait pas 
mal non plus. Il est temps d'y penser car 
on ne l'a pas fait suffisamment. 

En libéralisant par exemple le secteur 
de l'électricité, le transformant ainsi en 
entreprise privée, on parviendra peut 
être à faire des économies pendant un 
certain temps. 

Je m'étonne toujours d- voir les 
entreprises privées faire ues économies 
alors que les entreprises publiques 
coûtent cher. Je suis moi-même à la tête 
d'une petite entreprise publique. 
comme représentant d'une intercommu 
nale. Après avoir réalisé un audit de 
cette entreprise, un candidat repreneur 
privé m'a dit qu'il ne pourrait pas y 
arriver à ce prix-là. 

Je ne comprends pas l'intérêt des 
multinationales à vouloir prendre des 
parts dans les marchés d'utilité publique 
et dans le secteur public. Vous vous 
imaginez que c'est pour faire plaisir à la 
population. monsieur le premier 
ministre? C'est pour obtenir une 
rentabilité financière maximale, voilà 
leur principal souci. 

Monsieur le premier ministre, au lieu de 
suivre les sirènes de l'ultra-libéra 
lisation européenne qui se dessine à 
force de lobbying par des puissances 
financières qui sollicitent des technocra 
tes européens et même des pays 
participants et des responsables politi 
ques. je souhaiterais que vous fassiez le 
chemin inverse, en exigeant le 
renversement de cette tendance et le 
renforcement des services publics, au 
lieu de libéraliser les marchés d'utilité 
publique. 

Aujourd'hui, vous le savez, nous 
constatons une attaque frontale, proba 
blement en Flandre comme à Bruxelles 
et en Wallonie, par des multinationales 
qui s'intéressent de près aux secteurs de 
l'eau et des déchets. Jamais personne ne 
s'est intéressé aux déchets. Les 
communes se sont débrouillées seules 
pendant des années avec les déchets. 
Aujourd'hui, comme il semblerait 
qu'on puisse faire son beurre dans ce 
secteur, voilà que certains s'y 
intéressent. Et comme par hasard, les 
technocrates européens veulent libérali 
ser le secteur. 

Je m'y oppose fermement. 

M. Dehaene, premier ministre : Dans le 
secteur de l'électricité, je tiens à vous 
faire remarquer que le principal effet de 
la libéralisation est qu'Electrabel aura 
désormais un concurrent. Ce n'est sans 
doute pas une organisation d'utilité 
publique ... 

M. François Dufour (PS): Je le sais 
bien, mais !'EDF en France est encore 
une entreprise nationalisée. Quant aux 
Espagnols, je ne sais pas comment ils 
s'y prennent. 

M. Dehaene, premier ministre : Vous 
vous trompez probablement de parle 
ment.. 

M. François Dufour (PS): Des 
services publics, il y en a dans tous les 
pays. monsieur le premier ministre et ils 
doivent être défendus. 

Le deuxième point de mon intervention 
concerne un passage de votre 
déclaration qui m'inquiète sérieuse 
ment. 

Je cite : "Les négociations sur le 
financement de l'union économique au 
cours des années 2000-2005, ou en 
d'autres termes l'agenda 2000, figure 
ront en haut de l'agenda européen au 
cours des prochains mois. Ces 
négociations sont également placées 
sous le signe de l'élargissement de 
l'union économique. Tant l'Union 
économique que la Belgique devront 
définir les options importantes dans le 
cadre de ce débat. ( .. .)" 
Je suis déjà intervenu pour vous dire ce 
que je pensais d'une Europe ultra 
libérale qui sert les intérêts des grands 
et dessert les intérêts de nombreux 
petits. 
( Interruption de M. Olivier Deleuze) 
Monsieur Deleuze, vous savez très bien 
que ce n'est pas le Parlement belge qui 
peut changer tout cela, mais le 
gouvernement. 
( Interruption de M. Olivier Deleuze) 
Monsieur, vous savez très bien que les 
sensibilités diffèrent d'une personne à 
I' autre dans les pays européens. Mais je 
souhaiterais qu'on partage la mienne. 
Dès lors. s'il y a trop de 
sociaux-démocrates en Europe et pas 
suffisamment de socialistes. je n'en 
peux rien ! 

Le président: La parole est à M. Didier 
Reynders. Mais n'allongeons pas 
inutilement le débat. 

M. Didier Reynders (PRL-FDF): 
Monsieur le président, nous avons tout 
le temps, puisque le budget demeurera 
inchangé jusqu'au Ier juillet prochain' 
Monsieur Dufour, il est très beau de 
parler de l'évolution libérale ou 
ultra-libérale de l'Europe. M. Dewael a 
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Didier Reynders 

rappelé, hier, combien il était 
impressionnant de voir comment le 
libéralisme est d'autant plus efficace 
que les libéraux sont dans l'opposition. 
On ne parle jamais autant d'Europe 
libérale que lorsqu'il y a très peu de 
gouvernemerus à participation libérale 
partout en Europe. 

M. Dehaene, premier ministre : C'est 
bien la raison pour laquelle vous 
réalisez votre programme dans l'oppo 
sition 1 

M. Didier Reynders (PRL-FDF): 
Certainement ! Mais, je connais le 
programme du CVP ! Je veux 
simplement dire à M. Dufour mais, 
surtout après la remarque de 
M. Deleuze, qu'il est étonnant de 
constater : que cette Europe devient 
encore plus libérale non seulement au 
fur et à mesure que les socialistes font 
partie des gouvernements européens 
mais au fur et à mesure que des 
écologistes y entrent.( Hilarité). 

Le président : La parole est à 
M. Olivier Deleuze. 

M. Olivier Deleuze (ECOLO-AGALEV) : 
Monsieur le président, monsieur 
Reynders, selon un communiqué de 
l'agence Belga de ce jour, l'arrivée des 
écologistes au gouvernement allemand 
conduit à l'abandon progressif du 
nucléaire. Hélas, en Belgique, j'estime 
que nous avons la gauche la plus bête 
du monde et qu'il va donc falloir 
attendre ! 

M. Didier Reynders (PRL-FDF) : En 
France aussi, monsieur Deleuze ! 

Le président : Ne nous attardons pas 
sur le nucléaire 1 

M. Olivier Deleuze (ECOLO-AGALEV): ... 
c · est I 'abandon des surgénérateurs. Je 
vous le signale à tout hasard, mais ici, il 
va encore falloir attendre des catastro 
phes et des socialistes "sauce libérale" 
pendant quelques années pour que cela 
change! 

M. François Dufour (PS): Monsieur 
Reynders, vous vous étonnez qu'en 
raison du nombre restreint de libéraux 
au sein des instances européennes, je 
dénonce la politique ultra-libérale. Je 
demanderai au premier ministre ce qu'il 
pense de l'OCDE, qui compte beaucoup 
de libéraux lobbyistes. 

D'ailleurs, la Belgique versant des 
cotisations à l'OCDE, je déposerai un 
amendement visant à supprimer le 
paiement de nos cotisations, car cela ne 
sert à rien de rétribuer de tels individus. 
Mais je le ferai lors de l'examen du 
budg " 

Les libéraux sont beaucoup plus 
nombreux dans les banques, parmi les 
lobbyistes qui attaquent les commissai 
res européens pour mener certaines 
politiques par circulaires et autres 
directives ministérielles et européennes 
interposées. que les socialistes. Car les 
vrais socialistes sont élus par le peuple 
et ils sont présents parmi nous et non 
dans les cénacles européens en qualité 
de lobbyistes ! 

Au sujet du choix du directeur de la 
grande banque flamande, j'ai déclaré : 
"Il a certainement été choisi pour ses 
compétences." 

Le président : La parole est à M. Didier 
Reynders. 

M. Didier Reyncers (PRL-FDF) : 
Monsieur le président, monsieur 
Dufour, je ne parlerai pas, surtout en 
cette période agitée dans le domaine 
judiciaire, des clients des banques. 
Nous avons déjà parlé du rôle des 
socialistes en la matière. Je resterai 
exclusivement du côté des gestionnai 
res. 

Depuis des années. on parle d'un projet 
de grande banque belge. Elle se crée 
petit à petit - les intérêts étrangers sont 
très présents - avec l'aide de la Société 
générale, Fortis ... Savez-vous qui est le 
patron de cette banque? 

M. François Dufour (PS): Non ! 

M. Didier Reynders (PRL-FDF): Un 
socialiste flamand 1 

M. François Dufour (PS): Il a 
certainement été choisi pour ses 
compétences particulières !( Hilarité). 

M. Didier Reynders (PRL-FDF): 
Quand vous parlez des compétences 
bancaires des socialistes flamands, vous 
les évoquez en qualité de gestionnaires 
ou de clients'? 

M. François Dufour (PS): Vous 
connaissez les banques mieux que moi : 
je suppose que les organes directeurs 
d'une banque ne choisissent pas 
n'importe qui polir présider à leur 
destinée. 

M. Didier Reynders (PRL-FDF) : 
Monsieur Dufour, vous admettrez que 
vous connaissez mieux les incinérateurs 
que moi; en matière de gestion 
financière. chez les socialistes flamands, 
il y a souvent un lien entre l'argent et 
les incinérateurs. 

M. François Dufour (PS): C'est 
vraiment gros: j'aime l'humour, mais 
un humour plus fin. 

Le président : Monsieur Dufour. 
reprenez le fil de vos idées. 

M. François Dufour (PS): Monsieur le 
premier ministre, après les distractions 
coutumières de I' Assemblée, je rappel 
lerai simplement la position que vous 
avez exprimée lors de la discussion de 
la communication gouvernementale du 
27 mars 1997 : "Nous avons besoin 
d'une construction européenne plus 
équilibrée là où, aujourd'hui, l'accent se 
porte trop souvent sur l'aspect 
économique. ( ... ) Il nous faut une 
Europe plus sociale, plus écologique, 
une Europe qui garantisse non 
seulement la libre circulation des 
capitaux, mais qui assure aussi une plus 
grande équité fiscale grâce aux progrès 
de l'harmonisation; une Europe qui 
garantisse non seulement la libre 
circulation des citoyens. mais aussi leur 
sécurité; une Europe qui fonctionne 
efficacement, de manière plus transpa 
rente et plus démocratique". 

Je vous rappelle qu'avec votre discours 
de l'époque, j'étais tout à fait d'accord. 
Pour faire bref, je vous avouerai 
qu'aujourd'hui, je ne puis accepter les 
termes de votre présente déclaration : 
"Nous allons entamer des négociations 
pour parvenir à l'élargissement de 
l'Europe". Je mets comme préalables 
ceux que la Belgique a déjà imposés, 
c'est-à-dire d'abord l'approfondisse 
ment de l'Europe et de ses institutions, 
ensuite, l'harmonisation fiscale. 

Le président : La parole est au premier 
ministre. 

M. Dehaene, premier ministre : Je 
voudrais éviter tout malentendu. Quand, 
dans la déclaration relative à l'agenda 
2000, j'ai fait référence à l'élargisse 
ment de l'Europe, c'est parce que dans 
la discussion au sujet de l'agenda 2000, 
donc du financement de l'Union 
européenne, il faut tenir compte du fait 
que l'élargissement peut se produire 
durant la période où l'agenda 2000 
jouera. Cela n'a rien à voir avec les 
conditions que. par ailleurs, nous 
voulons imposer à l'élargissement : en 
effet, nous avons toujours dit désirer 
que l'Union européenne s'adapte. que 
le marché unique se poursuive, que la 
fiscalité soit harmonisée. Tout cela n'a 
rien à voir avec l'agenda 2000. 

Que l'agenda 2000 soit forcé de tenir 
compte de l'élargissement est indénia 
ble et vous n'y pouvez rien : l'Europe 
doit compter avec les événements se 
produisant durant cette période. 

M. François Dufour (PS): Je prends 
acte de votre déclaration. J'espère que 
I' approfondissement des institutions 
européennes sera effectué afin de 
supprimer l'unique vote à majorité 
qualifiée, de réaliser l'harmonisation 
fiscale et sociale, sinon totalement au 
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François Dufour 

moins partiellement dans un sens positif 
voilà vingt ans que nous la 

réclamons -, avant d'aboutir à une 
éventuelle acceptation de I' élargisse 
ment. Voilà ce que je voulais dire. Ce 
sont les positions du parti socialiste. 

Pour terminer, un mot sur la politique 
budgétaire sur laquelle je serai très bref. 
J'ai entendu les collègues de l'opposi 
tion: M. Dewael nous disait : "Gouver 
ner. c'est prévoir" et M. Reynders : "En 
cas de nouvelle chute de la bourse et du 
dollar, la faible marge de manoeuvre est 
remise en question". 

Je partage leur avis sur ce point. En 
effet. l'Etat se trouve réellement en 
situation délicate. Les fluctuations 
résultant de spéculations au niveau 
mondial auront pour conséquence que 
les efforts qui ont été consentis depuis 
plus de 20 ans par la population, 
risquent d'être réduits, demain, à néant 
et on nous réclamera alors à nouveau 
des efforts complémentaires. 

Monsieur le ministre, il ne faut pas se 
contenter de subir. Or. c'est le cas 
aujourd'hui puisque nous subissons la 
spéculation financière internationale. 
Une plus grande volonté du gouverne 
ment belge est nécessaire même si je 
suis conscient qu'il ne peut rien faire 
seul. Mais au niveau européen. la 
Belgique doit affirmer sa volonté de 
structurer une opposition ferme aux 
effets désastreux de la spéculation 
financière internationale responsable de 
dommages importants, non seulement 
dans les économies des pays les plus 
faibles mais également de certains pays 
industrialisés comme le nôtre. 

Je profite de la présence de Mme la 
ministre de la Prévoyance sociale pour 
dire que si rien n'est parfait, on peut 
cependant se féliciter de ce que le 
gouvernement ait su, durant quatre ans. 
et malgré les difficultés rencontrées, 
préserver les fondements mêmes de la 
sécurité sociale. C'était un objectif 
prioritaire du parti socialiste pour qui 
c'est une grande satisfaction de 
constater qu'il a été rencontré. 

Je voudrais dire à tous mes collègues 
qui ont évoqué le problème de la 
sécurité sociale qu'en examinant les 
chiffres du budget, j'ai pu constater que 
la sécurité sociale représentait une 
recette de 1641 milliards, 192 milliards 
provenant de I' Etat. Bien entendu, je ne 
tiens pas compte du financement 
alternatif destiné à compenser des 
réductions de cotisations. On compte 
donc 1450 milliards de cotisations 
sociales qui génèrent pour l'Etat, 
monsieur le premier ministre, plus de 
600 milliards de recettes en impôts 
directs et indirects. L'Etat "impérial" 
accorde _· ac 200 milliards. Souvent, on 

"rogne" dans la sécu sous prétexte que 
I' on éprouve des difficultés budgétaires. 
Mais les cotisations des travailleurs et 
des employeurs génèrent 600 milliards 
de recettes directes et indirectes 
d'impôts au bénéfice de l'Etat alors que 
ce dernier n'en donne que 200. En 
d'autres termes, monsieur le premier 
ministre, vous avez un avantage de 400 
milliards et je souhaiterais que, demain, 
même s'il existe encore des difficultés, 
on ne vienne pas une fois de plus nous 
rabâcher les oreilles en disant que l'on 
va faire des coupes sombres dans la 
sécurité sociale. Ce serait inacceptable 
pour le parti socialiste. 

Je partage l'avis de M. Reynders 
lorsqu'il dit que la fraude fiscat- n'est 
pas suffisamment pénalisé . je voudrais 
que vous me donniez le nombre 
d'enquêteurs affectés aujourd'hui à 
l'enquête sur la KB et la KBLux et leur 
nombre au départ. li faut veiller à faire 
payer les institutions qui ont éludé 
l'impôt par centaines de milliards. 

Enfin, je retiens de ce débat les 
nombreuses interventions visant à 
trouver des remèdes pour lutter contre 
les conséquences de la crise mais 
peut-être pas suffisamment contre les 
causes. Par exemple, on a beaucoup 
parlé de Semira. C'est un problème 
extrêmement grave et regrettable qui 
n'aurait jamais dû se produire dans un 
pays civilisé comme le nôtre. J'ose 
espérer qu'il s'agissait d'un accident et 
que pareille situation ne se représentera 
plus jamais. 

Je vous I' ai dit, je suis un 
internationaliste : le Kosovo. le Soudan, 
le Congo, le Kurdistan et d'autres pays 
dans le monde sont confrontés à des 
problèmes graves. Monsieur le premier 
ministre. vous avez reçu l'adjoint au 
secrétaire des Nations Unies l'année 
dernière, à l'occasion du cinquantième 
anniversaire de l'institution. Il est temps 
que cette dernière joue son rôle 
d'interposition, la Belgique doit 
I 'exiger. Aux guerres entre pays ont 
succédé des guerres tribales au Soudan, 
au Congo et en Yougoslavie. En ce qui 
concerne cette dernière, l'OTAN va 
probablement intervenir. Mais ailleurs, 
là où les gens meurent de faim. on ne se 
préoccupe pas de leur sort et on garde 
bonne conscience. Pour régler le 
problème de l'immigration, il faut 
essayer de mettre un terme à ces luttes 
tribales, d'abord en faisant intervenir 
les Nations Unies et ensuite, grâce à une 
aide alimentaire adéquate afin de 
permettre à ces populations de subvenir 
elles-mêmes à leurs besoins. On ne peut 
laisser impunément se dérouler des 
situations telles que celles qui existent 
au Soudan et prétendre ensuite que 
l'immigration nous dérange. Plutôt que 

de s'attaquer aux conséquences, il faut 
s'attaquer aux causes. Je félicite 
d'ailleurs le secrétaire d'Etat à la 
Coopération qui a pris une initiative 
intéressante pour la suppression et 
l'interdiction des armes légères dans la 
plupart de ces pays. Sa démarche est 
positive mais je pense qu'il faut aller 
plus loin et la voix du gouvernement 
belge doit se faire entendre au niveau de 
l'ONU. Lorsque des drames humains 
graves se déroulent dans le monde, 
l'ONU doit s'en occuper. c'est son rôle. 

De voorzitter : De heer Ghislain 
Vermassen heeft het woord. 

De heer Ghislain Vermassen (SP): 
Mijnheer de voorzitter, mijnheer de 
eerste minister, dames minister, mijn 
heer de minister. beste collega's, ik heb 
met aandacht de begroting van de 
gezondheidszorg bestudeerd en geana 
lyseerd. Allereerst heb ik enkele 
vaststellingen. Er wordt 477,8 miljard 
frank uitgetrokken voor de ZIV 
begroting. Rekening houdende met de 
1,5%-groeinorm en met de indexering 
ontstaat er dus een kleine budgettaire 
ruimte voor enkele noodzakelijke 
initiatieven, waarop ik later in mijn 
betoog zal terugkomen. Toch moet ten 
gevolge van de overschrijding in 1998, 
waargenomen naar aanleiding van de 
begrotingscontrole, een besparing wor 
den doorgevoerd ten belope van 6 
miljard frank, uitsluitend ten laste van 
de geneesmiddelensector. Ter vervolle 
diging van een aantal rudimentaire 
cijfergegevens kan ik ook nog zeggen 
dat de sector eigenlijk vragende partij 
was voor 485 miljard frank aan 
middelen. 

Ik ben niet wild enthousiast over deze 
cijfergegevens. Hoewel een zekere 
budgettaire ruimte ontstaat, kan de 
vraag worden gesteld - en de vraag 
stellen is ze meteen beantwoorden - of 
de trend van de jongste jaren, waarbij 
de ziekteverzekering steeds minder 
verzekert, zal kunnen worden omgebo 
gen. Gelukkig is ons systeem nog altijd 
zeer goed, zelfs een voorbeeld voor 
Europa en voor de hele wereld. Toch 
stellen we vast dat diverse verzeke 
ringsmaatschappijen - en trouwens ook 
ziekenfondsen - via bijvoorbeeld de 
hospitalisatieverzekering. zich steeds 
actiever op de markt bewegen. Een 
individuele verzekering via het zieken 
fonds is het minste kwaad, omdat het 
gevaar van risico-uitsluiting nagenoeg 
nihil is en in de polisprijs nog in zeker 
mate rekening wordt gehouden met 
draagkracht en solidariteit. Dat wil 
uiteraard niet zeggen dat we pleiten om 
alle nieuwe technieken, producten en 
diensten zonder meer in het ZIV-pakket 
op te nemen. Ook dat zou hoogst 
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onverstandig zijn. We moeten integen 
deel verder structureel ingrijpen, 
saneren, forfaitariseren, kortom de 
gezondheidszorg optimaliseren. organi 
seren en uitzuiveren. zodanig dat alle 
beschikbare middelen op de meest 
efficiënte wijze kunnen worden aange 
wend. Dat zal allicht behoorlijk wat 
budgettaire marge creëren. die dan kan 
worden gebruikt om het huidige 
verzekeringspakket van de ziekteverze 
kering uit te breiden. Niets doen of te 
weinig doen heeft in ieder geval tot 
resultaat dat het verzekerde pakket 
verkleint en de particuliere sector 
dankbaar van de gelegenheid zal 
gebruikmaken om in dit ontstane gat te 
duiken. We moeten ons hoeden voor 
een dergelijke politieke evolutie, die 
alleen tot gevolg heeft dat de factuur 
van het ziek-zijn door veel mensen niet 
meer kan worden betaald. Nogmaals. ik 
pleit niet voor ongebreidelde uitgaven, 
maar wel voor een verstandige en op 
overleg gebaseerde hervorming zodat 
iedereen tegen behoorlijke voorwaarden 
ook van de nieuwste technieken in de 
gezondheidszorgen kan blijven genie 
ten. Waakzaamheid van het parlement 
ten opzichte van de regering is, gelet op 
de recente evolutie. meer dan geboden. 
ln ieder geval wenst mijn fractie geen 
programma uit te voeren waarbij grote 
delen van de ziekteverzekering worden 
geprivatiseerd. Dat laten wij liever over 
aan de liberalen. maar we hopen 
tegelijkertijd dat ze hiertoe nooit de 
kans zullen krijgen. 

Ik kom nu tot de besparingen in de 
geneesmiddelensector. Ik ben geneigd 
om dit thema te betitelen als 
eetviever-ending story. Het parlement 
wordt de jongste jaren steeds weer 
geconfronteerd met het feit dat de 
farmaceutische sector het toegelaten 
budget overschrijdt. Naïef als ik ben, 
hen ik nog geneigd te geloven dat de 
sector bij het verdelen van de budgetten 
wordt ondergewaardeerd. 

Andere lobby's zijn wellicht nog sterker 
dan de farmaceutische. Het kan echter 
niet dat jaar na jaar het toegekende 
budget met vele miljarden. soms met 
meer dan 10%, wordt overschreden. 
Daaraan gekoppeld lezen we geregeld 
eigenaardige zaken. Zo zou de minister 
van Sociale Zaken - ze is in ons 
midden - met de regelmaat van een klok 
de terugbetaling van geneesmiddelen 
goedkeuren, tegen het advies van de 
bevoegde commissies in. Althans, dat 
lezen we. Eveneens weten we dat 
farmaceutische bedrijven de artsen 
verleiden met allerlei geschenkjes tot 
geschenken, reizen en andere lucratieve 
snoepjes. Dit stimuleert zeker niet het 
verantwoord voorschrijfgedrag. Ook 
merke, we dat ieder gezin ... 

Mevrouw De Galan, munster van 
Sociale Zaken : Mijnheer de voorzitter, 
verontschuldig mij dat ik even 
onderbreek, maar ik moet zo dadelijk in 
de Senaat op een vraag antwoorden. 

Mijnheer Vermassen. u zegt dat de 
minister van Sociale Zaken medicamen 
ten laat terugbetalen tegen het advies 
van het RIZIV in. Ik kan u zeggen dat. 
wanneer een medicament wordt terug 
betaald. dat meestal gebeurt op vraag 
van het parlement, van de commissie of 
de plenaire vergadering. Ik verwijs 
terzake naar mijn antwoorden in de 
commissie. Ik wou dat toch even 
rechtzetten. 

Ik loop niet weg omdat •1 vr;i~P'l stelt. 
maar ik wordt nu in de "_,,aat verwacht 
om te antwoorden op een actuele vraag. 

De heer Ghislain Vermassen (SP): Het 
is jammer dat u moet vertrekken, 
mevrouw de minister. want ik wou u 
nog een aantal pertinente vragen stellen. 

We merken dat ieder gezin jaarlijks - ik 
overdrijf niet - enkele kilo's niet 
gebruikte geneesmiddelen terug inlevert 
bij de apotheker, hetgeen onder meer 
wijst op niet aangepaste verpakking. 
Tevens ligt het gebruik van generische 
producten in ons land uitzonderlijk laag 
en. last but nor least, is de patiënt 
doodongelukkig als hij het dokterskabi 
net verlaat zonder een voorschrift van 
een of ander geneesmiddel in de hand. 
Op al deze terreinen zou moeten 
worden gewerkt en is trouwens 
gewerkt, doch in de praktijk komt er 
niets of nauwelijks iets van terecht. 
leder jaar worden maatregelen afge 
sproken die door de betrokkenen zowat 
feestelijk aan hun laars worden gelapt, 
waardoor uiteraard de budgetten steeds 
de pan uitswingen. Opmerkelijk is 
trouwens dat de farmaceutische indus 
trie de kosten om de artsen met allerlei 
"snoepjes" te versuikeren, ook nog zalig 
fiscaal aftrekken. Iedereen weet dat 
blijkbaar, maar wie doet er iets aan ? Ik 
neem nog aan dat het technisch en 
juridisch niet zo simpel is om dit te 
bestrijden, doch hebben we hier enige 
jaren geleden niet de maatregel 
goedgekeurd dat als tegengewicht 
objectieve informatie zou worden 
verstrekt ? Als ik mij niet vergis was 
daarvoor een aanvangsbudget uitgetrok 
ken. 

Ik vergis mij waarschijnlijk niet 
wanneer ik zeg dat deze maatregel 
vooralsnog dode letter is gebleven. Hoe 
dan ook, vraagt mijn fractie dat alle 
maatregelen zouden worden genomen 
opdat ook de meer structurele 
maatregelen, zoals de prijs-volume 
contracten, de transsectoriële compen 
satiemechanismen en de controle op het 

overmatig voorschrijfgedrag via Farma 
net de eerstvolgende maanden in de 
praktijk worden omgezet. Onze fractie 
zal deze aangelegenheid met een 
bijzonder kritisch oog volgen. 

Wanneer de sector op een of andere 
manier in een saneringsopdracht 
tekortschiet, moet de sanering zeker 
worden gerealiseerd via een taks. zoals 
reeds verscheidene jaren geleden werd 
afgesproken. 

Ik kom tot de nieuwe maatregelen. 
waarbij ongeveer 1,5 miljard frank zijn 
uitgetrokken waarvan de bestemming 
nog niet vastligt, maar waarvan toch 
ongeveer met zekerheid kan worden 
gezegd waarvoor deze middelen zullen 
worden aangewend. Ik hoop trouwens 
dat dit debat op dat vlak nog wat 
bijkomende duidelijkheid zal verschaf 
fen. Zo gaat er alvast, althans als ik 
goed ben ingelicht, 140 miljoen frank 
naar de financiering van de diensten 
voor thuisverpleging en gaat er een deel 
naar de chronisch zieken en naar 
nieuwe technische ingrepen, zoals de 
endoscopie, die nog niet waren 
opgenomen in het ZIV-pakket. 

Ik neem aan dat, wat de chronisch 
zieken betreft. de medicamenten 
categorie B mede zullen worden 
opgenomen in de sociale franchise. Op 
deze manier wordt trouwens een oude 
eis van de SP waargemaakt. Ik heb de 
indruk dat een deel van het anderhalf 
miljard frank achter de hand wordt 
gehouden voor de verbetering van de 
artsenhonoraria. 

Dit zou kunnen worden samengevoegd 
met het bedrag van 1,2 miljard frank dat 
vorig jaar werd vastgelegd en waarin 
500 miljoen frank werd voorzien voor 
de financiering van het centraal medisch 
dossier. Ik had graag vernomen of deze 
middelen zullen worden aangewend om 
de tariefzekerheid af te kopen. Het lijkt 
er sterk op dat men op die manier zal 
toegeven aan de chantage van onder 
meer het BVAS-syndicaat dat mordicus 
beweert dat er geen tariefovereenkomst 
komt als de supplementenregeling niet 
wordt afgeschaft. Ik zie al aankomen 
dat men akkoord zal gaan met het 
behoud van de regeling inzake 
supplementen in de ziekenhuizen, ook 
al omdat het parlement geen duimbreed 
zal toegeven, maar dat men boter bij de 
vis zal eisen voor men zich bereid toont 
een tariefakkoord te sluiten. Eigenlijk 
moest er nu al een tariefakkoord zijn 
geweest. Er was immers geen enkele 
objectieve reden om het akkoord op te 
zeggen. De supplementenregeling 
maakte immers geen deel uit van de 
tariefafspraken. Derhalve kon het 
parlement, met de zorg voor tariefzeker 
heid in de ziekenhuizen in het 
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achterhoofd. terzake initiatieven nemen. 
Het lijkt mij dan ook misplaatst om nu 
een beloning te geven in ruil voor het 
tariefakkoord. Ook uit sociale overwe 
ging wu het meer verantwoord zijn om 
een deel van het budget en een deel van 
de 500 miljoen frank voorzien voor het 
centraal medisch dossier aan te wenden 
om tot een selectieve verlaging van het 
remgeld te komen. Dit voorstel is 
gebaseerd op de wetenschap dat 20 tot 
25% van het ZIV-budget wordt 
opgebracht door de patiënten. Eigenlijk 
is er nu ruimte om dat wat terug te 
schroeven. Vermits de aanwending van 
de 1.5 miljard frank afhankelijk wordt 
gemaakt van het overleg in de 
rnedico-mut, kan mijn suggestie 
ongetwijfeld zonder moeilijkheden mee 
in overweging worden genomen. 

Mijnheer de eerste minister, aangezien 
de minister van Sociale Zaken zojuist 
moest vertrekken zal ik u mijn vragen 
stellen. De voorbije weken en maanden 
heb ik een aantal uitspraken gelezen 
met betrekking tot het gebrek aan 
tariefzekerheid en de redenen die aan de 
basis daarvan liggen. Met enige 
ongerustheid las ik dat mevrouw De 
Galan naar aanleiding van de installatie 
van de medico-mut zou hebben 
verklaard dat de beperking van 
supplementen in ziekenhuizen eigenlijk 
een onverstandige maatregel is en dat er 
dringend een oplossing moet komen. 
Hoe ziet u die oplossing ? Zult u het 
parlement voorstellen de wetgeving 
inzake de supplementen. die op 1 
december van toepassing wordt, alsnog 
te wijzigen '! Zult u op basis van een 
nieuw tariefakkoord uw medewerking 
verlenen aan het verhogen van de 
honoraria ·1 Zo ja. met welk bedrag ? Is 
er ruimte voor een selectieve verlaging 
van het remgeld, los van de maatregelen 
voor de chronisch zieken ? Bent u 
bereid om tarieven op te leggen als er 
om één of andere reden geen 
tariefakkoord uit de bus zou komen ? 
Wordt er overwogen om maatregelen te 
nemen die het lichtzinnig opzeggen van 
het tariefakkoord onmogelijk maken ? 
Dat is nu immers gebeurd. 

Eerste minister Dehaene : Mijnheer 
Vermassen, ik zal niet de fout maken 
om mij voor een onderhandeling, die ik 
wil laten slagen, te laten insluiten door 
allerlei taboes waarmee er zeker geen 
akkoord komt. Ik wil tariefzekerheid en 
een akkoord. Wij hebben de nodige 
middelen vrijgemaakt en ik zal de 
onderhandelingen niet belasten met 
zaken die ze alleen onmogelijk kunnen 
maken. 

De heer Ghislain Vermassen (SP) : Het 
is belangrijk te weten dat u uw volle 
gewicht in de schaal zult werpen om tot 
een tariefakkoord te komen. 

Iedereen zal intussen overtuigd zijn dat 
het medisch dossier één van de 
hefbomen vormt om tot een meer 
gestructureerde en beter gestroomlijnde 
gezondheidszorg te komen. Sommige 
hardliners in de sector blijven zich 
vooralsnog verzetten. Persoonlijk vind 
ik dat het medisch dossier zo snel 
mogelijk moet worden ingevoerd, 
weliswaar met de nodige souplesse. Het 
moet bijvoorbeeld mogelijk zijn dat de 
patiënt rechtstreeks een dermatoloog, 
een gynaecoloog. een pediater of een 
andere specialist consulteert. Ik laat in 
het midden of dit gepaard moet gaan 
met verhoogd remgeld. Wat er ook van 
zij, de nodige besluiten voor het 
invoeren van het medisch dossier zijn 
genomen. Het kader ligt vast maar ,h.t 
betekent niet dat het in wr··:.;ng kan 
treden. De nodige middelen. namelijk 
500 miljoen frank, werden immers nog 
steeds niet verdeeld. 

Dit zou zo snel mogelijk moeten 
gebeuren op basis van overleg. Mocht 
het echter om een of andere reden 
geblokkeerd blijven. roep ik de 
verantwoordelijke minister - de heer 
Colla - op om zelf de besteding van het 
bedrag van 500 miljoen frank in functie 
van het medisch dossier op te leggen. 
Op dat vlak circuleren immers - althans 
volgens mij - verstandige voorstellen. 

Ten slotte verheug ik mij namens mijn 
fractie over de volgende maatregelen. 

Allereerst is er de verhoging van de 
laagste pensioenen, waarvoor wij 
inderdaad reeds lang vragende partij 
zijn. Wij zijn erg enthousiast over de 
inspanning van 800 miljoen frank ten 
gunste van de lage pensioenen van vóór 
1991 en over de koppeling aan de 
welvaart van het gewaarborgd mini 
mum voor de bejaarden, zij het dat dit 
slechts als een eerste stap kan worden 
beschouwd. Deze inspanning moet de 
eerstvolgende jaren nog toenemen. 
Rekening houdend met het verder 
afbouwen van de schuld, moet er 
ongetwijfeld budgettaire ruimte ont 
staan om de lage pensioenen substantië 
ler te doen stijgen. 

Vervolgens draagt de verhoging van de 
kinderbijslag voor kinderen ouder dan 
18 jaar uiteraard ook onze goedkeuring 
weg. Toch wijs ik erop dat de verhoging 
van de kinderbijslag op welk niveau 
ook de onrechtvaardigheid niet weg 
werkt ten aanzien van een groot deel 
van de bevolking met kinderlast, dat 
nog steeds wordt gediscrimineerd 
omdat zij het fiscaal voordeel ingevolge 
de kinderlast niet volledig kan uitputten 
omwille van een te laag inkomen. 

Wij juichen tevens de maatregelen toe 
die in de psychiatrische sector op stapel 
staan. De creatie van een tussenkader 

enerzijds en het wegwerken van de 
maatregel waarbij slechts volledige 
financiering wordt toegekend op basis 
van 100% bezetting anderzijds, zijn 
positieve signalen ten opzichte van de 
psychiatrie. 
Voor een snellere uitbetaling van de 
verpleegdagprijs, thans vaak met jaren 
vertraging. zijn we eveneens vragende 
partij. Gelet op wat voorafgaat en 
gezien de drastische structurele en 
inhoudelijk hervormingen van de 
psychiatrische sector, bevinden we ons 
dus op de goede weg. 
ln het licht daarvan wordt het misschien 
tijd aandacht te besteden aan de 
financiële situatie van de patiënten in de 
psychiatrie. Sommige schrijnende toe 
standen verdienen onze interesse en 
moeten worden verbeterd. 
Ten slotte. mijnheer de voorzitter. wil ik 
naar aanleiding van de State of the 
Union aandacht vragen voor de situatie 
van de grensarbeiders. Wellicht zal dit 
mij niet kwalijk worden genomen. 
Het is een complexe aangelegenheid 
omdat België grensarbeiders telt die 
werken in Nederland, in Duitsland. in 
Luxemburg en in Frankrijk en zij elk 
hun specifieke problemen hebben. Om 
deze problemen op te lossen werden 
verscheidene wetsvoorstellen inge 
diend. Zij hebben echter het nadeel op 
een geïsoleerde wijze de problemen aan 
te pakken. Uiteraard vergemakkelijkt 
dit de zaken niet en het draagt evenmin 
bij tot de haalbaarheid van de gevraagde 
maatregelen. Immers. een fragmentaire 
aanpak leidt tot versnippering en 
onduidelijkheid. Toch dient er eveneens 
aangestipt dat er soms maatregelen 
worden genomen die in het voordeel 
van de grensarbeider uitvallen. Der 
halve is volgens mij slechts een goede 
aanpak mogelijk. met name dat in 
weerwil van de huidige situatie de 
grensarbeiders belastingen betalen in 
het werkland. weliswaar met een 
compensatie van de gederfde fiscale 
inkomsten voor het woonland. Hiervoor 
is echter bilateraal overleg en zijn 
bilaterale akkoorden vereist. Ik meen 
trouwens dat dit overleg aan de gang is. 
Kan een van de aanwezig miristers ons 
meedelen wat de stand van zaken is in 
dat verband en of een oplossing mag 
worden verwacht ? 

De voorzitter : Mevrouw Alexandra 
Colen heeft het woord. 

Mevrouw Alexandra Colen 
(VL.BLOK) : Mijnheer de voorzitter. 
dames en heren ministers, collega's, 
begin dit jaar diende ik een wetsvoorstel 
in om de fiscale discriminatie van 
gehuwden weg te werken. Dit voorstel 
werd in deze Kamer weggestemd op 2 
juli jongstleden. 
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Zowel de heer Yan Rompuy. minister 
van Begroting. als de heren Maystadt en 
later Viseur. ministers van Financiën. 
lieten ons dit voorjaar weten dat de 
gehuwden jaarlijks 70 miljard frank 
huwelijkstaks aan de fiscus afdragen. 
Gehuwde koppels betalen deze 70 
miljard extra-belastingen enkel en 
alleen omdat zij gehuwd zijn. Indien 
deze koppels niet gehuwd waren en 
gewoon zouden samen leven, zouden 
~ij die belasting niet betalen. Daarom 
spreek ik ook van een huwelijkstaks. 
Het is het huwelijk dat door de overheid 
wordt belast. niet het feit dat men als 
koppel samenwoont maar wel het feit 
dat men een wettelijk huwelijk afsloot. 
De overheid bestraft dus mensen 
wanneer zij huwen. 

De huwelijkstaks - ik zal dit blijven 
herhalen - is immoreel en onrechtvaar 
dig. Zij is een fiscale bestraffing van het 
huwelijk ten voordele van het 
ongehuwd concubinaat. Bovendien 
wordt de huwelijkstaks in ons land 
zwaarder naargelang een koppel meer 
kinderen heeft. Zij is dus eveneens een 
taks op kinderen. Een ongehuwd 
samenwonend koppel dat kinderen 
heeft. wordt hierop niet belast. een 
gehuwd koppel wel. De taks neemt 
bovendien toe naargelang het aantal 
kinderen van het gehuwde koppel groter 
is. De huwelijkstaks is dus ook een 
bestraffing van ouderschap en kinder 
rijkdom. De overheid bestraft gehuwde 
koppels wanneer zij kinderen hebben. 

Deze huwelijkstaks wordt eveneens 
zwaarder indien gehuwde mensen van 
een vervangingsinkomen leven. Onge 
huwde koppels met een vervangingsin 
komen betalen deze taks niet. 
gehuwden wel. De overheid bestraft dus 
gehuwde koppels wanneer zij het 
ongeluk hebben geen volwaardige 
banen te hebben maar moeten leven van 
werkloosheidsvergoeding, ziekte- en 
invaliditeitsgeld of pensioenen. De 
huwelijkstaks is dus ook een bestraffing 
van mensen die sociaal kwetsbaar zijn. 
Kortom. zij is niet alleen onrechtvaar 
dig: zij is een aanfluiting van de 
gezinswaarden. van de sociale bescher 
ming en van de solidariteit. 

De huwelijkstaks bestaat al 35 jaar. Het 
is onverklaarbaar waarom christen 
democraten die zich erop beroemen de 
verdedigers van huwelijk, gezin en 
kinderen te zijn. het voortbestaan van 
de huwelijkstaks nog één dag langer 
dulden. Het is eveneens onverklaarbaar 
waarom de socialisten, die zich erop 
beroemen verdedigers te zijn van de 
sociaal zwakkeren, van mensen die 
moeten leven van vervangingsinko 
mens. het voortbestaan van de 
huwehj staks nog één dag langer 
dulden. 

Ik stelde in het voorjaar twee 
alternatieven voor om de huwelijkstaks 
af te schaffen : ofwel een belastingver 
laging voor de gehuwden en hun 
gezinnen wat de gezinsconsumptie zou 
stimuleren en bijgevolg zou zorgen 
voor economische groei waardoor de 
overheidsinkomsten stijgen; ofwel. 
indien de regering een dergelijke door 
mij bepleite belastingverlaging onmo 
gelijk zou achten. een verlaging van de 
belasting op gehuwde koppels en 
tegelijk een verhoging van de belasting 
voor de ongehuwde koppels. zodat 
koppels voortaan door de fiscus gelijk 
zouden worden behandeld en dezelfde 
belastingen zouden betalen ongeacht of 
ze wettelijk gehuwd ::.;jn of in 
concubinaat samenleven. 

Indien de regering deze tweede weg zou 
kiezen. zou de afschaffing van de 
huwelijkstaks de overheid geen 70 
miljard kosten maar helemaal niets. Het 
zou gaan om een fiscale nuloperatie. 
Het kost geen frank en de budgettaire 
impact is nihil. Het schaft wel de 
grootste onrechtvaardigheid en discri 
minatie uit onze fiscale wetgeving af. 
Yan die tweede oplossing wilde de 
regering, noch de Kamer echter weten, 
want mijn wetsvoorstel werd door alle 
part.jen behalve het Vlaams Blok, de 
VLD en de VU weggestemd. De CVP 
opteerde op een congres voor de 
geleidelijke wegwerking van de fiscale 
discriminatie van de gehuwden via een 
belastingverlaging voor gehuwde kop 
pels gespreid over vele jaren. De heer 
Yan Rompuy sprak aanvankelijk van 15 
jaar. Vandaag heeft de regering in haar 
begroting voor het komende jaar 
schijnbaar een eerste aanzet hiertoe 
gegeven. Zij wil de huwelijkstaks 
verminderen met 550 miljoen frank. 
Deze 550 miljoen, of 0.55 miljard frank 
is - luister maar aandachtig, leden van 
de CVP, want ik heb het voor u 
uitgerekend - nog geen 0,8% van de 
huwelijkstaks die jaarlijks 70 miljard 
frank bedraagt. De regering verlaagt de 
huwelijkstaks met minder dan 0,8%. ln 
plaats van 70 miljard frank worden de 
gehuwden voortaan gediscrimineerd 
voor 69,5 miljard frank ! Kan men 
zoiets ernstig nemen '? 
Minister Yan Rompuy zegt dat het een 
begin is en de richting aangeeft die de 
regering wil volgen. Is dit de richting 
die de CVP wil gaan? Wil zij de 
huwelijkstaks elk jaar met een half 
miljard verminderen zodat het nog 
125 jaar zal duren vooraleer deze 
discriminatie verdwijnt '? Moeten we 
nog 125 jaar wachten vooraleer de 
meest onrechtvaardige, de meest 
gezinsondermijnende, de meest kindon 
vriendelijke en de meest asociale 
belasting zal zijn weggewerkt ? 

Geen 4 jaar zoals het CVP-congres 
beloofde en· geen 15 jaar waarvan de 
heer Yan Rompuy aanvankelijk voor 
stander was, maar 125 jaar ! 

Om ernstig genomen te worden, had de 
regering in de voorliggende begroting 
minstens 7 miljard lastenverlaging of 
10% van 70 miljard voor de gehuwden 
kunnen vastleggen, ofwel door op een 
ander domein dat bedrag te besparen. 
ofwel door de belastingen voor 
ongehuwde koppels met 7 miljard te 
verhogen zodat de weg naar een gelijke 
behandeling tenminste ingeslagen zou 
zijn. Wat doet de regering ? Ze 
vermindert de schandalige en wraakroe 
pende huwelijkstaks met nog geen 
0.8%. 

''We hadden meer willen doen" zegt de 
regering. "maar we hebben tegenslag 
gehad. Er is de economische crisis en er 
was een overstromingsramp". Als 
excuus klinkt dit nogal flauw. Blijkbaar 
zijn de crisis en de overstromingen niet 
zo erg dat men van de gehele bevolking. 
gehuwden en ongehuwden, inspannin 
gen vraagt om die pijn te verzachten. 

Door de wereldrecessie en de 
overstromingsramp in te roepen als 
argument om de huwelijkstaks te laten 
bestaan, laten de heren Dehaene en Van 
Rompuy de nadelen van deze 
catastrofes alleen door de gehuwden 
dragen. De ongehuwden blijven buiten 
schot. Op die manier begaan de eerste 
minister en de vice-eerste minister een 
nieuwe onrechtvaardigheid ten opzichte 
van de gehuwden. Waarom moeten 
alleen de gehuwden de rekening 
betalen ? Waarom moeten de gehuwden 
volgend jaar 69.5 miljard frank 
huwelijkstaks betalen om de schade van 
overstromingen en wereldrecessie te 
dekken en moeten de ongehuwde 
koppels nul frank betalen ·1 Waarom 
moeten ongehuwde samenwoners niet 
een deel van de kosten dragen en de 
gehuwden wel ? Kan de CVP dit 
uitleggen aan de gehuwde gezinnen in 
Vlaanderen ? 

De voorliggende begroting is eigenlijk 
een grove belediging vanwege de 
regering aan het adres van de gehuwden 
in ons land. Als er écht extra geld nodig 
is omwille van de economische crisis en 
de overstroming van midden september, 
moet iedereen en wil, mijns inziens, 
iedereen. gehuwden en ongehuwden, 
bijdragen om die kosten te helpen 
dekken. Deze tegenslagen worden 
echter als alibi gebruikt om de 
huwelijkstaks niet af te schaffen of om 
ze niet ernstig - ik bedoel hiermee met 
meer dan 0,8% - te verminderen. De 
regering schuift de kosten voor de 
economische crisis en de overstromin 
gen af op de gehuwden en alleen op de 
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Alexandra Colen 

gehuwden. Dit is dermate onrechtvaar 
dig dat er geen woorden voor zijn. Dit 
is. zoals men het in het Engels 
œgt.addi11g insult to injury. Bij de 
bestaande onrechtvaardigheid krijgen 
de getroffenen nog een belediging toe. 

De voorzitter : De heer Hugo Olaerts 
heelt het woord. 

De heer Hugo Olaerts (VU): Mijnheer 
de voorzitter. collega's. ik wens mij aan 
te sluiten bij de bemerking van 
mevrouw Colen. Ik ben ook eens aan 
het rekenen gegaan. Uw cijfers zijn 
correct op voorwaarde dat we dezelfde 
bronnen hebben geraadpleegd. De 
cijfers zijn. mijns inziens. nog 
schromelijker. Van de cijfers van de 
minister beweert men te gemakkelijk 
dat ze correct zijn. Ze zijn echter niet 
juist ! Als men spreekt over de 
gelijkschakeling van het belastingvrij 
minimum tussen gehuwden en samen 
wonenden. schuift de minister het cijfer 
van meer dan 46 miljard frank naar 
voren. 

De gelijkschakeling van het belasting 
krediet inzake de vervangingsinkomens 
tussen gehuwden en ongehuwden 
veronderstelt nogmaals een bedrag van 
21 miljard en meer. Samen geeft dat 
ongeveer 70 miljard. Ik verwijs ernaar 
dat het hier toch ook moet gaat over het 
herstel van de draagkracht van 
alleenstaanden. Hiermee is een bedrag 
van 12 miljard gemoeid. Een eerste 
discriminatie bedraagt in totaal dus 82 
miljard. 

Mevrouw Celen, dan hebben wij het 
nog niet over die andere discriminaties 
van het huwelijk, bijvoorbeeld de wijze 
waarop men tot het belastbaar inkomen 
komt. Dat is nog een extra discrimina 
tie. 

Er zijn nog andere tegenstellingen en 
scherpe kanten. Door de toepassing van 
deze rampzalige wetgeving is het 
mogelijk dat. bij een meerinkomen van 
IO 000 frank. men tot 20 000 frank en 
meer moet betalen dan de 10 000 frank 
die men meer verdient. Ook over 
dergelijke voorbeelden van discrimina 
tie vinden wij geen woord terug in het 
verhaal. 

Ik heb de nota erop nagelezen. Men 
heeft het over de gelijkschakeling van 
het belastingvrij minimum van de 
gehuwden. Als men de cijfers van 
minister Van Rompuy gebruikt, blijkt de 
korting op het geheel 1, 19% te 
bedragen. Daarvoor alleen al zal men 
84 jaar nodig hebben om dit goed te 
maken' 

De gelijkschakeling van het belasting 
krediet met betrekking tot de vervan 
gi ngsinkome-: tussen gehuwden en 

ongehuwden veronderstelt een globaal 
bedrag van 70 miljard. Het is dan 
inderdaad zo dat ongeveer 0,8% 
daarvan wordt gerealiseerd. Als men de 
rechtvaardige compensatie nog zou 
doorvoeren en de draagkracht van de 
alleenstaanden zou proberen te her 
waarderen. dan moet daaraan 12 miljard 
worden toegevoegd. Dat geeft een 
totaal van 82 miljard. 
Ik wil afronden met nog een 
bijkomende bedenking. Volgens het 
jaarverslag van 1995, de meest recente 
cijfers, telt België ongeveer evenveel 
belastingsdossiers van alleenstaanden 
als gehuwden. Ons land telt 2 151 067 
dossiers van gehuwden. 

De voorzitter: Mijnheer C •a,.-.J, u 
wenste mevrouw Colen te c- .. uerbreken. 
Als u een uiteenzetting wenst te 
houden. kunt u zich inschrijven. 

De heer Hugo Olaerts (VU): Mijnheer 
de voorzitter, ik kom tot mijn besluit. 
Ik kan slechts één besluit trekken uit de 
fiscale discriminatie waar er bij de CVP 
blijkbaar zo veel over te doen was. Men 
trekt amper 550 miljoen frank uit ter 
bestrijding van deze discriminatie voor 
de gehuwden. Dit bedrag gedeeld door 
het aantal gehuwden betekent dat een 
huishouden op papier recht heeft op 256 
frank. Als men dit bedrag deelt door 
twee personen, dan gaat deze maatregel 
over 125 frank per persoon. Toch 
worden de gezinnen tienduizenden 
franken ontstolen. Dat is de realiteit ! 
Voor de berekening van deze miljarden 
houdt men rekening met de laagste 
belastingschijf van 25%. Mijnheer 
Dehaene, het zal lang geleden zijn dat u 
nog belast geweest bent aan 25% ! 
Mijnheer de eerste minister. proficiat 1 

Goed gewerkt ' Bank achteruit ! 

De voorzitter : Mevrouw Alexandra 
Colen heeft het woord. 

Mevrouw Alexandra Colen 
(VLBLOK) : Mijnheer de voorzitter, ik 
dank de heer Olaerts voor zijn 
toelichting bij de cijfers die ik afgerond 
presenteer. Het was niet mijn bedoeling 
een gedetailleerde boekhouding voor te 
leggen. Ik wil enkel een aantal principes 
duidelijk maken. 
De regering presenteert een zogenaamd 
begin van wegwerking van de fiscale 
discriminatie van de gehuwden met een 
bedrag van 550 miljoen frank. De 
Standaard blokletterde dit als "een 
cadeau aan de gezinnen", daar waar het 
gewoon een vermindering is van de 
massale huwelijksbelasting met enkele 
honderden franken per jaar. 
Als dit alles is wat de regering 
tegenover de al jaren aanhoudende 
grove en schrijnende discriminatie van 

de gehuwden kan stellen, dan kan men 
niet anders dan zich afvragen waarom 
de regering hoe dan ook enige moeite 
heeft willen doen. Ook de meest 
tactloze persoon zou weten dat men 
hiermee niet moet afkomen. De enige 
reactie die men hiermee van de 
gehuwden kan verwachten, is er een 
van woede. 

Maar als deze maatregel dan niet voor 
de gehuwden is bedoeld, voor wie dan 
wel ? Wie zou er wel blij mee kunnen 
zijn ? Het antwoord ligt voor de hand : 
de samenwoners. Onder druk van de 
homo-lobby's krijgen zij alles wat zij 
vragen. Zo is in het voorbije jaar in 
hoog tempo een wetsvoorstel klaarge 
stoomd, besproken en goedgekeurd dat 
het statuut van de wettelijke samen 
woonst creëert en dat er vooral voor 
moet zorgen dat samenwonende 
partners van enkele belangrijke voorde 
len kunnen genieten die tot nu toe 
dienden om het gezin te beschermen en 
automatisch verbonden waren aan het 
huwelijk. Voorbeelden zijn de bescher 
ming van de gemeenschappelijke 
woning en het gelijkstellen van de 
partner met een huwelijkspartner wat de 
erfenis betreft. Er was geen enkele 
oppositie tegen deze institutionele 
uitholling van het huwelijk, behalve 
vanwege het Vlaams Blok. De 
promotoren van het nieuwe statuut 
hadden slechts een klein probleem : 
doordat de homo's hun situatie hadden 
proberen voor te stellen als een 
zogenaamde "discriminatie" werd ook 
de aandacht gericht op de werkelijke. 
hoogst asociale en schandalige fiscale 
discriminatie die al 35 jaar lang zonder 
noemenswaardig maatschappelijk pro 
test op de gehuwden wordt toegepast. 
Zo lang pers en publiek aandacht 
hadden voor deze echte en schrijnende 
discriminatie, durfde een partij als de 
CVP haar onvoorwaardelijke aanvaar 
ding van een wettelijke bescherming 
voor samenwoners niet publiek te 
maken. Dus stelde men in de gauwte 
toch nog een kleine voorwaarde. Het 
wetsvoorstel zou goedgekeurd worden. 
maar nog niet uitgevoerd. totdat de 
regering in het kader van de 
begrotingsopmaak een aanvang zou 
nemen met het wegwerken van de 
fiscale bestraffing van het huwelijk. Zo 
wekte men bij sommige gehuwden de 
illusie dat men werkelijk bekommerd 
was om hun situatie en er ook 
daadwerkelijk iets aan zou doen. 

Ziehier dan, dames en heren, het 
beloofde begin van een wegwerken van 
de discriminatie. bestaande uit een 
vermindering van de huwelijkstaks met 
0,8% en, aan dit tempo. gespreid over 
een termijn van 125 jaar. En voor wie 
stelt onze regering dit gul gebaar ? Niet 
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voor de gehuwden. maar voor de 
homo ·s en de ongehuwde samenwo 
ners. Met een uitgestreken gezicht 
houdt eerste minister Dehaene de 
gehuwden een waardeloos snoeppapier 
tje voor. terwijl hij de ongehuwde 
samenwoners als een goede Sint alles 
geeft wat zij op hun verlanglijstje 
hadden genoteerd. Cynisch stelt hij dit 
dan voor als een gebaar voor de 
gehuwden. terwijl het enkel en alleen 
maar is bedoeld als een cadeau aan de 
samenwoners. 

Zijn zogezegd sociale schijncadeautjes 
heeft onze regering naar eigen zeggen 
niet bedoeld als cadeautjes, maar als 
signalen. Als "signaal" kan de zielige 
symbolische vermindering van de 
huwelijkstaks tellen. Een door christen 
democraten geleide meerderheid geeft 
probleemloos aan het concubinaat een 
eigen wettelijk en juridisch statuut, en 
handhaaft tegelijkertijd de zware fiscale 
bestraffing van het huwelijk. De 
prioriteiten van deze CVP-regering zijn 
duidelijk. De vernedering van de 
gehuwden is diep en onomkeerbaar. 

De discriminatie van de gehuwden - ik 
herinner er u opnieuw aan - bestaat al 
35 jaar en werd destijds ingevoerd door 
een door de CVP geleide regering. Ze 
bedraagt minimaal 23 100 frank per jaar 
voor een koppel zonder kinderen en 
36 325 frank of ongeveer 100 frank per 
dag voor een koppel met een kind ten 
laste. Anders gezegd : het feit gehuwd 
te zijn kost nu minimum 100 frank per 
dag aan elk koppel met een kind. Vanaf 
het midden van volgend jaar wil de 
regering daar 0,8% afdoen. Geen IO0 
frank meer per dag, maar 99 frank en 20 
centiem. Dat is het signaal van Dehaene 
en Van Rompuy aan de gehuwden en 
hun antwoord aan het CVP-congres. 

Ik heb er al op gewezen dat de 
huwelijkstaks een perverse taks is, die 
mensen harder treft naarmate ze het 
moeilijker hebben. Hoe meer kinderen 
er zijn. hoe groter de huwelijkstaks 
wordt. Een gehuwd koppel met vier 
kinderen betaalt vandaag 53 130 frank 
meer dan een ongehuwd koppel in een 
gelijkaardige situatie. Vanaf volgend 
jaar vermt Jert deze bestraffing van het 
huwelijk met 0,8%. In plaats van 
53 130 frank bedraagt de huwelijkstaks 
voor deze mensen volgend jaar 52 705 
frank. Hoe durft u zoiets eigenlijk 
voorstellen ? 

De huwelijkstaks verhoogt niet alleen 
als men meer kinderen heeft maar ook 
als men bestaansonzeker is. Als een van 
de partners werkloos is of een ziekte- of 
invaliditeitsuitkering ontvangt, wordt 
de huwelijkstaks nog zwaarder. Een 
kinderloos gehuwd koppel waarvan de 
ene partner per jaar 700 000 frank netto 

verdient en de andere 400 000 frank 
invaliditeitsgeld ontvangt, betaalt van 
daag 74 646 frank meer belastingen dan 
wanneer zij ongehuwd waren. In plaats 
van 74 646 frank zullen zij volgend jaar 
slechts 74 049 frank huwelijkstaks 
betalen. Is dat ernstig ? 

Twee mensen met elk een jaarpensioen 
tje van amper 410 000 frank betalen als 
gehuwd koppel 112 000 frank belastin 
gen en niets als ze ongehuwd 
samenwonen. Met andere woorden, zij 
die niet getrouwd zijn krijgen van de 
overheid een cadeau van méér dan 
100 000 frank. Deze huwelijkstaks 
bedraagt meer dan een kwart van het 
totale nettopensioen van één van de 
partners, of meer dan 300 frank per dag. 
300 frank fiscale boete pe. ~;:.6. enkel en 
alleen omdat ze getrouwd zijn. En wat 
doet deze regering ? Ze geeft een 
"signaal" en vermindert de dagelijkse 
boete van deze gehuwden tot 297,5 
frank. Worden wij geacht zoiets ernstig 
te nemen '1 Voor wie of wat aanziet u 
ons '1 

De cijfers van de huwelijkstaks zijn 
verbijsterend. En even verbijsterend is 
het teit dat. zoals uit deze· begroting 
blijkt, de regeringspartijen weigeren 
ernstig werk te maken van het 
wegwerken van de huwelijkstaks. Deze 
zogenaamde eerste stap van 550 
miljoen frank vertegenwoordigt 0.8%, 
wat resulteert in een tempo waardoor de 
huwelijkstaks nog 125 jaar zal bestaan. 
Dit is dan ook geen eerste stap; het is 
een mes dat dieper in de wonde wordt 
gedraaid. Het is een belediging bovenop 
onrecht. 

Het Vlaams Blok blijft van mening dat 
de fiscale discriminatie van gehuwden 
een ontoelaatbare, immorele. asociale 
en onrechtvaardige discriminatie is die 
onmiddellijk moet worden weggewerkt. 
Ik zeg onmiddellijk en niet gespreid 
over 15. 5, 4 of 2 jaar. Niet morgen, 
maar vandaag. 

De onmiddellijke afschaffing van de 
huwelijkstaks is een ereplicht die dit 
parlement de gehuwde koppels ver 
schuldigd is nadat dit parlement ze 
reeds 35 jaar lang in de kou heeft laten 
staan. Die ereplicht wordt niet vervuld 
in deze begroting en evenmin wordt er 
een redelijk vooruitzicht geboden op de 
vervulling ervan. Integendeel, de 
gehuwden worden op een krenkende 
manier gebruikt om diegenen ter wille 
te zijn die op alle wijzen het huwelijk 
trachten te ondermijnen. Zoiets kunnen 
wij niet aanvaarden en wij zullen dit 
dan ook blijven bestrijden. 

Le président : La parole est à 
M. Thierry Detienne. 

M. Thierry Detienne (ECOLO 
AGALEV) : Monsieur le président. 
monsieur le premier ministre. monsieur 
le vice-premier ministre, chers collè 
gues, si l'on exclut les commentaires 
survitaminés de quelques parlementai 
res de la majorité. force est de constater 
que la déclaration gouvernementale a 
déçu l'ensemble des observateurs, 
parlementaires et autres. Tout au plus y 
a-t-il un acquiescement machinal pour 
poursuivre la politique menée jusqu'en 
juin 1999. 
Dès la lin de l'été. vous avez annoncé la 
disponibilité d'une marge de manoeu 
vre budgétaire inespérée. Et chaque 
parti de la majorité y a été de son projet 
d'affectation de la manne inattendue. 
Comment expliquer ce revirement 
subit. ce changement dans les chiffres ? 
Il y a eu pour le moins de l'imprudence 
de la part des membres du gouverne 
ment. L'effet est désastreux pour 
l'image de marque de votre majorité 
- cela, c'est votre problème -. mais 
surtout pour la confiance que la 
population accorde encore à la chose 
politique. 
Après plusieurs années d · austérité 
forcenée. vous avez éveillé l'espoir. Le 
bout du tunnel, plusieurs fois, était 
proche mais il a été encore une fois 
reculé. li ne reste que quelques miettes 
des générosités entrevues : quelques 
centaines de francs par mois. d'autres 
réformes reportées à plus tard. 
Mais avez-vous entendu. notamment. 
les revendications exprimées par la 
manifestation du 11 septembre '! 
Celles-ci portaient bien sûr sur un 
relèvement des allocations sociales. 
mais aussi sur l'accessibilité des soins 
de santé et sur des modifications à 
apporter à la législation du chômage. 
plus particulièrement sur le statut des 
cohabitants et sur le chômage de longue 
durée. 
M. Reynders a fait allusion hier aux 
exclusions pour chômage de longue 
durée. Il disait qu'on a compté 
15 000 exclusions de plus au cours des 
cinq dernières années. J'ai vérifié les 
données disponibles. Il est exact que les 
exclusions sont en crois..ance continue. 
du moins sur la longue durée. On en 
totalise 150 000 au cours des cinq 
dernières années. C'est beaucoup trop 
d'après de nombreux observateurs. 
Mais vous maintenez le cap. li n'y a 
rien, aucun changement. c'est même le 
silence. 
Rien non plus, monsieur le premier 
ministre. sur un élément qui figurait 
aussi parmi les points mis en évidence 
lors de la manifestation du 11 
septembre, à savoir la problématique 
des visites effectuées par l'ONEM au 
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domicile des chômeurs. ECOLO 
AGALEV a déposé une proposition de 
modification de la loi à ce sujet. Rien ! 
Rien sur les dérives et les abus 
constatés, rien alors que le ministre de 
la Justice avait pris position. en 
declarant que la base légale utilisée par 
l'ONEM n'était pas correcte et était 
contraire aux principes constitutionnels. 
Rien. alors que nous avons reçu 
entre-temps un avis du Conseil d'Etat 
confortant cette analyse et nous 
engageant même à aller plus loin que 
notre proposition de loi. 

Nous avons un autre s.ijet d'inquiétude. 
Alors que vous n'abordez pas le sujet, 
comme les documents du Conseil des 
ministres finissent toujours par se 
retrouver dans les mains de tout le 
monde. nous avons appris par des 
indiscrétions qu'il y avait sur votre 
métier un projet d'article 63, en 
contradiction totale avec la Constitution 
cr les remarques formulées par le 
ministre de la Justice. Silence radio. 
toujours. 

La politique d'austérité vous amène à 
bafouer les droits les plus élémentaires. 
Pour atteindre des objectifs budgétaires 
que vous avez voulu ambitieux. après 
plusieurs années de laisser-aller. vous 
grignotez peu à peu des droits 
démocratiques. Vous légitimez les 
pratiques d'une administration qui 
devient un véritable Etat dans l'Etat. 
L'ONEM est frappé du même syndrome 
que la gendarmerie : l'ONEM rend des 
comptes à l'ONEM; l'ONEM fonc 
tionne dans sa propre réglementation. 
parfois en contradiction avec le droit 
général et avec les droits les plus 
élémentaires. et cela avec la bénédiction 
Jes partis de la majorité. 

L'activation des allocations de chômage 
il laquelle le gouvernement fait allusion 
dans sa déclaration. va quant à elle 
accentuer la dérégulation. Nous le 
constatons déjà dans les différentes 
agences locales pour l'emploi, où nous 
vovons défiler les demandes émanant 
des entreprises. Les critères déterminés 
par vous et qui doivent d'ailleurs être 
confirmés dans une loi à venir - la 
machine est en marche dès avant le 
cadre légal -. ces critères sont beaucoup 
trop vagues. Il est impossible de vérifier 
concrètement sur le terrain si les 
déclarations des entreprises sont 
correctes. Nous nous dirigeons dans une 
voie extrêmement dangereuse. à savoir 
une véritable dérégulation. Des milliers 
de demandes affluent des entreprises. 
Sur papier, on affirme que c'est pour 
remplir des tâches nouvelles. Dans la 
réalité. c'est incontrôlé et incontrôlable. 
C'est il ajouter au rang des avantages 
sans conditions donnés aux entreprises 
puisqu'un poste de travail, dans le cadre 

de cette formule, coûte moins de 
20 000 francs par mois. Cela ne semble 
inquiéter personne en ces lieux. 

En matière de politique d'emploi. le 
gouvernement maintient les aides 
inconditionnelles, qualifiées de 
"cadeaux" et qui sont censées favoriser 
l'emploi. sans avoir mis à la clé la 
condition claire de I' augmentation du 
volume net de l'emploi. 

Après l'intervention de M. Reyndcrs 
hier, dans cette assemblée, nous 
constatons que sur les matières sociales. 
les libéraux font les doux yeux. C'est 
tout juste si M. Reynders ne rappelait 
pas les mots d'ordre de la manifestation 
du 11 septembre. 

Mais il faudra, mesdames et n.e~0:.u1s 
les libéraux, que vous ayez :..: courage 
de rappeler que les agences locales pour 
l'emploi qui fournissent ce que vous 
qualifiez de petits boulots. sont la 
traduction, dans la version de la 
majorité, des services d'intérêt collectif 
que vous prôniez depuis plusieurs 
années. 

Il faudra aussi que vous osiez affirmer 
que votre parti est favorable à la 
limitation des allocations de chômage 
dans le temps, sauf pour des cas 
sociaux. Il faudra que vous osiez aussi 
rappeler cue votre parti est favorable à 
la suppression des allocations d'attente 
octroyées actuellement aux jeunes qui 
s'inscrivent au chômage. C'est écrit 
noir sur blanc. 

Le président : La parole est à 
M. Antoine Duquesne. 

M. Antoine Duquesne (PRL-FDF): 
Monsieur le président. monsieur 
Detienne, si vous voulez influer sur les 
positions de, libéraux. affiliez-vous à 
notre parti. participez à nos travaux. 
mais n'interprétez pas de l'extérieur des 
textes que vous lisez volontairement de 
manière superficielle. C'est quelque peu 
décevant de votre part ... 

M. Thierry Detienne (ECOLO 
AGALEVJ: J'ai sous les yeux une 
déclaration de votre président. 

M. Antoine Duquesne (PRL-FDF) : ... 
cela participe du racolage politique ! 

M. Thierry Detienne (ECOLO 
AGALEVJ: Monsieur Duquesne, avant 
de faire cette déclaration, je me suis 
replongé dans une interpellation que 
votre président, alors chef de groupe, a 
développée ici devant notre assemblée. 
S'adressant à Mme Smet, il formulait 
une série de propositions. dont la 
septième était de supprimer le caractère 
automatique des allocations d'attente. 

Je me souviens avoir eu un débat avec 
lui et je lui demandais ce qu'il en 
advenait. Il m'a répondu que les 
libéraux ne souhaitaient pas supprimer 
les allocations d'attente mais les 
maintenir uniquement dans des cas 
sociaux. Il a même ajouté : "Cela 
revient à renvoyer les personnes qui en 
ont vraiment besoin à demander le 
minimex. Ce n'est pas le rôle de la 
sécurité sociale d'octroyer des alloca 
tions d'attente. On sort du principe 
dassurance". Je résume ainsi le 
raisonnement qu'il a tenu. 

Je n'ai pas du tout l'intention de 
rejoindre vos rangs. mais je suis 
soucieux du fait que l'ivresse 
préélectorale ne vous amène pas à 
oublier des parties de votre programme. 
li faudra donc que vous ayez le courage 
de rappeler ces éléments aux électeurs. 
Il est aisé de critiquer le gouvernement. 
qui pour l'essentiel. dans Ic domaine 
des allocations de chômage. applique 
vos propositions. Il n'y a. en effet. 
aucune différence entre celles-ci et ce 
qu'il fait. Sans doute les vôtres 
sont-elles simplement plus audacieuses. 

Le président: La parole est à M. Didier 
Reynders. 

M. Didier Reynders (PRL-FDF): 
Monsieur le président, j'ai entendu, 
hier, depuis mon bureau. M. Deleuze 
tenir le même type de raisonnement. En 
désespoir de cause. monsieur Detienne, 
je vais vous envoyer. comme je I' ai déjà 
fait à l'intention de votre secrétaire 
fédéral, l'ensemble du programme que, 
je vous signale. monsieur Deleuze, nous 
avons publié. Il se trouve dans les 
librairies et vous pouvez vous en 
procurer un exemplaire. 

M. Thierry Detienne (ECOLO 
AGALEV): Mais vous nous l'avez 
envoyé également ! Je l'ai lu 1 

M. Didier Reynders (PRL-FDFJ: 
Manifestement, non ! Parce que vous en 
êtes toujours à lire des textes et des 
déclarations sans faire référence à ce 
programme. Vous dites "Il faudra avoir 
le courage de ... " 

M. Thierry Detienne (ECOLO 
AGALEV) : Oui. 

M. Didier Reynders (PRL-FDFJ: 
Nous avons tenu un congrès de 
redéfinition d'une doctrine, une pre 
mière année, et l'année suivante, trois 
congrès de programmes. Ils se sont 
traduits par la publication d'ouvrages. 
J'ignore si Ecolo a publié un 
programme concret sur le sujet, mais 
ces programmes étant disponibles. 
prenez-en connaissance et tentez de voir 
ce qui y figure. 
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Didier Reynders 

J'illustrerai mon propos par un 
exemple. Nous avons débattu. hier, du 
problème du renvoi vers les CPAS des 
chômeurs exclus. Vous y trouverez des 
propositions très concrètes pour les 
chômeurs de longue durée et quelle que 
soit leur situation. nous ne les 
renvoyons pas vers les CPAS lorsqu'ils 
sont dans une situation de besoin, mais 
nous maintenons des allocations à 
l'échelon fédéral, li s'agit donc bien 
d 'un tex te concret. 

M. Thierry Detienne (ECOLO 
AGALEV): Mais telle est la politique 
actuelle du gouvernement ! 

M. Didier Reynders (PRL-FDF): 
Monsieur Detienne, laissez-moi termi 
ner. et vous direz encore ce que vous 
voulez ensuite ! Nous avons déposé des 
demandes d'interpellation sur ce point. 
Ce que nous reprochons, c'est que l'on 
transfère des charges vers les CPAS. 

M. Thierry Detienne (ECOLO 
AGALEV): Lorsqu'on diminue la 
couverture sociale. c · est ce qui arrive ! 

Le président : Laissez M. Reynders 
poursuivre son explication ! 

M. Didier Reynders (PRL-FDF): Je 
sais que vous n'avez pas l'habitude 
d'écouter ou même de vouloir entendre, 
mais ne m'interrompez pas au milieu 
d'une phrase, sinon vous direz 
n'importe quoi ensuite, comme 
M. Deleuze. Lui-même parle de 
propositions de loi dont il devrait savoir 
que. non seulement, elles ne sont pas 
prises en considération mais que 
certaines d'entre elles ont même été 
retirées. J'essaie de comprendre 
pourquoi un parlementaire ne se rend 
pas compte de ce qu'est une procédure 
parlementaire. Néanmoins. peu 
importe. vous continuerez. j'ai l'habi 
tude. vous le faites sur de nombreux 
sujets. 

Sur ce thème. nous avons déposé des 
textes très clairs. précisant que même en 
fin de droits - vous dites qu'il s'agit 
d'une politique identique à celle du 
gouvernement -. c'est le ministère de 
l'Emploi et du Travail qui devrait 
continuer à verser des allocations 
sociales. et non les CPAS ou les 
communes par le biais d'un transfert. 

Soit vous ne voulez pas en entendre 
parler, soit vous ne voulez pas 
comprendre. C'est possible. C'est un 
choix. Je viens de le vivre pendant les 
semaines qui viennent de s'écouler en 
matière de politique d'immigration, où 
j · ai entendu un membre de votre groupe 
préconiser I' établissement d'un mora 
toire ci, -ix mois. 

"Il faut un moratoire de six mois. mais 
nous ne voulons pas ouvrir les portes". 
Je ne sais pas comment. dans une 
maison. inviter tout le monde à entrer 
sans ouvrir les portes. 

M. Thierry Detienne (ECOLO 
AGALEV) : Le moratoire portait sur le 
renvoi et non sur l'accueil des 
personnes. 

M. Didier Reynders (PRL-FDF): Que 
faisiez-vous alors des gens qui 
arrivent? Répondez: j'ai entendu 
M. Decroly essayer d'expliquer la 
réponse. Votre moratoire porte sur 
l'expulsion mais pas sur l'arrivée des 
gens. Que faites-vous alors de celui qui 
arrive ? Vous le laissez venir. Vous 
lancez le message dans 1-:: inonde 
entier : "Tout qui vien. restera chez 
nous pendant six mois". 

M. Thierry Detienne 
AGALEV) : Absolument 
avons une procédure qui 
notre pays. 

M. Didier Reynders (PRL-FDF): Les 
gens qui viennent bénéficient du 
moratoire, je présume. Allez-vous les 
expulser de force'? Dites-moi : que 
proposez-vous ? Un moratoire de six 
mois: ainsi. vous laissez en Belgique 
les gens qui 
arrivent. 

(ECOLO 
pas. Nous 
existe dans 

M. Thierry Detienne (ECOLO 
AGALEV) : Non. Il s'agit d'un 
moratoire sur les expulsions des 
personnes actuellement concernées. 

M. Didier Reynders (PRL-FDF): Si 
vous me le permettez, monsieur 
Detienne, vous me faites furieusement 
penser à une émission télévisée où des 
policiers bruxellois effectuaient des 
rondes de nuit. Ils suivaient des 
candidats voleurs de voiture. A un 
moment, l'émission de la RTBF nous 
montre manifestement un voleur, en 
flagrant délit. entrer dans une voiture. 
Quand le policier approche, la caméra 
suit; le policier lui demande : "Que 
faisais-tu à entrer dans cette voiture ?" 
Il répond: "Je n'entrais pas. j'en 
sortais". 
Vous me faites furieusement penser à 
cela quand vous dites que c'est un 
moratoire à l'expulsion. Je vous 
demande si tout qui vient reste; vous ne 
me répondez pas. En effet, si vous 
n'expulsez plus personne, tout qui 
arrive en Belgique reste. J'essaye de 
comprendre. 

Le président : La parole est à 
M. Olivier Deleuze. 

M. Olivier Deleuze (ECOLO-AGALEV) : 
Monsieur le président, il est évident que 
les libéraux et les écologistes n'ont pas 

la même conception du traitement à 
réserver aux émigrés. La proposition 
libérale concrète de M. Simonet, par 
exemple. propose que les étrangers qui 
perdent leur emploi perdent tout droit 
aux allocations de chômage après un an 
et demi. s'ils n'ont pas accepté la prime 
de retour. Voilà une nette différence de 
conception entre les traitements que 
vous voulez infliger à ces gens et la 
façon digne et humaine dont nous 
pensons qu · i I faut les traiter. 
Nous disons que les critères de 
traitement de ces personnes chez nous 
doivent être objectifs et non pas 
arbitraires, au cas par cas. C'est le 
problème. La politique que vous avez 
soutenue en votant les lois Vande 
Lanotte en 1996 a conduit à un drame. 
Ce sont les faits. Vous ne réagissez 
qu'en cas de drame. 
Nous disons que, dans la situation 
d'aujourd'hui. où nous ne savons plus 
ce qui se passe, où l'administration 
centrale se permet soudainement, en 
plein après-midi. d'ouvrir un centre 
fermé et de laisser partir les gens dans la 
nature sans savoir exactement quelle est 
la politique suivie, dans une situation de 
chaos pareil, plutôt que de continuer à 
se tromper, il faut suspendre les 
mesures pendant six mois. Lorsque 
vous nous dites que cela risque 
d'aboutir à une congestion de la 
situation en Belgique, je vous réponds 
que votre politique mène à enfermer les 
gens qui arrivent chez nous dans des 
prisons alors que leur seul crime est 
d'avoir été victime de la répression dans 
leur pays. 
La démagogie anti-étrangers se retrouve 
dans votre discours de A jusqu'à Z. 

Le président : La parole est à M. Didier 
Reynders. 

M. Didier Reynders (PRL-FDFJ: 
Monsieur le président. j'entends le long 
discours humaniste et digne de 
M. Deleuze, mais j'essaie toujours de 
comprendre la mesure concrète. 
M. Decroly a proposé un moratoire de 
six mois. Je vous dis simplement avoir 
vécu la situation dans une ville comme 
Liège qui a connu un afflrx de candidats 
réfugiés. avec les difficultés qu'il a 
entraînées dans la gestion de la ville. 
Quand vous lancez comme message, à 
travers un certain nombre de pays, que, 
pendant six mois, tout qui viendra dans 
le pays pourra y rester, je vous demande 
alors quelle est la réponse. La réponse 
de M. Detienne est un faux-semblant; il 
dit en fait que c'est six mois pour ne pas 
expulser sans rien expliquer quant à 
l'accueil. Soyons clairs: six mois de 
moratoire signifie que tous ceux qui 
arrivent dans le pays y restent. C'est le 
message que vous lancez. 
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Le président : La parole est à 
M. Thierry Detienne. 

M. Thierry Detienne (ECOLO 
AGALEV) : Monsieur le président, je 
viens de vivre une expérience inédite 
puisque c'est la première fois de ma vie 
que l'un me compare à un policier. J'en 
suis relativement traumatisé ! 

M. Didier Reynders (PRL-FDF): Si 
vous aviez bien suivi l'histoire. 
monsieur Detienne. vous sauriez que je 
ne vous comparais pas au policier. 

Le président : La parole est à 
M. Thierry Detienne. 

M. Thierry Detienne (ECOLO 
AGALEV) : Monsieur le président. 
1inalement. nos discussions font 
l'affaire des membres de la majorité 
puisque. durant ce temps, on ne se 
préoccupe plus des déclarations qu'ils 
ont faites. hier. 

Je suppose. monsieur Reynders. que. 
comme moi. vous espériez que la 
dernière année de la législature amène 
des changements. Ce n'est pas le cas. 

En tant qu'écologistes, nous souhaitions 
un relâchement des restrictions. 

Monsieur le premier ministre, vous 
clamez qu'il est plus honnête de ne pas 
faire de cadeaux à la veille des 
élections, que c'est là une manière de ne 
pas sombrer dans l'électoralisme. Mais 
vous finissez. en fait. ainsi par ériger 
l'insensibilité sociale en vertu et vous 
fuyez la réalité. L'annonce d'une 
embellie rapidement démentie, le 
maintien entêté des choix antérieurs, 
tout cela n · offre aucune perspective 
d'espoir. En fait, vous demandez à la 
population d'attendre l'après-élections, 
c'est-à-dire le moment où votre 
responsabilité pourrait prendre fin. Pour 
le parti Ecolo, jamais le pouvoir 
politique n'aura si bien proclamé sons 
auto-dessaisissement. 

De voorzitter : De heer Karel Van 
Hoorebeke heeft het woord. 

De heer Karel Van Hoorebeke (YU): 
Mijnheer de voorzitter. mijnheer de 
eerste minister, collega ·s. namens de 
VU-fractie wens ik het woord te voeren 
over twee punten. enerzijds de politie 
en de justitie en anderzijds het 
asielbeleid. 

Mijnheer de eerste minister. u hebt in 
uw regeringsverklaring laten uitschij 
nen dat justitie en politie de derde pijler 
was en is van uw regeringsprogramma 
sedert uw aantreden. 

Anderen vóór mij. onder meer de 
voorzitster van onze fractie, mevrouw 
Van de Casteele. hebben aangetoond dat 
dit eigenlijk iet het geval is. 

Voorzitter: de heer Duquesne, 
ondervoorzitter 

Er was geen aandacht voor justitie. en 
zeker niet voor politie. op het ogenblik 
dat u in 1995 bent aangetreden. Die 
aandacht is er in zekere mate gekomen 
door de Dutroux-gebeurtenissen, maar 
er kwam pas een definitieve doorbraak 
voor een grondige hervorming van 
justitie en politie op het ogenblik dat 
Dutroux is ontsnapt. Indien dit niet was 
gebeurd, mijnheer de eerste: minister. 
dan waren alle onderzoeksrapporten, 
opgemaakt in het kader van de 
onderzoekscommissies. dode letter 
gebleven. 

Hel is de grote verdienste van de 
oppositie dal zij toen. op dat , -~_,,ol1k. 
de meerderheid de hand heeft gereikt. 
Een parlementair initiatief heeft uitein 
delijk tot het Octopusakkoord geleid. 

Collega Tant heeft gisteren terecht 
gezegd dat we moeten nadenken over 
wat zich heeft voorgedaan en of het 
voor de toekomst ook geen werkwijze 
kan zijn die. over de grenzen van 
meerderheid en oppositie heen. kan 
leiden tot samenwerking voor het 
oplossen van een aantal belangrijke 
problemen die uns bezighouden. 

Het Octonusakkoord inzake politie en 
justitie. waaraan de YU-fractie volko 
men heeft meegewerkt. krijgt en 
behoudt ook vandaag de volle steun van 
de VU-fractie. Wij zullen loyaal mee 
voortwerken aan de goedkeuring en de 
uitvoering ervan. 

Dit belet mij echter niet, mijnheer de 
eerste minister. collega's. om toch een 
aantal kritische bedenkingen te formu 
leren zodat daarmee rekening kan 
worden gehouden wanneer we volgende 
week het wetsontwerp betreffende de 
bijzondere politiediensten en het 
wetsvoorstel inzake de geïntegreerde 
politie zullen behandelen. 

Ik wil even stilstaan bij wat voorzien is 
van middelen voor de hervorming van 
justitie en politie. Op bladzijde 5 van 
uw regeringsverklaring. mijnheer de 
eerste minister. staat dat er voor de 
hervorming van justitie en politie 
voorzien is in nieuwe middelen ten 
belope van 4,4 miljard frank. 

Mijnheer de eerste minister. wij vragen 
ons af of deze 4,4 miljard frank 
bovenop het meerjarenplan komen dat 
reeds in 5 miljard frank voorzag, 
gespreid over 3 jaar. Wanneer we 
vroeger hebben gehoord dat voor de 
hervorming van de politie toch in ruim 
5 miljard frank moet worden voorzien, 
alleen reeds voor de gelijkschakeling 
van de statuten van de diverse 
politiemensen. dan menen wij dat 

vandaag en in de toekomst meer 
financiële middelen zullen nodig zijn 
dan wat vandaag wordt vooropgesteld, 
zeker wanneer men ook de lat wil gelijk 
leggen. en dat is ook de geest en de tekst 
van het Octopusakkoord, voor de 
Vlaamse en de Waalse gemeenten. 

Daarover zouden wij dus graag meer 
duidelijkheid krijgen. Wat zal er dan 
nog overblijven voor de implementatie 
van het Octopusakkoord inzake justi 
tie'! 

Zal dit worden beperkt tot de 
aanwerving van magistraten, zoals 
vervat in het meerjarenplan, of komen 
er ook nieuwe middelen voor de 
verbetering van de wedden en het 
statuut van de magistraten en voor het 
verzekeren van een goede vlakke 
loopbaan waarop wordt aangedrongen '' 

Dit zijn naar onze mening zaken die 
echt noodzakelijk zijn, wil men de 
hervorming op het terrein waarmaken. 

Mijnheer de eerste minister. u hebt 
gisteren gezegd dat de wet-Franchimont 
er vrij snel is gekomen, maar dat men 
eigenlijk niet heeft gedacht aan de 
implementatie op het veld. Het ambt, 
zowel van een zetelende magistraat als 
van een staande magistraat van het 
openbaar ministerie is vandaag onaan 
trekkelijk. ln Kortrijk bijvoorbeeld zijn 
er vijf vacatures voor substituut. 
Vanmorgen hebben we de woordvoer 
ster van het parket van Antwerpen op de 
radio horen zeggen dat 20% van het 
kader van het Antwerps parket niet is 
ingevuld. Men moet zich afvragen hoe 
het komt dat. terwijl vroeger het ambt 
van rechter en van openbaar ministerie 
zeer aantrekkelijk en eervol was. 
daarvoor vandaag geen kandidaten 
meer zijn. Daarbij mag men niet uit het 
oog verliezen dat volgens het 
meerjarenplan. de aanwerving van 
nieuwe magistraten enkel was bedoeld 
om de gerechtelijke achterstand weg te 
werken en een normale gerechtelijke 
werking mogelijk te maken. Daarbij is 
ons inziens echter geen rekening 
gehouden met de uitvoering van de 
wet-Franchimont. waarvoor het huidige 
personeelsbestand en de huidige 
middelen duidelijk onvoldoende zullen 
zijn. Ik wil in dit verband refereren aan 
het feit dat in het kader van de 
wet-Franchimont aan de onderzoeks 
rechters heel wat nieuwe taken en 
opdrachten zullen worden gegeven. Er 
komt bijvoorbeeld een inzagerecht voor 
de beklaagden en de slachtoffers en er is 
de mogelijkheid om bijkomende 
opdrachten te geven aan de onderzoeks 
rechters. Dat alles betekent voor hen 
een zware belasting. De vraag is of dat 
met het huidige bestand mogelijk zal 
zijn. 
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Karel Van Hoorebeke 

Hetzelfde geldt voor de Kamer van 
Inbeschuldigingstelling. Men voorziet 
slechts in één bijkomende Kamer. 
Collega's. u weet zeer goed dat in de 
nieuwe wet-Franchimont heel wat meer 
mogelijkheden tot beroep zullen zijn en 
veel meer beroepsprocedures zullen 
worden aangewend. De vraag rijst 
bijgevolg of deze uitbreiding voldoende 
zal zijn. Zullen alle hoven van beroep 
eenzelfde uitbreiding nodig hebben? Ik 
neem aan dat bijvoorbeeld in de hoven 
van beroep van Brussel of Antwerpen 
de noden veel groter zullen zijn dan in 
Bergen. Het is belangrijk dat wij 
duidelijkheid krijgen over de middelen 
inzake politie en justitie, om na te gaan 
of die dringende hervorming op het 
terrein zal kunnen worden waarge 
maakt. 

Ik wil ook even stilstaan bij de 
politiehervorming waarover volgende 
week zal worden gestemd. Allereerst is 
er het wetsontwerp inzake de bijzondere 
politiediensten, de luchtvaart-. zeevaart 
en spoorwegpolitie. Mijnheer de eerste 
minister, strikt genomen maakt het 
wetsontwerp inzake de bijzondere 
politiediensten geen deel uit van het 
Octopusakkoord, Toch vraag ik mij af 
- en ik richt mij ook tot de voorzitter 
van de bijzondere commissie-politie 
waar wij dit aspect uitvoerig hebben 
besproken - of het wetsontwerp inzake 
de bijzondere politiediensten wel 
voldoet aan de geest van het 
Octopusakkoord. Het gaat weliswaar 
slechts om 600 personeelsleden. En 
velen vragen zich af waarom daarover 
zoveel drukte wordt gemaakt. Welnu, 
het gaat niet alleen over die 600 
mensen. Het gaat ook over de 
opdrachten die ze hebben uitgeoefend, 
hun bevoegdheden en de manier waarop 
zij dat in de toekomst nog zullen 
kunnen doen. Zoals ik het in de 
commissie reeds heb beklemtoond, 
vrezen wij dat wanneer de stapsgewijze 
integratie. zoals ze voorligt, een feit zal 
zijn, met name een eerste integratie in 
de rijkswacht, en daarna de opname van 
de rijkswacht in de geïntegreerde 
politiediensten, de specificiteit van de 
bijzondere politiediensten zal verdwij 
nen. Ik vraag daarvoor uw aandacht. 
Het wetsontwerp bepaalt dat de 
algemene politionele opdrachten naar 
de rijkswacht zullen gaan en dat alles 
wat verband houdt met veiligheid 
- bijvoorbeeld wat luchtvaart en 
spoorverkeer betreft - door bijzondere 
inspectiediensten zal worden uitge 
voerd. Deze diensten zullen afhangen 
van pu"';ekrechtelijke rechtspersonen 
die even "el commerciële doelstellingen 

hebben, met name de, NMBS en het 
BIAC, voor wie ongetwijfeld veiligheid 
onderschikt zal worden aan de 
commerciële belangen die zij verdedi 
gen. 

Ik denk dat we ook daarvoor oog 
moeten hebben en dat we ons niet 
mogen laten leiden door het motief dat 
men reeds twee jaar bezig is met die 
hervorming. Men moet weten of de 
hervorming van de bijzondere politie 
diensten ook beantwoordt aan de geest 
van het Octopusakkoord, 

Ik wil u vragen, mijnheer de eerste 
minister. dat wij volgende week op 
ernstige wijze over dit punt zouden 
kunnen debatteren, derwijz. ,1~. we een 
hervorming tot stand · orengen die 
volkomen in de lijn ligt van hc.t 
Octopusakkoord en die aan die 
bijzondere politiediensten de mogelijk 
heid geeft om ook in de toekomst te 
kunnen werken. 

Eerste minister Dehaene : Mijnheer 
Van Hoorebeke, ik denk dat wij 
dezelfde zorg hebben. 

Wij hebben er hoofdzakelijk voor 
gepleit om het ontwerp inzake de 
gespecialiseerde politiediensten eerst te 
bespreken omdat het volledig onderhan 
deld was. Het BIAC-systeem gaat 
binnenkort van start. Als u het 
zogenaamd "klein politie-ontwerp" niet 
goedkeurt, is er op de luchthaven geen 
politie meer. Ik ben het met u eens dat 
men dat niet aan BIAC kan overlaten en 
dat men daar over een gespecialiseerd 
instrument moet beschikken. Dat is één 
van de redenen waarom wij pleiten om 
snel te gaan. 

De heer Karel Van Hoorebeke (VU): 
Ik heb daar evenmin een probleem mee. 
De noodzaak om dat wetsontwerp goed 
te keuren is aanwezig. maar dat belet 
niet dat we moeten vermijden dat, 
wanneer de bijzondere politiediensten 
eerst in de rijkswacht opgaan, daardoor 
hun specificiteit verdwijnt. Dat debat 
hebben we niet ten volle gevoerd. Ik 
begrijp zeer goed dat we het moeten 
goedkeuren omdat BIAC in werking 
treedt en voor de luchtvaart opnieuw 
een politiedienst werkzaam moet 
kunnen zijn. Ik verzet mij vandaag wel 
tegen de opsplitsing, zoals ze zal 
gebeuren, namelijk de algemene 
politionele opdracht naar de rijkswacht 
en het aspect veiligheid naar de 
inspectiediensten. Wij zullen het debat 
volgende week voeren, maar ik vind dat 
de inspectiediensten niet geschikt zijn 
om te waken over de veiligheid. 

Le président : La parole est à M. Didier 
Reynders. 

M. Didier Reynders (PRL-FDF): 
Monsieur le président, je voudrais 
m'adresser au premier ministre. Il est 
inexact de prétendre que. si l'on ne vote 
pas le petit projet "polices", il n'y aura 
plus de police à certains endroits. Plutôt 
que de transférer le personnel, on peut 
imaginer le transfert de l'autorité sur ce 
personnel. Des accords pourraient être 
pris en œ sens. y compris vers la 
gendarmerie. Dès lors, l'intégration des 
personnels ne se ferait qu'au moment de 
l'entrée en vigueur de la réforme. C'est 
un choix. Celui du ministère de 
l'Intérieur est de passer d'abord par le 
stade de l'intégration dans la gendarme 
rie. En commission. nous avons émis un 
avis contraire sur .ce sujet et nous en 
débattrons à nouveau en séance 
plénière. Je ne crois pas que ce soit la 
seule solution permettant de maintenir 
une police dans les aéroports. au 
chemin de fer ou dans le secteur 
maritime. D'autres techniques existent. 
Ce qui nous inquiète, ·c·est qu'on 
demande à ces personnels d'accepter un 
transfert vers la gendarmerie avant de 
connaître le type de statut qui leur sera 
réservé. 

M. Dehaene. premier ministre : Je 
reconnais que ce n'est pas la seule voie. 
Par contre et c'est la seconde raison 
pour laquelle nous l'avons défendu. le 
projet tel qu'il est présenté ici a été 
entièrement négocié au sein de la 
concertation syndicale et a fait l'objet 
d'un accord dans le cadre de cette 
procédure. Si nous nous dirigeons vers 
une autre voie, telle que l'a suggéré 
M. Reynders, nous craignons que cette 
négociation-là recommence au moment 
où l'intégration sera devenue inévitable. 
Je ferai remarquer à M. Reynders que, 
suivant la procédure définie qui inclut le 
petit projet "polices", lorsque le 
nouveau statut sera établi. le personnel 
actuel aura toujours le choix entre son 
ancien statut ou le nouveau. 

De voorzitter : De heer Karel Van 
Hoorebeke heeft het woord. 

De heer Karel Van Hoorebeke (VU): 
Mijnheer de voorzitter. mijnheer de 
eerste minister, ik vind het in elk geval 
interessant dat we vandaag even de 
aandacht hebben kunnen vestigen op 
het belang ervan, zodanig dat we het 
debat volgende week ten volle zullen 
kunnen voeren. Ik wens nog eens te 
herhalen dat we ons niet mogen laten 
leiden door het argument dat het 
ontwerp al gedurende twee jaar wordt 
besproken en dat de officiële vakbonden 
het eens zijn met de uitvoering ervan. 
De piste die collega Reynders heeft 
aangebracht lijkt heel interessant en ik 
denk dat wij volgende week ook op zijn 
argumenten zullen moeten ingaan. 
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Karel Van Hooreheke 

Wat de grote politiehervorming betreft, 
wens ik even de aandacht te vestigen op 
een aantal punten die onze aandacht 
gaande houden. 

ln verband met het tussenniveau dat is 
uitgewerkt. meer bepaald het aspect van 
de directeur-coördinator, meen ik le 
mogen zeggen dat de geest van het 
Octupusakkoord was dat de directeur 
coördinator een louter coördinerende 
rol zou spelen en dat die persoon de 
vereiste middelen ter beschikking moest 
krijgen. Uit de wettekst blijkt - en wij 
krijgen ook signalen in die zin vanop 
het terrein - dat het tussenniveau wel 
eens zou kunnen evolueren naar een 
echt mecadistrict en dat is zeker niet de 
bedoeling geweest van het Octopusak 
koord. We hebben duidelijk bepaald dat, 
enerzijds, de federale politie op het 
federale niveau actief zal zijn er. er, 
anderzijds. een lokaal niveau zal zijn. 
Daartussen moet een verbinding kunnen 
ontstaan. derwijze dat voor de 
coördinatie van bepaalde opdrachten bij 
opvorderingen de directeur-coördinator 
zijn rol moet kunnen spelen. Het is 
evenwel zeker niet de bedoeling dat 
door de rol van de directeur-coördinator 
hel lokale niveau volledig wordt 
uitgehold. Ik vestig er de aandacht op 
dat bepaalde signalen erop wijzen dat 
zulks wel eens de bedoeling zou kunnen 
worden. Ik hoop dat wij daarvoor 
volgende week de nodige aandacht 
zullen kunnen opbrengen. 

Ten tweede is er het probleem Brussel 
dat ook ter sprake kwam in het kader 
van het Octopusoverleg. Intussen zijn 
de geesten geëvolueerd. Ik moet u niet 
herinneren aan de vaudeville die we 
hebben meegemaakt tijdens het overleg. 
De Franstaligen, geleid door de 
burgemeesters, wilden niet weten van 
IPZ-zones. Toen zij vernamen dat zij 
anders geen federaal geld zouden 
krijgen. zijn zij met de idee van de 
metropolitan police aangekomen. Van 
daag vernemen wij dat er sprake zou 
zijn van een zestal politiezones. Er is 
duidelijk een evolutie gaande in de 
geesten van de Franstalige Brusselaars. 
Ook deze oplossing is voor ons 
onaanvaardbaar. Wij pleiten voor één 
interpolitiezone voor heel Brussel. Om 
het even welke oplossing men uitwerkt 
voor Brussel en hoeveel interpolitiezo 
nes er komen, wij moeten oog hebben 
voor de politieraad die zal worden 
opgericht. Wij vragen een gewaar 
borgde vertegenwoordiging van de 
Vlamingen hierin. De heer Dewael 
heeft gisteren cijfers gegeven over wat 
ons in Brussel te wachten staat als ook 
de Europese burgers stemrecht krijgen 
en de naturalisaties worden vereenvou 
digd. De heer Tant heeft gezegd dat hij 
zich sterk maa!" dat één op vijf van de 

Europese burgers voor een Viaamse 
lijst zal stemmen. Dit is echtenvisliful 
thinking. Wij mogen ons niet laten 
vangen aan deze hypothese. 

Mijnheer de eerste minister. wij vragen 
u vandaag geen pasklare oplossing 
omdat het debat over het wetsvoorstel 
op de geïntegreerde politie nog moet 
worden gevoerd. Als Vlamingen 
moeten wij echter weten welk 
toekomstperspectief de Vlamingen in 
Brussel hebben. Wanneer zal men 
overgaan tot het oprichten van 
interpolitiezones en het samenstellen 
van politieraden ? Mijnheer de eerste 
minister, wij vragen u om op dat vlak 
een duidelijke uitspraak te doen. Wij 
kunnen dit wetsvoorstel rr')eili_:1: 
goedkeuren zonder duidelijklv :J over 
Brussel. 

Collega's, ten derde richt ik mij even tot 
het parlement en niet tot de regering. 
Samen met andere partijen hebben wij 
een democratische controle op de 
politiehervorming gevraagd. Deze con 
trole zal volgens het Octopusakkoord 
gerealiseerd worden via de oprichting 
van een permanente commissie Politie. 
Het hervormde comité P zal hiervan 
deel uitmaken. Deze kwestie moet 
parlementair worden geregeld. Ik stel 
echter vast dat men daar vandaag geen 
aanstalten toe maakt. Mijnheer de eerste 
minister, ik herinner u aan de 
lijdensweg die het comité P heeft 
gevolgd. Al meerdere jaren is er een 
afzettingsprocedure hangende tegen 
twee van de leden. Ook het 
wetsvoorstel Milquet-Delathouwer kent 
een lijdensweg. Ik verwijs naar het 
jaarverslag 1998 van het comité P. 
Daarin wijdt men dertig bladzijden 
aanbevolen lectuur aan de hervorming 
van het comité P. Als wij volgende 
week het wetsvoorstel op de geïnte 
greerde politie bespreken. moeten wij 
duidelijke afspraken maken over de 
hervorming van het comité P. zowel op 
inhoudelijk vlak als qua timing. 

Tot slot wil ik ook uw aandacht vragen 
voor de samenstelling van de politiera 
den over het hele land en met name 
voor de vertegenwoordiging van de 
kleine partijen. Ook over dit probleem 
zal volgende week worden gediscussi 
eerd. Het kan echter niet dat een 
kleinere partij die deel uitmaakt van een 
gemeenteraad niet vertegenwoordigd 
zou zijn in de politieraad. Ik verwijs in 
dit verband ook naar de uitspraak van 
het Arbitragehof over het Waals decreet 
inzake de samenstelling van de 
intercommunales. 

Mijnheer de voorzitter, tot slot van mijn 
betoog zal ik het hebben over het 
asielbeleid. 

Tijdens de vergadering van de 
commissie voor de Binnenlandse Zaken 
heb ik reeds gezegd dat de VU-fractie 
voorstander is van een correct 
asielbeleid, overeenkomstig de Conven 
tie van Genève. 

Mijnheer de eerste minister, ook 
vandaag zijn wij het eens met het 
asielbeleid van uw regering en wij 
pleiten geenszins voor een opendeurpo 
litiek, maar evenmin voor gesloten 
grenzen. Er moet een asielbeleid 
kunnen worden gevoerd dat perfect in 
overeenstemming is met de bepalingen 
van de Conventie van Genève. 

De toename van de asielzoekers 
betekent niet dat wij een toleranter 
asielbeleid moeten voeren. De proble 
men omtrent de asielzoekers zijn 
weliswaar groter geworden. maar ik wil 
onderstrepen dat de asielzoekers van 
vandaag niet dezelfde zijn als die van 
gisteren. Vroeger waren zij afkomstig 
uit arme Afrikaanse landen. maar 
tegenwoordig komen zij vooral uit het 
gewezen Oostblok. 

De heer Herman De Croo (VLD): 
Hadden wij onze joh maar goed gedaan 
in ex-Joegoslavië ! 

De heer Karel Van Hoorebeke (YU): 
Dat is een ander probleem, mijnheer De 
Croo. 

Trouwens. wij hebben er steeds voor 
gepleit dat het probleem omtrent de 
asielzoekers aan de bron moet worden 
aangepakt, door het onmogelijk te 
maken dat sommigen op de vlucht 
moeten slaan en asiel moeten 
aanvragen. Maar de realiteit is anders 
en men moet er oog voor hebben. 

De manier waarop asielzoekers worden 
aangehouden, opgesloten en als misda 
digers worden behandeld - denk aan die 
Kosovaren die op de autosnelweg 
werden opgepakt toen zij naar Engeland 
trachtten te vluchten voor een heter 
bestaan - is hemeltergend. Vaak gaat het 
om gevallen van mensenhandel. waar 
betrokkenen het slachtoffer van worden. 

De vraag die wij ons moeten stellen bij 
het voeren van ons asielbeleid i~ of het 
de slachtoffers zijn die moeten worden 
aangepakt, ofwel de ware oorzaak van 
de mensenhandel. Dat debat zal hoe dan 
ook moeten worden gevoerd, want een 
dergelijke problematiek kan niet langer 
uit de weg worden gegaan. 

Reeds in 1996, mijnheer de eerste 
minister. bij de bespreking van de wet 
Vande Lanotte, drongen wij erop aan 
dat een humaan asielbeleid zou worden 
gevoerd. Het verheugt mij dan ook dat 
de regering thans tot hetzelfde inzicht 
kwam en een aantal verfijningen 
aanbracht aan het beleid. 

270 - 9627 
Chambre des Représentants de Belgique - Kamer van Volksvertegenwoordigers l'an België 
Legislature 49e Zittingsperiode - SO /998-/999 GZ - Annales - Handelingen - PLEN 15./0./998 



Karel Van Hoorebeke 

Ons asielbeleid moet weliswaar correct 
zijn. maar het moet eveneens zorgvul 
dig worden uitgevoerd en rechtvaardig 
zijn. Diegenen die naar ons land 
vluchten. om welk motief ook. zelfs 
omwille van louter economische 
redenen. zijn geen misdadigers. Zij 
verlaten hun land omdat zij het er vaak 
niet meer zien zitten en hier opnieuw 
ucluk willen vinden. Die mensen 
moeten op correcte, zorgvuldige en 
rechtvaardige wijze worden behandeld. 

Daarom zijn wij voorstanders van een 
snelle procedure zoals uitgewerkt 
inzake ontvankelijkheid en gegrond 
heidsverklaring. Tevens vragen wij 
aandacht voor het inhoudelijke en 
kwalitatieve aspect van bijvoorbeeld 
interviews en behandeling. Wij stellen 
ons ten slotte vragen over de wijze 
waarop uitgeprocedeerde asielzoekers 
tegenwoordig worden opgevangen in de 
cesloten centra. Is dat wel de meest 
~nrrecte en meest humane werkwijze ? 

Hoe dan ook. het is positief dat de 
regering aandacht schonk aan deze 
materie. Voorts ben ik het volledig eens 
met Je heer Reynders toen hij aan de 
heer Detienne zei dat, wil men een 
correct asielbeleid voeren, men ook 
moet beschikken over een humaan en 
rechtvaardig uitwijzingsbeleid. 

Wat zal in dat verband de rol zijn van de 
bijzondere commissaris, mijnheer de 
eerste minister ., Zal hij een doublure 
worden van de commissaris-generaal. 
In dat verband denk ik aan de onrust die 
de commissaris-generaal reeds vertolkte 
via de media. Of zal hij een 
intermediaire rol spelen, bijvoorbeeld 
voor de uitgeprocedeerde asielzoekers 
die op hem een beroep doen ? 

Eerste minister Dehaene : Mijnheer de 
voorzitter. sta mij toe nogmaals te 
preciseren dat de commissaris niet 
interfereert in de procedure ten aanzien 
van de asielzoekers. Zijn opdracht 
bestaat erin het geheel beter te 
coördineren en efficiënter te doen 
verlopen. 

De heer Karel Van Boorebeke (YU): 
Mijnheer de eerste minister, het is goed 
dat u deze verduidelijking geeft. In 
kringen buiten dit parlement leeft reeds 
de gedachte dat de commissaris een 
bijzondere toevlucht zal kunnen zijn 
voor de asielzoekers, zowel voor 
degenen die komen als voor degenen 
die zijn uitgeprocedeerd. Ik hoop dat 
wij geen nieuwe verwachtingen zullen 
creëren die snel opnieuw desillusies 
zullen worden. 

Tot slot wijs ik erop dat het probleem 
van het asielbeleid in een Europese 
context JI moeten worden aangepakt, 

zeker na de inwerkingtreding van het 
Verdrag van Amsterdam. ln Nederland 
wordt het debat reeds gevoerd en wordt 
ervan uitgegaan dat het asielbeleid op 
Europees niveau moet worden bena 
derd. Nederland pleit voor Europese 
aanmeldcentra. De problematiek van 
het aankomen. het melden en het 
doorlopen van de procedure moet 
worden gecentraliseerd op Europees 
niveau. 

Mijnheer de voorzitter, mijnheer de 
eerste minister, collega's, ik heb een 
aantal problemen aangehaald die de 
aandacht vragen en die betrekking 
hebben op zowel justitie- en politieher 
vorming als asielbeleid. Voor dit laatste 
mogen wij de ogen niet sluiten ,., was 
het maar om te verrnijde .iar anderen 
van deze problematiek misbruik maken 
ten nadele van de asielzoekers. Het is 
belangrijk dat wij grondig nadenken 
over een aantal zaken waarmee wij 
vandaag worden geconfronteerd. Ik 
hoop dat wij in de maanden 
voorafgaand aan de verkiezingen 
daarvan nog ernstig parlementair werk 
zullen kunnen maken. 

Le président: La parole est à Mme 
Jacqueline Herzei. 

Mme Jacqueline Berzet (PRL-FDF): 
Monsieur le président, monsieur le 
premier ministre, chers collègues, 
M. Reynders a très bien dit hier 
I' essentiel de nos remarques quant au 
contenu de votre déclaration gouverne 
mentale. 

Nous avons, à cette occasion, appris des 
choses très particulières en ce qui 
concerne vos traditions familiales 
respectives de distribution de l'argent 
de poche. Vous vis-à-vis de votre 
épouse et lui vis-à-vis de ses enfants. 
Ma conclusion sur ce point est que je 
vous ai trouvés tous deux un peu radins. 

M. Dehaene, premier ministre : Ce 
n'est peut-être pas le cas au PRL, mais 
j'appartiens à un parti où l'on se 
contente de peu ! 

Mme Jacqueline Berzet (PRL-FDF): 
Pour revenir à des choses plus 
sérieuses, j'interviendrai sur l'évalua 
tion et l'actualisation de la politique 
d'asile. 

La mort, lorsqu'elle frappe des êtres 
jeunes et sans défense, provoque 
toujours des sentiments d'incompréhen 
sion, de profonde injustice et de révolte 
car elle est contre nature. Mais 
lorsqu'une jeune femme de vingt ans est 
morte de ce que certains appellent un 
crime d'Etat (même si cela n'a aucune 
valeur juridique, mais uniquement 
morale), alors s'ajoutent la honte, 

l'indignité, la colère et l'inqualifiable. 
C'est notre société humaniste et notre 
démocratie qui sont bafouées; pire, en 
péril. 

L'émotion ressentie par l'ensemble de 
la population en témoigne. Et 
l'émotion, c'est très bon car elle fait 
bouger les choses. A cette émotion 
doivent maintenant très vite s'ajouter la 
réflexion, la raison et l'action. 

Oui, monsieur le premier ministre, il 
faut changer la loi, l'humaniser. Mais 
vous savez comme moi que les lois ne 
valent jamais que par ce que valent les 
hommes qui sont en charge de les 
appliquer. L'homme est bien plus 
difficile à changer qu'une loi ! 

Que faudra-t-il encore pour que l'on 
comprenne ? Les mêmes causes 
produisant les mêmes effets. nous voilà 
retournés au mois d'août 1996. Rien n'a 
changé. Certains savaient ce qui se 
passait et comment cela se passait. 
Ceux-là se sont tus et ont laissé faire ... 
et l'horreur a recommencé. 

Je voudrais faire un parallèle avec ce 
qui s'est passé dans l'affaire Dutroux et 
l'illustrer par quelques cas concrets pris 
au hasard. 

On avait confié la garde de Dutroux à 
un gendarme néophyte, pour qui c'était 
la première mission. 

On avait confié la garde de Semira à un 
gendarme récidiviste. 

Dans les deux cas. ce fut un échec. 

Mais qui choisit qui ? Sur quels 
critères ? Qui contrôle '? A ce jour, 
toujours pas de réponse. 

Faut-il parler de sanctions ou plutôt de 
non-sanctions ? Dans les deux cas, le 
politique est dans l'impossibilité de 
sanctionner parce qu'il ne dispose pas 
des outils légaux pour cc faire. Mais 
cela fait des années que l'on sait et que 
l'on dit qu'il faut revoir le statut 
disciplinaire. Et à ce jour, rien n'a 
bougé. Il semblerait que cela va enfin se 
faire. 

Faut-il rappeler aussi la mauvaise 
volonté évidente dont font preuve tant 
la justice que la police pour étudier 
certains dossiers épinglés? Faut-il 
reparler du corporatisme excessif et de 
la rétention d'informations? 

Dans l'affaire Dutroux. on cachait des 
choses aux magistrats. Dans r affaire 
Sémira, c'est au ministre qu'on en a 
caché. 

Et que dire du manque de réflexion, de 
cohérence, de contrôle dans les 
décisions prises. Je pense plus 
précisément à la décision d'ouverture 
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Jacquchne Herzet 

Ju centre 127 bis. D'autres en ont 
également parlé. Qui a pris cette 
décision ? Pourquoi? Cela s'est-il fait 
sur un simple coup de fil ? Avec 
laccord de quel responsable au plus 
haut niveau ? 
ki aussi. comme dans l'affaire Dutroux. 
les responsables délèguent, ne contrô 
lent pas et n · assument pas. 
Faut-il enfin parler de l'hypocrisie 
récurrente de certains responsables 
politiques et du gouvernement ? A 
chaque fois. ceux-ci ont l'air de 
découvrir que c'est terrible, que cela ne 
va pas du tout. "Comment est-il 
possible que cela arrive chez nous ?" 
Que de Ponce Pilate en Belgique ! 
Faut-il rappeler que ceux-là mêmes qui 
s'étonnent maintenant avec le plus de 
virulence sont les mêmes qui font partie 
d'une majorité, d'un gouvernement où 
les politiques incriminées à juste titre 
ont été conçues, initiées et voulues tant 
par le ministre de la Justice que par 
celui de l'Intérieur et qu'elles sont les 
causes de ce que nous connaissons 
maintenant ? 
Car enfin - et je le dis très gentiment 
sans aucune volonté de polémique -, 
monsieur le premier ministre. vous 
dirigez un gouvernement de centre 
gauche et je cherche en vain Ia charité 
chrétienne, qui est ou qui devrait être 
une composante essentielle du CVP et 
du PSC (vertu qu'à titre personnel je 
respecte et j'essaie d'appliquer) et la 
politique du coeur qui est une 
composante essentielle, semble-t-il, du 
parti socialiste. 
On voit ce que cela a donné, à tel point 
qu'il faille écrire maintenant dans la loi, 
je vous cite : "La politique d'asile doit 
être appliquée dans le respect de la 
dignité humaine et avec humanité ... " Où 
allons-nous '! 
Je dois ajouter que le distinguo subtil 
fait par le ministre del' Intérieur au sujet 
de l'article 37 entre violence, contrainte 
et force est très loin de me rassurer. 
Permettez-moi d'aborder maintenant 
plus particulièrement le problème de Ia 
femme dans la politique d'asile et de 
vous adresser, monsieur le premier 
ministre, deux demandes insistantes. 
Chacun reconnaît la nécessité d'une 
politique spécifique à l'égard des 
femmes. en insistant sur les raisons 
particulières qu'elles peuvent avoir 
pour demander l'asile en fonction de 
leur "appartenance à un groupe social". 
Cette appartenance est un des cinq 
critères pour lesquels le droit d'asile 
peut être accordé. 
Je prends acte avec grand plaisir de ce 
que le gouvernement s'engagera sur le 
plan international à actualiser la 

convention afin d'y faire inscrire "la 
condition de femme" comme cause de 
persécutions et que les dispositions 
seront prises pour rencontrer les 
recommandations relatives aux deman 
deurs d'asile féminin. à savoir une 
procédure d'asile respectant les femmes 
dans tous les domaines et tout au long 
de la procédure. 

Voici ma première demande. Je 
souhaiterais que la commission que 
vous allez créer à cet effet soit 
composée paritairement d'hommes et 
de femmes. Cette parité me semble non 
seulement souhaitable mais indispensa 
ble. 

Passons à ma seconde demande. Nous 
fêtons cette année I' anniversaire de la 
Déclaration universelle des [ :0;:_, Lie 
l'Homme. En son article 12. ~elle-ci dit 
notamment : "Nul ne sera l'objet 
d'immixtions arbitraires dans sa vie 
privée. Toute personne a le droit à la 
protection de la loi contre de telles 
immixtions ou de telles atteintes." 

Mais les Droits de l'Homme, c'est aussi 
le respect et la protection des droits de 
la femme et je suis. comme toutes les 
femmes <le ce pays, en colère et en 
révolte, parce qu'il faudra bien aussi 
changer les choses en amont et attaquer 
les causes du mal à la racine. 

Je vous demande. monsieur le premier 
ministre, avec grande insistance, de 
saisir toutes les opportunités. dans 
toutes les instances européennes et 
internationales. pour initier une nou 
velle politique de prise de conscience 
afin que, dans tous les pays du monde, 
on ne porte plus jamais atteinte à 
l'intégrité physique et à la liberté des 
femmes au nom d'une religion. d'une 
tradition, d'un lieu de naissance ou 
d'une culture. C'est un beau défi pour 
notre pays démocratique et vous êtes de 
taille à le mener. 

La dernière partie de mon intervention 
portera sur la politique d'accueil en 
général et spécialement sur deux 
aspects qui ont été abordés lors de la 
dernière réunion de la commission de 
I' Intérieur. 

li apparaissait pour certains (en tout cas 
ils voulaient le faire croire). qu'il y 
avait un seul parti, ou plutôt un seul 
mouvement, le leur bien entendu, 
accueillant, comprenant la détresse 
humaine, partageant I' émotion et la 
tristesse et que les autres partis étaient 
indifférents, hostiles, froids, égoïstes, 
inhumains. 

Je crois que c'est mal poser le problème 
et qu'il est beaucoup trop grave -on 
touche ici au plus profond : on parle de 
vie et de mort- pour en faire une 

question de parti. C'est une question de 
société dans son ensemble, qui 
concerne directement chaque citoyen et 
chaque citoyenne. 

Il ne faut ici ni angélisme ni laxisme. Il 
faut savoir que les bons sentiments ont 
un prix. Sommes-nous prêts à le payer ? 

Donner les bons papiers. accorder les 
bonnes autorisations. ce n · est pas tour. 
Ce n'est qu'un début. Accueillir. oui. 
mais dans de bonne conditions : 
logement, travail et encore tant d'autres 
choses ... 

Je vous pose deux questions. monsieur 
le premier ministre : 

1. Sommes-nous prêts, nous citoyens. à 
en payer le prix et lequel ? 

2. Sommes-nous prêts, nous responsa 
bles politiques, à augmenter les 
additionnels dans nos communes pour 
répondre à cette politique d'accueil. en 
expliquant clairement pourquoi ., 

Ce n'est pas à un seul mandataire à y 
répondre, ce n'est pas à un seul parti. 
c'est à la société dans son ensemble. 
Mais jamais on n'a posé le problème. Il 
doit cependant faire partie d'une 
réflexion que nous tiendrons, je 
l'espère, bientôt. Il faut aussi que 
chacun prenne clairement position sur 
ces aspects de la politique d'asile. 

Ma dernière remarque est une réplique à 
une réflexion de mes amis flamands, 
que j'ai très peu appréciée. en 
commission de l'Intérieur. Ils ont mis 
en cause "la Wallonie, terre d'accueil". 

Je tiens à leur dire que les communes 
wallonnes ont toujours été solidaires, 
ouvertes, accueillantes et généreuses. 
Elles l'ont déjà prouvé dans le passé et 
elles le resteront. Au nom d'un devoir 
élémentaire de solidarité humaine et au 
même titre que les autres communes du 
royaume. elles contribuent selon une 
juste norme à l'accueil des candidats 
réfugiés politiques. 

Je signale que le centre de Vottem va 
bientôt s'ouvrir et qu'il y a cinq autres 
centres ouverts. ceux-là. en Wallonie. 
J'en ai un dans ma commune. je sais 
donc très bien ce dont je parle. 

Je me tourne vers vous, monsieur le 
premier ministre. Je parlais de solidarité 
mais la solidarité ne se décrète pas. ne 
s'impose pas, elle s'organise en 
concertation. Et je vous assure qu • en 
ces matières-là, vos ministres n'ont ni 
l'art ni la manière. 

C'est par la presse et en pleines 
vacances que j'ai appris que Rixensart 
devait accueillir un centre pour réfugiés 
politiques. ce qui a été décidé sans 
aucun contact ni information préalables. 
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C'est également par la presse que j'ai 
appris que l'on augmentait la capacité 
de 111011 centre . 

C'est par de tels comportements, 
monsieur le premier ministre. que l'on 
suscite les réactions que nous 
connaissons un peu partout: ce que l'on 
ne connaît pas dérange et fait peur. li 
faut expliquer. convaincre. prouver ... 
Mais vous en laissez l'entière 
responsabilité aux gens de terrain et à 
nous. les bourgmestres. Dans toute cette 
affaire. vous témoignez d'un dédain 
inacceptable vis-à-vis des autorités 
communales qui doivent gérer et 
assumer le problème. Je vous dis en 
toute simplicité que. quand on connaît 
les choses de l "intérieur. la réflexion 
évolue et l'optique change. Comme on 
a beaucoup parlé des familles dans ce 
débat. je vous dirai que j'ui fait et 
entendu des critiques quand j'ai appris 
l'installation du centre. Ma mère m'a 
alors rappelé que nous avions évacué. 
pendant la guerre. et que nous étions 
aussi des réfugiés, à cette époque. C'est 
une réflexion que je n'ai pas oubliée' et 
chacun devrait y penser. 

Monsieur le premier ministre. pourquoi 
ne jamais nous consulter, nous 
bourgmestres qui accueillons des 
centres de réfugiés chez nous '! 
Pourquoi ne pas demander notre avis. 
notre expérience sur les modalités 
d'accompagnement et d'encadrement 
pour le meilleur accueil possible. en 
tenant compte de notre population qui. 
elle aussi. a son importance. 

Nous pourrions réellement vous aider. 
Dans cette politique d'accueil et d'asile 
comme dans d'autres dossiers d'actua 
lité - je pense à la réforme de la justice 
et de la police - les libéraux sont prêts à 
travailler avec vous et à prendre avec 
vous leurs responsabilités, je puis vous 
l'assurer. Mais allez-vous le vouloir et 
5.uno~t le vouloir en temps utile '? Je 
1 espere. 

Je vais conclure en disant que, dans le 
domaine de la politique d'accueil 
comme dans tant d'autres depuis tant 
d'années. le gouvernement a démontré 
son incapacité à appréhender. en temps 
utile. les graves problèmes du moment. 
à prévoir. à anticiper et surtout à 
contrôler les institutions qu'il a 
lui-même mises en place. li se contente. 
chaque fois, de parer. au plus pressé. et 
souvent de façon inadéquate et tout à 
fait inefficace. 

Combien de temps faudra-t-il encore 
voir des êtres sans défense mourir pour 
que l'on réponde aux aspirations 
légitimes de notre population : plus de 
rigueur morale, plus de respect de la 
dignité humaine et de l'individu '? 

C'est le rôle de l'Etat d'y veiller car il 
en va maintenant de notre dignité 
humaine à nous tous aussi. hommes et 
femmes politiques de ce pays ! 
- voorzitter : de heer Langendries 

De voorzitter : De heer Luc Goutry 
heeft het woord. 

De heer Luc Goutry (CVP): Mijnheer 
de voorzitter. mijnheer de eerste 
minister, collega's. mijn uiteenzetting 
zet een aantal aspecten van het sociaal 
beleid uiteen. Ik zal mij beperken tot de 
thema's gezondheidszorg. pensioenen 
en werkgelegenheid. 

Sta mij toe eerst een aantal bedenkingen 
te maken over de ziekteverzekering en 
de jaarlijks terugkerende r• .. '.,,emen van 
de budgettaire beheersing van de 
uitgaven. Ondanks de wettelijk 
bepaalde groeinorrn blijven de uitgaven 
in de ziekteverzekering zorgen baren. 
Vooral de sectoren van de geneesmid 
delen en de ziekenhuizen blijken in het 
rood te gaan. Dat geldt ook voor dit jaar. 
Opvallend daarbij is dat nogal wat 
goedgekeurde besparingsmaatregelen 
precies in deze twee sectoren terug te 
vinden zijn. Blijkbaar hapert er wat. 

In het verleden en nu nog hebben wij 
voortdurend gehamerd op de noodzaak 
van het nemen van structurele 
maatregelen. Niemand is gebaat met 
lineaire en arbitraire besparingen, 
waarvan twee jaar geleden gebruik 
werd gemaakt. Er is toen - en terecht - 
veel protest gerezen en niet in het minst 
vanuit die sectoren die wel telkens 
perfect binnen het hen toegemeten 
budget blijven, maar dan ook moeten 
meebloeden voor de ontsporing van 
anderen. Daarom was het onze mening 
dat een doorlichting moest worden 
gemaakt van de diverse takken in de 
gezondheidszorg en dat anticiperende 
en structurele maatregelen moesten 
worden doorgevoerd op basis van de 
oorzaken van de overschrijdingen 
zonder steeds te beknibbelen op de 
gevolgen. dus eigenlijk post factum. 
Daarom betreuren wij dat te dikwijls 
aangekondigde maatregelen ofwel niet 
ofwel slechts gebrekkig werden uitge 
voerd. 

Wij vragen ons af waarom het 
substitutierecht van apothekers nog niet 
werd uitgevoerd, wat in 1993 middels 
de programmawet werd goedgekeurd. 
Wanneer zal in dit recht worden 
voorzien'? 

Wij blijven ook met volle kracht 
aandringen op een verder operationeel 
maken van Farrnanet. Dit is. immers hét 
beleidsinstrument om profielen op te 
stellen, waaruit maatregelen kunnen 
volgen ter bevordering van een 

verantwoord voorschrijfgedrag. Geef 
toe. dit alles duurt toch wei lang. Ik 
twijfel zelfs niet eens aan de goede wil 
van de hevoegde minister. maar de 
commerciële lobbying. vooral in de 
sector geneesmiddelen, is enorm en 
werkt verlammend. 

Toch zijn wij op een cruciaal punt 
aanbeland. Ofwel blijven wij rondjes 
draaien en proberen wij iedereen iets te 
geven en tevreden te stellen en moeten 
wij elk jaar opnieuw blijven pompen 
om niet te verzuipen. Ofwel voeren wij 
het debat ten gronde rond vraag en 
aanbod in de gezondheidssector. 
wetende dat ingrepen ertoe zullen 
leiden dat we taboes en inertie moeten 
trotseren. Toch moeten wij in de 
toekomst nieuwe methodes vinden. 
Spreken over keuzes en budgettaire 
beheersing. met als verborgen agenda 
dat iedereen zijn eigen situatie minstens 
onveranderd wil behouden. wentelt 
alleen de factuur af op de zwakke 
schakel in het debat. met name de 
patiënt. 

Vooraleer wij daar budgettair echt toe 
worden gedwongen, en wij nu nog alle 
kansen hebben. moeten wij in de 
commissie hierover een bespreking 
houden. Deze bespreking moet verder 
reiken dan rekeningen en ramingen, 
maar moet handelen over de fundamen 
tele keuzes die in de toekomst moeten 
worden gemaakt zoals de vraag welk 
soort verzorging tegen welke prijs en 
onder welke terugbetalingsvoorwaar 
den. Het zal u duidelijk zijn dat dit voor 
ons een debat is met een ethische 
grondslag. 

Omwille van een zekere budgettaire 
beheersbaarheid en in afwachting van 
effectieve structurele maatregelen. zijn 
wij steeds voorstander geweest van de 
1,5% groeinorm. Wij zijn het eens om 
de verdere haalbaarheid ervan via 
geobjectiveerd en wetenschappelijk 
onderzoek te toetsen, beter dan in te 
gaan op een tendens die ontstaat om de 
vooropgestelde norm te omzeilen via de 
zogenaamde exogene of uitzonderlijke 
factoren. 

Wij willen echter geen norm die in 
verhouding staat tot geèane uitgaven, 
maar wel een instrument om vooraf 
verantwoorde groeimarges vast te 
leggen. Laten wij eerlijk zijn. 
Dergelijke strikte groeinormen en 
marges hebben ook al hun nut bewezen. 
Denk aan de klinische biologie en aan 
de radiologie. 

Andere pogingen tot besparen in de 
ziekteverzekering zijn in het verleden 
dikwijls ondoelmatig gebleken. Vandaar 
mijn duidelijke vraag aan de eerste 
minister en de regering : wat zult u doen 
indien opnieuw zou blijken dat 
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bepaalde maatregelen, waarvan u 
uiteraard het budgettair effect meere 
kent in deze begroting, het vooropge 
stelde doel niet zouden bereiken ? 

Ik wil het eigenlijk nog even lapidair 
herhalen : hoe zal de regering de 
sponkmiljurden "ontspoken"? 

Toch merk ik op dat de regering haar 
belofte heeft gehouden inzake de 
organisatie van artsenverkiezingen. Dit 
mag een primeur worden genoemd in de 
Belgische medische geschiedenis. Op 
het representatief verkozen artsencorps 
rust nu de opdracht zijn slagkracht te 
bewijzen en om zo snel mogelijk tot een 
nieuw akkoord tussen artsen en 
ziekenfondsen te komen. Daardoor 
moet worden gezorgd voor de nodige 
tariefzekerheid voor de patiënt. Met 
genoegen stel ik ook vast dat de 
regering belangrijke stappen heeft gezet 
in de sector van de psychiatrie. Toch 
durf ik er op aan te dringen dat de 
regering verder structurele maatregelen 
neemt om de inhaalbedragen definitief 
te regelen. Dit geldt trouwens ook voor 
de algemene ziekenhuizen. De tenlaste 
neming van de intrestlasten op de 
inhaalbedragen is nu echter bij wijze 
van eerste stap opgelost. Het enkel 
daarbij laten zal evenwel elke verdere 
evolutie in deze dynamische sector op 
een ernstige manier hypothekeren. Er 
wordt in de sector dan ook met 
spanning uitgekeken naar de uitvoe 
ringsbesluiten voor de tweede vrijwil 
lige reconversie. Hier dringen wij aan 
op budgetneutraliteit via een soort 
zorgvernieuwingsfonds als een noodza 
kelijke voorwaarde om de vrijgekomen 
bedden om te zetten naar specifieke 
zorgvorrnen in een netwerkstructuur. 

Ik wil het ook nog even hebben over de 
tegemoetkoming voor hulp aan bejaar 
den. Hieromtrent voorziet het regeerak 
koord in een aantal aanpassingen. Wij 
stellen met genoegen vast dat de 
regering inderdaad een stap heeft gezet 
door de inkomensgrens op te trekken 
met 5%, wat zal resulteren in een 
uitbreiding van het stelsel met naar 
raming 3 000 tot 4 000 bejaarden. Toch 
wordt hierdoor het fundamentele 
probleem niet echt opgelost. De 
tegemoetkoming voor hulp aan bejaar 
den moet worden opengesteld voor alle 
zorgbehoevende bejaarden en daarom 
zou ook de instapdrempel moeten 
worden geharmoniseerd met de integra 
tietegemoetkoming zoals die bestaat 
voor de minvijfenzestigjarigen. 

ln het tweede deel van mijn 
tussenkomst wil ik het even hebben 
over het werkgelegenheidsbeleid. Op 
15 september 1998 heeft de CVP, 
trouwens onder impuls van mevrouw 
Greta D'Hondt, een nieuw sociaal 

contract gelanceerd : "Op weg naar een 
nieuw arbeidsstelsel voor de eenentwin 
tigste eeuw". ln deze oproep werd de 
christendemocratische visie weergege 
ven zoals de CVP die op korte, 
middellange en lange termijn wenst te 
realiseren op het vlak van de 
werkgelegenheid. Een jaar later kunnen 
wij besluiten dat op federaal niveau 
belangrijke inspanningen werden gele 
verd. waarbij onze voorstellen groten 
deels werden omgezet in concrete 
beleidsmaatregelen. Zo hebben wij 
meermaals aangedrongen op een 
evaluatie en stroomlijning van de 
bestaande maatregelen op het vlak van 
tewerkstelling en arbeid. De integratie 
van Maribel en de lagelonenmaatregel 
is bijvoorbeeld een belangrijke stan in 
die richting. De structurel- verrninde 
ring op de patronale lasten voor alle 
werknemers is een van de belangrijkste 
realisaties van deze regering. De 
budgettaire middelen die worden 
aangewend om de arbeidskosten te 
verminderen, zijn zeer aanzienlijk. 
Vandaag is dit al meer dan 67 miljard 
frank. De uitbreiding van de Maribelre 
geling naar andere sectoren en vooral de 
integratie met de lagelonenmaatregel 
zal in 2004 zorgen voor een forfaitaire 
lastenvermindering van 45 000 frank 
per werknemer. Voor werknemers in 
lagere lonenscategorieën zal de vermin 
dering trouwens nog aanzienlijker zijn. 

Daarnaast heeft de regering ook 3,3 
miljard frank vrijgemaakt ten behoeve 
van de social profitsector, de zoge 
naamde "sociale Maribel", Binnen drie 
jaar zal dit leiden tot 27 000 
bijkomende arbeidsplaatsen in deze 
sector. Het belang van deze inspanning 
kan nauwelijks voldoende worden 
beklemtoond. Via de sociale Maribel 
worden niet alleen meer jobs in het 
leven geroepen, maar tevens wordt 
tegemoet gekomen aan reële maat 
schappelijke behoeften. Wat de herver 
deling van de arbeid betreft, is de CVP 
altijd duidelijk geweest : wij zijn geen 
voorstander van lineaire arbeidsduur 
verminderingen. omdat de kost daarvan 
veel te groot is voor de sociale 
zekerheid en omdat dergelijke lineaire 
ingreep trouwens niet is aangepast aan 
de diversiteit en aan de dynamiek van 
de verscheidene sectoren. 

Vrijwillige loopbaanonderbreking werd 
door ons steeds aangeprezen als een 
goed instrument voor de herverdeling 
van de arbeid en dit onder meer omwille 
van het budgettair neutrale effect van 
deze maatregel. De regering heeft de 
verdienste dat het succesvolle stelsel 
van de loopbaanonderbreking geleide 
lijk wordt uitgebouwd en daarbij op een 
sociaal nuttige manier wordt ingezet 
bijvoorbeeld voor palliatieve zorg en de 

verzorging van zieke en gehandicapte 
familieleden. We vinden het in 
dergelijke gevallen trouwens heel 
belangrijk dat de onderbrekingstermij 
nen in de toekomst nog gevoelig 
kunnen worden verlengd. Het is een 
eerste stap waarmee we in elk geval 
heel tevreden zijn. 
De minister van Tewerkstelling en 
Arbeid heeft niet geaarzeld denkpistes 
te lanceren voor de activering van 
werkloosheidsuitkeringen en deze om te 
zetten in concrete projecten. Het louter 
passieve karakter van de sociale 
uitkeringen is definitief doorbroken. 
Het bestaansminimum en de werkloos 
heidsuitkeringen worden verder geacti 
veerd en dat is volgens mij heel 
belangrijk. Op dit vlak is er trouwens 
sprake van een trendbreuk want vijf jaar 
geleden zou zoiets onbespreekbaar zijn 
geweest. 
ln de nabije toekomst moet dit debat 
dan ook vervolgd worden en moet zelfs 
de mogelijkheid van een activering van 
ziekte- en invaliditeitsuitkeringen wor 
den onderzocht. Concreet denken wij 
dan aan de tewerkstellingsmogelijkhe 
den - en daarmee gepaard gaande 
integratie - voor psychiatrische patiën 
ten of chronische zieken. 
Het hebben van werk blijft in onze 
samenleving de factor bij uitstek om uit 
te maken wie er bijhoort en wie niet. 
Het activeren van uitkeringen kan voor 
heel wat mensen een eerste aanzet 
vormen om terug aansluiting te vinden 
met de arbeidsmarkt. De zogenaamde 
Smet-banen hebben dan ook een 
belangrijke experimentele betekenis. 
Het stelsel blijkt overigens de nodige 
respons te krijgen van de werkgevers. 
Op 3 1 juli werden in dit stelsel reeds 
meer dan 5 000 banen gecreëerd. 
Terecht kunnen en mogen vragen 
worden gesteld inzake mogelijke 
verdringings- of substitutie-effecten. 
Toch menen wij dat de concrete 
beoordeling van deze zogenaamde 
Smet-banen vooral moet gebeuren door 
de betrokken actoren op de arbeids 
markt. Deze beoordeling moet plaats 
vinden in de context van het zoeken 
naar zinvolle jobs voor mensen die 
anders dreigen vast te roesten in de 
werkloosheid omdat zij moeilijk 
kunnen voldoen aan de huidige eisen 
van de arbeidsmarkt. Hetzelfde geldt 
voor de PWA waaraan via een 
wetsontwerp een volwaardig statuut zal 
worden toegekend. Door dit goed te 
keuren zal de regering tegemoet komen 
aan een belangrijke verzuchting van de 
coalitiepartners. 
De CVP deed vorig jaar een oproep om 
te starten met een coherente trajectbe 
geleiding voor werklozen en dan vooral 
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de schoolverlaters. Werkzoekenden 
jonger dan 25 jaar en vooral de 
laagstgeschoolden krijgen nu een 
begeleiding vanaf de zesde maand 
werkloosheid. Dit betekent dat 37 000 
jongeren worden begeleid in hun 
zoektocht naar een job. Wat oudere 
werklozen betreft, moet verder worden 
gewaakt over het atbouwen van het 
brugpensioen op te vroege leeftijd en 
moet het stelsel van het halftijds 
brugpensioen gepromoot worden. 

Tenslotte kan het belang van opleiding 
en bijkomende vormingsprojecten niet 
genoeg worden beklemtoond en dit 
vooral gezien de huidige evolutie op het 
vlak van kennis en technologie. Op dit 
terrein moeten de sociale partners zich 
in de komende onderhandelingen ten 
volle engageren. 

Deze regering heeft inzake werkgele 
genheidsbeleid bewezen dat ze in staat 
is structurele maatregelen te nemen met 
een positieve weerslag. De middelen 
die worden ingezet om de arbeidskosten 
te verminderen zijn aanzienlijk. We 
roepen werkgevers- en werknemersver 
tegenwoordigers op om de lonen verder 
te blijven beheersen. Komen zij echter 
niet tot een akkoord - wat wij absoluut 
niet wensen - dan moet de regering 
volgens ons blijven vasthouden aan het 
beheersen van de loonontwikkeling. 

Tenslotte zou ik het nog even willen 
hebben over de pensioenen. 

De CVP-fractie heeft tijdens de 
bespreking van de kaderwetten meer 
maals herhaald dat zij steun zou 
verlenen aan de pensioenhervorming, 
maar dan wel op twee voorwaarden. Ik 
zal ze even in herinnering brengen. De 
eerste voorwaarde is dat wordt voorzien 
in de selectieve koppeling van de 
pensioenen aan de evolutie van de 
welvaart. De tweede voorwaarde is de 
aanpassing van het loonplafond, de 
berekeningsbasis voor de pensioenen, 
aan de loonevolutie. In de voorgestelde 
begroting wordt een aanzet gegeven, 
weliswaar bescheiden wat het eerste 
punt betreft gelet op de beperkte 
budgettaire ruimte voor nieuwe initia 
tieven. In ieder geval interpreteren wij 
de maatregel terzake als een onomkeer 
baar signaal dat men het meent met de 
geleidelijke herwaardering van de 
laagste pensioenen. Wij blijven hierop 
zeker aandringen, zodat vermeden 
wordt dat de koopkracht van deze 
alsmaar toenemende bevolkingsgroep 
zou achterblijven. Overigens zijn de 
gepensioneerden zelf bereid tot onder 
linge solidariteit. Het is echter wel hoog 
tijd dat de opbrengst van de 
solidariteitsbijdragen enkel en uitslui 
tend VPnr dit doel wordt gebruikt. 

Over de koppeling van het loonplafond 
aan de loonevolutie vinden wij in de 
aangekondigde regeringsvoorstellen 
niets terug. Nochtans lijkt ons dit 
essentieel, omdat ze precies de 
legitimiteit geeft aan het wettelijk 
pensioen, dat wij in geen geval wensen 
te zien verglijden naar een algemeen 
basispensioen. Graag vernam ik dan 
ook van de regering of zij van plan is 
het berekeningsplafond voor de wette 
lijke pensioenen aan de welvaartsevolu 
tie te koppelen. 

Eerste minister Dehaene : Mijnheer 
Goutry, zoals bij de pensioenbespreking 
overeengekomen, zal het pensioenpla 
fond worden aangepast aan de 
loonmarge voor l 999-20f10, znrlr1 deze 
laatste bekend is. 

De voorzitter : De heer Hans Bonte 
heeft het woord. 

De heer Hans Bonte (SP) : Mijnheer de 
voorzitter, mijnheer de eerste minister, 
mijnheer de vice-eerste minister, dames 
en heren ministers. collega's, in mijn 
uiteenzetting. die twee delen bevat. zal 
ik het voornamelijk hebben over het 
gevoerde en nog te voeren werkgele 
genheidsbeleid. 
Allereerst verdedig ik de eenvoudige 
stelling dat de keuze voor een 
voorzichtige begroting die vandaag 
wordt gemaakt, wellicht de beste is in 
de strijd tegen de werkloosheid en voor 
de bescherming van de sociale 
zekerheid. Inderdaad, daarmee kiest de 
meerderheid voor budgettaire zeker 
heid. Dit is een moeilijk beleid. 
Vandaag zien wij niettemin dat dit 
beleid begint te renderen. Ik illustreer 
dit aan de hand van een aantal 
bedenkingen bij de kenmerken van onze 
economische groei. 

De eerste minister heeft terecht 
opgemerkt dat onze economische groei 
de voorbije jaren gunstig is geëvolu 
eerd. Met ons groeicijfer worden wij 
thans zelfs geklasseerd in het koppelo 
ton van de Europese Unie. Belangrijk is 
ook de vaststelling dat de eurozone een 
regio blijkt waar economische zeker 
heid heerst in een wereld vol 
economische onzekerheden. Met andere 
woorden, vandaag plukken wij de 
vruchten van een van de centrale 
beleidsopties van de regering, namelijk 
het halen van de EMU-normen. 
Bij de analyse van de economische 
groei van ons land vallen twee 
belangrijke kenmerken op. Ten eerste, 
onze economische groei drijft op de 
toenemende binnenlandse consumptie. 
Welnu, dit is de barometer bij uitstek 
die aangeeft dat de inwoners van ons 
land ervaren dat het met onze economie 

beter gaat en dat hun geloof in een 
betere toekomst een grondslag heeft. 
Dit blijkt ook uit andere cijfers. Zo zien 
wij op het vlak van het werkgelegen 
heidsbeleid de voorbije maanden een 
spectaculaire toename van de loopbaan 
onderbrekers. Ook dat is een aandui 
ding dat de burgers geloven dat de 
toekomst beter wordt en dat het beter 
gaat met ons land. 

De bewering van de heer Dewael dat de 
heer Dehaene de EMU-norm bereikte 
ten koste van het vertrouwen van de 
consument is bijgevolg nergens op 
gesteund. 

Een tweede belangrijk kenmerk van 
onze economische groei is het 
arbeidsintensieve karakter ervan. Nog 
nooit in de naoorlogse geschiedenis 
leverde onze economische groei zoveel 
arbeidsplaatsen op als vandaag. Het is 
daarbij belangrijk deze relatie op iets 
langere termijn te bekijken. Wanneer 
we de periode tussen 1980 en 1988 
bekijken - de periode tijdens dewelke de 
liberalen deel uitmaakten van de 
regering - dan vallen er merkwaardige 
verschillen op in vergelijking met de 
periode van 1988 tot heden. 

Tijdens de periode 1980-1988 kende 
ons land een gemiddelde reële groei van 
het bbp van 1,8% per jaar. Dit lag 
aanzienlijk lager dan het Europese 
gemiddelde. 

De werkgelegenheid daalde in die 
periode met ongeveer 0.1 %. Er gingen 
dus 45 000 jobs verloren. 

Tijdens de rooms-rode periode slaagden 
we erin ons economisch groeicijfer op 
te tillen tot het Europese gemiddelde en 
2,2% reële groei te realiseren terwijl de 
werkgelegenheid niet langer daalde 
maar jaarlijks steeg met 0,4%. 

Dat dit gebeurd is in een periode, zeker 
wat de jongste jaren betreft, waarin het 
overheidsbudget grondig werd gesa 
neerd, mag op het eerste gezicht 
misschien verwonderlijk lijken, maar is 
het hoegenaamd niet. Het feit dat orde 
op zaken werd gesteld op het vlak van 
de begroting en dat er voor een tweede 
jaar op rij geen sprake meer is van 
besparingslijstjes, heeft gezorgd voor 
zekerheid, voor geloof bij de consument 
en het bedrijfsleven. Dit zorgt voor heel 
sterke positieve effecten op onze 
economische groei, zoals ik reeds in 
mijn inleiding heb gezegd. 

De keuze van vandaag om een 
voorzichtige begroting op te stellen, is 
de beste garantie om de positieve 
werkgelegenheidsevolutie die we van 
daag kennen, te behouden en zelfs te 
versterken. 
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Dikwijls wordt daarbij de vraag gesteld 
of deze positieve economische resulta 
ten het gevolg zijn van het beleid dan 
wel van de spontane economische 
evolutie. De waarheid is dat beide een 
belangrijke rol hebben gespeeld en dat 
de regering op een gepaste en efficiënte 
manier heeft ingespeeld op die 
veranderende macro-economische con 
text. 

Hiervoor heb ik al verwezen naar het 
belang van de fundamentele keuze voor 
de gezondmaking van ons overheids 
budget en vooral ook op de manier 
waarop dit is gebeurd. Ik kom daarop 
straks nog terug. 

Daarnaast zijn ook de vrijwaring en het 
moderniseren van de sociale zekerheid, 
het behoud van onze indexering en de 
barernieke verhogingen - waartegen 
vooral de VLD zich heftig heeft verzet - 
het doorvoeren van de lastenverlagin 
gen en het matigen van de lonen, 
duidelijke politieke keuzes geweest die 
daadwerkelijk hebben bijgedragen tot 
de gunstige economische prestaties en 
perspectieven die we vandaag kennen. 

Het heeft allemaal een beiangrijke rol 
gespeeld bij het herstel van het 
vertrouwen van alle economische 
actoren. Daarbij komt dat door de 
selectieve aanpak en het doorvoeren 
van de lastenverlaging. vooral gericht 
op lage lonen. evenals het arbeidsher 
verdelend beleid. we ook in staat zijn 
geweest de werkgelegenheidsresultaten 
aanzienlijk te verbeteren. 

Met de ontwikkeling van het PWA 
stelsel. de Smet-banen. de doorstro 
mingscontracten en het doelgroepenbe 
leid. werd bovendien een toekomst 
geboden aan mensen die beschouwd 
worden als behorend tot de zwaksten op 
de arbeidsmarkt. 

Collega's van de oppositie, u hoort het 
niet graag, daarom zeg ik het des te 
liever. Er zijn in het verleden nooit meer 
mensen aan het werk geweest in dit land 
als vandaag. 

Ook het aantal falingen - cijfers die u 
hier tot voor een paar jaar zeer graag 
aanhaalde daalt zeer sterk : in 
vergelijking met vorig jaar waren er 
tijdens de eerste zeven maanden van dit 
jaar 11,4% minder faillissementen. 

Tegenover de dramatische sluitingen en 
afdankingen. zoals bij Renault 
Vilvoorde, Ford-Genk en Levi's, staat 
een zeer sterke toename van buiten 
landse investeringen in ons land. In het 
verlengde van de resultaten die collega 
Tant gisteren heeft toegelicht, waarbij 
hij verwees naar de analyses van Ernst 
& Young Pil andere bureaus. kan ik u 
zeggen a. het gezaghebbende Zwit- 

serse Beri lnstitute ons land vandaag 
een vierde plaats toekent in de 
rangschikking van de meest aantrekke 
lijke regio's voor buitenlandse inves 
teerders. 

Collega's, om dit eerste deel af te 
ronden wil ik even terugkomen op de 
felicitaties die gisteren door collega 
Dewael aan het adres van de regering 
werden geformuleerd voor het feit dat 
de regering erin is geslaagd de 
EMU-normen te halen. Tot voor een 
paar jaar klonk het telkens weer dat 
deze regering dit nooit ging halen, zeker 
niet als de socialisten deel uitmaakten 
van de regering. Vandaag zingt men 
evenwel een nieuw liedz: :'.~ -✓LD 
bekritiseert de manier .,~arop we de 
EMU-normen hebben gehaald. Welnu, 
de feiten geven wellicht enige 
verklaring voor hun onvrede. De 
gigantische budgettaire inspanningen 
werden geleverd zonder dat de globale 
belastingdruk toenam. De sociale 
zekerheid werd gemoderniseerd en 
kreeg meer middelen. De lasten op 
arbeid werden stelselmatig verlaagd en 
er werd aanzienlijk meer werkgelegen 
heid gecreëerd. Dat deze aanpak de 
VLD niet zint. valt niet echt te 
verbazen. Deze resultaten staan name 
lijk ir schril contrast met het beleid 
tijdens de periode 1981-1988, de laatste 
periode met liberalen in de regering. 
Toen kenden we een exploderende 
overheidsschuld en een daling van de 
werkgelegenheid met 45 000 jobs, 
stegen de parafiscale lasten op arbeid 
van 31.9(} in 1981 naar 46,9% in 1987. 
De goeroes van de lastenverlaging 
zouden dus best nog eens aan die cijfers 
denken. Gelijktijdig werd het aandeel 
van de uitgaven in de sociale zekerheid 
ten aanzien van het bbp drastisch 
ingekrompen. 

Collega's. dit is het verschil: de 
regering heeft op een moeilijke maar 
sociale manier de EMU-normen 
gehaald. De VLD wenste dit te doen 
door de sociale zekerheid te privatiseren 
tenzij u vandaag, collega De Croo, 
beweert dat het toenmalige sociale 
zekerheidsplan van de VLD in de 
vuilnisbak is beland en u er nu totaal 
andere ideeën op nahoudt. Dan ben ik 
wel benieuwd ze van u te vernemen. 
(Onderbreking door de heer Herman 
De Croo} 

Mijnheer De Croo. ik herinner mij dat u 
ervoor hebt gepleit om van de ene dag 
op de andere 300 000 samenwonende 
werklozen naar het OCMW te sturen, 
waarna uw partijgenoot Pierre Cheva 
lier onmiddellijk verklaarde dat dit punt 
niet tot het VLD-programma behoorde. 
(Applaus bij de SP en de PS) 

De voorzitter : De heer Herman De 
Croo heeft het woord. 

De heer Herman De Croo (VLD) : 
Mijnheer de voorzitter, in Limburg was 
er zelfs een vakbond die het statuut van 
"bedrijf in moeilijkheden" had aange 
vraagd om 20 of 22 bedienden te 
kunnen afdanken, omdat ze te weinig 
werklozen hadden. De reden daarvan 
was dat die werklozen de normen, die 
door de regering waren vastgelegd. 
hadden overschreden en werden 
buitengezet. 

De heer Hans Bonte (SP): Mijnheer 
De Croo, ik zie het verband niet met de 
inhoud van dit debat, noch met mijn 
vraag wat er is gebeurd met het sociale 
zekerheidsplan van uw partij. waar 
blijkbaar al zeer snel onenigheid 
ontstond tussen u en de heer Chevalier 
en wellicht nog anderen in uw partij. 
Collega's, ik wens even een blik te 
werpen op de komende acht maanden. 
Er ligt immers nog een pak werk op de 
plank. Eerst en vooral zijn er de 
interprofessionele onderhandelingen. 
Het voorzichtige budget dat de regering 
vandaag presenteert, zorgt duidelijk 
voor ongerustheid bij de sociale 
gesprekspartners. Dit is begrijpelijk, 
maar het zou een fundamentele fout zijn 
indien de sociale partners hierdoor 
zouden beslissen geen akkoord te 
sluiten. Zij moeten goed beseffen dat de 
keuze voor budgettaire zekerheid, die 
vandaag wordt gemaakt, ook in hun 
voordeel speelt en de beste garantie 
inhoudt om op een structurele en 
duurzame manier de loonlasten te 
verlagen en de sociale- zekerheidsuitke 
• in gen te verhogen. 
ln dit verband begrijp ik de houding van 
de werkgevers niet echt goed wanneer 
ze er vandaag mee schermen dat ze hun 
opleidings- en vormingsengagementen 
ten belope van 20 miljard frank voor 
zich uit zullen schuiven of niet 
nakomen. Het zijn de bedrijven zelf die 
vandaag worden geconfronteerd met de 
pijnlijke factuur omdat ze in het 
verleden veel te weinig hebben 
geïnvesteerd in vorming "11 opleiding 
van hun werknemers en van werkzoe 
kenden. De opdracht in dat verband lijkt 
mij bijzonder moeilijk, maar wel 
duidelijk, namelijk de sociale gespreks 
partners opnieuw rond de tafel te 
krijgen en aandringen op een snelle 
concretisering van deze vormingsenga 
gernenten. 
Een reeks engagementen uit het 
Belgisch Actieplan voor de Werkgele 
genheid, waarover collega Goutry het 
had, dienen nog te worden uitgevoerd, 
terwijl zich reeds een aantal nieuwe 
uitdagingen opdringen. Ik som er een 
aantal op. 
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De verbetering van het PWA-statuut 
zorgt vandaag voor grote ongerustheid 
hij de PWA-besturen. Dat statuut is al 
hij herhaling aangekondigd en vandaag 
nog altijd niet gerealiseerd, maar ik 
hoop dat dit snel gebeurt. Daarbij komt 
dat nok de PWA-besturen zelf, 
tengevolge van het feit dat ze nieuwe 
opdrachten hebben gekregen, volop 
mensen aan het zoeken zijn om deze 
bijkomende werklast weg te werken. 
Welnu, ook daar rijzen recruteringspro 
blernen, problemen om goede sociale 
assistenten en maatschappelijke wer 
kers te vinden. Men botst er immers 
altijd opnieuw op de muur van "het 
heginloon" of "de O jaar anciënniteit" en 
bijgevolg sluit men een aantal mensen 
uit. die theoretisch in aanmerking 
zouden komen. Deze elementen moeten 
de regering tot spoed aanzetten om een 
en ander bij te sturen. anders dreigt de 
verdere ontwikkeling van het PWA in 
het gedrang te komen. 

Aan de "werkloosheidsvallen", waarvan 
ik vandaag lees dat ze het onderwerp 
zullen uitmaken van een Europese 
Richtlijn, moet tijdens de komende 
maanden enige aandacht worden 
besteed. Ook de Hoge Raad voor de 
Werkgelegenheid heeft daarop de 
aandacht gevestigd. Ik besef zeer goed 
dat het efficiënt wegwerken van deze 
werkloosheidsvallen miljarden kost, 
maar desalniettemin zijn een aantal 
precieze ingrepen mogelijk op het vlak 
van de reglementering, de rechten en 
plichten, om ervoor te zorgen dat een 
aantal categorieën van werkzoekenden 
gemakkelijker de stap kunnen zetten 
naar werk. Ik herhaal, ook dat zou u 
tijdens deze legislatuur nog moeten 
proberen te realiseren. 

Vandaag ervaren de arbeidsters van 
Levi's en andere bedrijven opnieuw de 
onrechtvaardige verschillen inzake 
bescherming tegen ontslag tussen 
arbeiders en bedienden. Mijnheer de 
eerste minister, onze arbeiders en 
arbeidsters behoren tot de slechtst 
beschermde van de Europese Unie. Wij 
hebben een voorstel ingediend dat 
tracht deze anomalie weg te werken en 
het ontslagrecht voor arbeiders op het 
Europees gemiddelde te brengen. We 
hopen dat wij ook op uw medewerking 
kunnen rekenen om dit te realiseren. 
Wellicht het belangrijkste nieuwe 
engagement uit het Belgische actieplan 
voor de werkgelegenheid is de 
invoering van een opleidings- en 
tewerkstellingsgarantie voor jonge laag 
geschoolde werkzoekenden. 

De voorzitter : De heer Pierre Lano 
heeft het oord, 

De heer Pierre Lano (VLD): Mijnheer 
de voorzitter, ik vermoed dat de heer 
Daems ten gronde zal ingaan op deze 
argumenten. Er is echter iets dat mij 
stoort. 

Mijnheer Bonte, als u het over het 
gevoerde beleid hebt, spreekt u steeds 
retrospectief. Als u zaken die tien jaar 
oud zijn aanhaalt. vergelijkt u appels 
met peren. Een beleid zou echter 
prospectief moeten zijn. 

U had het omtrent de sluiting van Levi's 
over het herzien van de ontslagproce 
dure. Nu zegt u dat er tal van bedrijven 
zijn die in België wensen te investeren. 
Ik vermoed echter dat zij ook rekening 
houden met elementen zoals ontslag 
procedures. U blaast dus w;_:•"'. ..:11 Koud 
tegelijk. Ik zou dan ook g.aag zien dat u 
terzake stelling neemt. 

Verder zegt u dat er concreet iets moet 
veranderen aan het PWA-stelsel maar u 
houdt het algemeen. Wij pleiten al lang 
voor een uitbreiding van de norm. Het 
mag ook wel eens gezegd worden dat 
precies het syndicaal milieu zich verzet 
tegen de toepassing van het PWA 
stelsel. 

Wat de werkloosheidsspanne betreft, 
zegt u dat er stappen te nemen zijn. Ik 
zou graag van u horen welke stappen. 

De heer Hans Bonte (SP) : Mijnheer 
Lano, ik zal eerst ingaan op het laatste 
punt. We zouden zeer lang kunnen 
discussiëren over wat er allemaal nodig 
is om werkloosheidsvallen op te heffen. 
Als u enig zicht hebt op het probleem, 
zult u weten dat dit bijzonder complex 
is. Het gaat niet alleen om lonen die te 
laag zijn in vergelijking met de 
uitkeringen, het gaat onder andere ook 
om specifieke problemen inzake 
kinderopvang en het complexe pro 
bleem van het loonbeslag. Er is dus een 
hele batterij evenwichtige maatregelen 
nodig. Ook een financieel beleid is 
nodig om maximale efficiëntie te 
bereiken en zo veel mogelijk mensen te 
stimuleren om opnieuw aan het werk te 
gaan. 

Er kunnen ook een aantal zaken worden 
geregeld die geen budgettair effect 
hebben. Ten eerste, op basis van artikel 
80 moeten geschorsten twee jaar 
wachten om opnieuw in aanmerking te 
komen voor een banenplan. Dat moet 
worden weggewerkt. Ten tweede werd 
in de reglementering van artikel 80 een 
inkomensgrens opgenomen. Wie onder 
die inkomensgrens valt, kan niet 
worden geschorst. Het perverse effect is 
dan dat mensen die een interimjob voor 
een maand willen nemen boven deze 
grens komen en dus geschorst kunnen 
worden. Het gevolg is dan dat ze ervan 
afzien om interimwerk te doen. Ik kan 

nog een hele reeks dergelijke punctuele 
problemen opnoemen, maar dat zou ons 
vandaag te ver leiden. 

Ik ben mij ervan bewust dat 
urbeidsreglernentering en ontslagrecht 
invloed kunnen hebben op het 
in vesteri ngskl i maat. 

Ik wens enkel te wijzen op de grote 
discriminatie tussen twee statuten op 
dat vlak. Bovendien liggen het 
ontslagrecht en de opzegtermijnen voor 
arbeiders ver onder het Europese 
gemiddelde. Wij moeten ervoor zorgen 
dat terzake het Europese gemiddelde 
wordt gehaald. 

Inzake het prospectief en retrospectief 
beschouwen van het beleid ben ik mij 
ervan bewust, mijnheer Lano, dat zulks 
u niet zint. Ik citeerde daarnet vier 
objectieve cijfers met betrekking tot de 
omvang van de schuld, de economische 
groei, de werkgelegenheid en het 
aandeel van de sociale zekerheidsuitga 
ven in het BBP. Ik heb dat 
cijfermateriaal vergeleken met de 
gegevens ten tijde dat de liberalen deel 
uitmaakten van de regering en met de 
cijfers van de voorbije tien jaar. Welnu, 
het verschil valt op en ik kan best 
begrijpen dat u een dergelijke 
vergelijking liever vermijdt en u niet 
graag wordt herinnerd aan die bewuste 
periode. 

De heer Paul De Grauwe (VLD) : 
Mijnheer Bonte, een daling van de 
economische groei en van de tewerk 
stelling zou volgens u te wijten zijn aan 
de economische conjunctuur, maar een 
toename van de economische groei en 
van de tewerkstelling schrijft u toe aan 
het goede werk van de regering 1 

Welnu, dat is belachelijk. 

Het feit dat de situatie tegenwoordig 
goed is, heeft niets te maken met het 
regeringsbeleid. maar alles met de 
gunstige economische conjunctuur, 
Immers, de huidige economische groei 
in België is een gevolg van de snellere 
economische groei in Europa. Dat kan 
echter toch niet te danken zijn aan de 
eerste minister I Hij kan weliswaar veel 
bereiken, maar dat is toch overdreven. 

Laten wij realist blijven. Onze huidige 
economische situatie is goed en des te 
beter. maar de regering heeft daarmee 
weinig te maken. 

De heer Hans Bonte (SP): Mijnheer 
De Grauwe. misschien was u wat laat 
aanwezig en hoorde u het niet toen ik 
duidelijk erkende dat de economische 
groei een zeer belangrijke rol speelt in 
de resultaten die wij vandaag kunnen 
voorstellen. Ik ben mij daarvan ten 
volle bewust. 
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Maar toen ik daarnet twee periodes met 
elkaar vergeleek over een tijdspanne 
van tien jaar • met het historische jaar 
1993 met zijn economische crisis · zei 
ik dat bepaalde cruciale politieke 
keuzes positief inspeelden op de 
economische conjunctuur en op de 
schommeling ervan. 

De heer Paul De Grauwe ( VLD) : 
Mijnheer Bonte tijdens de jaren '80 lag 
de economische groei in België hoger 
dan tijdens de jaren '90. Ik nodig u uit 
de cijfers dienaangaande te bestuderen 
alvorens onzin te verkopen op deze 
tribune. 

De heer Hans Bonte (SP) : Cijfers zijn 
cijfers. mijnheer De Grauwe. en wij 
kunnen eeuwig discussiëren en roepen. 

Er bestaan tabellen waarin economische 
groeicijfers zijn opgenomen en deze 
tabellen kunnen worden gelezen. 
Welnu. de gemiddelde economische 
groei bedroeg 1,8% tussen 1981 en 
1988. of 0,3% lager dan het Europese 
gemiddelde. Tussen 1988 en 1998 steeg 
de gemiddelde economische groei tot 
2.2'.if-. waardoor wij het Europese 
gemiddelde zelfs een beetje overschrij 
den. 

Uw probleem. mijnheer De Grauwe, is 
dat de economische groei tijdens de 
jaren '80 gepaard ging met een daling 
van de werkgelegenheid en van het 
aandeel van de sociale zekerheidsuitga 
ven. Bovendien zijn ook de parafiscale 
lasten tijdens de jaren ·go erg 
toegenomen. En als u dat ontkent. dan 
nodig ik u uit om de economische 
tabellen te raadplegen, die elk jaar 
opnieuw worden gepubliceerd. 

De heer Paul De Grauwe (VLD) : 
Mijnheer Bonte. er is niets gemakkelij 
ker dan een onderverdeling in periodes 
te maken en te wijzen op de 
verschillende groei in elk van die 
periodes. Mijn stelling is dat de 
economische groei in grote mate 
onafhankelijk is van het beleid dat de 
regering voert. Laten wij stoppen met te 
zeggen dat de economische groei lager 
of hoger was in de periode dat de 
liberalen deel uitmaakten van de 
regering. Dit heeft geen enkele 
betekenis. 

De voorzitter : De heer Hans Bonte 
heeft het woord. 

De heer Hans Bonte (SP) : Mijnheer de 
voorzitter, ik heb nooit beweerd dat de 
economische groei het gevolg is van 
regeringsbeslissingen. 

Mijn fractie hecht veel belang aan de 
snelle uitv ring van het engagement 
om jonge laaggeschoolde werkzoeken- 

den de garantie te bieden op opleiding 
en tewerkstelling. Dit moet zo vlug 
mogelijk in wetteksten worden omge 
zet. 

Vervolgens wens ik de aandacht van de 
regering op twee parlementaire initiatie 
ven te vestigen die in de pipeline zitten 
en waaraan een parlementaire meerder 
heid reeds zijn steun heeft verleend. De 
voorbije weken en maanden is er een 
meerderheid gegroeid rond een zeer 
concreet voorstel tot invoering van 
bedrijfsvervoersplanncn. Daarnaast 
heeft de meerderheid samen met een 
aantal oppositiepartijen een wetsvoor 
stel ingediend dat voorziet in een 
aanzienlijke B'Tw-verluginr v0<'r 
sociale economiebedrijven. ':-,K hier 
werd de inspiratie gehaald uit het 
regeerakkoord. 

Mijnheer de eerste minister. de SP staat 
erop dat deze engagementen en nieuwe 
initiatieven nog worden beslist tijdens 
deze legislatuur. 

Tot slot wens ik nog even in te gaan op 
de komende verkiezingsslag en de vele 
speculaties over de samenstelling van 
de volgende regering zoals wij die 
konden horen uit de mond van de heer 
Verhofstadt vorige dinsdag in Limburg. 
Mijnheer Daems, ik voelde mij 
aangesproken door uw partijvoorzitter 
aangezien hij beweerde dat de jongeren 
in de SP een paars kabinet genegen 
waren, terwijl de ouderen dit absoluut 
niet zien zitten. Ik zal hierover 
duidelijkheid verschaffen. De kleur van 
een coalitie is van minder belang. Veel 
belangrijker is de inhoud van het beleid. 
Ik verzeker u • u kunt misschien de 
boodschap aan uw voorzitter overma 
ken • dat u geen enkele SP-er. een 
oudere noen een jongere, bereid zult 
vinden om de zottigheid van de 200 
miljard lastenverlaging door te voeren. 
Wie vandaag 200 miljard lastenverla 
ging beslist. zal morgen worden 
verplicht te sabelen in de sociale 
zekerheid. Daartoe zal geen enkele 
socialist bereid worden gevonden. 

Ik ondersteun de slotbedenking van 
mijn fractievoorzitter van gisteren. met 
name dat de SP met het grootste 
enthousiasme en met de grootste 
overtuiging het beleid van duurzaam 
herstel zoals het door de huidige coalitie 
op de rails werd gezet, wenst voort te 
zetten. 

Le président : La parole est à Mme 
Colette Surgeon. 

Mme Colette Durgeon (PS): Monsieur 
le président, monsieur le premier 
ministre, madame la ministre, monsieur 
le ministre, chers collègues. mon 
intervention se limitera à certaines 

priorités que le gouvernement, malgré 
un contexte conjoncturel difficile. a 
intégrées au budget de la sécurité 
sociale. 

Parmi tous les secteurs de la sécurité 
sociale. la situation budgétaire de 
l'assurance soins de santé est toujours la 
plus préoccupante parce que la 
confrontation récurrente des moyens 
réclamés et des ressources disponibles 
ne peut ignorer la norme de croissance 
de l.5'k jusqu'à l'exercice 2000 inclus. 
Chaque année. à cette époque. la 
détermination des besoins fait r objet 
d'une confrontation de chiffres les plus 
divers, de choix douloureux et 
d'arbitrages délicats, ce qui, immanqua 
blement. doit nous interpeller. 

Grâce à la vigilance et à l'action des 
socialistes francophones, le budget des 
soins de santé augmentera de près de 25 
milliards par rapport à l'année 1998, 
soit une hausse de 5.5'k. C est 
également une vingtaine de milliards de 
plus par rapport à la norme maximale 
d'évolution des dépenses. Un objectif 
budgétaire global d'environ 478 
milliards dépasse toutes nos attentes et 
nous félicitons le gouvernement d'avoir 
fait preuve d'une réelle lucidité et de 
responsabilité par rapport aux besoins 
exprimés par nos concitoyens. 

Les difficultés rencontrées pour déter 
miner le montant des dépenses dans ce 
secteur m · amèneront toutefois à faire 
plusieurs remarques. 

Les socialistes francophones ont 
accepté la norme de croissance comme 
outil politique pour inciter à des 
réformes structurelles. mais aussi 
comme un mal nécessaire face aux 
pressions liées aux normes de 
Maastricht et à la nécessité. dans le 
cadre du marché unique, d'assurer une 
compétitivité suffisante à nos entrepri 
ses. Une contrainte aussi forte n'est 
socialement acceptable que si les efforts 
demandés participent à l'émergence 
d'un véritable consensus autour d'un 
projet d'avenir destiné à renforcer la 
solidarité et l'efficacité de notre système 
de santé. C'est là que réside, pour nous. 
l'enjeu essentiel des réformes structu 
relles qui sont mises en oeuvre depuis 
quelques années et qui portent sur les 
modes d'organisation et de financement 
des activités médicales. L'édification 
d'un modèle performant et solidaire ne 
pourra s'épanouir que par la coopéra 
tion entre des acteurs responsables. li 
serait vain de miser sur un type unique 
d'acteurs. Ni les prestataires seuls. ni 
les politiques, ni les gestionnaires du 
système de santé n'ont toutes les cartes 
en main. Par contre, tous détiennent une 
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part de responsabilité et doivent 
contribuer. à leur niveau. à la réussite 
d'un système plus cohérent basé sur la 
solidarité la plus large. 

Pour favoriser l'émergence d'un 
svstème crédible. il est nécessaire de 
p·révoir oc bonnes conditions financiè 
res. stables et réalistes. en rapport étroit 
avec l'évolution des technologies et des 
besoins de la société. 

Or. la norme budgétaire tend 
aujourd'hui à atteindre ses limites. Les 
Pays-Bas l'ont compris très récemment. 
Certes. on peut encore réaliser quelques 
milliards d'économies supplémentaires. 
on peut encore user du mécanisme des 
dépenses dites "exceptionnelles" pour 
créer. par exemple. des "filets de 
sécurité" pour les plus démunis, mais on 
sent bien que le système s'essouffle. Il y 
a manifestement des besoins nouveaux 
qui apparaissent, des influences de 
nature démographique. technologique 
et économique qui exercent une 
pression constante. intenable à terme, 
sur l'ensemble du système. 

Pour assurer une accessibilité réelle. · 
pour tous. aux soins de santé. on a 
instauré une franchise sociale. l'assura 
hilité a été remarquablement assouplie, 
le statut VIPO préférentiel a été étendu 
et. dans un avenir proche. deux mesures 
additionnelles pourraient compléter 
(sous réserve de l'accord du Comité de 
l'assurance) cette protection renforcée. 
li s · agit de I' extension du rembourse 
ment préférentiel à des chômeurs de 
longue durée et de l'intégration du coût 
de certains médicaments dans la 
franchise sociale. A ce propos. nous 
demandons des précisions au gouverne 
ment. Selon nous. il va de soi que Ie 
remboursement préférentiel aux chô 
meurs de longue durée doit être 
"sélectif'. ce qui signifie que la mesure 
ne peut s'adresser qu'à ceux qui en ont 
réellement besoin. Q1.1e signifie la 
notion floue de "chômage de longue 
durée" et quels sont les critères 
envisagés pour la concrétisation de cette 
mesure ·1 

Par ailleurs. le coût des médicaments 
constitue une part non négligeable du 
budget des plus démunis. Comptabiliser 
cette dépense dans la franchise sociale 
serait l'aboutissement d'une revendica 
tion sociale de longue date. Dès lors, 
nous insistons sur ce point particulier et 
nous demandons. en fonction des 
disponibilités budgétaires. que l'on 
accorde d'abord la priorité à certains 
médicaments indispensables aux mala 
des chroniques. 

Tout cela pour dire. chers collègues, 
4u · une protection renforcée des plus 
démunis répond à une nécessité de 
justice ociale. de solidarité et d'égalité. 

Elle s'impose d'ailleurs avec autant 
d'acuité que l'assurance "soins de 
santé" et. plus largement. I 'ensemble de 
notre protection sociale est confrontée à 
un environnement en profonde et rapide 
mutation et à une dégradation 
tendancielle du rapport dépenses/ 
recettes. 

Nous devons cependant prendre garde à 
ne pas fragiliser le "groupe central" de 
notre assurance. c'est-à-dire l'ensemble 
des travailleurs à revenus moyens. Car 
tel est le risque qui menace le système si 
l'absence d'accord médico-mutualiste 
devait se prolonger indéfiniment. Tel est 
aussi le danger que représente une 
norme de croissance trop contraignante 
qui ne refléterait pa: -:,,,rectement 
l'impact des évolutions démographi 
ques et technologiques. Dans un avenir 
plus ou moins proche, on ne pourra pas 
faire l'économie d'un débat démocrati 
que sur la part de richesse que la société 
est disposée à consacrer aux soins de 
santé et donc sur la question d'un 
financement suffisant des dépenses de 
santé. 

Dans l'immédiat, nous devons encore 
jouer sur la norme de croissance. 
Certes, nous nous félicitons que le 
gouvernement ait usé largement des 
"dépenses exceptionnelles", mais 
l'ambiguïté de ce mécanisme. dont 
l'usage devient récurrent, est manifeste. 
En quoi ces suppléments relèvent-ils de 
"I' exceptionnel" lorsqu' i Is correspon 
dent largement à une dynamique 
naturelle de l'évolution des coûts et à 
des besoins nouveaux sur lesquels les 
acteurs du système n'ont pas - ou très 
peu - de prise ? 

Toujours est-il que les socialistes sont 
conscients qu'une maîtrise raisonnable 
de l'évolution des dépenses reste une 
nécessité économique. sociale et 
politique. Nous devons consolider les 
acquis et peut-être accélérer les 
réformes en cours. 

Partant du principe que la responsabilité 
première de l'Etat et des prestataires est 
de veiller à la qualité des soins, je 
prendrai deux exemples qui me 
paraissent essentiels. 

- Dans le secteur hospitalier. il convient 
aujourd'hui de rompre définitivement 
avec une logique budgétaire qui a trop 
longtemps prévalu, une logique qui 
consiste surtout à financer les dépenses 
prestées et non les prestations 
réellement nécessaires aux patients. 
Toutes les orientations pour une bonne 
réforme ont été prises et coulées dans 
l'arrêté royal du 13 avril 1997. Elles 
demandent maintenant à être trans 
posées dans la pratique. 

- Dans le secteur ambulatoire, la liberté 
responsable du prestataire suppose un 
décloisonnement et une plus grande 
transparence des pratiques médicales. 

Des progrès significatifs ont déjà été 
réalisés et ont permis une plus grande 
responsabilisation de tous les acteurs, y 
compris des patients. Mais c'est surtout 
à la base que le défi de la qualité pourra 
vraiment être relevé. Que ce soit en 
matière d'évaluation des pratiques 
médicales. de formation permanente. de 
dossier médical ou d'échelonnement, il 
est clair que le changement reposera sur 
le dynamisme et la créativité de chaque 
professionnel de terrain. Certes. en 
médecine comme ailleurs. le politique 
peut toujours fixer les règles économi 
ques du système, définir les rôles des 
différents acteurs, évaluer les besoins et 
les résultats, encourager différentes 
formules, mais il ne pourra jamais 
traduire en actes la volonté de "bien 
faire". S'il convient dès lors de définir 
un cadre général qui tend à modifier les 
pratiques, il nous faut aussi mettre en 
garde le corps médical contre le laxisme 
et la bureaucratisation toujours possi 
bles de la réorganisation des soins de 
santé. Il ne peut être question de 
simples formalités. avec avantage 
financier à la clé. li s'agit. au contraire, 
de processus exigeants qui doivent 
redonner un sens à la notion d'"acte 
intellectuel" et permettre aux praticiens 
de se dépasser en dehors. nous en 
sommes convaincus. de toute ingérence 
politique tâtillonne sur des normes de 
"bonne clinique". 

Monsieur le président, monsieur le 
premier ministre, madame et monsieur 
les ministres. chers collègues, l'instau 
ration d'une assurance autonomie est 
l'une des revendications de notre 
groupe politique depuis presque dix 
ans. Nous devons bien constater, une 
fois de plus, que le principe de cette 
nouvelle assurance n'a toujours pas 
dépassé le cap des polémiques. 

Les améliorations apportées tout au 
long de cette législature au régime de 
I' aide aux personnes âgées sont 
louables. Le groupe socialiste a soutenu 
ces mesures et soutiendra les prochaines 
initiatives en ce sens. 

C'est ainsi qu'il relève avec satisfaction 
Ia décision du gouvernement de relever 
de 5% les plafonds de ressources pour 
l'octroi de l'allocation d'aide aux 
personnes âgées et d'y consacrer un 
budget annuel d'un demi-milliard. Cette 
mesure permettra d'accorder l'alloca 
tion à 3 000 personnes supplémentaires 
et d'en augmenter le montant pour Ia 
plupart des bénéficiaires actuels. soit 
45 000 personnes sur 60 000. 
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Mais ce régime d'assistance a démontré 
aujourd'hui ses limites et ses faiblesses 
par rapport au profil socio-économique 
des personnes âgées qui subissent une 
perte de leur autonomie. Avec le 
vieillissement démographique et l'aug 
mentation de l'espérance de vie, il est 
grand temps d'admettre que l'aide à la 
vie quotidienne des personnes âgées 
correspond à un réel besoin de société, 
qui s'accentuera encore davantage dans 
les prochaines années. 

Les socialistes le disent depuis des 
années : aucune solution satisfaisante à 
cette problématique n'est possible si 
l'un campe sur des positions conserva 
trices et si l'on ne dépasse pas, une fois 
pour toutes. le cadre trop restrictif de 
I" enquête sur les ressources et de la 
situation familiale des intéressés. 

En effet. si l'on veut garantir une aide 
de qualité optimale à toutes les 
personnes âgées dépendantes. le défi ne 
pourra être relevé que par I' instauration 
d'une assurance sociale fédérale 
obligatoire. accessible à tous et financée 
de façon solidaire. Il va sans dire que 
c'est le principe de solidarité qui doit 
être l'épine dorsale de ce régime et la 
garantie de son caractère universel. 

Pour ceux qui y voient une intrusion du 
fédéral dans le champ d'action des 
communautés. il convient de mettre les 
points sur les i. Il ne s'agit nullement 
d'empiéter sur la coordination des soins 
à domicile ou encore sur les services 
d'aide familiale, mais au contraire, 
d'organiser une nécessaire complémen 
tarité entre les différents niveaux de 
pouvoirs. Chaque personne âgée doit 
pouvoir avoir accès aux structures de 
soin existant dans sa communauté. Cet 
objectif ne sera atteint que par la mise 
en place d'un financement qui répartit le 
risque sur le plus grand nombre de 
personnes. 

Monsieur le président, chers collègues, 
le groupe socialiste se félicite que l'un 
des principes de la modernisation des 
pensions. principe selon lequel le 
pouvoir d'achat des pensionnés doit être 
sauvegardé par une adaptation sélective 
des pensions au bien-être général. ait 
trouvé sa première concrétisation à 
I' occasion du budget 1999. 

Une augmentation sélective signifie 
pour nous que ce sont bien sûr les 
pensions les plus anciennes et les plus 
modestes qui doivent être valorisées, 
celles qui accusent le plus de retard sur 
les rémunérations des actifs. Mise à part 
une revalorisation réelle des pensions 
au début des années 90, nous devons 
bien constater que les pensions ont 
rarement été indexées sur les salaires au 
cours des deux dernières décennies. 
Poursuivre dans une telle voie 

signifierait une baisse tout à fait 
inacceptable de ce qu'on appelle "le 
taux de remplacement". Les socialistes 
ne peuvent accepter l'hypocrisie qui 
consiste à insinuer que ce sont les 
régimes complémentaires de retraite qui 
devront, à l'avenir. compenser la 
diminution des pensions légales en 
termes relatifs. La nécessité, l'urgence 
d'un rattrapage s'impose aujourd'hui 
parce que la modération salariale a 
perdu de sa rigueur et que les 
rémunérations brutes par équivalent 
temps plein sont passées d'un indice 
100 en 1990 à 134 en : 9Q7, l'indexation 
n'intervenant pas pour l.: moitié dans 
cette augmentation. 

Nous devons également nous rappeler 
que la réforme de 1997 a M-·•::.111elé les 
coefficients de revalorisauon pour la 
période 1955-1974. Enfin, si l'écart n'a 
cessé de se creuser entre les revenus des 
actifs et ceux des pensionnés, le même 
phénomène s'observe entre les pensions 
du privé et celles de la fonction 
publique, qui - ne l'oublions tout de 
même pas - sont augmentées automati 
quement dans les mêmes proportions 
que les barèmes des fonctionnaires 
actifs. 

La liaison sélective au bien-être n'est 
pas un instrument électoraliste, comme 
certains seront tentés de l'insinuer. Sans 
cette liaison, ce sont tout simplement 
les deux principes fondamentaux de 
notre sécurité sociale, les principes 
d'assurance et de solidarité, qui risquent 
de disparaître et, avec eux. toute la 
crédibilité d'un système que nous avons 
toujours défendu, en particulier au 
cours de cette législature. 

Si la cohésion entre les différentes 
générations de la société impose une 
répartition équitable de l'effort que nous 
imposent discipline budgétaire et 
évolution démographique. elle exige 
aussi une redistribution équitable des 
marges budgétaires qui se dégagent 
progressivement grâce à l'assainisse 
ment de nos finances publiques. 

Sur ce dernier point, certains chômeurs, 
les isolés. bénéficieront eux aussi d'une 
revalorisation de leurs allocations. 
Après un an de chômage, les isolés 
doivent vivre avec une allocation 
mensuelle qui varie approximativement 
entre 22000 et 24000 francs. C'est bien 
entendu totalement insuffisant pour ne 
pas être tenté par le travail au noir. 

Toutefois, la sélectivité de cette mesure 
ouvre un débat sur l'individualisation 
des droits et la situation inéquitable 
réservée actuellement aux chômeurs 
cohabitants. A nos yeux. il est tout aussi 
prioritaire de rééquilibrer le principe 
"assurantie]" au profit de ceux qui sont, 
par les discriminations "en cascade" 

qu'ils subissent, pnves du droit de 
participer à la solidarité économique du 
ménage qu'ils ont choisi. Je pense ici à 
ceux qui ne perçoivent plus qu'une 
allocation forfaitaire ( 13052 francs par 
mois) inférieure au minimum de 
moyens d'existence, sans plus aucun 
rapport avec le salaire perdu. et donc à 
tous ceux - et ils sont des milliers dans 
ce pays - qui tombent dans l'engrenage 
de l'article 80 à moins d'être "sauvés" 
par une humiliante enquête sur les 
ressources à propos de leurs propres 
droits directs 1 

Enfin, je souhaite attirer l'attention du 
gouvernement sur un point bien précis 
de la déclaration de M. le premier 
ministre. Celui-ci a déclaré : "Une 
approche sociale du problème du 
contrôle du chômage sera mise en 
oeuvre." A ce propos. le groupe 
socialiste exige qu'il soit mis fin non 
seulement aux actes attentatoires à la 
vie privée des chômeurs, mais aussi aux 
sanctions bureaucratiques qui en 
découlent. Le contrôle de l'octroi des 
allocations de chômage doit faire l'objet 
d'une réglementation transparente, 
conforme au principe constitutionnel de 
l'inviolabilité du domicile privé. Nous 
serons particulièrement attentifs à ce 
que la déclaration gouvernementale soit 
respectée à la lettre. 

En conclusion, monsieur le premier 
ministre, madame et messieurs les 
ministres, c'est un bon budget que vous 
présentez, un budget qui concilie 
réalisme et générosité sociale, un 
budget au-delà de nos espérances, un 
budget qui, par ses moyens et ses 
objectifs, laissera une note d'espoir à 
tous les travailleurs et allocataires 
sociaux de ce pays. 

Le président : Avant de donner la 
parole à M. Daems. je vous propose. 
afin de ne pas prolonger outre mesure 
cette séance, de ne pas faire 
d'interruption. De cette manière, nous 
pourrons procéder aux votes aux 
environs de 20 h. 

De heer Rik Daems heeft het woord. 

De heer Rik Daems (VLD) : Mijnheer 
de voorzitter, mijnheer de eerste 
munster. mijnheer de vice-eerste 
minister, geachte collega's, ik wens in 
mijn uiteenzetting een aantal elementen 
van analyse aan te brengen die nog niet 
werden aangehaald in de diverse 
betogen. althans niet in deze die ik heb 
gehoord. Er zijn er inderdaad een aantal 
die ik niet heb gehoord, dus als er hier 
of daar een dubbeltelling is, zult u mij 
dat ongetwijfeld vergeven. 

Mijnheer de vice-eerste minister, de 
cijfers die ik hanteer, komen traditio 
neel van de Nationale Bank, de OESO, 
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de conjunctuurnota of uit uw algemene 
toelichting bij de aangepaste begroting 
van dit jaar. Daaruit zal ik concluderen 
welke opties een beleid prioritair zou 
moeten nemen met het oog op de 
toekomst. 

Ik dank de heer Bonte voor zijn 
aanwezigheid in de zaal. Hij zal 
begrepen hebben dat ik enkele 
opmerkingen in zijn richting zal maken. 

Geachte collega's, wat de internationale 
context betreft, wil ik u het volgende 
meegeven. Wij stappen volgend jaar in 
de EMU. Daarom redeneren wij 
Europees. Volgens mij is dat een 
vergissing. Wij moeten stilaan beginnen 
mondiaal te redeneren. Trouwens, 
daarvan zien wij een aantal effecten. Ik 
zal het daarover nog hebben bij het 
onderwerp inzake de bedrijfssluitingen. 

Wij gaan naar een Euromarkt die 
ongeveer 350 miljoen inwoners telt. De 
Verenigde Staten tellen maar 280 
miljoen inwoners. Onze markt is dus 
groter, Dit heeft als intern gevolg dat 
wij op mondiaal vlak een tegengewicht 
vormen. Het valt misschien zelfs niet 
uit te sluiten dat over enkele jaren er een 
gevecht ontstaat over de vraag in welke 
munt de petroleum zal worden betaald. 
Zal het de euro of de dollar worden '1 
Dit zal een aantal spanningen 
veroorzaken op de internationale 
kapitaalmarkt. We gaan meer en meer 
rekening moeten houden met Europa 
alsof het België was. met een aantal 
kleine barrières errond. Ook in de 
toekomst zal België voor een groot 
gedeelte blijven afhangen van de ons 
omringende landen. 

Er zijn ook een aantal gunstige 
elementen. Dankzij de euro kunnen wij 
een veertigtal miljard besparen op de 
rente van onze schuld. Er is ook een 
grote besparing voor het bedrijfsleven. 
die op jaarbasis op een 31) tot 40 miljard 
frank kan worden ingeschat. 

Dat "Euroland", dat geen grenzen kent. 
heeft ook een aantal gevolgen in die 
mondiale markt. De nationale valuta 
vallen weg. Het gevolg daarvan zal 
ongetwijfeld zijn dat de huidige 
fusietrends, die kunnen resulteren in 
een aantal sluitingen - Levi's is er een 
voorbeeld van -. zich zullen voortzetten. 
Wij zullen waarschijnlijk reclamecam 
pagnes op Europees niveau krijgen. 
Men zal producten kunnen vergelijken 
die te koop zijn zowel in Italië als in 
België. Nu reeds kan men via Internet 
een aantal zaken kopen en aan huis 
laten bestellen en op die manier alle 
mogelijke belastingschema's omzeilen. 
Het zijn vraagstukken die wij eens 
nader moeten bekijken. 

Een proces van herlokalisatie van 
industriële, economische en dienstenac 
tiviteit zal niet tegen te houden zijn en is 
dus ook economisch een normaal 
verschijnsel. De vraag is hoe België 
zich als land daarin zal positioneren met 
de weinige middelen die het in die 
mondiale. zij het Europese. markt heeft 
om daar al dan niet op in te spelen, om 
de negatieve effecten in te perken en de 
positieve mogelijkheden verder te 
ontwikkelen. 

Dat is eigenlijk de hamvraag die men 
zich moet stellen en in die context wil ik 
toch al een punt vooropstellen. Ik heb 
daarstraks in de berichtgeving van 
Belga gelezen dat deze bezorgdheid 
trouwens ook wordt gedeeld door, 
onder meer SP en PS, sr ·I u "~::.r ! Wij 
moeten namelijk leren · _.;t:neren dat als 
een aantal bevoegdheden van het 
Belgische niveau naar het Europese 
verhuizen, ongetwijfeld een aantal 
andere verhuizen naar het regionale 
niveau. Dit is een normale trend, dit is 
een trend die niet tegen te houden valt 
en het zou dan ook behoorlijk zijn dat in 
dit huis op een fatsoenlijke. niet 
polemische wijze ook eens over die 
trend zou kunnen worden gesproken. 
Daarbij dient dan wel rekening te 
worden gehouden met een ander 
element wat ik daar ook heb gelezen, 
namelijk dat bijna 70% van de door ons 
genomen beslissingen Europees zullen 
worden beïnvloed, terwijl het Europese 
niveau vandaag alles behalve democra 
tisch is in de zuivere zin van het woord. 
Wat dat betreft en zeker als klein land 
dat afhankelijk is van de drie ons 
onmiddellijk omgevende, sterkere lan 
den. moeten wij daaraan iets doen. Dit 
kan bijvoorbeeld door de unanimiteits 
regel inzake fiscaliteit te bekampen. 
omdat die op korte en middellange 
termijr. voor ons land zeker negatief zal 
uitvallen. 

- voorriuer: de heer Va11 der Moelen, 
ondcrvoorziuer 
Ik breng die context nu op het Belgische 
niveau en doe enkele vaststellingen, los 
van elke trend of polemiek. Later zal ik 
het nog hebben over enkele trends zoals 
vernoemd door de heer Bonte, omdat 
argumenten altijd wederkerig zijn. Dat 
weet hij trouwens zelf ook wel. De 
activiteitsgraad lijkt mij een betere 
graad van appreciatie van economische 
gezondheid van een land dan werkloos 
heid, omdat nu eenmaal statistieken 
door verschillende mensen verschillend 
kunnen worden geïnterpreteerd. Werk 
loosheid levert heel vaak verschillende 
cijfers op, naarmate de gehanteerde 
parameters of variabelen van elkaar 
verschillen. Onze activiteitsgraad 
situeert zich op 62.5% van de bevolking 
en in Nederland op 69,7%. U zult 

onmiddellijk opmerken dat daar meer 
deeltijds werk is, en dat is ook correct. 
Concreet betekent het echter dat tussen 
600 000 en 700 000 mensen meer in ons 
land actief zouden zijn, moesten wij 
dezelfde structuur hebben als Neder 
land. Dat is toch enorm I Ik vraag 
gewoon even uw aandacht hiervoor. 
Maken wij deze vergelijking en denken 
wij even niet aan werkloosheid. dan zou 
bij toepassing van dit cijfer op ons land 
met alle bijhorende karakteristieken 
hier slechts een normale frictiewerk 
loosheid zijn die ook nodig is. al was 
het maar om de mensen tussen 
verschillende bedrijven te laten wisse 
len. Dit leert ons dat wij toch eens de 
blik naar elders moeten wenden om 
daar de toestand te bestuderen en 
daaruit een aantal conclusies te trekken. 

Wat de werkloosheidspercentages 
betreft, zou ik uit The Eco110111ist van 
deze week kunnen citeren dat België 
een werkloosheid van 13,6% kent en 
Nederland van 4,8%. Het is wel 
verrassend dat een federale regering 
werkloosheidscijfers van Vlaanderen 
begint te hanteren. Ik heb daarmee geen 
problemen. Evengoed zou je het 
percentage op 5,3% kunnen stellen. Als 
ik de cijfers van de ILO neem. klopt dat 
natuurlijk ook. Een juiste vergelijking 
krijgt men door appelen met appelen te 
vergelijken. Neem nu de cijfers van de 
ILO. Zij gaat er eigenlijk van uit dat wie 
werkloos is, degene is die vandaag niet 
werkt, die binnen de vier weken naar 
werk heeft gezocht en bovendien nog in 
staat is om te werken. Dat is natuurlijk 
een zeer enge definitie van werkgele 
genheid. 

Ik kom daarbij op de aard van onze 
werkloosheid, die toch een enorm 
probleem vormt. Enerzijds heerst er 
schaarste op de arbeidsmarkt voor 
bepaalde betrekkingen. maar anderzijds 
is er een enorm aantal mensen die 
vandaag onmogelijk aan Je bak komen. 
Vertaal ik die situatie concreet en tel ik 
bij de cijfers van de ILO diegenen op 
die vandaag niet aan de bak komen 
omdat er~ voor hen geen jobs 
beschikbaar zijn, dan krijg ik cijfers die 
collega's ook hanteren. Ik wil ook nog 
bewijzen dat verschillend ogende cijfers 
toch gelijk kunnen zijn. In een boutade 
eergisteren haalde ik de heer Corte 
beeck aan. In Knack van veertien dagen 
geleden scheef hij in een titel "De 
cijfers liegen". dit in antwoord op de 
cijfers van een Vlaams minister van 
Economie, Hij stelde het cijfer op 5,3%. 
terwijl de heer Cortebeeck het hield bij 
I0,3%. Ik wil maar verduidelijken dat 
discuteren over cijfers op zich niet altijd 
interessant is, maar dat de onderlig 
gende evolutie ook moet worden 
bekeken. 

270 - 9638 
Chambre des Représentants de Belgique - Kamer van volksvertegenwoordigers van België 
Législature 49,- Zittingsperiode • SO /998-/999 GZ - Annales - Handelingen - PLEN 15./0./998 



Rik Daems 

ln die context wil ik even over loonkost 
spreken. Wij zijn het erover eens dat 
loonkost een aspect van competitiviteit 
is en een aspect van mogelijke creatie 
van werkgelegenheid in zich draagt. 
Dan zie ik dat de evolutie van onze 
loonkost even goed of slecht is als die 
van Duitsland, maar dat Frankrijk en 
Nederland de laatste jaren beter 
evolueerden. 

Ik zou daar cijfers kunnen op plakken 
die ik uit een document heb gehaald dat 
ik trouwens aan de verscheidene 
fracties zal overhandigen. De Nationale 
Bank heeft verklaard dat de loonkosten 
in juli 1998 met 2,7% zijn toegenomen 
daar waar deze toename bij onze drie 
belangrijkste concurrenten 2,3% 
bedraagt. Met andere woorden, onze 
concurrenten zitten ook niet stil want 
zowel Nederland. Frankrijk als Duits 
land ondernemen een aantal acties. 

Ik maak me zorgen over de opleiding en 
vorming. We menen dat we het beste 
onderwijssysteem hebben van heel de 
wereld. Die indruk wordt onder meer 
gewekt door het feit dat we meerdere 
talen spreken. Uit cijfers blijkt evenwel 
dat België in vergelijking met 
Duitsland, Frankrijk en Nederland het 
grootste percentage heeft van mensen 
die maar lager of lager secundair 
onderwijs hebben gevolgd. Dit is toch 
een kenschetsend feit. Als ik er de 
werkloosheid bijneem dan stel ik vast 
dat zowat 60% van alle werklozen lager 
geschoold zijn. Dit bewijst dat wij op 
het vlak van de opleiding en vorming 
iets moeten ondernemen en dat dit niet 
enkel kan via het onderwijs. Een 
enigszins voorbarige conclusie kan dan 
ook zijn dat er voor het bedrijfsleven 
een taak is weggelegd om hiervoor te 
zorgen. 

Het debat over de flexibiliteit ligt 
moeilijk. Ik vind dat we af moeten van 
het concept dat het hebben van een job 
betekent een aantal uren werken. Als 
men dat concept aanhoudt, vervalt men 
in stelsels van te presteren uren per 
week daar waar men in een moderne 
maatschappij gaat werken om een 
inkomen te verwerven. Als men wil 
komen tot een bepaalde activiteitsgraad 
bij de bevolking, komt men tot heel 
andere resultaten dan wat momenteel 
wordt geregeld in bepaalde CAO's die 
zich vooral bezighouden met details als 
uurtjes en dergelijke. Het is heel 
moeilijk om dit concept ingang te doen 
vinden maar het lijkt mij wel de moeite 
waard om werken en geld verdienen 
eens op een andere manier te bekijken. 
Ik kom daar later op terug. 

Een laatste element dat ik even wil 
aanhalen, vervalt nogal vaak in de oude 
tegenstellir van liberaal versus 

niet-liberaal. Het gaat meer bepaald 
over het rendement dat een bedrijf haalt 
uit een investering. De jongste 10 jaar 
valt cr op dit vlak een merkwaardige 
evolutie waar te nemen. Op het vlak van 
het aandeel van de vennootschapsbelas 
ting in het winstaandeel zit België 
momenteel bij de top. Met andere 
woorden, ten opzichte van onze 
concurrenten haalt de overheid meer 
middelen uit de bedrijven. Ik ben dan 
ook van mening dat de middelen - de 
winst - die men in een bedrijf laat. 
uiteindelijk de investering van morgen 
en de werkgelegenheid van overmorgen 
vormen. We moeten toch eens leren dat 
het oude concept van de kapitalist die 
de arbeider uitzuigt absoluut niet meer 
opgaat. Het feit dat bedrijv ·"'. .andaag 
voorstander zijn van deeiname in de 
winst voor hun werknemers is daarvan 
een bewijs. 

Wat het rendement op het geïnvesteerde 
kapitaal betreft. zaten wij tien jaar 
geleden op dezelfde hoogte als 
Frankrijk en Duitsland. en slechts iets 
lager dan Nederland. Vandaag hinken 
wij evenwel ver achterop. 

Ik wil in dat verband een parenthesis 
maken. Beseft men hier wel hoe een 
internationaal bedrijf vandaag investe 
ringsbe-lissingen neemt '1 Dat is heel 
zelden met kennis van de plaats waar 
men investeert. De grote bedrijven 
hebhen een bill-board waarop niet eens 
vermeld wordt over welk land het gaat. 
Daarop leest men wel een aantal cijfers 
onder andere van de cashflow, de 
discount cashflow en het rendement op 
het geïnvesteerde kapitaal. Ook houdt 
men daarhij rekening met de zekerheid 
dat de wetgeving niet zal veranderen die 
dat rendement negatief kan beïnvloe 
den. Die dementen zijn fundamenteel 
in investeringsbeslissingen. Welnu, er 
zijn inderdaad heel wat investeringsbe 
slissingen ten opzichte van België 
genomen, maar men moet daar 
onmiddellijk aan toegeven - ik richt mij 
tot de heer Bonte - dat het om 
rationaliseringsbeslissingen ging waar 
hij men werknemers verving door 
machines. Men mag dat cijfer dus niet 
te eenvoudig interpreteren. 

In deze context moet ik concluderen dat 
een van de weinige factoren waarop de 
overheid kan ingrijpen, de loonkost is. 
De vraag luidt dan of men de loonkost 
drastisch zal verlagen en deze in 
overeenstemming brengen met deze van 
de ons omringende landen of niet. 
Welnu, collega's, om dit te beantwoor 
den, gebruik ik een machtsargument - ik 
doe dat niet vaak omdat het niet 
onderbouwd is en van hogerhand wordt 
opgelegd - en verwijs ik naar het 
programma van de groep van Leuven. 

De groep van Leuven was een breed 
platform van vertegenwoordigers van 
de partijen en sociale partners. waar ik 
als afgevaardigde van de VLD aan de 
gesprekken heb deelgenomen. Welnu, 
haar programma is de grondslag van 
ons werkgelegenheidsvoorstel. Ik zal u 
dat aantonen met enkele interessante 
passages. Misschien zullen sommigen 
zich niet meer herinneren dat 1ij dat 
programma hebben getekend; dat is 
nogal voorgevallen. 

Alleszins bevind ik mij in goed 
gezelschap wat de partijen betreft. De 
tekst werd immers ondertekend door de 
heer De Roo voor de CVP. maar ik weet 
niet of hij veel betekent in de CVP. 
Overigens, als het bij de CVP erop 
aankomt om iets uit te voeren dan is dat 
een ander paar mouwen. Voorts was er 
de heer Louis Tobback, die weliswaar 
geen voorzitter van de SP meer is ... 

Eerste rmruster Dehaene : Mijnheer 
Daems. wat het programma van de 
groep van Leuven betreft kunnen wij 
het ongetwijfeld vrij vlug eens worden. 
Alleen - dat is ook de reden waarom er 
een brede consensus over dat pro 
gramma kon worden bereikt -. men 
stopt wanneer men moet overgaan tot 
de concretisering van het programma. 
Misschien bent u verder gegaan, maar 
ongetwijfeld zult u daaronder niet meer 
de handtekening van de rest van de 
groep van Leuven krijgen. 

De heer Rik Daems I VLD) : Daar 
zullen wij het nu net over hebben. 

Vooraleer in te gaan op de inhoud van 
het programma van de groep van 
Leuven, maak ik een kanttekening. De 
ondertekenaars gaan ervan uit dat de 
werkloosheid in Vlaanderen 1 (>'J 
bedraagt. Dat is maar een detail. 
Niettemin beweren de regeringsleden 
dat het slechts 5';7< is en op een half jaar 
is dat percentage niet gehalveerd. Dit 
maar om aan te tonen hoe makkelijk 
statistieken wel zijn. 

ln het programma streeft men, zwart op 
wit, naar 150 000 bijkomende werk 
plaatsen op enkele jaren tijd. Ik citeer : 
"De ondertekenaars erkennen dat de 
huidige" - de tekst dateert van vorig 
jaar - "inspanningen om de werkloos 
heid te doen dalen. niet volstaan om die 
doelstelling te bereiken en dat er nood is 
aan een programma dat kan zorgen voor 
een fikse versnelling van banencreatie". 
Verder lees ik dat de groep meent dat 
het een collectieve verantwoordelijk 
heid is van politici en sociale partners. 
Dit is trouwens ook de reden geweest 
waarom de VLD heeft beslist om een 
dialoog met het middenveld aan te 
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gaan. Hiermee voeren wij het 
programma n111 de groep van Leuven 
gedeeltelijk uit omdat wij daar 
consequent wensten op door te gaan. 

Heel interessant zijn ook de wegen die 
men in het programma voorstelt. 
Mijnheer de eerste minister. u zegt dat. 
als het concreet wordt. het heel moeilijk 
wordt om een consensus te vinden. 
Nochtans heeft · de groep concrete 
voorstellen geformuleerd. Zo pleit men 
voor een ingrijpende algemene daling 
van de werkgeversbijdrage van 7%. 
Uitgerekend is dat nog altijd tussen 130 
en 165 miljard frank naargelang men 
een brede, dan wel een smalle basis 
neemt. Hoe dan ook. van die concrete 
verlaging zeggen zij dat die bovenop de 
bestaande maatregelen komt en dat zij 
moet gepaard gaan met herschikkingen 
en vereenvoudigingen. 

Belangrijk is de zinsnede - de heer 
Bonte was destijds er uitermate over 
verbaasd dat ik erop aandrong om deze 
in de tekst op te nemen - dat het een 
budgettair neutrale operatie moest zijn 
voor de sociale zekerheid. Waarom '? ln 
de VLD is intussen de zekerheid 
gegroeid dat, als er zich wijzigingen in 
de sociale zekerheid opdringen - daar 
van is iedereen overtuigd de 
eventueel als gevolg daarvan ontstane 
marge zeker nodig is om de problemen 
in de sociale zekerheid zelf aan te 
pakken. 

U mag dat voor mijn part een bocht of 
een koerswijziging noemen - en dat is 
trouwens nog waar ook - maar ik 
herhaal dat dit er. op vraag van de VLD, 
werd in opgenomen. Dat is de reden 
waarom ik gisteren op een uitspraak van 
de heer Vanvelthoven heb gereageerd. 
De heer Vanvelthoven gebruikte 
opnieuw het oude beeld dat het bij de 
"sukkelaars" wordt gehaald. Dit klopt 
absoluut niet meer. 

ln die context zullen wij het programma 
van Leuven wel invullen. Wij zijn van 
mening dat de regering dat niet doet. 
tenzij de eerste minister mij zegt dat die 
18 miljard frank per einde september en 
niet per I juli wordt ingevoerd - 
immers. de sociale lasten komen pas op 
het einde van het trimester - en dat dit 
concreet de invulling is van de reeds 
vermelde 130 tot 165 miljard frank. Wij 
spreken over 200. Dat is wat meer. maar 
niet spectaculair en maakt het verschil 
uit. omdat wc ons daar steunen op een 
verschil in loonkosten. Dit vind ik niet 
terug in wat de regering naar voren 
brengt. Indien men die 7,8 miljard frank 
loonlastendaling voegt bij de zes 
miljard frank. die vorig jaar was beslist. 
dan evolueert men in de richting van 
wat hier op papier is gezet en 
ondertel, ,d in een breed platform. Het 

gaat over een maatschappelijk en niet 
over een economisch probleem, met 
name de werkgelegenheid. Er is daar 
een brede consensus tot stand gekomen 
maar over de verdere invulling zijn wij 
het natuurlijk oneens. Toch zijn we het 
aan onszelf verplicht om dat debat aan 
te gaan. De VLD wil het debat 
aantrekken met het voorstel dat zij 
terzake zes maanden geleden heeft 
geformuleerd. Wij willen en zullen het 
debat ook aantrekken in de toekomst bij 
de bespreking van de begroting. 

- voortitter : de heer Langendries 
ln die context begrijp ik de uitspraak 
van de heer Bonte niet over die 
zogenaamde onzin van 200 miljard 
frank. Dat is uiteindelii> .uet zoveel 
meer dan wat in dat programma naar 
voren is gekomen. 

De heer Hans Bonte (SP): Mijnheer 
Daems. ik zou met dezelfde overtuiging 
kunnen beweren dat het thans gevoerde 
regeringsbeleid een uitvoering is van 
datzelfde programma van Leuven. Ik 
zou met dezelfde overtuiging kunnen 
beweren dat het sociaal programma van 
mijn partij uitvoering geeft aan het 
programma van Leuven. Dit zijn 
illustraties van de opmerkingen die de 
eerste minister daarnet heeft geformu 
leerd. 
Ik kom tot een tweede opmerking. U 
zegt dat u uitvoering wenst te geven aan 
het programma van Leuven met de 
ambitie 150 000 jobs te creëren. In het 
programma van Leuven worden er 
zeven sporen ontwikkeld. Als ik uw 
loonlastenverlagend plan bekijk, dan 
bereikt u al 164 000 jobs. Al die andere 
sporen zullen blijkbaar geen enkel 
effect hebben op de werkgelegenheid. 
Het is gemakkelijk om een zinnetje te 
suggereren. U zult dat gedaan hebben 
omdat iedereen u nogal argwanend 
bekeek. Die 200 miljard frank die wij 
wensen door te voeren zal geen enkel 
effect hebben op uw sociale zekerheid 
sinkomsten. U moet nog altijd, zoals 
een jaar geleden. zeggen waar dit wel 
vandaan zal komen. 
De berekeningen die u toen naar voren 
hebt gebracht verdedigt u nu blijkbaar 
niet meer. Uit de reacties die er zijn 
geweest en ook een aantal zaken die 
werden toegegeven qua misrekeningen 
en verkeerde hypotheses, is het 
duidelijk dat u onvermijdelijk alterna 
tieve financiering zult moeten voorzien 
om het gebrek aan terugverdieneffect 
weg te werken. Dat is de vraag die de 
kern van het debat zou moeten vormen. 

De heer Rik Daems (VLD) : Ik zal het 
daarover onmiddellijk hebben. We 
zullen daarop natuurlijk meer in detail 

ingaan bij de bespreking van de 
begroting in de commissie. Voor mij 
mag dat zelfs in de commissie voor de 
Sociale Zaken gebeuren. Wij zullen u 
aan te tonen dat het daarom dus niet te 
doen is. 
Mijnheer Bonte, wij nemen eigenlijk 
een aantal basiscijfers over van 
instellingen en houden rekening met 
ervaringen. U zegt eigenlijk dat mijn 
cijfers niet geloofwaardig zijn. 
De terugverdieneffecten, die trouwens 
ook in het programma van Leuven 
staan, zijn eigenlijk werkgelegenheids 
effecten, want daarover gaat het. 
Iemand die werkt en vroeger stempelde 
zorgt gewoon voor een ommekeer in de 
financiering. De overheid geeft minder 
uit en krijgt inkomsten binnen. 
Dat is meteen ook een antwoord 
waarom er natuurlijk wel een effect is 
op de sociale zekerheid. 
Het IMF is toch niet het eerste het beste 
bureau dat zomaar wat vertelt. Het 
Planbureau, dat in het eerste jaar rekent 
op een terugverdieneffect van 30% - 
wat wij overigens ook in onze 
financiering doen, die ik u graag zal 
overmaken - is toch ook niet zomaar 
iets geks. Een aantal praktische 
ervaringen die we empirisch kunnen 
vaststellen in Nederland en in andere 
landen zijn toch ook niet onbetekenend. 
ln de praktijk werden zelfs 
terugverdien- en werkgelegenheidsef 
fecten vastgesteld die hoger zijn dan 
degene die wij naar voren brengen. Het 
VEV en het NCMV zijn niet enkel 
vrienden van ons. maar ook van 
anderen. Ik kan u ook een zeer 
subjectief aspect meegeven. Uit een 
enquête die wij bij bedrijven hebben 
gevoerd. waarvan ik volgende week de 
uitslagen in detail zal kennen en 
ongetwijfeld met het SEVI zeer grondig 
zal bestuderen. blijkt dat op basis van 
wat wij voorstellen zij zich engageren 
om effectief die 160 000 arbeidsplaat 
sen te realiseren. 
(De eerste minister barst uit in lachen) 
Mijnheer de eerste minister, u zult zien 
dat het zo is. Tc vroeg lachen is nooit 
goed. 
Een discussiepunt zou wellicht kunnen 
zijn dat gelden afkomstig uit de verkoop 
van activa voor investeringen in jobs 
worden gebruikt. Op dat vlak 
verschillen we wellicht principieel van 
mening. U zegt. net als de vice-eerste 
minister, dat ze van de schuld moeten 
worden afgetrokken. Wij, even creatief 
als de regering. bekijken dat technisch 
via de federale participatiemaatschap 
pij, zonder dat dit problemen geeft. Dat 
is het enige punt waarover we 
conceptueel discussie kunnen hebben, 
maar niet over de orde van grootte van 
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Rlk Daems 

de bedragen. Ik zal daar met veel 
plezier verder op ingaan tijdens de 
commissiebesprekingen. Mijnheer de 
vice-eerste minister. daarbij hebben we 
overigens de gewoonte de cijfers naakt 
op tafel te leggen. correct te analyseren 
en mekaar gelijk of ongelijk te geven, 
wals het pas geeft. Deze financiering is 
echter sluitend. 

De heer Mark Eyskens (CVP) : 
Collega Daems. u ontwikkelt een zeer 
belangrijke redenering in deze zaak. U 
gaat de patronale bijdragen verlagen 
met 200 miljard frank. Voor mij niet 
gelaten: hoe meer hoe liever. want dat 
kan enkel maar bijdragen tol de 
werkgelegenheid. Alternatieve financie 
ring ten belope van 200 miljard frank is 
echter onmogelijk. Dat bedrag vindt u 
nooit; de alternatieve financiering is 
uitermate beperkt. Ik plaats een groot 
vraagteken bij het terugverJieneffect. 
Wat is dan uiteindelijk de conclusie '? U 
zult in uw sociale zekerheid - in die 
enveloppe van 1 500 miljard frank - 
zeer selectief te werk moeten gaan. Als 
u niet wilt vervallen in het Thatcher 
effect van Groot-Brittannië, waar de 
armoede aanzienlijk is gestegen, zult u 
de mensen met hogere inkomens twee 
keer moeten doen betalen. U moet 
immers solidair blijven met de 
"sukkelaars" en die gaat u bijkomende 
premies doen betalen ! De conclusie 
van het verhaal is dat u een deel van de 
bevolking twee keer doet betalen, 
anders werkt het niet. 

De heer Rik Daems (VLD): Ik zal daar 
onmiddellijk op ingaan. Het gaat hier 
om een argument van geloofwaardig 
heid van financiering van een 
werkgelegenheidsplan, waarvan ik een 
aantal aspecten heb aangehaald. U zegt 
dat u dat risico niet neemt. Dat is een 
beleidsappreciatie. Zelfs wanneer het 
lMF. het Planbureau. de praktijk in 
Nederland, hel VEV en zelfs een zeer 
bescheiden enquête aangeven dat deze 
stelling wél klopt, neemt u toch dat 
"risico" niet. Wij zeggen dat wij dat wel 
doen. Als we dat niet doen. zal de 
loonkostenhandicap die we nog een tijd 
zullen meesleuren heel ons economisch 
draagvlak en onze hele activiteitsgraad 
bedreigen. Door de herschikking die in 
Europa zal gebeuren zullen wij vooral 
afhangen van de drie ons omringende 
landen. Dat zou tot gevolg kunnen 
hebben dat we plots op een lager niveau 
dreigen te belanden. Daarvan zijn 
trouwens voorbeelden. Ik reken daar 
Levi's niet bij, maar wel de 
Lee-fabrikant, die zijn activiteiten naar 
Duitsland verplaatst. 

Eerste minister Dehaene : Het media 
tieke aspect speelt steeds een rol. We 
moeten de moed hebben te zeggen dat 

een sluiting een .nediatiek evenement 
is. Wanneer er een nieuw bedrijf wordt 
geopend, ziel men niemand. Ik neem 
zeer concreet het voorbeeld van 
Renault. Hoe jammer de sluiting van 
Renault ook was. ondertussen zijn op de 
site van Renault tal van nieuwe 
bedrijven gekomen. Ik ben in Vilvoorde 
al zeer vele bedrijven gaan inhuldigin 
gen die ongeveer evenveel arbeidsplaat 
sen opleveren als Renault. Bij die 
gelegenheden heb ik evenwel nooit 
iemand gezien. Ik word het stilaan beu 
dat men steeds opnieuw enkel de 
negatieve factoren beklemtoont. 

De heer Rik Daems (VLD): Ik denk 
niet dat ik in dit debat alleen de 
negatieve factoren heb aangegeven. Ik 
heb er. zoals mijn fractieleder rô•·'.::ren. 
op gewezen dat Levi'< .uet in die 
voorbeeldenreeks thuishoort. 
Ik wens de cijfers van Renault anders te 
bekijken, maar u zal wellicht zeggen dat 
mijn bewering niet klopt. Ik vraag mij 
af of een bijkomende cash flow van 300 
tot 350 miljoen frank op jaarbasis in de 
vestiging van Renault - wat wij concreet 
voorstellen - er niet voor gezorgd zou 
hebben dat Renault hier gebleven zou 
zijn. Ik durf dal in vraag stellen en elke 
bedrijfseconomist of handelsingenieur 
zal mij daarin gelijk geven. Ik kan niet 
formeel zeggen dat het zo zou zijn. 
maar i1, voel zeer goed aan dat 300 tot 
350 miljoen cash flow voor dat bedrijf 
best wel eens het verschil had kunnen 
betekenen tussen "hier dichtgaan en 
elders openen" en het omgekeerde. Het 
is juist dat de meeste werknemers van 
Renault ondertussen een andere job 
hebben - over de kwaliteit zullen we 
niet spreken. Indien Renault hier was 
gebleven. was dat niet aan de orde· 
geweest. Indien Ford-Genk niet had 
moeten afbouwen - wat nu niet anders 
kon. oncier meer omwille van de 
loonkosten - was zijn activiteitsgraad op 
het niveau van Nederland gekomen en 
dan zouden wij het veel gemakkelijker 
hebben om een financieel draagvlak te 
bouwen. De heer Eyskens heeft zo vaak 
gezegd dat men op een economisch 
kerkhof geen sociaal paradijs kan 
bouwen. Wat moet men dan doen ? Het 
economisch paradijs bouwen om het 
sociaal paradijs er te laten uit 
voortvloeien. Dat is mijn standpunt. Het 
is inderdaad een appreciatie of men dat 
doet of niet. 
Mijnheer de eerste minister, ik zal 
ingaan op het "flankerend" beleid van 
de heer Bonte en kom meteen tot mijn 
conclusie. Ik heb nog een heel boek, dat 
ik u cadeau doe met een blauwe strik 
om. 
Wij hebben - men zegt ons dat dit altijd 
gewaagd is een alternatieve, 
aangepaste begroting voorgesteld. Wij 

hebben de groei een klein beetje naar 
beneden bijgesteld, mijnheer de vice 
eerste minister, naar ons oordeel omdat 
dat mag. Wij hebben dat in onze 
loonlastenplanning ingecalculeerd en 
bovendien hebben wij de belofte, die 
deze regering en wij allang hebben 
gedaan, zijnde de indexering van de 
belastingschalen, volledig uitgevoerd 
omdat het, laten wij eerlijk zijn. iets te 
ver gaat om die maatregel pas op I juli 
te laten ingaan. 

Met andere woorden. de keuze is of 
men al of niet op een ingrijpende wijze 
wil doorgaan naar een loonkostenverla 
ging omdat men van oordeel is dat het 
één van de meest fundamentele zaken is 
- en volgens mij één van de enige 
waarop we zelf kunnen inspelen - om 
het economisch draagvlak te bouwen. 
Mijn appreciatie is dat de regering dit 
niet wenst te doen. Dat is de zaak van de 
regering. die daarvoor over een 
meerderheid beschikt. De VLD wil dat 
niet en ik zou met een boutade kunnen 
zeggen dat de VLD eigenlijk voor werk 
kiest. Dat klinkt raar en dat zou een 
aantal jaren geleden misschien nog 
eigenaardiger hebben geklonken. Nog 
maals, wij kiezen voor werk. 

Wij hebben ons geëngageerd in het 
programma van Leuven. Wij doen dat 
in een sociaal ongevaarlijke context en 
wij vrezen dat. gezien de regering die 
keuze niet expliciet maakt. wij tussen 
dit en enkele jaren, wanneer wij tot de 
euro behoren en nog meer afhangen van 
de internationale conjunctuur. zullen 
vaststellen dat de basis waarop wij nog 
een sociale rechtvaardigheid kunnen 
bouwen te eng zal worden omdat men 
vandaag niet de moed heeft om wat wij 
noemen een "voluntaristisch beleid" te 
voeren. 

De voorzitter : De eerste minister heeft 
het woord. 

Eerste minister Dehaene : Mijnheer de 
voorzitter, mijnheer Daems, neemt u het 
mij niet kwalijk, maar ik zal mij tot 
mijn eigen begroting beperken. 

Collega ·s. over de doelstellingen van 
deze begroting is hier weinig contestatie 
geweest en wat de cijfers betreft haalt 
de regering het doel <lat ze voor ogen 
had. conform de engagementen die ze 
in het kader van de Muntunie had 
aangegaan. Dit is voor mij op zich al 
een belangrijk element. 

Hiermee behouden we immers onze 
geloofwaardigheid binnen een proces 
dat heel wat inspanningen heeft gekost 
om erin opgenomen te worden. Wij 
houden deze lijn aan en zullen dat ook 
in de komende jaren moeten doen. 
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Lehaene 

Ik begrijp best dat sommigen dit een 
boekhoudkundig beleid noemen. Deze 
weck heb ik in een interview gezegd dat 
boekhouder voor mij even goed een 
eretitel is als loodgieter. Men moet 
begrijpen wat daar a'ëhter zit, namelijk 
dat men een bedrijf niet gezond kan 
houden zonder een goede boekhouding. 
In mijn ogen is deze begroting echter 
meer. om twee redenen. Ten eerste 
stellen we zo de toekomst van de 
sociale sector veilig. Het is dus bij 
uitstek een sociaal beleid. Ten tweede 
zal in de komende jaren steeds 
duidelijker blijken dat opgenomen 
worden in de muntunie zowel 
economisch als politiek een belangrijk 
project is. Het zal wellicht blijken dat 
dit een van de grootste projecten van de 
naoorlogse periode was. Vandaag 
onderschat men nog steeds het belang 
van het feit dat wij er dankzij ons beleid 
bij horen. 

Ik zal nu nader ingaan op een aantal 
punten van de begroting. Ten eerste wil 
ik onderstrepen dat wij geen moment 
hebben geaarzeld om te stellen dat er 
geen budgettaire normen konden gelden 
voor de slachtoffers van de overstro 
ming. Het Rampenfonds moet snel 
kunnen werken en binnen de grenzen 
van zijn opdracht de noden verhelpen. 
Wij hebben dan ook een reeks 
maatregelen genomen om dit snel en 
efficiënt te laten gebeuren. 

Ten tweede hebben we in de begroting 
een aanduiding willen geven van de 
richting waarin~het beleid\an evolueren 
naarmate er ruimte ontstaat. De 
maatregelen in de begroting inzake het 
aanpassen van een aantal sociale 
vergoedingen. het aanpassen van de 
tegemoetkoming voor zorgbehoevende 
bejaarden en de gelijkschakeling van 
gehuwden en ongehuwd samenwonen 
den in de fiscaliteit hebben alleen zin als 
men ze als onderdeel van een dynamiek 
ziet. Het zijn signalen die duidelijk 
aangeven in welke richting wij willen 
evolueren. Het is voor mij geen 
probleem om toe te geven dat dit alles 
vrij beperkt blijft. Op het vlak van de 
maatschappelijke dynamiek is het 
echter niet onbelangrijk om vanuit de 
regering en de partijen die haar steunen 
een aantal signalen te geven die 
aanduiden in welke richting wij willen 
evolueren naarmate er ruimte ontstaat. 

Je voudrais répondre à deux ou trois 
questions concrètes concernant certains 
éléments liés au budget. D'abord, à 
M. Demotie, sur la politique que nous 
suivons en matière de dettes : le 
précédent ministre des Finances a 
organisé un système de portefeuille 
type de dettes. obéissant à des règles en 
fonction de la différence de taux 
d'intérêts à court et à long termes afin 

d'observer où se situe la relation idéale 
entre le long et le court terme, donc le 
degré de consolidation de notre delle. 

Ainsi que votre chef de groupe l'a 
annoncé - et vous aurez certainement 
une discussion à ce sujet avec le 
ministre des Finances •, nous suivons 
encore cette année la ligne choisie 
r année dernière. avec des effets très 
positifs. En commission des Finances. il 
nous sera possible d'analyser plus en 
détail les effets produits. 

Deuxièmement, M. Eerdekens m'a 
demandé ce qu'il en était de la 
répartition des crédits TVA pour 
1' enseignement. Avant tout, le crédit 
d'ensemble est repris dans le budget. la 
discussion portant sur la répartition. 
Lors du comité de cor .:e,..:..;,.,11 du 
7 octobre, nous som, .• es convenus 
d'instaurer un groupe de travail 
comprenant les deux Communautés 
pour étudier les chiffres au niveau des 
élèves et chercher un consensus sur la 
définition des critères objectifs, selon 
les termes de la loi. 

Mevrouw Annemie Van de Casteele. 
voorzitter van de VU-fractie : Illusies 1 

Eerste minister Dehaene : Wat zijn die 
illusies dan, mevrouw Yan de Casteele ? 

Ik kan geen voorstel doen op basis van 
leerlingen indien ik niet vooraf beschik 
over de gegevens in verband met die 
leerlingen. 

De eerste discussie zal erin bestaan dat 
die cijfers niet vergelijkbaar zijn. Dat 
betekent dat de werkgroep zich zal 
moeten buigen over de manier waarop 
men die cijfers wel vergelijkbaar kan 
maken. 

Mevrouw Annemie Van de Casteele 
(VU) : Een computer kan dat wel aan. 

Eerste minister Dehaene : Wij zullen de 
computer wel op tijd en stond aan het 
werk zetten en de resultaten zullen 
wellicht coherenter zijn dan alle 
cijfergegevens die de VU daarnet 
aanhaalde. 

Nous avons donc décidé l'installation 
d'un groupe de travail; il s'est déjà 
réuni aujourd'hui pour la première fois 
et a établi une procédure pour parvenir à 
des conclusions. 

Ten derde werden een aantal vragen 
gesteld, waarop volgende week nader 
zal worden ingegaan samen met de 
minister van Financiën, met name 
inzake de problematiek van de 
middelen die de federale overheid int 
voor de gemeenten. 

Dat probleem zal in de toekomst 
vanzelf worden opgelost in de mate dat 
het is gekoppeld aan de automatisering 

van de inning. Naarmate de inning 
automatisch gebeurt. kan de verdeling 
als het ware individueel - persoon per 
persoon - plaatsvinden. De minister van 
Financiën zal deze methode versneld 
doorvoeren. zodat ook de laatste I O'lé 
rechtstreeks kunnen worden verdeeld 
volgens de inning. 

Momenteel is het onmogelijk zich uit te 
spreken over een cijfer noch over de 
richting van de verschuiving ten 
voordele of ten nadele van de 
gemeenten. De cijfers vermeld in de 
pers zijn gebaseerd op de interne nota 
van een ambtenaar die uitging van een 
theoretische extrapolatie. Andere extra 
polatiemethodes leiden tot andere 
resultaten. 

Hoe dan ook. de regering wenst dat 
deze aangelegenheid verder wordt 
opgehelderd. Trouwens. de minister van 
Financiën richtte reeds een brief in die 
zin tot alle gemeenten en richtte meteen 
ook een auditcel op met als opdracht de 
verschillen tussen de manuele en de 
geautomatiseerde methodes nauwkeurig 
vast te stellen. Deze auditcel zal 
geregeld rapport uitbrengen over haar 
werkzaamheden. Deze materie zal 
binnen afzienbare tijd worden bespro 
ken op de interministeriële conferentie 
voor Begroting en Financiën. Boven 
dien werd aan de administratie de 
opdracht gegeven om - zoals ik reeds 
zei - maximaal gebruik te maken van de 
geïnformatiseerde methode om tot een 
snelle oplossing te komen. 

Le président: La parole est à M. Didier 
Reynders. 

M. Didier Reynders (PRL-FDF): 
Monsieur le président. sur ce point. Je 
comprends bien que le ministre des 
Finances ait demandé un audit. Peut-on 
savoir à qui et dans quelle mesure cet 
audit pourra être contrôlé par la Cour 
des comptes ., Je vous posais la 
question hier. 

M. Dehaene, premier muustre : C'est 
un point à préciser avec le ministre des 
Finances, tians le cadre des interpella 
tions déposées. Je vous donne ici les 
éléments déjà réalisés; le ministre des 
Finances pourrait vous apporter les 
précisions voulues. 

Mevrouw Annemie Van de Casteele 
(YU) : Mijnheer de eerste minister. 
moeten wij uit uw antwoord afleiden dat 
daarvoor in de begroting niets is 
uitgetrokken ? 

Eerste rruruster Dehaene : In de 
begroting is ermee rekening gehouden 
dat de automatisering in de toekomst 
wordt voortgezet. 
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Mevrouw Annemie Van de Casteele 
(VU) : Het gaat niet over de 
automatisering maar over de vraag of er 
niet een aantal miljarden ten onrechte 
van de gemeenten werden afgehouden. 
die in 1999 aan de gemeenten hadden 
moeten worden gestort. 

Eerste minister Dehaene : Op dit 
ogenblik weet ik niet of het inderdaad 
zo'n miljarden zijn. 

Vervolgens kom ik tot de problematiek 
van de tewerkstelling. De tewerkstel 
ling is een tweede prioriteit van de 
regering. Tijdens dit debat had ik de 
indruk dat het tewerkstellingsbeleid van 
tijd tot tijd werd herleid tot de 
problematiek van de verlaging van de 
arbeidskosten. Ik geef evenwel toe dat 
deze problematiek in de laatste 
uiteenzeuing wat ruimer werd bena 
derd. 

Comme nous l'avons toujours dit. c'est 
un élément important de la politique de 
l'emploi. Mais il ne faut pas pour autant 
réduire la politique de l'emploi à ce seul 
élément. Elle comprend toute la 
panoplie des instruments repris dans le 
plan que nous avons introduit au niveau 
européen. Et c'est un hasard si la 
Commission européenne a publié 
aujourd'hui une première évaluation 
des plans introduits. Nous devrons. dans 
les jours qui viennent. nous pencher sur 
les remarques qui ont été faites pour 
prévoir les adaptations nécessaires. 

Ik ben het eens met degenen die hebben 
gewezen op het belang van het element 
vorming. Onder meer de heer Daems 
heeft dit sterk beklemtoond. Het gaat 
niet alleen om vorming in de school en 
het behalen van een diploma. maar ook 
om vorming in de onderneming. 
Vorming in de onderneming moet op 
twee manieren worden gerealiseerd. In 
de eerste plaats is er het permanent 
scholen van wie in de onderneming 
werken met hopelijk als resultaat dat de 
betrokken werknemers dan niet op 50 of 
55 jaar worden afgeschreven. De 
scholing moet dusdanig zijn dat de 
werknemers kunnen blijven opereren in 
de veranderende bedrijfsomstandighe 
den. Daarnaast moet ook worden 
gestreefd naar de vorming van 
werklozen in de onderneming voor de 
onderneming. Dit kan gebeuren in een 
systeem van halftijds leren en halftijds 
werken. Daarbij kan gebruik worden 
gemaakt van de bestaande middelen. Zo 
kan de werkloze bijvoorbeeld nog een 
zekere tijd door de RVA worden betaald 
tijdens zijn vorming in de onderneming 
met weliswaar het vooruitzicht dat hij 
nadien in de onderneming een job 
krijgt. 

Ik ga er ook mee akkoord dat de 
flexibiliteit, met name een soepele 
organisatie van de arbeid, een 
belangrijk element in het tewerkstel 
lingsbeleid kan zijn. Dit zal evenwel 
maar slagen indien er een vorm van 
tlexibilitcit voor beide partijen wordt 
overeengekomen. Dit wil zeggen dat 
tegelijk met de herschikking en de 
aanpassing van de arbeidstijd aan de 
noden van het bedrijf - Volkswagen en 
KB zijn hiervan goede voorbeelden - 
een ruime graad van individuele 
tlexibiliteit aan de werknemer wordt 
gegeven. Ik denk aan loopbaanonder 
breking. deeltijds werken. Met deze mix 
kan men op het vlak van tewerkstelling 
en sociale vooruitgang heel wat 
verwezenlijken. Deze elementen bieden 
wij aan. Het zijn modellen ·1:~ 111 onze 
plannen zijn opgenomen. Ik hoop dat 
wij ze het komende jaar verder zullen 
kunnen ontwikkelen. 

Je voudrais maintenant attirer I' atten 
tion sur trois points en ce qui concerne 
la politique du coût salarial. 
Tout d'abord. tout effort de réduction de 
coût salarial en réduisant la cotisation 
patronale n'a de sens que si cela 
s'inscrit dans une politique de 
modération salariale dans le cadre d'une 
harmonisation avec les pays environ 
nants. Cela est beaucoup plus important 
à court terme que la réduction 
proprement dite. Je reviendrai sur ce 
point. 
Le gouvernement se réjouit des travaux 
effectués par le conseil central de 
l'économie. Personnellement, j'estime 
que nous devrions encore aller plus loin 
dans cette démarche. En effet. dans un 
premier temps, nous avons dû procéder, 
durant deux ans. à un blocage des 
salaires réels. Le défi a alors été de 
sortir de re blocage sans qu'il y ait de 
dérapage. Telle a été la philosophie de 
la loi sur la concurrence et de la norme 
salariale. norme salariale que nous 
avons d'ailleurs imposée par arrêté 
royal. 
Si nous ne pouvons pas arriver à un 
consensus. nous devrons procéder de la 
même façon pour la période à venir. 
Mais je me réjouirais si les travaux du 
conseil central de l'économie - si une 
instance doit avoir la confiance des 
partenaires sociaux. c'est bien celle-là 
pouvaient permettre de faire un pas vers 
l'objectif poursuivi pour la période 
1999-2000, selon lequel la négociation 
salariale relèverait à nouveau de la 
responsabilité des partenaires sociaux. 
Ces derniers s'imposeront alors eux 
mêmes une autodiscipline, comme c'est 
le cas aux Pays-Bas ou en Allemagne où 
une instance crédible (Bureau du Plan 
ou banque) donne une norme qui est 
acceptée par tous. 

Je suis persuadé que le système actuel 
de la norme doit être changé car il est 
beaucoup trop rigide. Et j'essayerai de 
travailler dans ce sens à l'occasion des 
contacts que je serai appelé à avoir. 

J'en viens maintenant à la réduction du 
coût salarial. 

Je vous étonnerai peut-être mais je suis 
persuadé qu'en termes de réduction de 
cotisations salariales. en termes de 
position concurrentielle ou en termes 
d'emploi, il faudra avoir un jour le 
courage de reparler d'un plafonnement 
des cotisations salariales car le 
déplafonnement risque à terme d'hypo 
théquer la sécurité sociale. 

En effet. l'équilibre entre ce qu'on doit 
payer solidairement et le bénéfice qu'on 
en retire est rompu. Ensuite. si vous 
établissez des comparaisons en termes 
de cotisations patronales, le problème 
de concurrence se pose surtout au 
niveau de la compétitivité des cadres 
moyens et des cadres. Je dis clairement 
que ce débat n'est pas pour aujourd'hui 
mais il faudra avoir un jour le courage 
de le mener. 

(Onderbreking door de heer Jef 
Valkeniers) 

Mijnheer Valkeniers, bent u nog in staat 
om een maatschappelijk debat te voeren 
zonder onmiddellijk naar akkoorden te 
verwijzen? 

Op dit ogenblik is hierover met 
niemand een akkoord gesloten. Ik zeg 
alleen dat men vroeg of laat de moed zal 
moeten hebben dit debat te voeren. 

Mijnheer de voorzitter. collega ·s. ik 
wens wat dieper in te gaan op de 
verlaging van de loonkosten. Deze 
verlaging is een prioriteit die moet 
worden doorgevoerd. Een verlaging van 
de loonkosten zal echter maar op 
langere termijn - als je de verlaging een 
aantal jaren kan volhouden - positieve 
gevolgen hebben voor de tewerkstelling 
en de concurrentiepositie. 

Mijnheer Daems, niemand kan de klok 
terugdraaien. 

Wat is er gebeurd ? Door een 
"verglijden" van de loonevolutie in de 
jaren '80 is onze loonkost boven die van 
onze buurlanden uitgestegen. De 
regering heeft deze nefaste toestand 
proberen op te vangen door een 
bevriezing van de lonen. Op die manier 
hebben we een stuk van onze 
achterstand ingehaald. Ik heb er echter 
geen moeite mee toe te geven dat er een 
verschil blijft bestaan. 

Als u echter naar de statistieken van de 
Nationale Bank verwijst, moet u dat 
volledig doen. Uit de statistieken van de 
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Dehaene 

Nationale Bank blijkt inderdaad dat 
onze loonkosten 6%. hoger liggen. Het 
blijkt echter eveneens dat ons land op 
dit ouenblik niet af te rekenen heeft met 
een \011l·u1-rentieel nadeel omdat de 
bedrijven deze handicap door investe 
ringen hebben opgevangen. Op die 
manier steeg hun productiviteit. Eerlijk 
heidshalve voeg ik er echter onmiddel 
lijk aan toc dat ze op die manier ook 
meer werkloosheid hebben gecreëerd. 
Dat is de fout die we in de jaren '80 
begaan hebben. 

Mijnheer Daems. ik herhaal het, we 
kunnen de klok niet terugdraaien. 

Denken dat een verlaging van de 
loonkosten het tij plots zal keren, is niet 
correct. Men moet veeleer het 
perspectief bieden dat een loonkosten 
verlaging zal worden doorgevoerd, Dàn 
zullen de bedrijven investeringsbeslis 
singen nemen die minder arbeid zullen 
uitsparen en bijgevolg meer arbeid 
creëren. 

Men moet de bedrijven dit perspectief 
van loonkostenverlaging bieden niet 
alleen om de toekomstige investerings 
beslissingen te beïnvloeden maar 
eveneens om een positief imago te 
hebben inzake loonkostenvergelijking 
en nieuwe investeerders aan te trekken. 

Beweren dat het differentieel van 6% tot 
gevolg heeft dat ons land geen 
investeringen meer aantrekt en de 
tewerkstelling niet meer stijgt ondanks 
de buitenlandse investeringen, is niet 
correct. De toestand is veel evenwichti 
ger en genuanceerder dan dat. Ik ben 
niet overtuigd van de noodzaak van een 
eenmalige spectaculaire loonkostenver 
laging. Ik ben er wel van overtuigd dat 
de regering het perspectief moet bieden 
dat de loonkosten dalen. 

De voorzitter : De heer Rik Daems 
heeft het woord. 

De heer Rik Daems (VLD) : Mijnheer 
de voorzitter. de eerste minister haalt de 
kern van de zaak aan. Het is correct dat 
de economie het "verglijden" van de 
loonkosten waardoor we duurder zijn 
geworden. heeft goedgemaakt door de 
productiviteit te verhogen niet alleen in 
volume maar ook wat de kwaliteit 
betreft. 

Wat is het strategische voordeel van 
deze situatie '? 
Als de regering wél een serieuze 
loonkostenverlaging zou doorvoeren - 
de VLD gaat in deze strategische keuze 
verder dan de regering - komt ons land 
in vergelijking met onze drie buurlan 
den in een compleet andere situatie 
terecht en wordt ons land bij gelijke of 
vergelijkt ~e loonkosten plots veel 

productiever en kwalitatief veel beter 
dan onze buurlanden. Wat betekent dit 
concreet '1 In plaats van je ambitie te 
beperken tot het wegwerken van een 
concurrentienadeel. heb je de ambitie 
een concurrentievoordeel te scheppen 
waardoor je heel wat bijkomende 
welvaart in ons land creëert. Dat is de 
ambitie van de VLD. De weg die de 
Vlaamse Liberalen en Democraten 
terzake willen volgen is haalbaar maar 
wordt door velen betwist. Dat is het 
verschil in keuze. 

Eerste minister Dehaene : Wat ons 
onderscheidt. is dat de regering 
terzelfder tijd ook de andere doelstellin 
gen moet waarmaken. Als wij in 
schijfjes zouden kunnen reL-.:!r:.cn en 
wij alleen over arbeidskosten zouden 
moeten spreken, dan 70U ik uw 
redenering waarschijnlijk kunnen vol 
gen. Ik moet ook andere elementen van 
het tewerkstellingsbeleid in aanmerking 
nemen. Terzelfder tijd moet ik met de 
regering ook de budgettaire elementen 
aanpakken. Ik ben ervan overtuigd dat 
men de begroting orthodox moet 
opstellen. Hierin verschillen wij 
grondig van mening want een aantal 
van uw voorstellen zijn begrotingsge 
wijs niet orthodox. Als u de sociale 
zekerheid in zijn geheel wilt moderni 
seren e.i uw begroting in evenwicht wilt 
houden, dan komt u tot een mengeling 
die de onze is. Mijn kritiek - hierover 
zullen wij wellicht van mening blijven 
verschillen - is dat u een andere keuze 
maakt, die andere prioriteiten van 
begroting en sociale zekerheid in het 
gedrang brengt, en daar doe ik niet aan 
mee. 

De heer Rik Daems (VLD): Mijnheer 
de eerste minister, mijn voorstellen 
kunnen wel die budgettaire gestreng 
heid aanhouden. Op dit ogenblik 
worden. weze het zeer zacht. de teugels 
losgelaten. Het grote verschil in wat uw 
regering voorstelt en wat wij voorstel 
len, is nu precies die ambitie van op zo 
kort mogelijke tijd risico in te dekken, 
en wij denken dat wij dat doen. Ik stel 
voor dat technische debat in de Kamer 
in de nabije toekomst te voeren. Wij 
kunnen dan nagaan of de cijfers die wij 
voorstellen realistisch zijn of niet. Wij 
denken van wel. maar wij staan open 
voor de discussie. 

Wij hebben de ambitie om beter te zijn 
dan de anderen. Deze regering stopt met 
de ambitie om te proberen even goed te 
zijn. 

Ik wil nog een element aan het debat 
toevoegen. U haalde daarstraks het 
taboe van de wet-Dhoore aan. Ik zeg u 
in persoonlijke naam - en ik denk ook in 
naam van mijn fractie - dat u in ons 
zeker een partner vindt in dit parlement, 

in de oppositie of in de meerderheid, 
om die slechte passage uit onze 
wetgeving, die vandaag onze beste 
krachten, onze brains het land uitjaagt. 
een halt toe te roepen. U vindt daarvoor 
bij ons zeker een partner. 

Eerste minister Dehaene: U zult in mij 
geen partner vinden om dat door te 
voeren, zonder het te compenseren. 
want ook dat zal zware kost zijn. 

De heer Rik Daems (VLD): Geen 
probleem! 

Eerste minister Dehaene : Op Europees 
vlak hebben wij niet alleen een 
belangrijke periode achter de rug. er 
begint nu ook een heel belangrijke 
periode. Ik denk aan integratie in het 
verlengde van de monetaire unie. aan 
verdieping van de Europese structuren 
en aan de Europese besluitvorming. Ik 
denk ook aan het financieringskader. 
Wij moeten er actief aan deelnemen. 
Wij moeten er verder onze rol blijven 
spelen. Het moet mij dan wel van het 
hart dat wij een inspanning moeten 
doen om die Europese overtuiging ook 
in daden terug te vinden. Hierbij bevind 
ik mij als het ware geregeld in een 
schizofrene positie. Enerzijds staat 
België op de voorste linie voor het 
verdedigen van de Europese integratie, 
maar anderzijds zien we het voortdu 
rend aan de staart voor de omzetting 
van de Europese richtlijnen in de 
wetgeving. Vandaar dat de regering een 
inspanning zal doen om die achterstand 
in te halen. Wij zullen de medewerking 
van het parlement vragen. daar waar 
wetswijzigingen nodig zijn. Ik vind het 
belangrijk dat België geen tweede maal 
veroordeeld wordt door het Europees 
Hof en dus ook de richtlijnen inzake 
Europees burgerschap en stemrecht 
voor de Europeanen op gemeentelijk 
vlak zou realiseren. De teksten daarvoor 
liggen klaar. Die zullen de volgende 
dagen hier worden besproken. 

Ik wil zeer duidelijk zeggen dat de lijn 
die ik daarin heb gevolgd en die ik ook 
morgen zal blijven volgen, '.'r een is van 
het uitvoeren van onze engagementen 
en verdragen. Ik wil niet dat men zou 
vervallen in wat ik als een formidabele 
flater beschouw, namelijk het opzetten 
van al deze toekomstige kiezers tegen 
zich door te doen alsof men ertegen is. 
(Applaus bij de meerderheidsfracties) 

Ik wil naar deze kiezers gaan met een 
positieve benadering en dan denk ik dat 
men heel wat van die mensen kan 
overtuigen. Dan zal men tot dezelfde 
vaststelling komen als in alle andere 
landen van Europa toen men er het 
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Dehaene 

stemrecht voor vreemdelingen 
invoerde. namelijk dat men exact 
dezelfde proporties terugvindt bij de 
stemming dan wanneer de Belgen gaan 
stemmen. 
( Protest door de heer Barr Laeremans} 
J'en arrive à la politique en matière 
d'asile. Cette politique est délicate à 
mener car. d'une part. le pays doit se 
montrer accueillant à l'égard de tous 
ceux qui recherchent un véritable asile 
politique. mais, d'autre part, nous ne 
pouvons pas donner l'impression aux 
demandeurs d'asile que les portes du 
pays sont largement ouvertes et que tout 
le monde peut y entrer et y séjourner. 
Nous devons donc mener une politique 
équilibrée et humaine à tous les niveaux 
de son exécution. 
Notre premier souci doit être de ne pas 
laisser trop longtemps les demandeurs 
dasile dans l'ignorance de leur sort. 
Nous devrons donc renforcer les 
services chargés de traiter leur demande 
d'asile. Une décision a déjà été prise en 
cc sens au sein du conseil des ministres. 
Ik denk ook dat wij de procedures 
korter moeten maken en vereenvoudi 
gen. iets waar de heer De Crem reeds op 
alludeerde. De regering zal een 
wetsontwerp terzake indienen. Dit werd 
trouwens opgenomen in de conclusies. 
Het zou ook wel eens kunnen dat wat 
wij doen intake Kosovo. terzelfder tijd 
een van de meest efficiënte middelen is 
om de huidige stroom stop te zetten. 
Het is duidelijk dat indien men een 
klimaat van vrede en verstandhouding 
kan 101 stand brengen door akkoorden. 
desgevallend ter plaatse geïmplemen 
teerd. zodat er geen enkele reden is 
waarom die mensen niet meer zouden 
kunnen terugkeren - dit hebben wij 
trouwens ook met Bosnië zo gedaan - 
dit wellicht een van de belangrijkste 
bijdragen kan zijn aan een oplossing 
van het probleem. 
Au cours des deux prochaines 
semaines, l'agenda de la Chambre sera 
chargé el les points qui y sont prévus 
sont importants. Nous devrons voter 
divers projets relatifs aux élections. 
Nous devrons également nous pronon 
cer sur l'article 151 de la Constitution, 
ainsi que sur la loi de réforme de police. 
Tout en soulignant l'importance du 
travail que nous effectuerons la semaine 
prochaine. il faut d'ores et déjà préciser 
que notre tâche ne sera pas terminée. 
Ik hen hel trouwens eens met de heer 
Dewael als hij zegt dat dit waarschijn 
lijk de moeilijkheid zal vormen. Zowel 
de justitie als de politie hebben recht op 
informatie. goed wetende dat niet op 
alle vragen onmiddellijk een antwoord 
kan worden gegeven. De mensen 
werkzaam bij justitie en politie voelen 
zich in zek, ~ zin onzeker zolang ze 

niet weten wat hun plaats en functie zal 
zijn. laat staan hun statuut. We moeten 
daaraan de vereiste aandacht besteden. 
We mogen niet dralen doch moeten 
ervoor zorgen dat we zo vlug mogelijk 
ons doel bereiken. 

li ne faut pas, bien sûr. sous-estimer ce 
qu'il nous reste à faire. 

En matière de police, nous devrons 
travailler tant au niveau du statut 
syndical. du statut disciplinaire, que du 
statut unique pour l'ensemble de la 
police. Nous devrons également fixer 
les zones, après évaluation et en restant 
le plus près possible de ce qui existe. 
Nous devrons définir la formation 
commune. 

Il reste donc tout un travaii auquel nous 
devrons nous atteler d'arrache-pied si 
nous voulons que la réforme prenne 
forme sur le terrain. 

Une fois la loi sur la police votée, nous 
pourrions. ensemble, avec le président 
de la commission "police" et en 
collaboration avec le président du 
comité P. nous pencher sur la 
proposition de loi en préparation. 
proposition que l'on pourra modifier et 
compléter sur base des suggestions 
contenues dans le dernier rapport du 
comité P. Pendant que le groupe 
technique travaille à un certain nombre 
d'éléments de statut, il serait utile que la 
commission continue à travailler sur 
l'aspect du contrôle externe, qui est un 
élément essentiel de l'ensemble de la 
réforme.Aan de heer Van Hoorebeke 
zeg ik dat in de bedragen die ik heb 
genoemd voor de domeinen justitie en 
politie, het driejarenplan reeds is 
opgenomen en er dus niet bovenop 
komen. In de begroting hebben we in 
een aantal middelen voorzien voor de 
politie. Toch zullen niet alle middelen 
nodig om de hervorming door te voeren 
in een begroting worden opgenomen. 
Onder meer om budgettaire redenen zal 
er ook op dat vlak sprake moeten zijn 
van een zekere programmatie. 

Si je souligne l'importance de la 
semaine qui vient, celle-ci doit aussi 
être resituée dans le cadre du débat que 
nous avons tenu ce malin. 

Dès l'approbation de l'accord "Octo 
pus", pressentant ce qui se passerait, j'ai 
exprimé. à cette tribune, l'importance 
politique du moment : l'assemblée 
parlementaire et le gouvernement 
étaient, ensemble, responsables de la 
définition du cadre dans lequel la justice 
et la police doivent travailler. Le 
politique a su tirer les conclusions de ce 
qui est arrivé, suite à l'analyse qu'elle 
avait faite. De plus, tout cela se faisait 
avec l'accord d'une très large majorité 
des membres de cette assemblée. 

Ik herhaal dat ik hegrip heb voor de 
ongerustheid die vooral bij de politie 
leeft. Ik heb ook begrip voor hel feit dat 
justitie zich enigszins dooreengeschud 
voelt in een zekerheid die reeds 150 jaar 
onveranderd was gebleven. Men heeft 
blijkbaar enige moeite - sommigen 
althans - om zich in te beelden dat het 
kan veranderen. Als ik de opmerkingen 
van de voorzitter van het Hof van 
Cassatie goed heb gelezen. vindt hij het 
zelfs ongrondwettig dat het zal 
veranderen. Het moet in elk geval 
duidelijk zijn dat het inderdaad kan 
veranderen. De huidige regels zijn in de 
Grondwet vastgelegd en het is de 
grondwetgever die deze regels kan 
wijzigen. 
Volgens mij moeten wij de dialoog en 
de concertatie mei de betrokkenen 
aangaan, wat we trouwens ook hebben 
gedaan. Zeker wat de Hoge Raad van 
Justitie betreft. moet men niet gewagen 
van het tegendeel. Die concertatie moet 
trouwens worden voortgezet. Op een 
bepaald moment moet men evenwel 
beslissingen nemen en dit is een 
exclusieve bevoegdheid van deze 
Kamer, de Senaat en de regering. Ik ben 
overigens van mening dat het nemen 
van beslissingen ook de enige manier is 
om zekerheid te creëren. 
Vandaar dat ik mijn oproep herhaal om 
volgende week effectief de wijziging 
van artikel 151 van de Grondwet en de 
wet op de politie goed te keuren. zodat 
ook de actoren al de zekerheid krijgen 
over het kader waarin zij zullen moeten 
opereren. Dan zullen wij aan deze 
hervormingen moeten voortwerken en 
zullen wij alles moeten doen om hierbij 
de samenwerking van eenieder te 
krijgen. Laten wij alvast dat moment 
van politieke verantwoordelijkheid 
aangrijpen en allen samen, na heel wat 
voorbereidend werk. zonder improvisa 
tie en niet in de overhaasting de 
voorstellen goedkeuren. (Applaus bij de 
meerderheid) 

Le président: La parole est à M. Didier 
Reynders. 

M. Didier Reynders (PRL-FDFJ: 
Monsieur le président, monsieur le 
premier ministre. madame la ministre, 
chers collègues, après quarante-huit 
heures de débat, je ne prolongerai pas 
inutilement cette discussion. 

Comme d'autres sur les bancs de 
l'opposition, je voudrais dire au premier 
ministre que nous aurions probablement 
pu l'applaudir s'il s'était limité à la 
dernière partie de sa réplique. Je ne 
reviendrai pas longuement sur les 
raisons qui font que nous n'accorderons 
pas la confiance demandée en ce qui 
concerne r analyse budgétaire faite par 
le gouvernement. 
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Didier Reynders 

Je ne reviendrai pas non plus sur la 
confirmation de notre volonté de 
poursuivre et de mener à bien. ensemble 
- comme vous l'avez dit -. un certain 
nombre de réformes en matière de 
justice et de polices, de droit de vote ou 
de nationalité. De plus. nous ne serons 
pas en reste lorsqu'il s'agira de définir - 
ce qui ne sera pas simple - une politique 
en matière de droit d'asile et 
d. immigration. 

C'est un honneur pour les formations 
politiques de l'opposition que de 
participer à de tels débats. 

En ce qui concerne la partie budgétaire 
de votre réplique. je voudrais faire deux 
remarques concrètes. 

La première concerne les questions qui 
ont été posées. Je peux comprendre que 
vous nous renvoyiez à des débats en 
commission, notamment en ce qui 
concerne l'analyse de la situation du 
ministère des Finances à l'égard cles 
communes. Nous y serons particulière 
ment attentifs en raison de l'ampleur 
des montants dont il est fait état, mais 
aussi parce que nous souhaiterions qu'à 
un moment donné, le ministre des 
Finances intervienne dans le débat 
budgétaire. 

Je ne sais pas de quelle manière il a 
participé à vos travaux. li n'a en tout 
cas pas participé aux nôtres. Et j'espère 
que dans les semaines à venir. nous 
pourrons également parler des problè 
mes financiers et budgétaires avec le 
nouveau ministre des Finances. Ce 
volet me paraît particulièrement 
important. 

Vous avez rappelé que les signaux 
budgétaires donnés sont très petits. Je 
les ai qualifiés de microscopiques. Cela 
étant. c'est d'autant plus microscopique 
au regard de l'ampleur des chiffres qui 
circulent en ce qui concerne les 
détournements éventuels de l'Etat au 
détriment des communes. Il faudra donc 
faire très rapidement la clarté à ce sujet. 
Mon autre remarque me paraît plus 
importante, monsieur le premier 
ministre. pour les mois et les années à 
venir. Comme souvent, et pas seulement 
sur la dernière partie de votre 
intervention. je trouve que vous avez 
été nettement meilleur dans votre 
réplique que dans la lecture, un peu 
rapide et triste, d'un texte que vous avez 
dû faire ratifier par le Conseil des 
ministres. 

M. Dehaene, premier ministre : Je 
n'aime pas les lectures! 

M. Didier Reynders (PRL-FDF) : Je 
crois que vous n'aimez pas non plus 
quand • , lectures proviennent d'un 

texte faisant l'objet d'un compromis au 
sein d'un Conseil des ministres. A titre 
de boutade, j'ai même eu l'envie tout à 
l'heure de vous demander si vous alliez 
faire approuver votre réponse. 

Ce qui me paraît intéressant, c'est que 
j'ai eu l'impression pendant un 
moment, en entendant votre réplique. 
que vous n'interveniez plus vraiment en 
tant que chef du gouvernement mais en 
partie en nous faisant part de réflexions 
personnelles. Mais je n · ai pas cru 
percevoir une approbation très large sur 
tous les bancs. 

Je voudrais revenir sur trois points 
débattus au cours de ces dernières 
quarante-huit heures. 

1. Le financement altern-: ..•. On a parlé 
de CSG et d'autres formules. Je vous 
répète que comme sur d'autres sujets, 
nous sommes prêts à débattre de ce type 
de problématique dans l'ensemble de la 
réforme de la sécurité sociale et de la 
politique de l'emploi. 

2. Vous nous avez dit que dans un autre 
cadre, dans une autre majorité, avec 
d'autres responsabilités, des mesures 
avaient été prises en matière de 
déplafonnement des cotisations socia 
les. Nous sommes prêts - je ne sais pas 
si c'est le cas de tous les groupes de 
votre majorité - à débattre de formules 
de plafonnement qui sont d'ailleurs à 
mon sens liées au tinancement 
alternatif. J'espère que ce sera possible. 

3. Enfin et surtout, monsieur le premier 
ministre, vous êtes revenu sur la 
problématique des charges salariales. Je 
comprends qu'au moment où vous 
renoncez à six mois de réduction de 
charges. soit à 7.8 milliards. vous 
changiez un peu de discours. Vous nous 
annoncez que ce n'est plus la méthode 
tout à fait prioritaire. Je peux le 
comprendre puisque vous I' abandon 
nez. Vous nous dites que ce n'est plus la 
seule méthode, que ce n'est même plus 
la plus importante. Vous renvoyez 
l'ensemble aux partenaires sociaux en 
disant qu'il leur appartient de réfléchir à 
des normes salariales. en ce compris le 
prohlème des charges patronales. 
Croyez-vous vraiment que l'abandon de 
la mesure de réduction des charges 
pendant six mois soit un signal positif 
pour les partenaires sociaux ? On a déjà 
vu la réaction sur le terrain. 

En conclusion, nous confirmons notre 
intention de participer à un certain 
nombre de réformes. Nous ne vous 
accordons évidemment pas notre 
confiance en ce qui concerne les 
éléments budgétaires. J'espère seule 
ment que dans les mois à venir, il sera 
encore possible de débattre d'un certain 
nombre d'orientations concrètes en ce 

qui concerne la politique de l'emploi, 
sans quoi, si je vous ai bien compris, si 
j" ai bien compris votre majorité, j'ai de 
plus en plus l'impression que nous 
aurons un mois de juillet 1999 
particulièrement chargé. 

De voorzitter : De heer Patrick Dewael 
heeft het woord. 

De heer Patrick Dewael, voorzitter van 
de VLD-fractie : Mijnheer de voorzitter, 
mijnheer de eerste minister. collega's, ik 
zal mij in mijn repliek tot één punt 
beperken. Ik verwijs naar de repliek die 
collega Daems vanop zijn bank heeft 
gegeven in verband met uw interes 
sante, vooralsnog persoonlijke. denk 
piste aangaande de wet-Dhoore. 

Ik zal mij beperken tot wat u hebt 
gezegd over de Europese richtlijnen. 
Toen ik vroeger, in de Vlaamse 
regering. bevoegd was voor Cultuur heb 
ik altijd een zeker wantrouwen 
gekoesterd ten aanzien van richtlijnen 
van de Europese Unie. 

Mijnheer de eerste minister. u weet 
beter dan wie ook dat het Verdrag nu 
eenmaal werd geconcipieerd vanuit 
economisch oogpunt. Even belangrijk 
voor de Europese Unie is dat de 
taalkundige en de culturele diversiteit 
kan bewaard blijven. 

Ik verwijs bijvoorbeeld naar de richtlijn 
"Televisie zonder grenzen" waartegen 
destijds door de Vlaamse regering 
protest werd aangetekend om de heel 
eenvoudige reden dat de Europese 
Commissie televisie maken 
beschouwde als een zuiver economi 
sche aangelegenheid. Als u een film 
moet maken in de Franse. de Engelse of 
de Nederlandse taal, is er wel degelijk 
een verschil in kostprijs. 

Ik zeg dit omdat ik denk dat de federale 
regering steken heeft laten vallen toen 
over het stemrecht voor EU-burgers 
werd onderhandeld. U kunt niet 
ontkennen dat de implementatie van een 
dergelijke richtlijn rekening moet 
houden met de specifieke taalkundige 
factoren die in een bepaalde lidstaat 
aanwezig zijn. 

Als men dat stemrecht zonder meer 
invoert, kunt u niet ontkennen dat de 
communautaire verhoudingen in Brus 
sel en de Rand kunnen worden 
scheefgetrokken. Bij de onderhandeling 
over die richtlijn had de federale 
regering eigenlijk meer uit de brand 
moeten slepen. Ik wil mij ook niet 
blindstaren - voor mij is dat geen fetisj - 
op de resolutie die terzake in het 
Vlaams Parlement werd goedgekeurd. 
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Patrick Dewael 

U zegt dat het stemrecht voor 
EU-burgers aan niets wordt gekoppeld. 
Ik vraag mij toch af waarom u dan wel 
aanvaardt dat het gekoppeld wordt aan 
andere zaken. 
Als het dan effectief wordt gekoppeld 
aan een versoepeling van de naturalisa 
tieprocedures. aan een versoepeling en 
een vereenvoudiging van de wetgeving 
inzake nationaliteit, dan maakt mij dat 
echt ongerust. 

Ik we~! niet of het een '.'slip of the 
tongue was. maar op het emde van uw 
betoog had u het niet alleen over het 
stemrecht voor EU-onderdanen maar 
ook over het stemrecht voor vreemde 
lingen. 
De koppeling van het stemrecht voor 
EU-onderdanen aan een versoepeling 
van de naturalisatieprocedure enerzijds 
maar ook het geheel in de context van 
een open grondwetsherziening ander 
zijds - waarna het effectief mogelijk 
wordt om het stemrecht voor vreemde 
lingen niet meer via een grondwetswij 
ziging maar via een gewone wetswijzi 
ging in te voeren - is voor mijn fractie 
de hoofdreden waarom wij artikel 8 
onmogelijk kunnen goedkeuren. 
Ik wil mij positief opstellen ten aanzien 
van de EU-onderdanen, maar stemrecht 
zal voor de VLD-fractie altijd 
gekoppeld zijn aan het staatsburger 
schap. Dat kan het Belgische staatsbur 
gerschap zijn. dat kan een Europees 
staatsburgerschap worden. Als men ons 
evenwel iets door de strot wil duwen, 
met name het openzetten van de deur 
voor het zonder meer invoeren van 
stemrecht voor migranten, zult u de 
VLD-fractie altijd op uw weg vinden. 

Le président : La parole est à Mme 
Marguerite Bastien. 

Mme Marguerite Bastien (indép.): 
Monsieur le président. le Front nouveau 
de Belgique votera bien évidemment la 
méfiance à l'égard du gouvernement et, 
en particulier, sur trois points. 
1. Le gouvernement annonce son 
intention de participer à une éventuelle 
action en Yougoslavie. 
J'attire l'attention de mes collègues sur 
le fait qu'il ne s'agit pas d'une action 
humanitaire, avec l'accord du pays 
concerné, mais d'une véritable guerre. 
Monsieur le premier ministre, vous 
envisagez réellement d'attaquer la 
Yougoslavie avec des chasseurs 
bombardiers F-16. 
J'ai posé la question et je n'ai pas reçu 
de réponse. Sur quelle base légale 
allez-vous déclarer la guerre à la 
Yougoslavie ? Avez-vous l'accord du 

Parlement belge? Non. Avez-vous un 
mandat des Nations unies, dans le cadre 
d'une opération de l'OTAN'? Non, car 
il y a un veto de la Russie. 
Het tweede punt slaat op de invoering 
van stemrecht voor Europeanen. Ik blijf 
vaststellen dat de FDF-PRL. met 
medeplichtigheid van eerste minister 
Dehaene, een ware strategie heeft 
uitgedokterd die de politieke verdwij 
ning van de Vlamingen in Brussel 
inhoudt. mét massale naturalisaties en 
mét de invoering van het stemrecht voor 
Europeanen. De tandem FDF-Dehaene 
heeft een ware Endlôsung of solution 
finale voor de Vlamingen in Brussel 
beda1:ht. 
Uiteraard blijft het Nieuw Front van 
België gekant tegen ieder. · .. ,, 111 van 
stemrecht voor vreerndc.mgen in ons 
land. 
Dernier point : vous dites que vous 
poursuivrez la politique d'asile dans le 
respect de la Convention de Genève. 
Le Front nouveau de Belgique estime 
que la Convention de Genève ne mérite 
pas un tel respect parce que 87% des 
réfugiés en Belgique. selon les chiffres 
officiels, sont de faux réfugiés. 
Le Front nouveau de Belgique propose 
donc la réintroduction de la clause 
géographique, qui se trouve à r article 
Ier de la Convention de Genève et qui 
permet aux pays signataires de 
n'accueillir de réfugiés qu'en prove 
nance des pays limitrophes, et donc des 
pays européens. 

Adoption de l'ordre du jour 
Goedkeuring van de agenda 
Le président : Nous devons nous 
prononcer sur le projet d'ordre du jour 
que vous propose la conférence des 
présidents. 
Pas d'observation? (Non) La proposi 
tion est adoptée. 
Wij moeten ons thans uitspreken over 
de ontwerp-agenda die de conferentie 
van voorzitters u voorstelt. 
Geen opmerkingen? (Nee) Het voorstel 
is aangenomen. 

Inoverwegingneming 
van voorstellen 
Prise en considération 
de propositions 

De voorzitter : Aan de orde is de 
inoverwegingneming van een reeks 
voorstellen waarvan de lijst als bijlage 
gaat. 

Ik stel u ook 
wetsvoorstellen 
nemen: 

voor de volgende 
111 overweging te 

- wetsvoorstel (de heren Joos Wauters 
en Thierry Detienne) tot regeling van de 
tewerkstelling op zondag van werkne 
mers in winkelbedrijven ( nr. 1642/ I ): 
verzonden naar de commissie voor de 
Sociale Zaken 

wetsvoorstel (de heer Servais 
Verherstraeten) betreffende de bestraf 
fing van doodslag gepleegd om diefstal 
of afpersing te vergemakkelijken of om 
de straffeloosheid ervan te verzekeren 
(nr. 1643/1): 
Verzonden naar de commissie Foor de 
Justitie 

- wetsvoorstel (de heer Renaat Landuyt) 
houdende wijziging, wat het tuchtrecht 
voor de leden van de rechterlijke orde 
betreft, van het Gerechtelijk Wetboek 
(nr. 1666/1 ). 
verzonden naar de commissie voor de 
Justitie 
Geen bezwaar ? (Nee) 

De inoverwegingneming is aangeno 
men. 
L'ordre du jour appelle la prise en 
considération d'une série de proposi 
tions dont la liste est reprise en annexe. 
Je vous propose également de prendre 
en considération les propositions de loi 
suivantes: 
- proposition de loi (MM. Joos Wauters 
et Thierry Detienne) réglementant 
l'occupation des travailleurs Ic diman 
che dans les magasins (n° 1642/1 ): 
Renvoi à la commission des A..ffaire.1· 
sociales 

proposition de loi ( M. Servais 
VerherstraetenJ relative à la répression 
du meurtre commis pour faciliter le vol 
ou I' extorsion ou pour en assurer 
l'impunité (11° 1643/1 ): 
Renvoi à la co111111issio11 de la Justice 

- proposinon de loi (M. Renaat 
Landuyt) modifiant le Code judiciaire 
en ce qui concerne le régime 
disciplinaire applicable aux membres de 
l'ordre judiciaire (11° 1666/1). 
Renvoi à la commission de la Justice 
Pas d'observation ·1 (Non) 

La prise en considération est adoptée. 

Demandes d'urgence 
Urgentieverzoeken 
Mme Pierrette Cahay-André (PSC): 
Monsieur le président, je demande la 
parole pour une demande d'urgence. 
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Le président : Vous avez la parole. 
madame. 

Mme Pierrette Cahay-Andrê (PSC): 
Monsieur le président. en ce qui 
concerne la proposition de loi 
n 1775/l. relative à la création d'un 
Comité national de l'allaitement 
maternel. je sollicite l'examen 
d'urgence. 

Le président : Nous devons nous 
prononcer sur cette demande d'urgence. 

Wij moeten ons uitspreken over dat 
urgentieverzoek. 

Quelqu'un dernande-t-il la parole? 
(/11011) 

Vraagt iemand het woord ? (Nee) 

Nous votons par assis et levé sur la 
demande d'urgence. 

Wij stemmen hij zitten en opstaan over 
het urgentieverzoek. 

- Mise t111.r rnix par assis et levé. la 
demande d'urgence es/ adoptée à 
/ ·111ra11i111ité. 

- Het urgentieverzoek wordt hij zitten en 
opstaan eenparig aangenomen. 

De voorzitter : Overeenkomstig artikel 
40. 1 bis van het Reglement van de 
Kamer vraagt de regering de spoedbe 
handeling voor het wetsontwerp 
houdende goedkeuring van het samen 
werkingsakkoord tussen de federale 
Staat. de Gemeenschappen en de 
Gewesten betreffende de bestendiging 
van het armoedebeleid, ondertekend te 
Brussel op 5 mei 1998. nr. 1713/1. 

Conformément à l'article 40. 1 bis du 
Règlement de la Chambre. le gouverne 
ment demande l'urgence pour le projet 
Je loi portant approbation de l'accord 
de coopération entre l'Etat fédéral, les 
communautés et les régions relatif à la 
continuité de la politique en matière de 
pauvreté, signé à Bruxelles le 5 mai 
1998. n° 1713/1. 

Wij moeten ons uitspreken over dat 
urgentieverzoek. 

Nous devons nous prononcer sur cette 
demande d'urgence. 

Vraagt iemand het woord? (Nee) 

Quelqu'un dernande-t-il la parole? 
(Non) 

Wij stemmen bij zitten en opstaan over 
het urgentieverzoek. 

Nous votons par assis et levé sur la 
demande d'urgence. 

- Het ureenüevertoek word! bij zitten en 
opstaa eenparig aangenomen. 

- Mise aux voix par assis el levé, la 
demande d'urgence est adoptée à 
l 'unanimité. 

Vervanging van een lid 
van het Europees Parlement 

Remplacement d'un membre 
du Parlement européen 

De voorzitter : De het ~ 1 :. •.• i- Vande 
meulebroucke, lid ,·u11 het Europees 
Parlement, verkozen in België. heeft 
aan de voorzitter van het Europees 
Parlement zijn ontslag aangeboden met 
ingang van 15 oktober 1998. 

De opvolger die in aanmerking komt 
om hem te vervangen is de heer Bert 
Anciaux. De verkiezing van deze laatste 
als plaatsvervangend lid van het 
Europees Parlement werd tijdens de 
plenaire vergadering van 23 juni 1994 
goedgekeurd. 

Bij brief van 13 oktober 1998 brengt de 
heer Bert Anciaux de voorzitter van de 
Kamer van volksvertegenwoordigers op 
de hoogte van het feit dat hij afziet van 
de uitoefening van zijn mandaat als lid 
van het Europees Parlement. 

De tweede opvolger die in aanmerking 
komt om de heer Vandemeulebroucke te 
vervangen is mevrouw Nelly Maes. 

De verkiezing van mevrouw Nelly 
Maes als plaatsvervangend lid van het 
Europees Parlement werd tijdens de 
plenaire vergadering van 23 juni 1994 
goedgekeurd. 

Bij brief van 15 oktober 1998 heeft 
mevrouw Nelly Maes haar ontslag 
aangeboden als lid van het Vlaams 
Parlement. 

De betrokkene vervult heden nog altijd 
de verkiesbaarheidsvoorwaarden voor 
zien door de artikelen I en 41 van de 
wet van 23 maart 1989 betreffende de 
verkiezing van het Europees Parlement. 

Ik stel u derhalve voor mevrouw Nelly 
Maes voor te dragen als vast lid van het 
Europees Parlement. 
Geen bezwaar ? (Nee/ 

Aldus wordt besloten. 

M. Jaak Vanderneulebroucke, membre 
du Parlement européen, élu en 
Belgique, a adressé sa démission au 
président du Parlement européen, avec 
effet au 15 octobre 1998. 

Le suppléant, appelé à le remplacer, est 
M. Bert Anciaux. L'élection de ce 
dernier comme membre suppléant du 
Parlement européen a été validée au 
cours de la séance du 23 juin 1994. 

Par lettre du 13 octobre 1998, M. Bert 
Anciaux informe le président de la 
Chambre des représentants du fait qu'il 
renonce à l'exercice de son mandat de 
membre du Parlement européen. 

La deuxième suppléante, appelée à 
remplacer M. Jaak Vanderneulebroucke, 
est Mme Nelly Maes. 

L'élection de Mme Nelly Maes comme 
membre suppléant du Parlement 
européen a été validée au cours de la 
séance du 23 juin 1994. 

Par lettre du 15 octobre 1998. Mme 
Nelly Maes a donné sa démission 
comme membre du Parlement flamand. 

L'intéressée remplit toujours à ce jour 
les conditions d'éligibilité prévues par 
les articles I et 41 de la loi du 23 mars 
1989 relative à l'élection du Parlement 
européen. 

Je vous propose par conséquent de 
proposer Mme Nelly Maes comme 
membre effectif du Parlement européen. 
Pas d'observation? (Non) 

Il en sera ainsi. 

Eloges funèbres 

Rouwhulden 

Le président (devant l'assembler 
debout /voorde staande vergadering} : 
La Chambre a appris avec regret le 
décès de M. Charles Minet. député de 
l'arrondissement de Liège de 1991 à 
1995. 

J'ai, en votre nom. adressé nos plus 
sincères condoléances f> la famille. 

Jan Piers is op 9 oktober jongstleden 
overleden op achtenzeventigjarige leef 
tijd. 

Hij werd in 1920 in Oostende geboren 
waar hij ruim twintig jaar burgemeester 
was. Spoedig werd hij er een populaire 
en graag geziene figuur. 

Jan Piers vertegenwoordigde voor de 
CVP in onze vergadering het arrondis 
sement Veurne-Diksmuide-Oostende 
van 1949 tot 1954 en van 1958 tot 1965. 
Nadien werd hij senator. Zijn 
belangstelling voor de buitenlandse 
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président 

handel. de openbare werken, het 
toerisme alsmede de kustproblemen 
waren de voornaamste prioriteiten in 
zijn politiek engagement. 
ln 1 %6. bij de vorming van de eerste 
regering van Paul Vanden Boeynants. 
werd hij minister-staatssecretaris voor 
het Openbaar Ambt en voor het 
Toerisme. 
En votre nom. j · ai présenté à madame 
Piers les condoléances émues de notre 
assemblée. 
Op 2 augustus 1998 heeft minister van · 
Staat en oud-senaatvoorzitter Edward 
Leemans ons verlaten. 
In 1991 mocht hij bij zijn emeritaat als 
hoogleraar een "liber amicorum" in 
ontvangst nemen dat de titel draagt 
"Tussen sociologie en beleid". Geen 
hetere titel kon worden bedacht om het 
levenswerk te omschrijven van de man 
die als Ward Leemans werd aangespro 
ken. Op deze beide vlakken heeft hij 
immers het beste van zichzelf gegeven 
en een markante plaats ingenomen. 
Ward Leemans werd in 1926 te 
Hoboken geboren. waar hij trouwens 
als "werkstudent avant-la-lettre" een 
jaar als elektricien zou werken, Dit 
reële contact met de arbeiderswereld en 
zijn persoonlijke inzet in de KAJ 
rangen zouden hem blijvend tekenen. 
Zij verklaren tevens waarom hij heel 
zijn leven begaan is geweest met de 
problematiek van de tewerkstelling. 
Na de oorlog voltooide hij zijn 
middelbare studies en belandde in de 
Katholieke Universiteit te Leuven waar 
hij op schitterende wijze doctoreerde 
met een proefschrift over "Sociale 
klassen en sociale stratificatie" en 
meteen assistent sociologie werd. 
Nadien werkte hij een paar jaar in de 
studiedienst van het ACV alvorens in 
1957 naar Nederland te worden 
geroepen om er een fulltime leerop 
dracht te krijgen en het nieuw 
sociologisch instituut van de universi 
teit te Nijmegen op te starten. Jarenlang 
zou hij dat instituut bezielen. 
In Nijmegen werkte hij ook samen met 
de Nederlandse staatsman professor 
Beet. die er onder meer bestuursrecht 
doceerde. Het is niet uitgesloten dat 
daar de oorsprong ligt van zijn 
belangstelling voor de politiek. 
En 1963, il revint à Louvain pour y 
enseigner la sociologie. A peine 
nommé, il allait mettre au point de 
nouvelles méthodes de recherche en 
sciences sociales, notamment dans le 
domaine de la promotion sociocultu 
relle et de l'aide sociale. 
En 1965, il fut désigné pour assurer la 
coprésidence de la commission chargée 
d'étudier )',,~;neux problème de la 

scission de l'université de Louvain. Par 
la suite, il se vit confier la fonction tout 
aussi délicate de commissaire général 
de la KUL-UCL. 

En 1973, il succéda à Gaston Eyskens 
en qualité de sénateur, avant de devenir, 
deux ans plus tard. président du groupe 
CVP. 

Après le décès inopiné de Robert Van 
de Kerckhove, au début de 1980, Ward 
Leemans fut élu vingt-quatrième 
président du Sénat. li devait exercer 
cette haute fonction jusqu'à Ia fin de 
1988. 

Le Sénat gardera de Ward Leemans 
l'image d'un président calme, compré 
hensif et s'efforçant inlassablement de 
concilier les positions des p•-~ et des 
autres. 

Af en toe. wanneer het werkelijk nodig 
was. kwam hij in verzet, onder meer als 
hij aanvoelde dat de werking van de 
instelling die hij belichaamde, werd 
aangetast. Herhaaldelijk drong hij erop 
aan dat de taak van de Senaat zou 
worden herdacht. 

Ward Leemans pleitte ook steeds voor 
een overheveling van goed afgebakende 
bevoegdheden naar de deelgebieden. 
maar het bleef zijn rotsvaste overtuiging 
dat alleen een sterke centrale Staat bij 
machte was onze grondrechten funda 
menteel te vrijwaren. 

Ward Leemans was een bedachtzaam en 
plichtbewust politicus. De Koning 
benoemde hem in 1984 tot minister van 
Staat. 

Zijn bescheidenheid belette hem niet 
zich sterk persoonlijk te engageren in 
sociale initiatieven. 

Hij was vooral een edel en gevoelig 
mens wiens nagedachtenis wij in ere 
zullen houden. 

Namens de Kamer van volksvertegen 
woordigers betuig ik de familie mijn 
welgemeende deelneming. 

Le président : La parole est au premier 
ministre. 

M. Dehaene, premier ministre : Mon 
sieur le président. chers collègues. au 
nom du gouvernement, je m • associe à 
l'hommage que vous avez rendu à 
M. Charles Minet et aux condoléances à 
sa famille et à son groupe. 

Jan Piers was een belangrijke 
burgervader van Oostende en een grote 
voorstander van de gemeentelijke 
autonomie. 

Il n'accepta de quitter cette fonction à 
Ostende que pour prendre la charge 
d'une autre de ses passions, le tourisme. 
Dans ces deux fonctions, il s'est engagé 
à fond. 

Namens de regering betuig ik mijn 
medeleven aan mevrouw Piers en aan 
de familie. 

Mijnheer de voorzitter. namens de 
regering wens ik mij tevens aan te 
sluiten bij de hulde die u bracht ter 
nagedachtenis van minister van Staat en 
erevoorzitter van de Senaat. Ward 
Leemans en mijn medeleven te betuigen 
aan mevrouw Leemans en aan de 
familie. 

Ward Leemans was niet alleen een 
groot socioloog, maar vooral een 
geëngageerd socioloog. Hij engageerde 
zich zowel in de arbeidersbeweging als 
in de politiek. 

Il n'a jamais rien renié de ses débuts 
dans les rangs de la JOC et du 
Mouvement ouvrier chrétien. Toute sa 
vie, il s'est préoccupé du bien-être des 
travailleurs et des plus démunis, 
particulièrement des handicapés. 

- La Chambre observe une minute de 
silence. 

- De Kamer neemt een minuut stilte in 
acht. 

Stemmingen 

Votes 

De voorzitter : Aan de orde is de 
stemming over de vertrouwensmotie 
ingediend door dt: eerste minister tot 
besluit van de verklaring van de 
regering over haar algemeen beleid. 

L'ordre du jour appelle le vote sur la 
motion de confiance déposée par le 
premier ministre à l'issue de la 
déclaration du gouvernernen. sur sa 
politique générale. 

Quelqu'un demande-t-il la parole pour 
une explication de vote? (Non) 

Vraagt iemand het woord voor een 
stemverklaring'? (Nee) 

Begin van de stemming/ Début du vote. 

Heeft iedereen gestemd en zijn stem 
gecontroleerd ? / Tout le monde a-t-il 
voté et vérifié son vote ? 

Einde van de stemming / Fin du vote. 
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voorzitter 

Uitslag van de stemming / Résultat du 
vote. 

tstrmming/vot« /) 

Oui 83 Ja 
Non 6/ Nee 
Ah.,·1e111it111s () 011tlw11di11ge11 
To1ul 144 To/aal 

La motion de confiance est adoptée. 
De venrouwensmotie is aangenomen. 

Aan de orde is de stemming over de 
moties ingediend tot besluit van de 
interpellatie van mevrouw Annemie 
Van de Casteele over "de regionale 
verschillen in de financiering van de 
buitenschoolse kinderopvang" 
(nr. 1979) 

(gehouden in de openbare vergadering 
van de commissie voor de Sociale 
Zaken van 14 juli 1998). 

Twee moties werden ingediend 
t nr. 2:i/J58) : 
- een motie van aanbeveling werd 
ingediend door mevrouw Annemie Van 
de" Casteele en de heer Jef Valkeniers: 
- een eenvoudige motie werd ingediend 
door mevrouw Colette Burgeon en de 
heren Jan Lenssens, Hans Bonte en 
Joseph Arens. 
Daar de eenvoudige motie van 
rechtswege voorrang heeft. breng ik 
deze motie in stemming. 
L'ordre du jour appelle le vote sur les 
motions déposées en conclusion 
de lïnterpellation de Mme Annemie 
Van de Casteele sur "les différences 
entre les régions en ce qui concerne le 
financement des garderies extrascolai 
res" (n° 1979) 

(développée en réunion publique de la 
commission des Affaires sociales du 
14 juillet 1998). 

Deux motions ont été déposées 
(11° 25/358) : 

- une motion de recommandation a été 
déposée par Mme Annemie Van de 
Casteele et M. Jef Valkeniers: 
- une motion pure et simple a été 
déposée par Mme Colette Burgeon et 
MM. Jan Lenssens, Hans Bonte et 
Joseph Arens. 
La motion pure et simple ayant la 
priorité de droit. je mets cette motion 
aux voix. 
Begin van de stemming/ Début du vote. 
Heeft iedereen gestemd en zijn stem 
gecontroleerd ? / Tout le monde a-t-il 
voté et · · 'ifié son vote '? 

Einde van de stemming / Fin du vote. 
Uitslag van de stemming / Résultat du 
vote. 

(stemming/vote 2) 

Oui 83 Ja 
Non 52 Nee 
Abs1e111io11s 9 Onthoudingen 
To/a/ 144 To1aal 

De eenvoudige motie is aangenomen. 
Bijgevolg vervalt de motie van 
aanbeveling. 

La motion pure et simple est adoptée. 
Par conséquent, la motion de recom 
mandation est caduque. 

La parole est à M. Olivier Deleuze. 

M. Olivier Deleuze (EC0L0-AGALEV1: 
Monsieur le président, le parti 
Ecolo-Agalev s'est abstenu sur cette 
motion pure et simple car nous 
considérons qu'elles sont une façon 
triviale d'éviter les débats. 

Le président: L'ordre du jour appelle 
le vote sur les motions déposées en 
conclusion de l'interpellation de 
M. Denis D'hondt sur "l'organisation 
des services d'incendie" (n° 1962) 

(développée en réunion publique de la 
commission de l'Intérieur. des Affaires 
générales et de la Fonction publique du 
15 juillet 1998). 

Deux motions ont été déposées 
(n° 25/359) : 
- une motion de recommandation a été 
déposée par MM. Denis D'hondt, Tony 
Smets et Willy Cortois; 
- une motion pure et simple a été 
déposée par MM. Pieter De Crern. 
Robert Delathouwer, Richard Biefnot et 
Roger Lespagnard. 
La motion pure et simple ayant la 
priorité de droit. je mets cette motion 
aux voix. 
Aan de orde is de stemming over de 
moties ingediend tot besluit van de 
interpellatie van de heer Denis D'hondt 
over "de organisatie van de brandweer 
diensten" (nr. 1962) 
(gehouden in de openbare vergadering 
van de commissie voor de Binnenlandse 
Zaken. de Algemene Zaken en het 
Openbaar Ambt van 15 juli 1998). 

Twee moties werden ingediend 
( nr. 25/359) : 
- een motie van aanbeveling werd 
ingediend door de heren Denis D'hondt, 
Tony Smets en Willy Cortois; 

- een eenvoudige motie werd ingediend 
door de heren Pieter De Crem. Robert 
Delathouwer. Richard Biefnot en Roger 
Lespagnard. 

Daar de eenvoudige motie van 
rechtswege voorrang heeft, breng ik 
deze motie in stemming. 

Begin van de stemming/ Début du vote. 

Heeft iedereen gestemd en zijn stem 
gecontroleerd? / Tout le monde a-t-il 
voté et vérifié son vote ? 

Einde van de stemming / Fin du vote. 

Uitslag van de stemming / Résultat du 
vote. 

(stemming/vote 3) 

Oui 83 Ja 
Non 52 Nee 
Abstentions 9 0111houdi11Re11 
Total 144 Totaal 

De eenvoudige motie is aangenomen. 
Bijgevolg vervalt de motie van 
aanbeveling. 

La motion pure et simple est adoptée. 
Par conséquent. la motion de recom 
mandation est caduque. 

L'ordre du jour appelle le vote sur les 
motions déposées en conclusion des 
interpellations de : 

- M. Hugo Van Dienderen sur "les 
essais nucléaires effectués par l'Inde, la 
réplique du Pakistan et la responsabilité 
de la Belgique" (n° 1912) 

- M. Alfons Borginon sur "les sanctions 
à la suite des essais nucléaires de 
l'Inde" (n? 1914) 

- M. Francis Van den Eynde sur "les 
essais nucléaires en Inde et les sanctions 
auxquelles ils pourraient donner lieu" 
(11° 1917) 

(développées en réunion publique de la 
commission des Relations extérieures 
du 15 juillet 1998). 

Trois motions ont é:.: déposées 
(n° 25/360) : 

- une première motion de recommanda 
tion a été déposée par MM. Francis Van 
den Eynde et Luc Sevenhans: 

- une deuxième motion de recomman 
dation II été déposée par M. Hugo Van 
Dienderen et Mme Martine Schüttrin 
ger: 

- une motion pure et simple a été 
déposée par Mmes Suzette Verhoeven 
et Lisette Croes et MM. Albert Gehlen 
et Patrick Moriau. 
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La motion pure el simple ayant la 
priorité de droit. je mets celte motion 
aux voix. 

Aan de orde is de stemming over de 
moties ingediend 101 besluit van de 
interpellaties van: 
- de heer Hugo Van Diendereu over "de 
Indiase kernproeven, de Pakistaanse 
repliek en de Belgische verantwoorde 
lijkheid" (nr. 1912) 
- de heer Alfons Borginon over "de 
sancties naar aanleiding van de 
kernproeven in India" (nr. 1914) 
- de heer Francis Van den Eynde over 
"de kernproeven in India en de 
eventuele sancties die hierop zullen 
volgen" t nr. 1917) 
(gehouden in de openbare vergadering 
van de commissie voor de Buitenlandse 
Betrekkingen van 15 juli 1998) 
Drie moties werden ingediend (nr. 
25/360) : 
- een eerste motie van aanbeveling werd 
ingediend door de heren Francis Van 
den Eynde en Luc Sevenhans: 
- een tweede motie van aanbeveling 
werd ingediend door de heer Hugo Van 
Dienderen en mevrouw Martine 
Schüuringer: 
- een eenvoudige motie werd ingediend 
door mevrouw Suzette Verhoeven en 
mevrouw Lisette Croes en de 
heren Alben Gehlen en Patrick Moriau, 
Daar de eenvoudige motie van 
rechtswege voorrang heeft, breng ik 
deze motie in stemming. 
Begin van de stemming/ Début du vote. 
Heeft iedereen gestemd en zijn stem 
gecontroleerd ? / Tout le monde a-t-il 
voté et vérifié son vote '1 

Einde van de stemming / Fin du vote. 
Uitslag van de stemming / Résultat du 
Hile. 

(s/e111111i11g/1·01e 4) 

Oui 83 Ja 
No11 52 Nee 
A/Js1e111io11s 9 Onthoudingen 
Tora/ 144 Totaal 

De eenvoudige motie is aangenomen. 
Bijgevolg vervallen de moties van 
aanbeveling. 
La motion pure et simple est adoptée. 
Par conséquent, les motions de 
recommandation sont caduques. 

L'ordre du jour appelle le vote sur les 
motions déposées en conclusion des 
interpellations de : 

M. Geert Bourgeois sur "la 
nomination de six conseillers à la Cour 
de cassation" (n° 1991) 

- M. Bart Laerernans sur "la nomination 
d'un conseiller à la Cour de cassation" 
(n° 1992) 

- M. Frans Lozie sur "la nomination de 
M. Batselé en tant que conseiller à la 
Cour de cassation et ses conséquences 
sur I' indépendance de cette juridiction" 
(n" 1993) 

(développées en réunion publique de la 
commission de la Justice du 10 
septembre 1998). 

Deux motions ont été déposées (n'' 
25/361 l: 

- une motion de recornrnando.ic .. a été 
déposée par MM. Geert oourgeois et 
Frans Lozie: 

- une motion pure el simple a été 
déposée par MM. Yvon Harmegnies. 
Renaat Landuyt et Jo Vandeurzen. 

La motion pure et simple ayant la 
priorité de droit. je mets cette motion 
aux voix. 

Aan de orde is de stemming over de 
moties ingediend tot besluit van de 
interpellaties van : 

- de heer Geert Bourgeois over "de 
benoeming van zes raadsheren bij het 
Hof van Cassatie" ( nr. 1991 ) 

- de heer Bart Laeremans over "de 
benoeming van een raadsheer bij het 
Hof van Cassatie" ( nr. 1992) 

- de heer Frans Lozie over "de 
benoeming van de heer Batselé tot 
raadsheer bij het Hof van Cassatie en de 
gevolgen ervan voor de onafhankelijk 
heid van dit Hof" (nr. 1993) 

(gehouden in de openbare vergadering 
van de commissie voor de Justitie van 
10 september 1998). 

Twee moties werden 
(nr. 25/361) : 

- een motie van aanbeveling werd 
ingediend door de heren Geert 
Bourgeois en Frans Lozie; 

ingediend 

- een eenvoudige motie werd ingediend 
door de heren Yvon Harrnegnies, 
Renaat Landuyt en Jo Vandeurzen. 

Daar de eenvoudige motie van 
rechtswege voorrang heeft, breng ik 
deze motie in stemming. 
Mag de uitslag van de vorige stemming 
ook gelden voor deze stemming'! (Ja) 

Peut-on considérer que le résultat du 
vote précédent est valable pour 
celui-ci ? (Oui) 

(vote/stemming 4) 
De eenvoudige motie is aangenomen, 
Bijgevolg vervalt de motie van 
aanbeveling. 
La motion pure et simple est adoptée. 
Par conséquent, la motion de recom 
mandation est caduque. 

Aan de orde is de stemming over de 
moties ingediend tot besluit van de 
interpellaties van : 

- de heer Geert Bourgeois over "de 
benoeming van de heer Piret tot 
procureur-generaal bij het Hof van 
Cassatie" (nr. 1994) 

- de heer Bart Laeremans over "de 
benoeming van de heer Piret tot 
procureur-generaal bij het Hof van 
Cassatie" (nr. 1999) 

(gehouden in de openbare vergadering 
van de commissie voor de Justitie van 
10 september 1998). 

Twee moties werden ingediend 
(nr. 25/362) : 

- een motie van aanbeveling werd 
ingediend door de heer Geert Bour 
geois: 

- een eenvoudige motie werd ingediend 
door de heren Yvon Harmegnies. 
Renaat Landuyt en Jo Vandeurzen. 

Daar de eenvoudige motie van 
rechtswege voorrang heeft. breng ik 
deze motie in stemming. 

L'ordre du jour appelle le vote sur les 
motions déposées en conclusion des 
interpellations de : 

M. Geert Bourgeois 
nomination de M. Piret en 
procureur général près la 
cassation" (n° 1994) 

- M. Bart Laeremans sur "la nomination 
de M. Piret en tant que procureur 
général près la Cour de cassation" 
(n° 1999) 

sur "la 
tant que 
Cour de 

(développées en réunion publique de la 
commission de la Justice du 
10 septembre 1998 ). 

Deux motions ont été déposées 
(n° 25/362) : 

- une motion de recommandation a été 
déposée par M. Geert Bourgeois; 

- une motion pure et simple a été 
déposée par MM. Yvon Harmegnies, 
Renaat Landuyt et Jo Vandeurzen. 

La motion pure et simple ayant la 
priorité de droit, je mets cette motion 
aux voix. 

Begin van de stemming/ Début du vote. 
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président 

Heeft iedereen gestemd en zijn stem 
gecontroleerd? / Tout le monde a-t-il 
voté et vérifié son vote ? 

Einde van de stemming / Fin du vote. 

Uitslag van de stemming / Résultat du 
vote. 

(.1·1e111111ing/l'{}te 5) 

Oui 
Non 
Ahstentions 
Towl 

84 

144 

Ja 
5/ Nee 
9 Onthoudingen 

Totaal 

De eenvoudige motie is aangenomen. 
Bijgevolg vervalt de motie van 
aanbeveling. 

La motion pure et simple est adoptée. 
Par conséquent, la motion de recom 
mandation est caduque. 

Aan de orde is de stemming over de 
moties ingediend tot besluit van de 
interpellaties van : 

- mevrouw Annemie Van de Casteele 
over "het rapport van de Raad van 
Europa over de Brusselse rand" 
( nr. 2002) 

- de heer Bart Laeremans over "de 
goedkeuring van het rapport Columberg 
door de commissie 'Juridische Vraag 
stukken' van de Raad van Europa" 
(nr. 2006) 
- de heer Willy Cortois over "de 
draagwijdte van het Columberg 
rapport" (nr. 20IO) 

(gehouden in de openbare vergadering 
van de commissie voor de Binnenlandse 
Zaken. de Algemene Zaken en het 
Openbaar Ambt van 16 september 
1998). 

Twee moties werden ingediend 
( nr. 25/363) : 
- een motie van aanbeveling werd 
ingediend door de heer Bart Laeremans; 
- een eenvoudige motie werd ingediend 
door de heren Dirk Pieters, José Canon 
en Patrick Van Gheluwe. 

Daar de eenvoudige motie van 
rechtswege voorrang heeft. breng ik 
deze motie in stemming. 

L'ordre du jour appelle le vote sur les 
motions déposées en conclusion des 
interpellations de : 

- Mme Annemie Van de Casteele sur "le 
rapport du Conseil de l'Europe relatif à 
la périphérie bruxelloise" (n° 2002) 
- M. Bart Laeremans sur "l'adoption du 
rapport Columberg par la commission 
des Questions juridiques du Conseil de 
l'Europe" /n° 2006) 

- M. Willy Cortois sur "la portée du 
rapport Columberg" (n° 20IO) 
(développées en réunion publique de la 
commission de l'Intérieur, des Affaires 
générales et de la Fonction publique du 
16 septembre 1998). 
Deux motions ont été déposées 
(n° 25/363): 
- une motion de recommandation a été 
déposée par M. Bart Laeremans; 
- une motion pure et simple a été 
déposée par MM. Dirk Pieters, José 
Canon et Patrick Van Gheluwe. 
La motion pure et simple ayant la 
priorité de droit, je mets cette motion 
aux voix. 
Begin van de stemming/ Dé .. u, ~ ..• vote. 

Heeft iedereen gestemd en zijn stem 
gecontroleerd ? / Tout le monde a-t-il 
voté et vérifié son vote ? 
Einde van de stemming / Fin du vote. 
Uitslag van de stemming / Résultat du 
vote. 

(stemming/vote 6) 

Oui 83 Ja 
Non 52 Nee 
Abstentions 9 Onthoudingen 
Total /44 Totaal 

De eenvoudige motie is aangenomen. 
Bijgevolg vervalt de motie van 
aanbeveling. 
La motion pure et simple est adoptée. 
Par conséquent, la motion de recom 
mandation est caduque. 

Aan de orde is de stemming over de 
moties ingediend tot besluit van de 
interpellatie van de heer Francis Van 
den Eynde over "de verlaging van de 
seksuele meerderjarigheid" (nr. 1972) 
(gehouden in de openbare vergadering 
van de commissie voor de Justitie van 
28 september 1998 ). 
Twee moties werden ingediend 
(nr. 25/364): 
- een motie van aanbeveling werd 
ingediend door de heer Francis Van den 
Eynde; 
- een eenvoudige motie werd ingediend 
door de heren Yves Leterme en Renaat 
Landuyt. 
Daar de eenvoudige motie van 
rechtswege voorrang heeft, breng ik 
deze motie in stemming. 
L'ordre du jour appelle le vote sur les 
motions déposées en conclusion 
de l'interpellation de M. Francis Van 
den Eynde sur "l'abaissement de l'âge 
de la majorité sexuelle" (n° 1972) 

(développée en réunion publique de la 
commission de la Justice du 28 sep 
tembre 1998). 

Deux motions ont été déposées 
(n° 25/364): 

- une motion de recommandation a été 
déposée par M. Francis Van den Eynde; 
- une motion pure et simple a été 
déposée par MM. Yves Leterme et 
Renaat Landuyt. 

La motion pure et simple ayant la 
priorité de droit, je mets cette motion 
aux voix. 

Begin van de stemming/ Début du vote. 

Heeft iedereen gestemd en zijn stem 
gecontroleerd? / Tout le monde a-t-il 
voté et vérifié son vote '? 
Einde van de stemming / Fin du vote. 

Uitslag van de stemming / Résultat du 
vote. 

(stemming/vote 7) 

Oui 
Non 
Abstentions 
Total 

83 Ja 
5/ Nee 
9 Onthoudingen 

/43 Totaal 

De eenvoudige motie is aangenomen. 
Bijgevolg vervalt de motie van 
aanbeveling. 

La motion pure et simple est adoptée. 
Par conséquent, la motion de recom 
mandation est caduque. 

L'ordre du jour appelle le vote sur les 
motions déposées en conclusion 
de l'interpellation de M. Frans Lozie 
sur "I' intimidation systématique prati 
quée par le parquet général de Liège à 
l'égard du procureur du Roi de 
Neufchâteau" (n° 2023) 
(développée en réunion publique de la 
commission de la Justice du 28 sep 
tembre 1998). 
Deux motions ont été déposées 
(n° 25/365) : 

- une motion de recommandation a été 
déposée par M. Frans Lozie; 

- une motion pure et simple a été 
déposée par Mme Simonne Creyf et 
M. Thierry Giet. 

La motion pure et simple ayant la 
priorité de droit, je mets cette motion 
aux voix. 

Aan de orde is de stemming over de 
moties ingediend tot besluit van de 
interpellatie van de heer Frans Lozie 
over "de systematische intimidatie door 
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président 

het parket generaal van Luik, ten 
aanzien van de procureur des Konings 
van Neufchâteau" (nr. 2023) 

tgehouden in de openbare vergadering 
van de commissie voor de Justitie van 
28 september 1998). 

Twee moties werden ingediend 
( nr. 25/365) : 

- een motie van aanbeveling werd 
ingediend door de heer Frans Lozie: 
- een eenvoudige motie werd ingediend 
door mevrouw Simonne Creyf en de 
heer Thierry Giet. 

Daar de eenvoudige motie van 
rechtswege voorrang heeft, breng ik 
deze motie in stemming. 

Begin van de stemming/ Début du vote. 

Heeft iedereen gestemd en zijn stem 
gecontroleerd ? / Tout le monde a-t-il 
~·oté et vérifié son vote ? 

Einde van de stemming / Fin du vote. 

Uitslag van de stemming / Résultat du 
vote. 

tstenuning/vote 8) 

Oui 81 Ja 
No11 51 Nee 
Abstentions 9 Onthoudingen 
1i11al 141 Totaal 

De eenvoudige motie is aangenomen. 
Bijgevolg vervalt de motie van 
aanbeveling. 

La motion pure et simple est adoptée. 
Par conséquent. la motion de recom 
mandation est caduque. 

L'ordre du jour appelle le vote sur les 
motions déposées en conclusion des 
interpellations de : 

- M. Karel Van Hoorebeke sur "le décès 
tragique d'une demandeuse d'asile 
nigériane" (n° 2030) 

- M. Frans Lozie sur "le décès d'une 
Nigériane lors d'un rapatriement forcé 
le mardi 22 septembre 1998" (n° 2041) 

- M. Vincent Decroly sur "les causes et 
les circonstances de la mort de Semira 
Adarnu et la politique du gouvernement 
en matière d'asile" (n° 2042) 

- M. Serge Moureaux sur "l'événement 
dramatique que constitue le décès de 
Mme Semira Adarnu" (n° 2043) 

M. Didier Reynders sur "les 
circonstances exactes du décès de Mme 
Semira Adarnu" (n° 2044) 

- M. Gerolf Annemans sur "l'état 
chaotique de la politique d'asile" 
(n° 2029) 

- M. Patrick Dewael sur "le décès de 
Mme Semira Adamu et les conséquen 
ces possibles de celui-ci sur la politique 
d'asile du gouvernement" (n° 2031) 

- M. Jef Tavernier sur "le remaniement 
du gouvernement et notamment sur 
l'aménagement de la politique d'asile" 
(n° 2032) 

- Mme Anne Van Haesendonck sur "le 
décès de Mme Semira Adamu lors de 
son rapatriement forcé" (n° 2049) 

- M. Robert Delathouwer sur "le décès 
de Mme Semira Adamu et les 
conséquences sur la politique d'asile" 
(n° 2052) 

(développées en réunion publ.nv ,.;" ia 
commission de l'Intérieur, ..:"s Affaires 
générales et de la Fonction publique du 
5 octobre 1998). 

Quatre motions ont été déposées 
(n° 25/366): 

- une première motion de recommanda 
tion a été déposée par M. Gerolf 
Annernans: 

- une deuxième motion de recomman 
dation a été déposée par MM. Frans 
Lozie, Jef Tavernier et Vincent Decroly; 

- une troisième motion de recommanda 
tion a été déposée par MM. Patrick 
Dewael et Didier Reynders; 

- une motion pure et simple a été 
déposée par MM. José Canon, Pieter De 
Crem, Jacques Lefevre et Robert 
Delathouwer. 

La motion pure et simple ayant la 
priorité de droit. je mets cette motion 
aux voix. 

Aan de orde is de stemming over de 
moties ingediend tot besluit van de 
interpellaties van : 

- de heer Karel Van Hoorebeke over 
"het tragisch overlijden van een 
Nigeriaanse asielzoekster" (nr. 2030) 

- de heer Frans Lozie over "het 
overlijden van een Nigeriaanse vrouw 
tijdens een gedwongen repatriëring op 
dinsdag 22 september 1998" (nr. 2041) 

- de heer Vincent Decroly over "de 
oorzaken en omstandigheden van de 
dood van Semira Adamu en over het 
asielbeleid van de regering" (nr. 2042) 

- de heer Serge Moureaux over "de 
tragische omstandigheden waarin 
mevrouw Semira Adamu is overleden" 
(nr. 2043) 

- de heer Didier Reynders over "de 
precieze omstandigheden van het 
overlijden van mevrouw Semira 
Adarnu" (nr. 2044) 

- de heer Gerolf Annemans over "de 
chaotische toestanden in het asielbe 
leid" (nr. 2029) 

- de heer Patrick Dewael over "het 
overlijden van mevrouw Semira Adamu 
en de mogelijke gevolgen hiervan op 
het asielbeleid van de regering" 
(nr. 2031) 

- de heer Jef Tavernier over "de 
herschikkingen in de regering, onder 
andere met betrekking tot het 
asielbeleid" (nr. 2032) 

- mevrouw Anne Van Haesendonck 
over "het overlijden van mevrouw 
Semira Adamu bij haar gedwongen 
repatriëring" (nr. 2049) 

- de heer Robert Delathouwer over "het 
overlijden van mevrouw Semira Adamu 
en de gevolgen voor het asielbeleid" 
(nr. 2052) 

(gehouden in de openbare vergadering 
van de commissie voor de Binnenlandse 
Zaken, de Algemene Zaken en het 
Openbaar Ambt van 5 oktober 1998). 

Vier moties 
(nr. 25/366) : 

werden ingediend 

- een eerste motie van aanbeveling werd 
ingediend door de heer Gerolf 
Annemans: 

- een tweede motie van aanbeveling 
werd ingediend door de heren Frans 
Lozie, Jef Tavernier en Vincent 
Decroly; 

- een derde motie van aanbeveling werd 
ingediend door de heren Patrick Dewael 
en Didier Reynders: 

- een eenvoudige motie werd ingediend 
door de heren José Canon, Pieter De 
Crem. Jacques Lefevre en Robert 
Delathouwer. 

Daar de eenvoudige motie van 
rechtswege voorrang heeft, breng ik 
deze motie in stemming. 

Quelqu'un dernande-t-il la parole pour 
une explication de vote ? 
Vraagt iemand het woord voor een 
stemverklaring ? 

La parole est à M. Vincent Decroly. 

M. Vincent Decroly (EC0L0-AGALEV) : 
Monsieur le président, si les écologistes 
tant du Nord que du Sud du pays ont 
déposé une motion de recommandation, 
c'est parce qu · ils ne sont pas satisfaits 
des soi-disants mesures avancées par le 
gouvernement à la suite du décès de 
Semira Adamu. Il s'agit en effet de 
mesures essentiellement administratives 
et réglementaires qui contournent une 
nouvelle fois l'arbitrage de notre 
parlement sur une réforme vraiment 

270 - 9653 
Chambre des Représentants de Belgique - Kamer van Volksvertegenwoordigers van België 
Législature 49e Zittingsperiode - SO /998-1999 GZ - Annales - Handelingen - PLEN !5.10./998 



président 

légale de la politique des étrangers, à 
défaut de quoi nous n'avons ,Plus en 
Belgique aujourd'hui qu'une police" 
des étrangers. L'analyse faite par le 
gouvernement considère cette mort 
comme un accident dû aux excès du 
système alors que nous formulons le 
constat que, dans ce cas-ci aussi, il n'y 
a pas d'excès du système. L'excès, c'est 
le système. 

En conclusion, monsieur le président, je 
crains que tous ceux qui vont voter 
aujourd'hui cette motion gouverne 
mentale s · exposent dans les semaines et 
les mois qui viennent, dans la période 
préélectorale sensible que nous allons 
connaître, à une résistance croissante de 
la population et des démocrates de notre 
pays contre une politique d'inertie et 
une politique d'autruche, notamment en 
matière de gestion responsable et 
anticipative du phénomène de la 
clandestinité dans notre pays. 

Le président : Begin van de stemming/ 
Début du vote. 

Heeft iedereen gestemd en zijn stem 
gecontroleerd ? / Tout le monde a-t-il 
voté et vérifié son vote ? 

Einde van de stemming / Fin du vote. 

Uitslag van de stemming / Résultat du 
vote. 

(stemming/vote 9) 

Oui 
Non 
Abstentions 
Total 

81 Ja 
51 Nee 
JO Onthoudingen 

142 Totaal 

De eenvoudige motie is aangenomen. 
Bijgevolg vervallen de moties van 
aanbeveling. 

La motion pure et simple est adoptée. 
Par conséquent, les motions de 
recommandation sont caduques. 

M. Alberto Borin (PS): Je signale que 
je me suis abstenu. 

De voorzitter : Aan de orde is de 
stemming over de motie van aanbeve 
ling (nr. 25/367) ingediend door de 
dames Annemie Van de Casteele en 
Miche Dejonghe en de heren Hubert 
Brouns, Maurice Minne, Frans Lozie, 
Roger Lespagnard en Thierry Detienne 
tot besluit van de interpellaties van : 

- de heer Frans Lozie over "vermoedens 
van eerste dode ten ~evol<>P van 
antibiotica-resistente bac: _, ie irÏ vlees" 
(nr. 2005) 

- mevrouw Annemie Van de Casteele 
over "de kwaliteit van het varkensvlees" 
(nr. 2009) 

(gehouden in de openbare vergadering 
van de commissie voor de Volksge 
zondheid, het Leefmilieu en de 
Maatschappelijke Hernieuwing van 6 
ok- 
tober 1998). 

L'ordre du jour appelle le vote sur la 
motion de recommandation (n° 25/367) 
dépcsée par Mmes Annemie Van de 
Casteele et Miche Dejonghe et 
MM. Hubert Brouns, Maurice Minne, 
Frans Lozie, Roger Lespagnard et 
Thierry Detienne en conclusion des 
interpellations de : 

- M. Frans Lozie sur "les présomptions 
qu'une première personne ait succombé 
à la suite de l'ingestion de viande 
contaminée par une bactérie résistant 
aux antibiotiques" (n° 2005) 

- Mme Annemie Van de Casteele sur "la 
qualité de la viande de porc" (n° 2009) 

(développées en réunion publique de la 
commission de la Santé publique, de 
l'Environnement et du Renouveau de la 
Société du 6 octobre 1998). 

Begin van de stemming/ Début du vote. 

Heeft iedereen gestemd en zijn stem 
gecontroleerd? / Tout le monde a-t-il 
voté et vérifié son vote ? 

Einde van de stemming / Fin du vote. 

Uitslag van de stemming / Résultat du 
vote. 

(stemming/vote 10) 

Oui 
Non 
Abstentions 
Total 

143 Ja 
0 Nee 
0 Onthoudingen 

143 Totaal 

De motie van aanbeveling is aangeno 
men. 

La motion de recommandation est 
adoptée. 

De vergadering is gesloten. 

La séance est levée. 

- De vergadering wordt gesloten om 
20.45 uw: Volgende plenaire vergade 
ring dinsdag 20 oktober /998 om 
14.00 uur: 

- La séance est levée à 20.45 heures. 
Prochaine séance plénière mardi 
20 octobre à 14.00 heures. 
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ANNEXE BIJLAGE 

SEANCE PLENIERE 

JEUDI 15 OCTOBRE 1998 

VOTES 

Détail des votes nominatif', 

Le résultat de chaque vote nominatif ainsi que les déclarations après 
~oie figurent dans le c?,rps du "Compte rendu analytique" et des 
Annales parlementaires 

PLENAIRE VERGADERING 

DONDERDAG 15 OKTOBER 1998 

STEMMINGEN 

Detail van de naamstemmingen 

De uitslag van elke naamstemming alsmede de verklaringen na 
sluiting van de stemming worden vermeld in het corpus van het 
"Bekr. JI'' ·:~os1ag" en van de "Parlementaire Handelingen" 

Vote nominatif 11° I - Naamstemming nr. I 

Ont répondu oui - Voor hebben gestemd : 
Les membres-De leden : Ansoms, Arens, Bartholomeeussen, Beaufays, Biefnot, Bonte, Borin, Brouns, Surgeon, Cahay-André, 
Canon, Cauwenberghs, Creyf, Croes, Cuyt, Dallons, De Clerck, De Crem, Dejonghe, Delathouwer, Delizée, Demotte, De Richter. 
Detremmerie, D'Hondt Greta, Didden, Dighneef, du Bus de Warnalfe, Dufour, Eerdekens, Eyskens. Fournaux. Frédéric, 
Gardeyn-Debever, Gehlen. Ghesquière. Giet, Goutry, Harmegnies, Henry, Hermans. Janssens Charles, Janssens Raymond, 
Landuyt, Langendries, Larcier, Lefevre, Lenssens, Lespagnard, Leterme. Mairesse, Maystadt, Meureau, Minne. Moock, Moors, 
Moriau, Moureaux, Pieters, Schellens, Schoeters, Suykens, Tant, Toussaint, Vande Lanotte, Vandenbossche, Yan der Maelen, 
Yandeurzen. Van Eetvelt, Yan Erps. Van Gheluwe, Van Haesendonck, van Kessel, Yanlerberghe, Van Overberghe, Vanpoucke. 
Yanvelthoven, Verherstraeten, Verhoeven, Vermassen, Vermeulen, Verstraeten, Willems. 

0111 répondu non - Tegen hebben gestemd : 
Les membres-De leden: Annemans, Anthuenis, Bacquelaine, Barzin, Bastien, Borginon, Bourgeois, Chevalier, Clerfayt, Colen. 
Cornet, Daems, Decroly, De Croo, de Donnéa, De Grauwe, Deleuze, Denis. Desimpel, Detienne, Dewael. D'hondt Denis. 
Duquesne, Geraerts, Herzei, Hotermans, Huysentruyt, Laeremans, Lahaye, Lano, Lowie, Lozie, Maingain, Moerman, Olaerts, 
Reynders, Schüttringer, Seghin, Sevenhans, Simonet, Smets, Spinnewyn, Taelman, Tavernier. Valkeniers, Van Aperen, Van Belle. 
Yan de Casteele, van den Abeelen, Van den Broeck. Van den Eynde, Vandenhaute. Van den Poel-Welkenhuysen, Van Hoorebeke, 
Yanoost, Versnick, Verwilghen, Viseur, Wailliez, Wauters, Wauthier. 

Se sont abstenus - Hebben zich onthouden : 
Personne - Niemand. 

Vote nominatif 11° 2 - Naamstemming 111: 2 

Ont répondu oui - Voor hebben gestemd : 
Les membres-De leden : Ansoms, Arens, Bartholomeeussen, Beaufays, Biefnot, Bonte, Borin, Brouns. Surgeon. Cahay-André, 
Canon, Cauwenberghs, Creyf, Croes, Cuyt, Dallons, De Clerck, De Crem, Dejonghe, Delathouwer, Delizée, Demotie, De Richter, 
Detremmerie, D'Hondt Greta, Didden, Dighneef, du Bus de Warnaffe, Dufour, Eerdekens, Eyskens, Fournaux, Frédéric, 
Gardeyn-Debever, Gehlen, Ghesquière, Giet, Goutry, Harmegnies, Henry, Hermans. Janssens Charles, Janssens Raymond, 
Landuyt, Langendries, Larcier, Lefevre, Lenssens, Lespagnard, Leterme, Mairesse, Maystadt, Meureau, Minne, Moock, Moors. 
Moriau, Moureaux, Pieters, Schellens, Schoeters, Suykens, Tant. Toussaint, Yande Lanotte, Vandenbossche. Van der Maelen, 
Yandeurzen, Van Eetvelt, Van Erps, Van Gheluwe, Van Haesendonck, van Kessel, Vanlerberghe, Van Overberghe, Vanpoucke, 
Yanvelthoven, Verherstraeten, Verhoeven, Vermassen, Vermeulen, Verstraeten, Willems. 

Ont répondu non - Tegen hebben gestemd : 
Les membres-De leden : Annemans, Anthuenis, Bacquelaine, Barzin, Bastien, Borginon, Bourgeois, Chevalier, Clerfayt. Celen, 
Cornet, Daems, De Croo, de Donnéa, De Grauwe, Denis. Desimpel, Dewael, D'hondt Denis. Duquesne. Geraerts, Herzei, 
Hotermans, Huysentruyt, Laeremans, Lahaye, Lano, Lowie, Maingain, Moerman, Olaerts, Reynders, Seghin, Sevenhans, Simonet, 
Smets, Spinnewyn, Taelman, Valkeniers, Van Aperen, Van Belle, Van de Casteele. van den Abeelen, Van den Broeck. Van den 
Eynde, Vandenhaute, Yan den Poel-Welkenhuysen, Van Hoorebeke, Versnick, Verwilghen, Wailliez, Wauthier. 

Se sont ;,hstenus - Hebben zich onthouden : 
Les membres-De leden: Decroly, Deleuze, Detienne, Lozie, Schüttringer, Tavernier, Vanoost, Viseur, Wauters. 
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Vote nominatif n° 3 - Naamstemming nr. 3 

Ont répondu oui - Voor hebben gestemd : 
Les membres-De leden : Ansoms. Arens. Bartholomeeussen, Beaufays. Biefnot, Bonte, Borin, Brouns. Surgeon. Cahay-André. 
Canon. Cauwenberghs. Creyf. Crees, Cuyt, Dallons. De Clerck, De Crem, Dejonghe. Delathouwer, Delizée, Dernotte, De Richter. 
Detremmerie. D'Hondt Greta, Didden. Dighneef, du Bus de Warnaffe. Dufour, Eerdekens, Eyskens. Fournaux. Frédéric. 
Gurdeyn-Debever, Gchlen, Ghesquière, Giet. Goutry, Harmegnies. Henry, Hermans, Janssens Charles. Janssens Raymond, 
Landuyt, Langendries, Larcier, Lefevre, Lenssens, Lespagnard, Leterme. Mairesse. Maystadt, Meureau, Minne. Moock, Moors, 
Moriau. Moureaux. Pieters. Schellens, Schoeters, Suykens. Tant. Toussaint, Vande Lanotte, Vandenbossche, Van der Maelen. 
Vandeurzen, Van Eetvelt. Van Erps. Van Gheluwe, Van Haesendonck. van Kessel. Vanlerberghe, Van Overberghe, Vanpoucke. 
Vanvelthoven, Verherstraeten, Verhoeven, Vermassen. Vermeulen, Verstraeten, Willems. 

Ont répondu non - Tegen hebben gestemd : 
Les membres-De leden : Annemans. Anthuenis. Bacquelaine, Barzin, Bastien. Borginon. Bourgeois. Chevalier. Clerfayt, Colen. 
Cornet, Daems. De Croo, de Donnéa, De Grauwe. Denis. Desimpel. Dewael, D'hondt Denis, Duquesne, Gemerts, Herzei. 
Hotermans, Huysentruyt, Laeremans. Lahaye. Lano, Lowie, Maingain, Moerman, Olaerts, Reynders, Seghin, Sevenhans, Simonet. 
Smets. Spinnewyn, Taelman, Valkeniers. Van Aperen, Van Belle. Van de Casteele, van den Abeelen, Van den Broeck, Van den 
Eynde. Vandenhaute. Van den Poel-Welkenhuysen, Van Hoorebe e. "~,31lick. Verwilghen, Wailliez, Wauthier. 

Se sont abstenus - Hebben zich onthouden : 
Les membres-De leden : Decroly. Deleuze. Detienne, Lozie. Schüttringer, Tavernier, Vanoost, Viseur, Wauters. 

Vote nominatif 11° 4 - Naamstemming nr. 4 

Ont répondu oui - Voor hebben gestemd : 
Les membres-De leden : Ansoms. Arens, Bartholomeeussen. Beaufays, Biefnot, Bonte. Borin. Brouns. Surgeon, Cahay-André, 
Canon. Cauwenberghs, Creyf. Croes, Cuyt. Dallons. De Clerck. De Crem, Dejonghe, Delathouwer. Delizée. Demotte. De Richter, 
Detremmerie, D'Hondt Greta. Didden. Dighneef. du Bus de Warnaffe. Dufour, Eerdekens. Eyskens. Fournaux. Frédéric. 
Gardeyn-Debever, Gehlen. Ghesquière, Giet. Goutry. Harmegnies. Henry, Hermans, Janssens Charles, Janssens Raymond, 
Landuyt. Langendries, Larcier, Lefevre. Lenssens, Lespagnard, Leterme, Mairesse, Maystadt, Meureau. Minne. Moock, Moors. 
Moriau, Moureaux, Pieters, Schellens, Schoeters. Suykens, Tant. Toussaint, Vande Lanotte, Vandenbossche, Van der Maelen, 
Vandeurzen, Van Eetvelt. Van Erps, Van Gl.eluwe, Van Haesendonck, van Kessel, Vanlerberghe, Van Overberghe, Vanpoucke, 
Vanvelthoven. Verherstraeten. Verhoeven, Vermassen. Vermeulen. Verstraeten. Willems. 

Ont répondu non - Tegen hebben gestemd : 
Les membres-De leden: Annemans. Anthuenis, Bacquelaine, Sarzin, Bastien. Borginon. Bourgeois, Chevalier. Clerfayt, Colen. 
Cornet, Daems, De Croo, de Donnéa, De Grauwe, Denis. Desimpel, Dewael, D'hondt Denis. Duquesne. Geraerts, Herzei. 
Hotermans, Huysentruyt. Laeremans. Lahaye. Lano, Lowie, Maingain, Moerman, Olaerts, Reynders. Seghin. Sevenhans. Simonet. 
Smets. Spinnewyn. Taelman. Valkeniers, Van Aperen. Van Belle, Van de Casteele, van den Abeelen. Van den Broeck, Van den 
Eynde. Vandenhaute. Van den Poel-Welkenhuysen. Van Hoorebeke, Versnick, Verwilghen, Wailliez, Wauthier. 

Se sont abstenus - Hebben zich onthouden : 
Les membres-De leden : Decroly. Deleuze, Detienne, Lozie, Schüttringer. Tavernier. Vanoost, Viseur, Wauters. 

\,hte nominatif 11° 5 - Naamstemming nr. 5 

Ont répondu oui - Voor hebben gestemd : 
Les membres-De leden : Ansoms. Arens. Bartholomeeussen, Bastien, Beaufays. Biefnot, Bonte. Borin, Brouns. Burgeon. 
Cahay-André. Canon, Cauwenberghs. Creyf, Croes, Cuyt, Dallons. De Clerck, De Crem, Dejonghe, Delathouwer, Delizée, 
Demotte, De Richter, Detremmerie, D'Hondt Greta, Didden, Dighneef, du Bus de Warnaffe, Dufour. Eerdekens. Eyskens, 
Fournaux. Frédéric, Gardeyn-Debever, Gehlen, Ghesquière, Giet, Goutry. Harmegnies, Henry, Hermans. Janssens Charles, 
Janssens Raymond, Landuyt, Langendrics, Larcier, Lefevre. Lenssens, Lespagnard, Leterme, Mairesse, Maystadt, Meureau. 
Minne, Moock, Moors, Moriau, Moureaux. Pieters, Schellens, Schoeters, Suykens, Tant, Toussaint, Vande Lanotte. 
Vandenbossche, Van der Maelen, Vandeurzen, Van Eetvelt, Van Erps, Van Gheluwe, Van Haesendonck, van Kessel. Vanlerberghe. 
Van Overberghe, Vanpoucke, Vanvelthoven. Verherstraeten, Verhoeven, Vermassen, Vermeulen, Verstraeten, Willems. 

Ont répondu non - Tegen hebben gestemd : 
Les membres-De leden : Annemans, Anthuenis, Bacquelaine. Barzin. Borginon, Bourgeois, Chevalier. Clerfayt, Colen. Cornet. 
Daems, De Croo, de Donnéa, De Grauwe. Denis, Desimpel, Dewael, D'hondt Denis, Duquesne, Gemerts, Herzei, Hotermans. 
Huysentruyt, Laeremans, Lahaye, Lano, Lowie, Maingain, Moerman, Olaerts, Reynders, Seghin, Sevenhans, Simonet, Smets. 
Spinnewyn, Taelman. Valkeniers, Van Aperen, Van Belle, Van de Casteele, van den Abeelen, Van den Broeck. Van den Eynde. 
Vandenhaute. Van den Poel-Welkenhuysen. Van Hoorebeke, Versnick, Verwilghen, Wailliez. Wauthier. 

Se sont abstenus - Hebben zich onthouden : 
Le- membres-De leden : Decroly, Deleuze, Detienne, Lozie, Schüttringer, Tavernier, Vanoost, Viseur, Wauters. 
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Vote nominatif n° 6 - Naamstemming nr. 6 

Ont répondu oui - Voor hebben gestemd : 
Les membres-De leden: Ansoms. Arens, Bartholomeeussen, Beaufays, Biefnot, Bonte, Borin, Brouns, Burgeon, Cahay-André, 
Canon. Cauwenberghs, Creyf, Croes, Cuyt, Dallons, De Clerck, De Crem, Dejonghe, Delathouwer, Delizée, Demotie, De Richter, 
Detremmerie, D'Hondt Greta, Didden, Dighneef, du Bus de Warnaffe, Dufour, Eerdekens, Eyskens, Fournaux, Frédéric. 
Gurdeyn-Debever. Gehlen, Ghesquière, Giet, Goutry. Harmegnies. Henry, Hermans, Janssens Charles, Janssens Raymond, 
Landuyt. Langendries. Larcier, Lefevre, Lenssens, Lespagnard, Leterme, Mairesse, Maystadt, Meureau, Minne, Moock, Moors, 
Moriau. Moureaux. Pieters. Schellens, Schoeters. Suykens. Tant, Toussaint, Vande Lanotte, Vandenbossche, Van der Maelen. 
Vandeurzen, Van Eetvelt. Van Erps, Van Gheluwe. Van Haesendonck, van Kessel, Vanlerberghe, Van Overberghe, Vanpoucke, 
Vanvelthoven. Verherstraeten, Verhoeven, Vermassen, Vermeulen, Verstraeten, Willems. 

Ont répondu non - Tegen hebben gestemd : 
Les membres-De leden : Annemans, Anthuenis, Bacquelaine, Barzin, Bastien, Borginon, Bourgeois, Chevalier. Clerfayt, Colen, 
Cornet, Daems, De Croo, de Donnéa, De Grauwe, Denis. Desimpel, Dewael, D'hondt Denis, Duquesne, Geraerts, Herzei, 
Hotermans, Huysentruyt. Laeremans, Lahaye, Lano, Lowie, Maingain, Moerman, Olaerts, Reynders, Seghin, Sevenhans. Simonet. 
Smets. Spinnewyn, Taelman, Valkeniers, Van Aperen, Van Belle, Van de Casteele, van den Abeelen, Van den Broeck, Van den 
Eynde. Vandenhaute, Van den Poel-Welkenhuysen, Van Hoorebeke, Vrrsnir1é, Verwilghen, Wailliez, Wauthier. 

Se sont abstenus - Hebben zich onthouden : 
Les membres-De leden : Decroly, Deleuze. Detienne, Lozie, Schüttringer, Tavernier, Vanoost, Viseur, Wauters. 

Vote nominatif 11° 7 - Naamstemming nr. 7 

Ont répondu oui - Voor hebben gestemd : 
Les membres-De leden : Ansoms, Arens, Bartholorneeussen, Beaufays. Biefnot, Bonte, Berin, Brouns. Burgeon, Cahay-André, 
Canon. Cauwenberghs, Creyf. Croes, Cuyt, Dallons, De Clerck, De Crem, Dejonghe, Delathouwer, Delizée, Demotie, De Richter, 
Detrernrnerie, D'Hondt Greta, Didden, Dighneef, du Bus de Warnaffe, Dufour, Eerdekens, Eyskens, Fournaux, Frédéric, 
Gardeyn-Debever, Gehlen, Ghesquière, Giet, Goutry, Harmegnies, Henry, Hermans, Janssens Charles, Janssens Raymond, 
Landuyt, Langendries, Larcier, Lefevre, Lenssens, Lespagnard. Leterme, Mairesse, Maystadt, Meureau, Minne, Moock, Moors, 
Moriau, Moureaux, Pieters, Schellens, Schoeters, Suykens, Tant, Toussaint, Vande Lanotte, Vandenbossche, Van der Maelen, 
Vandeurzen, Van Eetvelt, Van Erps, Van Gheluwc, Van Haesendonck, van Kessel, Vanlerberghe, Van Overberghe, Vanpoucke, 
Vanvelthoven, Verherstraeten, Verhoeven, Vermassen, Vermeulen, Verstraeten, Willems. 

Ont répondu non - Tegen hebben gestemd : 
Les membres-De leden : Annemans, Anthuenis, Bacquelaine, Barzin, Bastien, Borginon, Bourgeois, Chevalier, Clerfayt, Colen, 
Cornet, Daems, De Croo, de Donnéa, De Grauwe, Denis, Desimpel, Dewael, D'hondt Denis, Duquesne, Geraerts, Herzei, 
Hotermans, Huysentruyt, Laeremans, Lahaye, Lano, Lowie, Maingain, Moerman, Olaerts, Reynders, Seghin, Sevenhans, Simonet. 
Smets. Spinnewyn, Taelman, Valkeniers, Van Aperen, Van Belle. Van de Casteele, van den Abeelen, Van den Broeck, Van den 
Eynde. Vandenhaute, Yan den Poel-Welkenhuysen, Van Hoorebeke, Versnick, Wailliez, Wauthier. 

Se sont abstenus - Hebben zich onthouden : 
Les membres-De leden : Decroly, Deleuze, Detienne, Lozie. Schüttringer, Tavernier. Vanoost, Viseur, Wauters. 

Vote nominatif 11° 8 - Naamstemming nr. 8 

Ont répondu oui - Voor hebben gestemd : 
Les membres-De leden : Ansoms, Arens, Bartholorneeussen, Beaufays, Biefnot, Bonte, Borin, Brouns, Burgeon, Cahay-André, 
Canon. Cauwenberghs, Creyf, Croes, Cuyt, Dallons, De Clerck, Dejonghe, Delathouwer, Delizée, Demotte, De Richter, 
Detremmerie. D'Hondt Greta, Didden, Dighneef, du Bus de Warnaffe, Dufour, Eerdekens, Eyskens, Fournaux, Frédéric, 
Gardeyn-Debever, Gehlen, Ghesquière, Giet, Goutry, Harmegnies, Henry, Hermans, Janssens Charles, Janssens Raymond, 
Landuyt, Langendries, Larcier, Lefevre, Lenssens, Lespagnard, Leterme, Mairesse, Maystadt, Meureau, Minne, Moock, Moors, 
Moureaux, Pieters, Schellens, Schoeters, Suykens, Tant, Toussaint, Vande Lanotte, Yandenbossche, Van der Maelen, Vandeurzen, 
Van Eetvelt, Yan Erps, Van Gheluwe, Van Haesendonck, van Kessel, Vanlerberghe, Yan Overberghe, Vanpoucke, Vanvelthoven, 
Yerherstraeten, Verhoeven, Vermassen, Vermeulen, Verstraeten, Willems. 

Ont répondu non - Tegen hebben gestemd : 
Les membres-De leden: Annemans, Anthuenis, Bacquelaine, Barzin, Bastien, Borginon, Bourgeois, Chevalier, Clerfayt, Colen, 
Cornet, Daems, De Croo, de Donnéa, De Grauwe, Denis, Desimpel, Dewael, D'hondt Denis, Duquesne, Geraerts, Herzei. 
Hotermans, Huysentruyt, Laeremans, Lahaye, Lano, Lowie, Maingain, Moerman, Olaerts, Reynders, Seghin, Sevenhans, Simonet, 
Smets, Spinnewyn, Taelman. Valkeniers, Van Aperen, Van Belle, Van de Casteele, van den Abeelen. Van den Broeck, Van den 
Eynde, Vandenhaute, Yan den Poel-Welkenhuysen, Yan Hoorebeke, Yersnick, Wailliez, Wauthier. 

Se sont abstenus - Hebben zich onthouden : 
Les membres-De leden : Decroly, Deleuze, Detienne, Lozie, Schüttringer, Tavernier, Yanoost, Viseur, Wauters. 
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Vote nominatif n° 9 - Naamstemming nr. 9 

Ont répondu oui - Voor hebben gestemd : 
Les membres-De leden : Ansoms, Arens. Bartholomecussen, Beaufays, Biefnot, Bonte. Brouns, Burgeon, Cahay-André, Canon. 
Cauwenbcrghs, Crcyf. Crees, Cuyt, Dallons, De Clerck, De Crem. Dejonghe, Delathouwer, Delizée, Demotie, De Richter. 
Detrernmerie. D'Hondt Greta, Didden, Dighneef, du Bus de Warnaffe. Dufour, Eerdekens. Eyskens, Fournaux, Frédéric, 
Gardeyn-Debever, Gehlen, Ghesquière, Giet, Goutry, Harmegnies. Henry, Hermans. Janssens Charles, Janssens Raymond, 
Landuyt. Langendries, Larcier, Lefevre, Lenssens, Lespagnard, Leterme, Mairesse, Maystadt, Meureau, Minne, Moock, Moors, 
Morian. Moureaux. Pieters, Schellens, Schoeters, Suykens, Tant, Vande Lanotte, Vandenbossche, Van der Maelen, Vandeurzen, 
Van Eetvelt. Van Erps, Van Gheluwe, Van Haesendonck. van Kessel, Vanlerberghe, Van Overberghe, Vanpoucke. Vanvelthoven. 
Verherstraeten, Verhoeven, Vermassen, Vermeulen, Verstraeten, Willems. 
Ont répondu non - Tegen hebben gestemd : 
Les membres-De leden : Annemans, Anthuenis, Bacquelaine, Sarzin. Bastien, Borginon, Bourgeois, Chevalier, Clerfayt, Celen, 
Cornet, Daems, De Croo, de Donnéa, De Grauwe, Denis, Desimpel, Dewael, D'hondt Denis, Duquesne, Geraerts, Herzei, 
Hotermans, Huysentruyt, Laeremans. Lahaye, Lano, Lowie, Maingain, Meerman, Olaerts, Reynders, Seghin, Sevenhans, Simonet. 
Smets. Spinnewyn. Taelman. Valkeniers, Van Aperen, Van Belle. Van de Casteele, van den Abeelen. Van den Broeck, Van den 
Eynde, Vandenhaute, Van den Poel-Welkenhuysen, Van Hoorebeke. Versnick. Wailliez, Wauthier. 
Se sont abstenus - Hebben zich onthouden : 
Les membres-De leden : Borin, Decroly, Deleuze. Detienne. Lozie, Schüttringer. Tavernier, Vanoost, Viseur. Wauters. 

Vote nominatif 11° JO - Naamstemming 111: JO 

Ont répondu oui - Voor hebben gestemd : 
Les membres-De leden: Annemans, Ansoms, Anthuenis, Arens, Bacquelaine. Bartholomeeussen. Sarzin, Bastien, Beaufays, 
Biefnot. Bonte, Borginon, Borin, Bourgeois. Brouns, Burgeon, Cahay-André, Canon, Cauwenberghs, Chevalier. Clerfayt, Colen. 
Cornet, Creyf, Croes. Cuyt, Daems, Dallons. De Clerck. De Crern, Decroly. De Croo. de Donnéa, De Grauwe. Dejonghe, 
Delathouwer, Deleuze, Delizée, Demotie, Denis, Dt: Richter, Desimpel, Detienne. Detremrnerie, Dewael, D'hondt Denis, D'Hondt 
Greta, Didden, Dighneef, du Bus de Warnaffe, Dufour, Duquesne, Eerdekens, Eyskens, Fournaux. Frédéric, Gardeyn-Debever, 
Gehlen, Geraerts, Ghesquière, Giet. Goutry, Harmegnies. Henry. Hermans, Herzet, Hotermans, Huysentruyt, Janssens Charles, 
Janssens Raymond, Laeremans, Lahaye, Landuyt, Langendries, Lano, Larcier, Lefevre, Lenssens, Lespagnard. Leterme. Lowie, 
Lozie. Maingain, Mairesse, Maystadt, Meureau, Mi-me, Moerman, Moock, Moors, Moriau, Moureaux, Olaerts, Pieters, Reynders, 
Schellens. Schoeters, Schüttringer, Seghin. Sevenhans, Simonet. Smets, Spinnewyn, Suykens, Taelman, Tant, Tavernier, Toussaint, 
Valkeniers. Van Aperen, Van Belle, Van de Casteele, Vande Lanotte, van den Abeelen, Vandenbossche, Van den Broeck, Van den 
Eynde, Vandenhaute. Van den Poel-Welkenhuysen, Van der Maelen. Vandeurzen, Van Eetvelt, Van Erps, Van Gheluwe, Van 
Haesendonck. Van Hoorebeke, van Kessel, Vanlerberghe. Vanoost, Van Overberghe, Vanpoucke, Vanvelthoven, Verherstraeten, 
Verhoeven, Vermassen, Vermeulen, Versnick, Verstraeten. Viseur, Wailliez, Wauters. Wauthier, Willems. 
Ont répondu non - Tegen hebben gestemd : 
Personne - Niemand. 
Se sont abstenus - Hebben zich onthouden : 
Personne - Niemand. 
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SEANCE PLENIERE 

JEUDI 15 OCTOBRE 1998 

DÉCISIONS INTERNES 

DEMANDES D'INTERPELLATION 

Demandes 

1. M. Robert Delathouwer au ministre de la Justice sur "la 
lutte contre le crime organisé à la lumière des affirmations 
contenues dans le livre de De Stoop 'Ik ben makelaar in 
hasj'(Je suis négociant en haschisch)". 
(n° 2087 - renvoi à la commission de la Justice) 

2. M. Thierry Detienne au vice-premier ministre et ministre de 
l'Economie et des Télécommunications, chargé du Commerce 
extérieur, sur "les conséquences du passage à I' an 2000 pour 
les systèmes informatiques". 
(n° 2088 - renvoi à la commission de l'infrastructure, des 
Communications et des Entreprises publiques) 

3. M. Ignace Lowie au vice-premier ministre et ministre de la 
Défense nationale, chargé de l'Energie, sur "la discrimination 
dont les germanophones sont victimes au sein de l'armée 
belge". 
(n° 2089 - renvoi à la commission de la Défense nationale) 

4. M. Roger Lespagnard au vice-premier ministre et ministre 
de r Economie et des Télécommunications, chargé du 
Commerce extérieur, sur "l'exercice d'activités ambulantes". 

(n° 2090 - renvoi à la cornrrussron de l'Economie, de la 
Politique scientifique, de l'Education, des Institutions 
scientifiques et culturelles nationales, des Classes moyennes et 
de l'Agriculture) 

PROPOSITIONS 

Prise en considération 

1. Proposition de loi (Mme Simonne Creyf) relative aux 
commissions de règlement extrajudiciaire des litiges de 
consommation, n° 1674/1. 
Renvoi à la commission de l'Economie, de la Politique 
scientifique, de l'Education, des Institutions scientifiques et 
culturelles nationales, des Classes moyennes et de 
l'Agriculture 

2. Proposition de loi (M. Luc Goutry) modifiant l'article 10 de 
la loi du 27 février 1987 relative aux allocations aux 
handicapés, n° 1679/1. 
Renvoi à 11.. ommission des Affaires sociales 

PLENAIRE VERGADERING 

DONDERDAG 15 OKTOBER 1998 

INTERNE BESLUITEN 

INTERPELLATIEVERZOEKEN 

Ingekomen 

1. de .ieer Robert Delathouwer tot de minister van Justitie over 
"de aanpak van de georganiseerde misdaad in het licht van de 
verklaringen uit het boek van De Stoop 'Ik ben makelaar in 
hasj'". 
(nr. 2087 - verzonden naar de commissie voor de Justitie) 

2. de heer Thierry Detienne tot de vice-eerste minister en 
minister van Economie en Telecommunicatie, belast met 
Buitenlandse Handel, over "de millenniumbom". 

(nr. 2088 - verzonden naar de commissie voor de 
Infrastructuur, het Verkeer en de Overheidsbedrijven) 

3. de heer Ignace Lowie tot de vice-eerste minister en minister 
van Landsverdediging, belast met Energie, over "de 
discriminatie van Duitstaligen in het Belgisch leger". 

(nr. 2089 - verzonden naar de commissie voor de 
Landsverdediging) 

4. de heer Roger Lespagnard tot de vice-eerste minister en 
minister van Economie en Telecommunicatie, belast met 
Buitenlandse Handel, over "de uitoefening van ambulante 
activiteiten". 
(nr. 2090 - verzonden naar de commissie voor het 
Bedrijfsleven, het Wetenschapsbeleid, het Onderwijs, de 
nationale wetenschappelijke en culturele Instellingen, de 
Middenstand en de Landbouw) 

VOORSTELLEN 

Inoverwegingneming 

1. Wetsvoorstel (mevrouw Simonne Creyf) betreffende de 
cornrmssies voor de buitengerechtelijke regeling van 
consumentengeschillen, nr. 1674/1. 
Verzonden naar de commissie voor het Bedrijfsleven. het 
Wetenschapsbeleid, het Onderwijs, de nationale wetenschap 
pelijke en culturele Instellingen, de Middenstand en de 
Landbouw 

2. Wetsvoorstel (de heer Luc Goutry) tot wijziging van artikel 
10 van de wet van 27 februari 1987 betreffende de 
tegemoetkomingen aan gehandicapten, nr. 1679/1. 
Verzonden naar de commissie voor de Sociale "Zaken 
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3. Proposition de résolution (MM. Alfons Borginon, Olivier 
Deleuze, Dany Vandenbossche et Lode Vanoost) relative au 
processus de paix engagé en Irlande du Nord et à la situation 
des personnes toujours détenues en Grande-Bretagne et en 
Irlande. n° 1680/ 1. 
Renvoi à la commission des Relations extérieures 

4. Proposition de loi (MM. Hubert Brouns et Jan Van Erps) 
sur la pratique des thérapies de complément, n° 1681/1. 
Re111•oi à la commission de la Santé publique, de 
l'Environnement et du Renouveau de la Société 

5. Proposition de loi (MM. Hubert Brouns et Jan Lenssens) 
créant l'Ordre des médecins et l'Ordre des dentistes, 
n° 1682/1. 
Renvoi à la commission de la Santé publique, de 
l'Environnement et du Renouveau de la Société 

6. Proposition de résolution (MM. Francis Van den Eynde et 
Gerolf Annemans et Mme Alexandra Colen) concernant la 
Convention du Conseil de l'Europe sur les droits de l'homme 
et la biomédecine. n° 1696/1. 
Renvoi à la commission des Relations extérieures 

7. Proposition de loi (Mme Alexandra Colen) sanctionnant les 
autorités publiques qui contournent la loi pénale, n° 1697/1. 
Renvoi à la commission de la Justice 

8. Proposition de loi (MM. Louis Vanvelthoven et Jo 
Yandeurzen) instaurant une exonération fiscale pour les 
allocations pour soins de proximité accordées par les pouvoirs 
subordonnés. n° 1698/1. 
Renvoi à la commission des Finances et du Budget 

9. Proposition de loi (M. Julien Van Aperen) modifiant 
l'article 12 de la loi du 27 décembre 1994 relative à 
l'eurovignette, n° 1702/1. 
Renvoi à la commission des Finances et du Budget 

1 O. Proposition (Mme Anne Yan Haesendonck) de 
modification de l'article 18 du Règlement de la Chambre des 
Représentants en vue d'instaurer une révision légistique et 
linguistique des textes de loi, n° 1703/1. 

Renvoi à la commtsston spéciale du Règlement et de la 
Réforme du Travail parlementaire 

11. Proposition de loi (M. Geert Bourgeois) modifiant l'article 
1410, § 4, du Code judiciaire, n° 1704/1. 
Renvoi à la commission de la Justice 

12. Proposition de loi (M. Geert Bourgeois) modifiant l'article 
620 du Code judiciaire, n° 1705/1. 
Renvoi à la commission de la Justice 

13. Proposition de loi (M. Hubert Brouns) modifiant l'article 
7 de la loi du 13 juillet 1986 sur Ie prélèvement et la 
transplantation d'organes, n° 1706/1. 
Renvoi à la commission de la Santé publique, de 
l'Envirrrnement et du Renouveau de la Société 

3. Voorstel van resolutie (de heren Alfons Borginon, Olivier 
Deleuze, Dany Vandenbossche en Lode Vanoost) over het 
vredesproces in Noord-Ierland en de situatie van de 
overblijvende gedetineerden in Groot-Brittannië en Ierland. 
nr. 1680/1. 
Verzonden naar de commissie voor de Buitenlandse 
Betrekkingen 

4. Wetsvoorstel (de heren Hubert Brouns en Jan Van Erps) 
betreffende de complementaire zorgverlening, nr. 1681/1. 
Verzonden naar de commissie voor de Volksgezondheid, het 
Leefmilieu en de Maatschappelijke Hernieuwing 

5. Wetsvoorstel (de heren Hubert Brouns en Jan Lenssens) tot 
oprichting van de Orde van geneesheren en de Orde van 
tandartsen. nr. 1682/ I . 
verzonden naar de commissie voor de volksgezondheid, het 
l ,.. :,,utieu en de Maatschappelijke Hernieuwing 

6. Voorstel van resolutie (de heren Francis Van den Eynde en 
Gerolf Annemans en mevrouw Alexandra Colen) betreffende 
de Conventie van de Raad van Europa inzake de rechten van 
de mens en de biogeneeskunde, nr. 1696/ 1. 
Verzonden naar de commissie voor de Buitenlandse 
Betrekkingen 

7. Wetsvoorstel (mevrouw Alexandra Colen) ter bestraffing 
van de omzeiling van de strafwet door de overheid, nr. 1697/1. 
Verzonden naar de commissie voor de Justitie 

8. Wetsvoorstel (de heren Louis Vanvelthoven en Jo 
Vandeurzen) tot invoering van een fiscale vrijstelling voor 
mantelzorgtoelagen uitbetaald door de lagere overheden, 
nr. 1698/1. 
Verzonden naar de commissie voor de Financiën en de 
Begroting 

9. Wetsvoorstel (de heer Julien Van Aperen) tot wijziging van 
artikel 12 van de eurovignetwet van 27 december 1994. nr. 
1702/1. 
Verzanden naar de commissie voor de Financiën en de 
Begroting 

IO. Voorstel (mevrouw Anne Van Haesendonck) tot wijziging 
van artikel 18 van het Reglement van de Kamer van 
Volksvertegenwoordigers met het oog op de invoering van een 
wetgevingstechnische en taalkundige revisie van wetteksten, 
nr. 1703/1. 
Verzonden naar de bijzondere commissie voor het Reglement 
en voor de Hervorming van de Parlementaire Werkzaamheden 

11. Wetsvoorstel (de heer Geert Bourgeois) tot wijziging van 
artikel 14 IO, § 4, van het Gerechtelijk Wetboek, nr. 1704/1. 
Verzonden naar de commissie voor de Justitie 

12. Wetsvoorstel (de heer Geert Bourgeois) tot wijziging van 
artikel 620 van het Gerechtelijk Wetboek, nr. 1705/1. 
Ver::.onden naar de commissie voor de Justitie 

13. Wetsvoorstel (de heer Hubert Brouns) tot wijziging van 
artikel 7 van de wet van 13 juli 1986 betreffende het 
wegnemen en transplanteren van organen, nr. 1706/1. 
Verzonden naar de commissie voor de Volksgezondheid, het 
Leefmilieu en de Maatschappelijke Hernieuwing 
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14. Proposition de loi (MM. Joos Wauters et Thierry 
Detienne) renforçant les droits sociaux des travailleurs à temps 
partiel. 11° 1707/1. 
Renvoi à la commission des Affaires sociales 

15. Proposition de loi (MM. Joos Wauters et Thierry 
Dctienne l modifiant le champ d'application de la loi du 28juin 
1966 relative à l'indemnisation des travailleurs licenciés en 
ms de fermeture d'entreprises , n° 1708/1. 
Re111·oi ci la commission des Affaires sociales 

1 ó. Proposition de loi (M. Aimé Desimpel) modifiant les 
articles Ier ter et Ier quater de l'arrêté royal n° 20 du 20 juillet 
1970 fixant le taux de la taxe sur la valeur ajoutée et 
déterminant la répartition des biens et des services selon ces 
taux, n° 1709/ I. 
Renvoi à la commission des Finances et du Budget 

17. Proposition de loi (M. Herman De Croo) modifiant 
I" article 20 de la loi du 6 août 1990 relative aux mutualités et 
aux unions nationales de mutualités, n° 1710/1. 

Renvoi à la commission des Affaires sociales 

18. Proposition de loi (M. Jozef Van Eetvelt) simplifiant les 
formalités administratives imposées aux entreprises, n° 
1712/1. 
Renvoi à la commission de I' Economie. de la Politique 
scientifique, de l'Education, des Institutions scientifiques et 
culturel/es nationales, des Classes moyennes et de 
/ 'Agriculture 

19. Proposition de loi (M. Renaat Landuyt) instaurant la 
procédure de l'offre de rachat dans la législation sur les 
sociétés commerciales, n° 17 I 5/1. 
Renvoi à la commission chargée des problèmes de Droit 
commercial et économique 

20. Proposition de loi (M. Mark Eyskens) créant un Centre de 
concertation et d'avis sur les valeurs, n° 1718/1. 
Renvoi à la commission de la Justice 

21. Proposition de loi (MM. Lucien Suykens et Hunfred 
Schoeters) modifiant l'article 16 de la loi du 26 juillet 1962 
relative à la procédure d'extrême urgence en matière 
d'expropriation pour cause d'utilité publique, n° 1719/1. 

Renvoi à la commission de la Justice 

22. Proposition de loi (M. Pieter De Crem) relative au calcul 
de l'incidence financière des programmes électoraux, 
n° 1720/1. 
Renvoi à la commission de [ 'Intérieur, des Affaires générales et 
de la Fonction publique 

23. Proposition de loi spéciale (M. Pieter De Crem) relative au 
calcul de l'incidence financière des programmes électoraux, 
n" 1721/1. 
Renvoi à la commission del 'Intérieur, des Affaires générales et 
de la Fonction publique 

14. Wetsvoorstel (de heren Joos Wauters en Thierry Detienne) 
tot versterking van de sociale rechten van deeltijdse 
werknemers, nr. 1707/1. 
Verzonden naar de commissie voor de Sociale Zaken 

15. Wetsvoorstel (de heren Joos Wauters en Thierry Detienne) 
tot wijziging van de werkingssfeer van de wet van 28 juni 
1966 betreffende de schadeloosstelling van de werknemers die 
ontslagen worden bij sluiting van ondernemingen, nr. 1708/1. 
Verzonden naar de commissie voor de Sociale Zaken 

16. Wetsvoorstel (de heer Aimé Desimpel) tot wijziging van de 
artikelen I ter en !quater van het koninklijk besluit nr. 20 van 
20juli 1970 tot vaststelling van de tarieven van de belasting 
over de toegevoegde waarde en tot indeling van de goederen 
en de diensten bij die tarieven, nr. 1709/1. 
Verzonden naar de commissie voor de Financiën en de 
Begrott+; 

17. Wetsvoorstel (de heer Herman De Croo) tot wijziging van 
artikel 20 van de wet van 6 augustus 1990 betreffende de 
ziekenfondsen en de landsbonden van ziekenfondsen. 
nr. 1710/1. 
Verzonden naar de commissie voor de Sociale Zaken 

18. Wetsvoorstel (de heer Jozef Van Eetvelt) ter 
vereenvoudiging van de aan ondernemingen opgelegde 
administratieve formaliteiten, nr. 1712/1. 
Ver;:;onden naar de commissie voor het Bedrijfsleven, het 
Wete11.1·chapsbeleid, het Onderwijs, de nationale wetenschap 
pelijke en culturele Instellingen. de Middenstand en de 
Landbouw 

19. Wetsvoorstel (de heer Renaat Landuyt) tot invoering van 
de procedure van het afkoopbod in de vennootschapswetge 
ving, nr. 1715/ 1. 
Verzonden naar de commissie belast met de problemen inzake 
Handels- en Economisch Recht 

20. Wetsvoorstel (de heer Mark Eyskens) houdende oprichting 
van een Waardenoverleg- en adviescentrum, nr. 1718/1. 
verzonden naar de commissie voor de Justitie 

21. Wetsvoorstel (de heren Lucien Suykens en Hunfred 
Schoeters) tot wijziging van artikel 16 van de wet van 26 juli 
1962 betreffende de rechtspleging bij hoogdringende 
omstandigheden inzake onteigeningen ten algemene nutte, 
nr. 1719/1. 
Verzonden naar de commissie voor de Justitie 

22. Wetsvoorstel (de heer Pieter De Crem) betreffende de 
berekening van de financiële impact van de aan de kiezer 
voorgestelde partijprogramma's, nr. 1720/1. 
Verzonden naar de commissie voor de Binnenlandse Zaken, de 
Algemene Zaken en het Openbaar Ambt 

23. Voorstel van bijzondere wet (de heer Pieter De Crem) 
betreffende de berekening van de financiële impact van de aan 
de kiezer voorgestelde partijprogramma's, nr. 1721/1. 
Verzonden naar de commissie voor de Binnenlandse Zaken, de 
Algemene Zaken en het Openbaar Ambt 
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24. Proposition de loi (M. Patrick Moriau) modifiant le Code 
des impôts sur les revenus 1992 et le Code des taxes assimilées 
au timbre, en ce qui concerne l'octroi du crédit dans le 
domaine du logement social, n° 1723/1. 

Renvoi à la commission des Finances et du Budget 

25. Proposition de loi (M. Claude Eerdekens) visant à 
compléter l'article 5 de la loi du 27 décembre 1994 portant 
assentiment de l' Accord relatif à la perception d'un droit 
d'usage pour l'utilisation de certaines routes par des véhicules 
utilitaires lourds, signé à Bruxelles le 9 février 1994, entre les 
Gouvernements de la République fédérale d'Allemagne, du 
Royaume de Belgique, du Royaume du Danemark, du 
Grand-Duché de Luxembourg et du Royaume des Pays-Bas et 
instaurant une eurovignette, conformément à la Directive 
93/89/CEE du Conseil des Communautés européennes du 
25 octobre 1993, n° 1724/1. 
Renvoi à la commission des Finances et du Budget 

26. Proposition de résolution (M. Luc Willems) relative à 
l'Institution royale de Messines, n° 1726/1. 
Renvoi à la commission de la Défense nationale 

27. Proposition de loi (M. Hans Bonte) modifiant l'article 110, 
§Ier, 3°, de l'arrêté royal du 25 novembre 1991 portant 
réglementation du chômage, n° 1727/1. 
Renvoi à la commission des Affaires sociales 

28. Proposition de loi (M. Joos Wauters et Mme Martine 
Schüttringer) favorisant l'égalité des chances entre les femmes 
et les hommes lors des élections, n° 1731/1. 
Renvoi à la commission de l'Intérieur, des Affaires générales et 
de la Fonction publique 

29. Proposition de loi spéciale (M. Joos Wauters et Mme 
Martine Schüttringer) favorisant I' égalité des chances entre les 
femmes et les hommes lors des élections, n° 1732/1. 
Renvoi à la commission de l'Intérieut: des Affaires générales et 
de la Fonction publique 

30. Proposition de loi (M. Renaat Landuyt) modifiant l'article 
14 des lois coordonnées sur le Conseil d'Etat, n° 1733/1. 

Renvoi à la commission de l'Intérieur, des Affaires générales et 
de la Fonction publique 

31. Proposition de loi (M. Geert Versnick) neutralisant le vote 
de liste et supprimant la distinction entre candidats titulaires et 
candidats suppléants lors des élections législatives, n° 1734/1. 

Renvoi à la commission de l'Intérieur; des Affaires générales et 
de la Fonction publique 

32. Proposition de loi (M. Geert Versnick) neutralisant le vote 
de liste et supprimant la distinction entre candidats titulaires et 
candidats suppléants lors des élections du Parlement européen, 
n° 1735/1. 
Renvoi à la commission de/ 'Intérieur, des Affaires générales et 
de la F. .tion publique 

24. Wetsvoorstel (de heer Patrick Moriau) tot wijziging van 
het Wetboek van de inkomstenbelastingen 1992 en van het 
Wetboek van de met het zegel gelijkgestelde taksen 
betreffende de kredietverlening in verband met sociale 
huisvesting, nr. 1723/1. 
Verzanden naar de commissie voor de Financiën en de 
Begroting 

25. Wetsvoorstel (de heer Claude Eerdekens) tot aanvulling 
van artikel 5 van de wet van 27 december 1994 tot 
goedkeuring van het Verdrag inzake de heffing van rechten 
voor het gebruik van bepaalde wegen door zware 
vrachtwagens, ondertekend te Brussel op 9 februari 1994 door 
de regeringen van het Koninkrijk België, het Koninkrijk 
Denemarken, de Bondsrepubliek Duitsland, het Grootherto 
gdom Luxemburg en het Koninkrijk der Nederlanden en tot 
invoering van een eurovignet, overeenkomstig Richtlijn 
931"",','ct:.:G van de Raad van de Europese Gemeenschappen 
van 25 oktober 1993. nr. 1724/1. 
verzonden naar de commissie voor de Financiën en de 
Begroting 

26. Voorstel van resolutie (de heer Luc Willems) betreffende 
het Koninklijk Gesticht van Mesen, nr. 1726/1. 
Verzonden naar de commissie voor de Landsverdediging 

27. Wetsvoorstel (de heer Hans Bonte) tot wijziging van 
artikel 110, § 1, 3 °, van het koninklijk besluit van 25 november 
1991 houdende de werkloosheidsreglernentering, nr. 1727 /I. 
Verzonden naar de commissie voor de Sociale Zaken 

28. Wetsvoorstel (de heer Joos Wauters en mevrouw Martine 
Schüttringer) ter bevordering van gelijke kansen voor vrouwen 
en mannen bij verkiezingen, nr. 1731/1. 
Verzonden naar de commissie voor de Binnenlandse Zaken. de 
Algemene Zaken en het Openbaar Ambt 

29. Voorstel van bijzondere wet (de heer Joos Wauters en 
mevrouw Martine Schüttringer) ter bevordering van gelijke 
kansen voor vrouwen en mannen bij verkiezingen, nr. 1732/1. 
Verzonden naar de commissie voor de Binnenlandse Zaken, de 
Algemene Zaken en het Openbaar Ambt 

30. Wetsvoorstel (de heer Renaat Landuyt) tot wijziging van 
artikel 14 van de gecoördineerde wetten op de Raad van State, 
nr. 1733/1. 
Verzanden naar de commissie voor de Binnenlandse Zaken, de 
Algemene Zaken en het Openbaar Ambt 

31. Wetsvoorstel (de heer Geert Versnick) tot neutralisering 
van de lijststem en opheffing van het onderscheid tussen 
kandidaat-titularissen en kandidaat-opvolgers bij de parle 
mentsverkiezingen, nr. 1734/1. 
verronden naar de commissie voor de Binnenlandse Zaken, de 
Algemene Zaken en het Openbaar Ambt 

32. Wetsvoorstel (de heer Geert Versnick) tot neutralisering 
van de lijststem en opheffing van het onderscheid tussen 
kandidaat-titularissen en kandidaat-opvolgers bij de 
verkiezing van het Europese Parlement, nr. 1735/1. 
Verzo11den naar de commissie voor de Binnenlandse Zaken, de 
Algemene Zaken en het Openbaar Ambt 
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33. Proposition de loi spéciale (M. Geert Versnick) 
neutralisant le vote de liste et supprimant la distinction entre 
candidats titulaires et candidats suppléants lors des élections 
du Conseil de la région wallonne et du Parlement flamand. 
n" 1736/1. 
Renvoi à la commission de l'Intérieur; des A_tfaires générales et 
de la Fonction publique 

34. Proposition de loi spéciale (M. Geert Versnick) 
neutralisant le vote de liste et supprimant la distinction entre 
candidats titulaires et candidats suppléants lors de l'élection du 
Conseil de la Région de Bruxelles-Capitale, n° 1737 /I. 

Renvoi à la commission de l'Intérieur; des Affaires générales el 
de la Fonction publique 

35. Proposition de loi (M. Geert Versnick) neutralisant les 
effets du vote de liste lors des élections communales et 
provinciales, n° 1738/1. 
Renvoi à la commission de l'Intérieur; des Affaires générales et 
de la Fonction publique 

36. Proposition de loi (M. Rony Cuyt) promouvant l'usage de 
la bicyclette. 11° 1739/1. 
Renvoi à la com1111ss1011 de l'Infrastructure. des 
Co11111111nica1ions et des En/reprises publiques 

37. Proposition de loi (MM. Hunfred Schoeters et Lucien 
Suykens) modifiant les articles 1454, 1455 et 1454 du Code des 
impôts sur les revenus 1992, n' 1749/1. 
Renvoi à la commission des Finances et du Budget 

38. Proposition de résolution (MM. Joos Wauters et Olivier 
Deleuze) relative au dépôt définitif des déchets radioactifs de 
faible activité. n° 1750/1. 
Renvoi à la commission de l'Economie, de la Politique 
scientifique. de l'Education, des Institutions scientifiques el 
culturelles nationales. des Classes moyennes et de 
/ 'Agriculture 

39. Proposition de loi spéciale (M. Ignace Lowie) créant une 
province allemande, n° 1751 /1. 
Renvoi à la commission de Révision de la Constitution et de la 
Réforme des Institutions 

40. Proposition de résolution (Mme Simonne Creyf, MM. 
Rudy Dernotte. Robert De Richter et Marceau Mairesse et 
Mme Ingrid van Kessel) relative au dépôt définitif des déchets 
radioactifs de catégorie A, n° 1752/1. 
Renvoi à lu commission de l'Economie, de la Politique 
scientifique. de l'Education, des Institutions scientifiques et 
culturelles nationales, des Classes movennes et de 
/ 'Agriculture · 

41. Proposition de résolution (Mmes Pierrette Cahay-André et 
Martine Schüttringer et MM. Jos Ansorns, Rony Cuyt, Luc 
Toussaint, Julien Van Aperen, Hugo Van Dienderen, Karel Van 
Hoorebeke et Michel Wauthier) relative à la sécurité des 
motocyclistes, n° 1753/1. 
Renvoi à la commtsston de l'infrastructure, des 
Communications et des Ell/reprises publiques 

42. Proposition de loi (M. Geert Bourgeois) abrogeant 
l'article 150, alinéa 2, du Code d'instruction criminelle, 
n° 1754/1. 
Renvoi à la r-vnmission de la Justice 

33. Voorstel van bijzondere wet (de heer Geert Versnick) tot 
neutralisering van de lijststem en opheffing van het 
onderscheid tussen kandidaat-titularissen en kandidaat 
opvolgers bij de verkiezingen van het Vlaamse Parlement en 
de Waalse Gewestraad, nr. 1736/ 1. 
Verzonden naar de co111111i.1·.1·ie voor de Binnenlandse Zaken, de 
Algemene Zaken en het Openbaar Ambt 

34. Voorstel van bijzondere wet (de heer Geert Versnick) tet 
neutralisering van de lijststem en opheffing van het 
onderscheid tussen kandidaat-titularissen en kandidaat 
opvolgers bij de verkiezing van de Brusselse Hoofdstedelijke 
Raad. nr. 1737/1. 
verzonden naar de commissie voor de Binnenlandse Zaken, de 
Algemene Zaken en het Openbaar Ambt 

35. Wetsvoorstel (de heer Geert Versnick) tot neutralisering 
van de gevolsen van de lijststem bij gemeenteraads- en 
provinc: .. ~ .• acts verkiezingen, nr. 1738/1. 
Verzonden naar de commissie voor de Binnenlandse Zaken, de 
Algemene Zaken en hel Openbaar Ambt 

36. Wetsvoorstel (de heer Rony Cuyt) tot bevordering van het 
fietsgebruik, nr. 1739/ 1. 
Verzonden naar de commissie voor de Infrastructuur; het 
Verkeer en de Overheidsbedrijven 

37. Wetsvoorstel (de heren Hunfred Schoeters en Lucien 
Suykens) tot wijziging van de artikelen 1454, 1455 en 1459 van 
het Wetboek van de inkomstenbelastingen 1992. nr. 1749/ 1. 
Verzonden naar de commissie voor de Financiën en de 
Begroting 

38. Voorstel van resolutie (de heren Joos Wauters en Olivier 
Deleuze) betreffende de berging van laagradioactief afval, 
nr. 1750/1. 
Verzonden naar de commissie voor het Bedrijfsleven. het 
Wetemchapsheleid, het Onderwijs. de nationale wetenschap 
pelijke en culturele Instellingen, de Middenstand en de 
Landbouw 

39. Voorstel van bijzondere wet (de heer Ignace Lowie) tot 
oprichting van een Duitse provincie, nr. 1751/1. 
Yerzonden naar de commissie voor de Herziening van de 
Grondwet en de Hervorming 1·an de Instellingen 

40. Voorstel van resolutie (mevrouw Simonne Creyf. de heren 
Rudy Demotie, Robert De Richter en Marceau Mairesse en 
mevrouw Ingrid van Kessel) betreffende de berging van 
nucleair afval van categorie A, nr. 1752/1. 
verronden naar de commissie voor het Bedrijfsleven, het 
Wetemchapsbeleid. het Onderwijs. de nationale wetenschap 
pelijke en culturele Instellingen, de Middenstand en de 
Landbouw 

41. Voorstel van resolutie (mevrouw Pierrette Cahay-André, 
mevrouw Martine Schüttringer en de heren Jos Ansoms, Rony 
Cuyt, Luc Toussaint, Julien Van Aperen, Hugo Van Dienderen. 
Karel Van Hoorebeke en Michel Wauthier) betreffende de 
verkeersveiligheid van motorrijders, nr. 1753/1. 
Verzonden naar de commissie voor de Infrastructuur; het 
Verkeer en de Overheidsbedrijven 

42. Wetsvoorstel (de heer Geert Bourgeois) tot opheffing van 
artikel 150, tweede lid, van het Wetboek van strafvordering, nr. 
1754/1. 
Verzonden naar de commissie voor de Justitie 
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43. Proposition de loi (MM. Maurice Minne, Michel Moock, 
Patrick Moriau et Dany Vandenbossche) modifiant la loi du 
24 février 1921 concernant le trafic des substances vénéneuses, 
soporifiques, stupéfiantes, désinfectantes ou antiseptiques en 
vue de réglementer l'usage du cannabis à but thérapeutique, 
n'' 1755/ 1. 
Renvoi à la commission de la Santé publique, de 
l'Environnement et du Renouveau de la Société 

44. Proposition de loi (M. Jos Ansorns) modifiant les règles 
d'indemnisation des dommages corporels et moraux subis par 
les usagers de la route les plus vulnérables et par les passagers 
de véhicules lors d'accidents ayant entraîné des lésions. n° 
1757/1. 
Renvoi à la commission de la Justice 

45. Proposition de loi (M. Rony Cuyt) relative aux droits 
politiques des militaires, n° 1758/1. 
Renvoi à la commission de la Défense nationale 

46. Proposition de loi (M. Renaat Landuyt) modifiant l'article 
3. §2. du livre III. titre VIII, chapitre li, section II. du Code 
civil. n° 1759/1. 
Renvoi à la commission de la Justice 

47. Proposition de loi (M. Renaat Landuyt) complétant 
I' article Ier, ~ 1 "bis, du livre Ill. titre VIII, chapitre II. section 
2. du Code civil. n° 1760/1. 
Renvoi à la commission de la Justice 

48. Proposition de loi (M. Renaat Landuyt) insér.mt un article 
l 762ter dans le Code civil et complétant l'article 3 du livre Ill. 
titre VIII, chapitre li, section ll. du même code, n° 1761/1. 

Renvoi à la commission de la Justice 

49. Proposition de loi (M. Yves Leterme) modifiant l'article 
1 cr de la loi du 13 juillet 1987 relative aux redevances radio et 
télévision, n° 1762/1. 
Renvoi à la commission des Finances et du Budget 

50. Proposition de loi (M. Ghislain Vermassen) modifiant 
l'article 50 de la loi relative à l'assurance obligatoire soins de 
santé et indemnités, coordonnée le 14 juillet 1994, n° 1763/1. 

Renvoi à la commission des A_ffaires sociales 

51. Proposition (M. Alfons Borginon) de modification de 
l'article 99 du Règlement de la Chambre des Représentants, n° 
1764/1. 
Renvoi à la commission spéciale du Règlement et de la 
Réforme du Travail parlementaire 

52. Proposition de loi (M. Patrick Dewael) modifiant le Code 
de la nationalité belge, n° 1765/1. 
Renvoi à la commission de la Justice 

43. Wetsvoorstel (de heren Maurice Minne, Michel Moock, 
Patrick Moriau en Dany Vandenbossche) tot wijziging van de 
wet van 24februari 1921 betreffende het verhandelen van de 
gifstoffen, slaapmiddelen en verdovende middelen, ontsmet 
tingsstoffen en antiseptica teneinde het gebruik van cannabis 
voor therapeutische doeleinden te reglementeren. nr. 1755/1. 
Verzonden naar de commissie voor de Volksgezondheid, het 
Leefmilieu en de Maatschappelijke Hernieuwing 

44. Wetsvoorstel (de heer Jos Ansoms) tot wijziging van de 
vergoedingsregeling voor lichamelijke en morele schade, 
geleden door zwakke weggebruikers en passagiers van 
voertuigen bij letselongevallen, nr. 1757/1. 

Verzonden naar de commissie voor de Justitie 

45 Wetsvoorstel (de heer Rony Cuyt) inzake de politieke 
fP-:,,en van militairen, nr. 1758/1. 
Verzonden naar de commissie voor de landsverdediging 

46. Wetsvoorstel (de heer Renaat Landuyt) tot wijziging van 
artikel3, § 2, van boek III, titel VIII, hoofdstuk II, afdeling II, 
van het Burgerlijk Wetboek. nr. 1759/1. 
verzonden naar de commissie voor de Justitie 

47. Wetsvoorstel (de heer Renaat Landuyt) tot aanvulling van 
artikel 1, § 1 bis, van boek III, titel VIII, hoofdstuk II, afdeling 
li, van het Burgerlijk Wetboek, nr. 1760/1. 
Verzanden naar de commissie voor de Justitie 

48. Wetsvoorstel (de heer Renaat Landuyt) tot invoeging van 
een artikel l 762ter in het Burgerlijk Wetboek en tot aanvulling 
van artikel 3 van boek III. titel VIII, hoofdstuk 11, afdeling II 
van hetzelfde wetboek, nr. 1761 /1. 
Verronden naar de commissie voor de Justitie 

49. Wetsvoorstel (de heer Yves Leterme) tot wijziging van 
artikel I van de wet van 13 juli 1987 betreffende het kijk- en 
luistergeld, nr. 1762/ I. 
verzonden naar de commissie voor de Financiën en de 
Begroting 

50. Wetsvoorstel (de heer Ghislain Vermassen) tot wijziging 
van artikel 50 van de gecoördineerde wet van 14 juli 1994 
betreffende de verplichte verzekering voor geneeskundige 
verzorging en uitkeringen, nr. 1763/1. 
Verzonden naar de commissie voor de Sociale 'Zaken 

51. Voorstel (de heer Alfons Borginon) tot wijziging van 
artikel 99 van het Reglement van de Kamer van 
Volksvertegenwoordigers. nr. 1764/1. 
Verzonden naar de bijzondere commissie voor het Reglement 
en voor de Hervorming van de Parlementaire Werkzaamheden 

52. Wetsvoorstel (de heer Patrick Dewael) tot wijziging van 
het Wetboek van de Belgische nationaliteit, nr. 1765/1. 
Verzonden naar de commissie voor de Justitie 

53. Proposition de loi (Mme Annemie Van de Casteele et M. 
Geert Bourgeois) modifiant l'article J3quater de la loi du 
15 juin 1935 concernant l'emploi des langues en matière 
judiciaire, n° 1766/1. 
Renvoi f, 'ri commission de la Justice 

53. Wetsvoorstel (mevrouw Annemie Van de Casteele en de 
heer Geert Bourgeois) tot wijziging van artikel 43quater van 
de wet van 15 juni 1935 op het gebruik der talen in 
gerechtszaken, nr. 1766/1. 
Verzonden naar de commissie voor de Justitie 

270 - 9664 
Chambre des Représentants de Belgique - Kamer van Volksvertegenwoordigers van België 
Législuture 49e Zittingsperiode - SO /998-1999 GZ - Annales - Handelingen - PLEN 15.10./998 



54. Proposition de loi (M. Antoine Duquesne) déterminant. en 
exécution de l'article I 03 de la Constitution, les cas de 
responsabilité pénale des ministres et secrétaires d'Etat du fait 
d'infractions particulières accomplies dans l'exercice de leurs 
fonctions. n° 1768/ 1. 
Rc111·11i à la commission de Révision de la Constitution et de la 
Réforme des Institutions 

55. Proposition de loi (M. Maurice Didden) modifiant l'article 
53. 8°. du Code des impôts sur les revenus 1992, n° 1770/1. 

Renvoi à la commission des Finances et du Budget 

56. Proposition de loi (M. Marceau Mairesse) visant à 
modifier l'article 56 de la loi électorale communale du 4 août 
1932. n° 1771/1. 
Renvoi à la commission de l'Intérieut; des Affaires générales et 
de la Fonction publique 

57. Proposition de loi (M. Filip De Man) modifiant la loi du 
11 avril 1994 organisant le vote automatisé, n° 1772/1. 

Renvoi à la commission de l'Interieur; des Affaires générales et 
de la Fonction publique 

58. Proposition de loi (M. Jo Vandeurzen) relative à la 
médiation en matière de divorce, 11° 1773/1. 
Renvoi à la commission de la Justice 

59. Proposition de loi (Mmes Pierrette Cahay-André et Colette 
Burgeon, MM. Thierry Detienne et Joos Wauters, Mmes 
Jacqueline Herzet, Miche Dejonghe, Anne Van Haesendonck, 
Myriam Vanlerberghe et Véronique Cornet) relative à la 
création d'un Comité national de l'allaitement maternel, n° 
1775/1. 
Renvoi à la commission de la Santé publique, de 
l'Environnement et du Renouveau de la Société 

54. Wetsvoorstel (de heer Antoine Duquesne) tot vaststelling, 
overeenkomstig artikel 103 van de Grondwet. van de gevallen 
waarin de ministers en de staatssecretarissen strafrechtelijk 
verantwoordelijk zijn voor tijdens hun ambtsvervulling 
gepleegde bijzondere misdrijven, nr. I 768/1. 
Verzonden naar de commissie voor de Herziening van de 
Grondwet en de Hervorming van de Instellingen 

55. Wetsvoorstel (de heer Maurice Didden) tot wijziging van 
artikel 53, 8°, van het Wetboek van de inkomstenbelastingen 
1992, n° 1770/1. 
Verzanden naar de commissie voor de Financiën en de 
Begroting 

56. Wetsvoorstel (de heer Marceau Mairesse) tot wijziging van 
artikel 56 van de gemeentekieswet van 4 augustus 1932, 
nr. I 771/1. 
Verzon,.·": .iaar de commissie voor de Binnenlandse 'Zaken, de 
Algemene Zaken en het Openbaar Ambt 

57. Wetsvoorstel (de heer Filip De Man) tot wijziging van de 
wet van 11 april 1994 tot organisatie van de geautomatiseerde 
stemming, nr. 1772/1. 
Verzanden naar de commissie voor de Binnenlandse Zaken, de 
Algemene 'Zaken en het Openbaar Ambt 

58. Wetsvoorstel (de heer Jo Vandeurzen) betreffende de 
echtscheidingsbemiddeling. nr. 1773/1. 
Verzanden naar de commissie voor de Justitie 

59. Wetsvoorstel (de dames Pierrette Cahay-André en Colette 
Burgeon, de heren Thierry Detienne en Joos Wauters, de 
dames Jacqueline Herzei, Miche Dejonghe, Anne Van 
Haesendonck, Myriam Vanlerberghe en Véronique Cornet) 
betreffende de oprichting van een Nationaal comité voor de 
borstvoeding, nr. 1775/1. 
Verzonden naar de commissie voor de Volksgeza11dheid, het 
Leefmilieu en de Maatschappelijke Hernieuwing 
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SEANCE PLENIERE 

JEUDI 15 OCTOBRE 1998 

COMMUNICATIONS 

GOUVERNEMENT 

Budget général des dépenses 1998 
En exécution de I' article 15 des lois coordonnées sur la 
comptabilité de l'Etat, le vice-premier ministre et ministre du 
Budget transmet, par lettre du 14 octobre 1998, deux bulletins 
de redistribution d'allocations de base concernant le ministère 
de 1' Intérieur. 
Renvoi à la commission des Finances et du Budget 

COUR DES COMPTES 

Commandes militaires 
Par lettre du 14 octobre 1998, le premier président de la Cour 
des comptes transmet copie de la lettre adressée JU président 
de la commission ad hoc "Achats militaires" concernant la 
communication d'observations relatives à l'exécution du 
contrat SVP 930.002 (systèmes de contre-mesures 
électroniques pour le F-16). 
Renvoi à la commission ad hoc "Achats militaires" 

DIVERS 

Institut des réviseurs d'entreprises 
L'Institut des réviseurs d'entreprises transmet ses observations 
ainsi qu'une proposition d'amendement au sujet du projet de 
loi modifiant la loi du 4 juillet 1989 relative à la limitation et 
au contrôle des dépenses électorales engagées pour les 
élections des Chambres fédérales, ainsi qu'au financement et à 
la comptabilité ouverte des partis politiques (n°1158/15). 

Ces observations et cette proposition d'amendement seront 
jointes à la discussion de ce projet de loi qui aura lieu le jeudi 
22 octobre 1998 en séance plénière. 

Dépôt sur le bureau de la Chambre 

PLENAIRE VERGADERING 

DONDERDAG 15 OKTOBER 1998 

MEDEDELINGEN 

REGERING 

Algemene uitgavenbegroting 1998 
ln u;t.voering van artikel 15 van de gecoördineerde wetten op 
de :~1Jkscomptabiliteit zendt de vice-eerste minister en 
minister van Begroting. bij brief van 14 oktober 1998. twee 
lijsten over van herverdeling der basisallocaties betreffende 
het ministerie van Binnenlandse Zaken. 
Verzonden naar de commissie voor de Financiën en de 
Begroting 

REKENHOF 

Legeraankopen 
Bij brief van 14 oktober 1998 zendt de eerste voorzitter van 
het Rekenhof een afschrift over van de brief gericht aan de 
voorzitter van de commissie ad hoc "Legeraankopen" 
betreffende de mededeling van opmerkingen geformuleerd 
nopens de uitvoering van het contract SVP 930.002 (systemen 
voor elektronische tegenmaatregelen voor de F-16). 
Verzonden naar de commissie ad hoc "Legeraankopen" 

VARIA 

Instituut der bedrijfsrevisoren 
Het Instituut der bedrijfsrevisoren zendt zijn opmerkingen 
alsmede een voorstel van amendement over betreffende het 
wetsontwerp tot wijziging van de wet van 4juli 1989 betref 
fende de beperking en de controle van de verkiezingsuitgaven 
voor de verkiezingen van de federale Kamers. de financiering 
en de open boekhouding van de politieke partijen 
(nr. 1158/15). 
Deze opmerkingen en dit voorstel van amendement zullen 
worden gevoegd bij de bespreking van dit wetsontwerp die op 
donderdag 22oktober 1998 in plenaire vergadering zal 
plaatsvinden. 
Bij de Kamer ter tafel gelegd 
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